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Πακέτο Μη Εξυπηρετούμενων Δανείων
ύψους 200 - 250  εκατ. ευρώ, αναμένεται
να πωλήσει η Τράπεζα Κύπρου. Το project
θα έχει την ονομασία «velocity 2». Πλη-
ροφορίες της «Κ» αναφέρουν ότι ανακοι-
νώσεις αναμένεται να γίνουν εντός Αυ-
γούστου. Η τράπεζα βρίσκεται ήδη σε
συζητήσεις με επενδυτές προκειμένου

να πωληθεί το πακέτο που έχει ξεχωρίσει.
Οι τιμές πώλησης θα είναι ικανοποιητικές
για το προφίλ των δανείων αυτών. Οι
αγοραστές που «φλερτάρουν» το πακέτο
είναι πάλι η APS, αλλά και η Gordian, η
εταιρεία που συστάθηκε από την Apollo
Global Management και αγόρασε τα ΜΕΔ
ύψους 2,7 δισ. Οικονομική σελ. 5

ΔΙΑΒΑΣΤΕ ΣΗΜΕΡΑ ΣΤΟ ΕΝΘΕΤΟ «ΖΩΗ» 

ΑΦΙΕΡΩΜΑ

Οταν ο άνθρωπος πάτησε στη Σελήνη
Πριν από μισό αιώνα, τέτοιες ημέρες, πάνω από μισό δισεκατομμύριο άνθρω-
ποι έγιναν μάρτυρες ενός κατορθώματος που έως τότε το θεωρούσαν μάλλον
αδύνατον: είδαν από τις οθόνες των τηλεοράσεων δύο συνανθρώπους τους να
περπατούν χοροπηδώντας στην επιφάνεια της Σελήνης. Ζωή, σελ. 1-7

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΚΟΡΚΟΛΗΣ

Γνωρίζοντας τους ποιητές μέσα από τις νότες
Ο συνθέτης και πιανίστας Στέφανος Κορκολής μαζί με την ερμηνεύτρια Σο-
φία Μανουσάκη έρχονται στην Κύπρο και μας ταξιδεύουν στον μαγικό κόσμο
της μελοποιημένης ποίησης. Ο συνθέτης μίλησε στην «Κ» για τη συναυλία
που θα δώσει σε Λάρνακα και Πάφο. Ζωή, σελ. 8

ΘΕΑΤΡΟ

Οι αντιθέσεις δείχνουν και τις ομοιότητες
Η νεόκοπη θεατρική ομάδας Belacqua φέτος συμμετέχει στο Διεθνές Φεστι-
βάλ Αρχαίου Ελληνικού Δράματος με την ευριπίδεια τραγωδία «Βάκχες» σε
σκηνοθεσία της Γιαπωνέζας Izumi Ashizawa. Για την παράσταση μας μίλησαν
η Ιωάννα Κορδάτου, ο Γιώργος Κυριάκου και η Νίκη Δραγούμη. Ζωή, σελ. 11

Στα βαθιά εξαρχής
η φον ντερ Λάιεν
Δύσκολες οι μεταρρυθμίσεις

Τεράστιες οι προκλήσεις για την πρώτη
γυναίκα πρόεδρο της Κομισιόν, η οποία
πριν από την εκλογή της υποσχέθηκε πολλά
καθώς η οριακή πλειοψηφία με την οποία
εξελέγη δείχνει ότι το Ευρωκοινοβούλιο
είναι ρευστό, απρόβλεπτο και η δημιουργία
πλειοψηφίας  θα είναι δύσκολη. Σελ. 22

Η νέα στρατηγική
για την εκπαίδευση
Βασίζεται σε πέντε πυλώνες 

Η αξιολόγηση των μαθητών και των εκ-
παιδευτικών αλλά και μέτρα για πρόληψη
της βίας στα σχολεία περιλαμβάνονται
στους πέντε πυλώνες, επί των οποίων
βασίζεται η νέα στρατηγική του υπ. Παι-
δείας για βελτίωση του εκπαιδευτικού
μας συστήματος. Οικονομική σελ. 6

Κ Υ Ρ Ι Ο  Α Ρ Θ Ρ Ο

Η οργή μας 
Ο κόμπος του Κυπριακού φτάνει ξανά
στο χτένι, με προϋποθέσεις δυσχερέστερες
από αυτές του 2017 καθώς το μεγάλο κε-
φάλαιο των υδρογονανθράκων της πε-
ριοχής μας, στο οποίο η Λευκωσία επε-
δίωξε να εμπλακεί, χωρίς να το συνδέει
έστω και υποθετικά με τη διαδικασία λύ-
σης, αποδείχθηκε πολύ μεγαλύτερο από
το ανάστημά μας. Δυστυχώς, φαίνεται
ότι δεν έχουμε ούτε την αναγκαία συγ-
κρότηση για να διαχειριστούμε ορθά και
το εγχείρημα των τριμερών διασκέψεων
που χτίσαμε  ως δίχτυ ενεργειακής ασφά-
λειας. Την ώρα τη δύσκολη η Λευκωσία
εισπράττει ψηφίσματα αλληλεγγύης και
η Άγκυρα κυρώσεις διαίτης. Η ηγεσία
μας, αφορμής δοθείσης και ταυτίζοντας
τα διαδραματιζόμενα με την επάρατη
45η επέτειο της τουρκικής εισβολής, ορ-
γίζεται διότι το διεθνές δίκαιο λησμονείται
από τους ισχυρούς της γης όταν πρόκειται
για την Κύπρο, λησμονώντας η ίδια ότι
«Σκληρόν σοι προς κέντρα  λακτίζειν». 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ

Ο Αναστασιάδης
μας οδηγεί 
σε διχοτόμηση  

Είτε από ανικανότητα εί-
τε συνειδητά ο κ. Ανα-
στασιάδης μας οδηγεί
ολοένα και πιο κοντά
στην οριστική διχοτόμη-

ση, αναφέρει σε συνέντευξή του στην
«Κ» ο γ.γ. του ΑΚΕΛ Άντρος Κυπρια-
νού ξεκαθαρίζοντας πως οι εξελίξεις
θα δείξουν ποιες είναι οι προθέσεις
του Προέδρου με την αποδοχή της
πρόσκλησης Ακιντζί για άτυπη πεντα-
μερή. Μιλά για τη στάση της Ρωσίας
που, όπως λέει, έχει μετακινηθεί από
τη θέση της στο κυπριακό και ρίχνει
ευθείες βολές στον υπ. Εξωτερικών
ότι φέρεται να είχε συμμετοχή στη
διαμόρφωση του νομοσχεδίου Με-
νέντεζ - Ρούμπιο όταν «μετέβαινε
στην Αμερική κάθε λίγο». Σελ. 8

ΜΕΔ 250 εκατ. πωλεί η Τρ. Κυπρου
Με το project «velocity 2» που θα ανακοινωθεί τον Αύγουστο

Οι τουρκικές προκλήσεις, η πρόταση Ακιντζί
για συνδιαχείριση φυσικού αερίου και η
άτυπη πενταμερής, σήμαναν συναγερμό
για πρόκληση νέων δεδομένων στο Κυ-
πριακό. Ο ΔΗΣΥ προσπαθεί να θυμίσει
στον Πρόεδρο την κληριδικήσχολή σκέψης
από την οποία φαίνεται να απομακρύνθηκε
αλλά και την κρισιμότητα των στιγμών.

Το ΑΚΕΛ, που διαφοροποιήθηκε σε διάφορα
ζητήματα στη σύσκεψη αρχηγών, προχωρά
με επιστολή στον Πρόεδρο στην οποίατου
παραθέτει εισηγήσεις για το πώς θα πρέπει
να κινηθεί ούτως ώστε να αντιμετωπίσει
αποτελεσματικά τις ανησυχίες των Τ/κ και
της Τουρκίας και τον προειδοποιεί για την
κλεψύδρα που αδειάζει. Σελ. 9-10

Με νέα δεδομένα ΔΗΣΥ - ΑΚΕΛ
Στέλνουν μηνύματα οι δύο μεγάλοι ενόψει του Κυπριακού

MONACO TELECOM

Ετοιμάζεται για   
το  5G στην Κύπρο
Μία εβδομάδα μετά το λανσάρισμα
του δικτύου 5G στο Μονακό, η Mona-
co Telecom βάζει μπροστά τις μηχανές
για την κυπριακή αγορά. O Γενικός Δι-
ευθυντής της Martin Peronnet μιλά
στην «Κ» για τα πλάνα της εταιρείας
στην κυπριακή αγορά. Ωστόσο, το δί-
κτυο νέας γενιάς κρατά πίσω η διαδι-
κασία αδειοδότησης για το φάσμα συ-
χνοτήτων, ενώ συνδετικοί κρίκοι για
την μετάβαση στην ψηφιακή εποχή
μένουν ακόμα ανοικτοί. Σελ. 16

O ΤΖΕΦΡΕΪ ΠΑΪΑΤ ΣΤΗΝ «Κ»

Ενίσχυση αμυντικών
σχέσεων με Ελλάδα

Την περαιτέρω ενίσχυ-
ση των αμυντικών σχέ-
σεων Ελλάδας - ΗΠΑ
προαναγγέλλει μέσω
της «Κ» ο πρέσβης των

ΗΠΑ Τζέφρεϊ Πάιατ, κάνοντας λόγο
για εκσυγχρονισμό της Συμφωνίας
Αμοιβαίας Αμυντικής Συνεργασίας
που διέπει την αμερικανική στρατιωτι-
κή παρουσία στην Ελλάδα. Δηλώνει,
ενθουσιασμένος με την νέα κυβέρνη-
ση και εκφράζει την ελπίδα ότι θα
αξιοποιηθούν οι υπάρχουσες επενδυ-
τικές ευκαιρίες. Σελ. 21

Πανικό προκάλεσε στη Λευκωσία η είδηση
της περασμένης Κυριακής, περί επιτυχούς
γεώτρησης του πλωτού γεωτρύπανου Φατίχ
στα ανοικτά της Πάφου διότι ήταν κεραυνός
εν αιθρία, ενώ και η Άγκυρα συνελήφθη εξα-
πίνης αφού η πληροφόρηση των αρμοδίων

υπουργών περί του αντιθέτου συνηγορούσε.
Χρειάστηκε λίγος χρόνος ώστε η Άγκυρα να
εξακριβώσει ότι η δική της πληροφόρηση
ήταν σωστή και πως το Φατίχ δεν έχει βρει
φυσικό αέριο. Η παρανόηση, όπως και η διαρ-
ροή, προήλθε σύμφωνα με πηγές της «Κ»,

από τις Βρυξέλλες και λόγω λανθασμένων
εκτιμήσεων ευρωπαίων εμπειρογνωμόνων.
Η Τουρκία διαμηνύει πλέον διπλωματικώς
ότι δεν πρόκειται να σταματήσει το πρόγραμμα
γεωτρήσεών της εκτός και αν το σταματήσει
και η ε/κ πλευρά και πάει σε συνομιλίες για

λύση του Κυπριακού, του ενεργειακού  πε-
ριλαμβανομένου. Η Άγκυρα συνεχίζει τις γε-
ωτρήσεις βάσει γενικότερου στρατηγικού
στόχου, που είναι η αυτονόμηση στην περι-
φέρεια της χώρας και η μη εξάρτησή της από
τις ενεργειακές πηγές της Ρωσίας. Σελ. 4

Δεν εντόπισε κάποιο κοίτασμα το Φατίχ
Από παρανόηση των Βρυξελλών η είδηση μαϊμού για «επιτυχή γεώτρηση», που κινητοποίησε Λευκωσία και Άγκυρα

Η διάρκεια και η βοή του σεισμού έσπειραν πανικό ΔΙΠΛΩΜΑΤΙΑ  

Ναρκοπέδιο
η στρατηγική σχέση 
Τουρκίας - ΗΠΑ 
Οι αμερικανικές κυρώσεις αλλά και οι αντι-
δράσεις Ερντογάν πιθανόν να αλλάξουν
τον γεωστρατηγικό χάρτη της Ανατολικής
Μεσογείου και της Μέσης Ανατολής εκτι-
μούν Αμερικανοί αναλυτές, μετά την πλήρη
διακοπή της σχέσης της Τουρκίας με το
πρόγραμμα συμπαραγωγής των αεροσκα-
φών F-35. Σελ. 6 

Οι στόχοι Ακιντζί στην πενταμερή 
Δεν κρύβει λόγια ο Τ/κ ηγέτης στην επι-
στολή του στον γ.γ. του ΟΗΕ όπως ανα-
λύεται στην «Κ». Σελ. 7

Ρώσοι κομάντος για τον Ερντογάν
Κατά το πραξικόπημα στην Τουρκία, ο κ.
Πούτιν τηλεφώνησε στον Τούρκο ομόλο-
γό του για να του στείλει κομάντος από ελ-
ληνικό νησί! Σελ. 5 

Τουρκικό σχέδιο για τη Συρία 
Ανατολίτικο αλισβερίσι για τουρκική ζώνη
ασφαλείας σε Συρία και Ιράκ με περιφε-
ρειακές-μεσογειακές προεκτάσεις. Σελ. 11

ΑΠ
Ε

Μεγάλη αναστάτωση εξαιτίας του μικρού εστιακού βάθους, που είχε ως αποτέλεσμα να γίνει ιδιαίτερα αισθητός, προκάλεσε ο σεισμός ισχύος
5,1 στην κλίμακα Ρίχτερ, που σημειώθηκε την Παρασκευή στις 14.13, τρία χιλιόμετρα από τη Μαγούλα της Δυτικής Αττικής. Η διάρκεια, η ένταση
και η βοή που συνόδευσαν το χτύπημα, προκάλεσαν τον πανικό ακόμα και των πιο ψύχραιμων και πολύς κόσμος έσπευσε σε πάρκα και δασύλλια
για προστασία από τον Εγκέλαδο . Δεν υπήρξαν αναφορές για θύματα ή τραυματισμούς, ενώ οι υλικές ζημιές ήταν περιορισμένες. Σελ. 19

ΑΓΙΑ ΝΑΠΑ

Οι επτά απειλές
για τον τουρισμό
Ο Ιούλιος είναι ο χειρότερος μήνας
για την Αγία Νάπα. Ηχορύπανση, lau-
ghing gas και ανεξέλεγκτη πώληση
αλκοόλ είναι στα φόρτε τους. Μαζί
και η ανεπαρκής αστυνόμευση που
δεν διασφαλίζει ασφαλείς διακοπές
διώχνουν τον ποιοτικό τουρισμό από
την περιοχή. Ετοιμάζει πρόταση για
την Βουλή ο δήμος. Σελ. 17
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Eκδίδεται σε συνεργασία και μετά από άδεια της εταιρείας
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ΑΠΑΓΟΡΕΥΕΤΑΙ η αναδημοσίευση, αναπαραγωγή, διασκευή
ή απόδοση του περιεχομένου της εφημερίδας με οποιονδήποτε

τρόπο, χωρίς προηγούμενη γραπτή άδεια του εκδότη.

ΠΡΟΕΙΔΟΠΟΙΗΣΗ: Το Πρακτορείον Τρανζότσεαν
μεταδίδει την κάτωθι περίληψιν του λόγου τον οποίον
εξεφώνησεν ο αρχηγός των στρατιωτικών δυνάμεων της
Γερμανίας στρατηγός φον Μπράουχιτς [...]: «Το έδαφος
τούτο είναι παλαιόν ιστορικόν έδαφος και εννοώ να

είπω προς όλους σας
επαναλαμβάνων και το-
νίζων ιδιαιτέρως τους
λόγους: “Παλαιόν γερ-
μανικόν έδαφος”. Ο
Χίντεμπουργκ εγνώριζε
περί τίνος επρόκειτο
όταν εδήλωσεν ότι επή-
γαινε να απελευθερώση

πραγματικώς και απολύτως το παλαιόν πρωσσικόν έδα-
φος. Οι λόγοι εκείνοι του στρατάρχου Χίντεμπουργκ
δεν αποτελούν μόνον σύνθημα διά το εις Τάννεμπεργκ
ταξίδιον των αυριανών αξιωματικών του γερμανικού
στρατού αλλά και απάντησιν εις εκείνους οι οποίοι προ-
βάλλουν αιφνιδίως δήθεν δικαιώματα επί του παλαιού
και σεβαστού αυτού εδάφους το οποίον συνδέεται με την
γερμανικήν ιστορίαν και την γερμανικήν φύσιν διά χι-
λιετούς παραδόσεως [...]. Αι αιφνιδίως προβαλλόμεναι
διεκδικήσεις αυταί αποτελούν πλάνην την οποίαν οι
στρατιώται δεν αρέσκονται να αποκρούουν μόνον με
λόγους. Δεν επιζητούμεν πόλεμον, αλλ’ ακόμη ολιγώτερον
φοβούμεθα τον πόλεμον». [φωτ.]
ΑΔΑΜ: Εις την Πινακοθήκην του Μπλάκμπουλ εξετέθη
τελευταίως ο «Αδάμ», έργον του μεγάλου Αγγλου γλύπτου
Επστάιν. Το έργον ζυγίζει τρεις τόννους. Η είσοδος επε-
τράπη αρχικώς αντί του ποσού των δύο σελληνίων, αρ-
γότερον όμως εμειώθη αύτη εις 1 σελλήνιον. [...]τον
«Αδάμ» ηγόρασεν ο κ. Τσαρλς Στάνφορντ [...].

Ο  Φ Ι Λ Ι Σ Τ Ω Ρ
Επιλογή και επιμέλεια:

ΒΑΣΙΛΗΣ ΜΗΝΑΚΑΚΗΣ, ΜΥΡΤΩ ΚΑΤΣΙΓΕΡΑ

80 χρόνια πρίν στην «Κ»
21.VII.1939

Βιώνουμετο ένα Βατερλώ
μετά το άλλο με την κυ-
βέρνηση να ποιείται την
νήσσαν και τον πολιτικό
μικρομεγαλισμό να έχει
εμφανώς επηρεάσει την

κρίση της. Διαφορετικά δεν εξηγείται
πως την ώρα που την Κύπρο έχουν κυ-
ριολεκτικά περικυκλώσει τουρκικά γε-
ωτρύπανα και πολεμικά πλοία, ο Πρό-
εδρος της Δημοκρατίας να ανακοινώνει
ότι σε μια εβδομάδα θα απαντήσει στην
επιστολή Ακκιντζί (13/07/2019) για τα
ενεργειακά. Μια χώρα που έχει συγκρο-
τημένη πολιτική για τα πλέον κεφαλαι-
ώδη εθνικά της ζητήματα, όπως είναι
οι υδρογονάνθρακες για την ΚΔ, δεν
μπορεί να χρειάζεται μια βδομάδα να
αντιδράσει. Αν ήταν μια μεγάλη επιχεί-
ρηση,  που το μέλλον της εξαρτάτο ση-
μαντικά από μια ιδιαίτερα μεγάλη εμ-
πορική πράξη, θα της έπαιρνε μια βδο-
μάδα να απαντήσει; Ποιος όμως θα ζη-
τήσει λόγο από τον Πρόεδρο από τη
στιγμή που η λογοδοσία στη χώρα δεν
ευδοκιμεί, ούτε στην πολιτική ούτε καν
στη δικαιοσύνη, ενώ η γεωστρατηγική
συγκρότηση, όπως προκύπτει εμφανώς
από τις εξελίξεις, είναι έννοια άγνωστη
και  σε τρία σχετικά υπουργεία, των
εξωτερικών, της άμυνας και της ενέρ-
γειας. Για την επιστολή Ακκιντζί
(10/07/2019) για σύγκληση άτυπης διά-
σκεψης τύπου Κραν Μοντανά, ο κ. Ανα-
στασιάδης δήλωσε μεν ικανοποίηση,
έθεσε δε προϋποθέσεις αλλά απέφυγε
την ουσία που όπως υπογραμμίζεται
στην επιστολή είναι  να ξεκαθαρίσει
οριστικά ότι όλες οι πλευρές συμφωνούν
στην ΔΔΟ. Τότε υπό τον γ.γ. θα πρέπει
να ξεκινήσει μια διαδικασία διαπραγ-
μάτευσης που θα βασίζεται σε ξεκάθαρο
χρονοδιάγραμμα. Ο Πρόεδρος Αναστα-
σιάδης κατά τη διετία των περιπετειών
ιδεών που είχε από το Κραν Μοντάνα
και εντεύθεν με όλο το διπλωματικό κό-
σμο, κάθε άλλο παρά επιχειρηματολο-
γούσε υπέρ της ΔΔΟ. Μάλιστα ξένη δι-
πλωματική πηγή,  μας είπε με αφορμή
τις επιστολές Ακιντζί και τις αντιδράσεις
της πλευράς μας, ότι τόσο τα ΗΕ όσο
και οι άλλοι εμπλεκόμενοι έχουν μάθει
να διαβάζουν πολύ καλά πίσω από τις
γραμμές των ανακοινώσεων-δηλώσεων
με τόσα χρόνια θητεία στο Κυπριακό.
Κοινώς μας έχουν πάρει πρέφα. Παρόλα
αυτά οι κυβερνώντες έφτασαν να κάνουν
εξωτερική πολιτική βραχύβια και μόνο

για εσωτερική κατανάλωση. Προς επίρ-
ρωση τούτου, να σημειώσω ότι την πε-
ρασμένη Τετάρτη στο  συνέδριο του
Economist, στο Λαγονήσι, ο υπουργός
των Εξωτερικών Νίκος Χριστοδουλίδης
και ο υπουργός ενέργειας Γιώργος Λακ-
κοτρύπης, την ώρα που όλα τα κανάλια
ξένα και μη νυχθημερόν δείχνουν το
χάρτη της Κύπρου με τα τουρκικά πλοία
κολλημένα στις ακτογραμμές μας, επέ-
λεξαν ο μεν πρώτος να εξηγήσει στο
υψηλού επιπέδου πολιτικού, οικονομικού
και στρατιωτικού επιπέδου ακροατήριο
πόσο σημαντική είναι για την ενεργειακή
ασφάλεια η περιφερειακή συνεργασία
που οικοδομείται από την Κύπρο με τις
τριμερείς και ο δε δεύτερος να τονίσει
τη σημαντικότητα της ανακάλυψης από
την ExxonMobil φυσικού αερίου στα
ανοικτά της Κύπρου, διότι «θα βοηθήσει
να κατευθυνθούμε προς την δημιουργία
ενεργειακού διαδρόμου είτε είσαι χώρα
παραγωγής, είτε χώρα κατανάλωσης,
είτε χώρα διακομιδής». Τη στιγμή που
όλοι είχαν τα βλέμματα στραμμένα πάνω
μας, εμείς –ως ΚΔ- δεν είχαμε μια συγ-
κροτημένη πρόταση να διατυπώσου-
με… Πουλάμε σανό στους ιθαγενείς
επιρρίπτοντας ευθύνες τους κακούς μας
δαίμονες τους Εγγλέζους που δις μας
υπέδειξαν «τα διαφιλονικούμενα νερά»
και οι Αμερικανοί που το επανέλαβαν.
Από την άλλη, οι από αιώνων σύμμαχοί
μας Ρώσοι είναι οργισμένοι με τη Λευ-
κωσία, διότι τους έδωσε απροκάλυπτα,
κοινώς τους πούλησε, στο αμερικανικό
Κογκρέσο συμπράττοντας για το γνωστό
Νομοσχέδιο Ρούμπιο-Μενέντεζ, υπο-
θηκεύοντας μάλιστα και την ΚΔ, όπως
παραδέχθηκε και ο ίδιος ο Πρόεδρος
Αναστασιάδης. Τόσο καλά ενημερωμένοι
είμαστε να φανταστείτε που μέχρι πριν
τρεις μέρες δεν είχαμε την παραμικρή
ένδειξη κατά πόσον το Φατίχ είχε εν-
τοπίσει κοίτασμα ανοιχτά της Πάφου,
όπως κυκλοφόρησε την περασμένη Κυ-
ριακή. Η εντελώς αδιανόητη έως και
χύμα διαχείριση του Κυπριακού οδήγησε
και τους υδρογονάνθρακες στο τραπέζι
της διαπραγμάτευσης, ενώ μας βρίσκει
45 χρόνια από την τουρκική εισβολή
ξανά περικυκλωμένους από τουρκικά
καράβια σε τέτοιο κατάντημα που μοιάζει
να γράφτηκε για μας το σοφό αρχαιοελ-
ληνικό απόφθεγμα, «Των οικιών ημών
εμπιπραμένων ημείς άδομεν». 

Περικυκλωμένοι 45 χρόνια μετά

ΠΟΛΙΤΕΙΕΣ ΑΝΘΡΩΠΩΝ
Γράφει ο ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΡΑΣΧΟΣ

paraschosa@kathimerini.com.cy

1 Στην εμπειρία. Η ανακοίνωση του
ΠΑΣΥΞΕ Αμμοχώστου είναι πάντως

αυτό που λέμε η χαρά της στήλης: "Η τε-
ράστια πλειοψηφία των επισκεπτών
στις τουριστικές περιοχές, ζουν εξαίρε-
τες εμπειρίες διακοπών και παρά τα ση-
μαντικά περιθώρια βελτίωσης, βιώνουν
την κυπριακή φιλοξενία σε ασφαλείς
συνθήκες". Προφανώς εμπνευστής της
ανακοίνωσης του ΠΑΣΥΞΕ ένιωθε την
ανάγκη μετά τον βιασμό της Αγγλίδας
τουρίστριας να τονίσει την λέξη "εμπει-
ρία" και "ασφαλή" στην ανακοίνωση
του. Ούτε η Durex δεν θα έβγαζε τέτοια
ανακοίνωση.

2 Στους μάγκες. Δεν μας έφτανε η ει-
κόνα της Κύπρου που έγινε πάλιν

σμπαράλια από την είδηση βιασμού μιας
γυναίκας από 12 Ισραηλινούς, κατέβηκαν
οι φαμίλιες των εβραίων με τους δικηγό-
ρους τους να σώσουν τα καλόπαιδα. 

3 Στην police. Η αστυνομία με την κα-
λύτερη στελέχωση στην Ευρώπη,

δηλαδή 600 αστυνομικούς για κάθε
εκατόν χιλιάδες κατοίκους, προφανώς
και δεν έχει στελέχη για να περιπολούν
στους δρόμους είτε στην Αγία Νάπα είτε
στο κέντρο της Λευκωσίας εμπνέοντας

το αίσθημα ασφάλειας. Άλλωστε, πού
ξανακούστηκε να αφήσουν τα παιδιά
μας τα γραφεία και τους θάμνους και να
περπατούν άσκοπα στους ήλιους και τις
βροχές. 

4 Στην academy. Και αν γίνει κάτι
μπροστά τους; Τι θα κάνουν οι κύπρι-

οι τσαούσηδες; Θα πρέπει να συλλά-
βουν; Αντε διαδικασίες τώρα. Θα πρέπει
να ελέγξουν; Και ποιος θα τους προστα-
τεύσει; Θα πρέπει να κυνηγήσουν; Με
τέτοια κοιλιά από το οφτόν; 

5 Στους νόμους. Η ΟΕΛΜΕΚ για πρώτη
φορά στην ιστορία του συνδικαλι-

σμού εβγαλε ανακοίνωση εναντίον προ-
βεβλημένου στελέχους της, του κ. Τα-
λιαδωρου. Λέει συγκεκριμένα, διαμαρ-
τυρόμενη για την ακόμη μια χρονιά
ακλόνητη παραμονή του συνδικαλιστή
στην Λευκωσία έτσι ώστε ο ιστορικός
της δεξιάς παράταξης να συνεχίσει τους
αγώνες του: "Η ΟΕΛΜΕΚ καλεί την ΕΕΥ
να εφαρμόζει τις πρόνοιες της νομοθε-
σίας γενικά για τις μεταθέσεις, ώστε να
αποφεύγονται ενέργειες που προκα-

λούν το περί δικαίου αίσθημα της εκπαι-
δευτικής κοινότητας." Teza η ΕΕΥ.

6 Στους βαρβάρους. Και τι θα γίνουμε
τώρα χωρίς το ορθόδοξο τόξο Αν-

τροκ μου; Γαργάρα μας έκανε ο σύντρο-
φος Πούτιν, και αντιτίθεται στα ισοπεδω-
τικά μέτρα εναντίον του Σουλτάνου που
πέτυχε το ατσαλάκωτο θείο βρέφος της
κυβέρνησης. 

7 Στην βασίλισσα. Εκτίθεται στην Λε-
βέντειο Πινακοθήκη λέει το αναγεν-

νησιακό πορτραίτο της τελευταίας βασί-
λισσας της Κύπρου Αικατερίνης Κορνά-
ρο. Εγώ θα έλεγα της τέως βασίλισσας.
Γιατί οσονούπω θα έχουμε νέα βασίλισ-
σα  και στην λεβέντειο πριγκηπική πινα-
κοθήκη.  Εκεί να δεις πορτραίτα που θα
ανακαλύψουν σε διακόσια χρόνια. 

8 Στους κανόνες. Ως γνωστό στις βα-
σιλικές οικογένειες απαγορεύουν

στα μέλη τους εξ αίματος και εξ αγχι-
στείας να έχουν και χειρίζονται τα ίδια
λογαριασμούς στα social media. Κάτι ξέ-
ρουν κι αυτοί. Just saying.

9 Στην Ουρσουλα. Εχει επτά παιδιά τα
οποία γέννησε η ίδια (sic) ήταν επτά

χρόνια ΥΠΑΜ της Γερμανίας και βρέθη-
κε επτά φορές με τον Σάββα μας. Είναι
να μην κάτσουν οι αριθμοί στη θέση
τους. 

10 Στην αυτοπεποίθηση. "Θα φύγω
όποτε θέλω εγώ", είπε ο Μακα-

ριότατος. Και κατέρρευσε η μετοχή του
FaceApp. 

ΣΤΑΘΕΡΑ ΒΗΜΑΤΑ ΜΠΡ ΟΣΤΑ / Γράφει Ο ΣΠΟΝΔΟΦOΡΟΣ
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Βασιλικές οικογένειες πολλές, βασίλισσα μία. 

Ο Μ Η Ρ Ο Υ  &  Σ Ε Β Ε Ρ Η / Γράφει ο ΟΝΑΣΑΓΟΡΑΣ

Θέμα χρόνου είναι ο καθορισμός της συνάν-
τησης Healthy - Μουσταφά. Φαίνεται πως και
οι δύο έχουν πειστεί ότι δεν... πρόκειται να
την αποφύγουν. Το ερώτημα είναι τι αποτέ-
λεσμα θα έχει η συνάντηση, πώς θα καταλή-
ξει και κατά πόσο θα δώσει ώθηση για θετι-
κές εξελίξεις. Με την Τουρκία να απειλεί, να
έχει περικυκλώσει την Κύπρο με πλοία και
να διενεργεί γεωτρήσεις και το κατοχικό κα-
θεστώς να επεμβαίνει στην Αμμόχωστο το
κλίμα δεν είναι ό,τι καλύτερο για επανέναρ-
ξη συνομιλιών. ́ Η μήπως είναι;...

Αναλυτής που παρακολουθεί για χρόνια το
Κυπριακό έλεγε προχθές σε πηγαδάκι στη
Λευκωσία πως “οι κρίσεις, τεχνητές ή πραγ-
ματικές, προσφέρονται για επαναπροσέγγι-
ση και διάλογο. Το θέμα είναι κατά πόσο η
ισχυρή πλευρά θα εισέλθει στον διάλογο όχι
μόνο από τη θέση ισχύος που βρίσκεται αλλά
και με τα νέα “κεκτημένα” που της έχει προ-
σφέρει η παράνομη δράση της”. Και έθεσε
και ένα ενδιαφέρον ερώτημα: “Εάν επαναρ-
χίσουν οι διαπραγματεύσεις, έστω και άτυπα
με νέα πενταμερή, τι θα γίνει με τις ευρω-
παϊκές κυρώσεις κατά της Τουρκίας;”

Συναγερμό προκάλεσε στο Υπουργείο Εξω-
τερικών η ρωσική θέση για τις ευρωπαϊκές
κυρώσεις κατά της Τουρκίας. Αν και ως ένα
βαθμό ήταν αναμενόμενες, αφού υπήρξαν
επιχειρήματα που τις συνέδεσαν με τις κυρώ-
σεις κατά της Ρωσίας για την Ουκρανία, η έν-
τασή τους προκάλεσε δυσάρεστη έκπληξη.
Όπως μαθαίνω ο Νίκος Χριστοδουλίδης έδω-
σε οδηγίες για χειρισμό του θέματος σε δύο
άξονες ενώ αναμένεται να αναλάβει και ο
ίδιος προσωπικά πρωτοβουλίες. Κάποιοι πάν-
τως εξακολουθούν να συνδέουν την σκλήρυν-
ση της ρωσικής στάσης απέναντι στην Κύπρο
με το ταξίδι του Άντρου Κυπριανού στη Μόσχα
και τη συνάντησή του με τον Λαβρόφ. Παρά το
ότι ο ίδιος ο Άντρος είχε δηλώσει ότι υποτι-
μούμε τη ρωσική διπλωματία αν θεωρούμε
ότι περίμενε τον ίδιο για να αντιδράσει, σε αρ-
κετές συζητήσεις και αναρτήσεις στα μέσα
κοινωνικής δικτύωσης καταγράφεται η ΑΚΕΛι-
κή αντίδραση κατά του νομοσχεδίου Μενέν-
τεζ-Ρούμπιο και η επιχειρηματολογία για σύν-
δεση της Κύπρου στο άρμα ΗΠΑ-ΝΑΤΟ είναι
που “ενίσχυσε” τη ρωσική στάση.

Αυτή την εβδομάδα αναμένεται η ανακοίνω-
ση του ονόματος του νέου προέδρου του
Δ.Σ. της ΑΗΚ. Μετά την παραίτηση της Έμι-

λυς Γιολίτη στις 3 Ιουλίου η θέση χηρεύει και
τα προβλήματα στην ΑΗΚ συσσωρεύονται.
Πηγή μου από τον Λόφο αναφέρει πως ο
Healthy φέρεται να δήλωσε στους συνεργά-
τες του πως μέχρι το επόμενο Υπουργικό
Συμβούλιο θα πρέπει να ληφθεί η απόφαση
για τον αντικαταστάτη. Ωστόσο κανένας δεν
γνωρίζει εάν έχει προσεγγιστεί κάποιο άτο-
μο. Άλλες πληροφορίες έλεγαν πως “υπάρ-
χει μια δυστοκία στην εξεύρεση του κατάλ-
ληλου προέδρου”.

Συζητήθηκε πολύ το πρόσφατο Tweet του
Οδυσσέα-Τσακ Νόρις: “Στη Βρετανία η θέση
(Γενικού Ελεγκτή) προκηρύχθηκε και οι υπο-
ψήφιοι πέρασαν από ψυχομετρικά τεστ
(αριθμητικός και λογικός συλλογισμός, τεστ
προσωπικότητας κλπ)”. Πολύ γνωστός Λευ-
κωσιάτης που σχολίαζε το Tweet υπερθεμάτι-
σε: “Εδώ και τώρα να εφαρμοστεί η αγγλική
μέθοδος στην Κύπρο. Και ψυχομετρικά τεστ
και τεστ προσωπικότητας όχι μόνο για τον νέο
Γενικό Ελεγκτή αλλά και τον υφιστάμενο και
όλους τους άλλους αξιωματούχους”. “Πόσοι
άραγε θα περνούσαν τα τεστ;” διερωτήθηκε.

Μεγάλη είναι η προσπάθεια που καταβάλλει
ο Κωνσταντίνος Πετρίδης για αντιμετώπιση
των προσφυγικών ροών προς την Κύπρο.
Υπέβαλε μάλιστα και συγκεκριμένες, τεκμη-
ριωμένες προτάσεις για χειρισμό του προ-
βλήματος σε ευρωπαϊκό επίπεδο, χωρίς

όμως να πετύχει όσα έλπιζε, παρά το ότι τα
επιχειρήματα του προκάλεσαν προβληματι-
σμό. Ο υπουργός προσπαθεί να πείσει και
στην Ευρώπη αλλά, δυστυχώς και στο εσωτε-
ρικό, ότι οι αυξημένες ροές προσφύγων στην
Κύπρο, κυρίως από τα κατεχόμενα, αποτε-
λούν μέρος ενορχηστρωμένου σχεδίου με
συμμετοχή της Τουρκίας αλλά και του κατοχι-
κού καθεστώτος. Τα στοιχεία φανερώνουν ότι
το 60% των προσφύγων εισέρχονται στις
ελεύθερες περιοχές από τα κατεχόμενα. Οι
πρόσφυγες που φθάνουν στην Κύπρο έχουν
υπερβεί κατά 600% τον μέσο ευρωπαϊκό
όρο κατ’ αναλογία πληθυσμού στην ΕΕ.

Και μόνο αυτοί οι αριθμοί θα έπρεπε να προ-
καλούσαν ανησυχία και στο εσωτερικό που
κάποιες πολιτικές δυνάμεις σφυρίζουν αδιά-
φορα, παραγνωρίζοντας την ανθρωπιστική
κρίση που πλησιάζει. Το θέμα θα έπρεπε κα-
νονικά να συζητηθεί και στο Συμβούλιο Αρ-
χηγών για χάραξη κοινής πολιτικής, εάν και
όταν συμφωνήσουν...

ΚΟΥΙΖ: Ποιος/ποια βουλευτής προειδοποί-
ησε ότι θα επανέλθει δριμύτερος (ή δριμύτε-
ρη) στο θέμα των συμβούλων του Προεδρι-
κού, των αμοιβών, των καθηκόντων και των
συμβάσεών τους; Διεμήνυσε μάλιστα πως
“δεν πρόκειται με τίποτα να αφήσω το θέμα
να ξεχαστεί, ύστερα από τόσο αγώνα να ανα-
δειχθεί”...

Βρε, βρε, σαν να μην πέρασε μια μέρα!

Η άτυπη πενταμερής, οι... άτυπες κυρώσεις,
η Ρωσία και οι πρόσφυγες
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ΑΡΘΡΟ / Του ΠΕΤΡΟΥ ΖΑΡΟΥΝΑ

Απάντηση με δύο συν μία προτάσεις προς Τουρκία και Τ/κ 

Χ ρειάζεται να ετοιμάσουμε
επειγόντως δύο συν μία προ-
τάσεις. Η πρώτη πρόταση θα

απευθυνθεί από τη Κυπριακή Δη-
μοκρατία προς την Τουρκία, με αν-
τίγραφα σε μόνιμα μέλη Συμβουλίου
Ασφαλείας ΟΗΕ, γ.γ. ΟΗΕ και πρό-
εδρο Ευρωπαϊκού Συμβουλίου. Αυ-
τή θα αφορά την οριοθέτηση των
μεταξύ μας θαλασσίων ζωνών. Η
δεύτερη θα αποσταλεί προς τον
Τ/κ ηγέτη και τον γ.γ. του ΟΗΕ. Θα
αφορά τις ανησυχίες των Τ/κ σε
ό,τι αφορά το φυσικό αέριο στην
προ της λύσης εποχή. Η τρίτη θα
γίνει με δημόσια δήλωση του ΠτΔ.

Η πρώτη πρόταση θα επισημαί-
νει ότι με βάση τις συντεταγμένες
που η ΚΔ και η Τουρκία κατέθεσαν
στον ΟΗΕ προκύπτει μία επικαλυ-
πτόμενη ζώνη δυτικά και βόρεια
της Κύπρου. Θα προτείνεται ως θε-
ραπεία η διαπραγμάτευση μεταξύ
των δύο χωρών με στόχο την οριο-
θέτηση των θαλασσίων ζωνών με-
ταξύ των δύο χωρών.

Σε ό,τι αφορά τη θέση της Τουρ-
κίας περί μη αναγνώρισης της ΚΔ
θα αντιπροτείνεται η μεσολάβηση
των ΗΠΑ ή άλλης κοινά αποδεκτής
δύναμης στα πρότυπα της μεσο-
λάβησης μεταξύ Ισραήλ και Λιβά-
νου για τις θαλάσσιες ζώνες όπου
και εκεί ο Λίβανος δεν αναγνωρίζει
το Ισραήλ. Μέχρις ότου γίνει εφικτή
η κοινά αποδεκτή οριοθέτηση προ-
τείνεται όπως οι δύο χώρες εφαρ-
μόσουν μορατόριουμ ερευνών και
γεωτρήσεων στην επικαλυπτόμενη
ζώνη. Να σημειωθεί ότι αυτή είναι
και η διεθνής πρακτική σύμφωνα
και με το άρθρο 74 του Δικαίου της
Θάλασσας. Την ιδέα αυτή είχε πρώ-
τη παρουσιάσει η Βρετανία. Η δεύ-
τερη πρόταση θα πρέπει να περι-
λαμβάνει τα ακόλουθα: Πρώτο ότι
στα πλαίσια των καλών υπηρεσιών
του γ.γ. του ΟΗΕ θα συγκροτηθεί
τεχνική επιτροπή για το φυσικό
αέριο στην οποία να συζητηθούν
οι πριν από τη λύση ανησυχίες των
Τ/κ. Δεύτερο οι δύο πλευρές θα

επαναβεβαιώσουν τις συγκλίσεις
Ταλάτ-Χριστόφια για το φυσικό αέ-
ριο στα πλαίσια της λύσης. Τρίτο
θα προτείνεται η συμμετοχή, χωρίς
βέτο, των Τ/κ στο ταμείο υδρογο-

νανθράκων που δημιουργήθηκε
από τη ΚΔ. Τέταρτο μέχρι και την
επίλυση του Κυπριακού οι Τ/κ θα
φροντίσουν έτσι ώστε η ΤΡΑΟ να
αποφύγει την όποια ερευνητική

και γεωτρητική δραστηριότητα εν-
τός της κυπριακής ΑΟΖ. Κατ΄ αν-
τίστοιχο τρόπο η ΚΔ δεν θα προ-
χωρήσει σε έκδοση νέων αδειοδο-
τήσεων σε περιοχές πέραν των
υφισταμένων θαλάσσιων τεμαχίων.
Τέλος στην περίπτωση που οι δύο
αυτές προτάσεις γίνουν αποδεκτές
και εφαρμοστούν από τη Τουρκία
και τους Τ/κ τότε η ΚΔ με δήλωση
του ΠτΔ θα δεσμευτεί να στηρίξει
ενεργά την ένταξη της Τουρκίας
στην ενεργειακή εξίσωση της Ανα-
τολικής Μεσογείου, περιλαμβανό-
μενης και της συμμετοχής της στο
αντίστοιχο Φόρουμ Φυσικού Αε-
ρίου. Δηλώσεις για το θέμα του Φό-
ρουμ όπως η πρόσφατη του υπουρ-
γού Ενέργειας κ. Λακκοτρύπη είναι
επιζήμιες και πλήττουν την δια-
πραγματευτική θέση της ΚΔ έναντι
της Τουρκίας. 

Με αυτού του είδους τις προτά-
σεις η ΚΔ θα μπορέσει να εξασφα-
λίσει την υποστήριξη σημαντικών
διεθνών παικτών. Μόνο μέσα από

μία λύση win-win, ανάλογη με τη
πιο άνω, μπορούν ΚΔ και Τουρκία
να αποφύγουν το κόστος μίας πα-
ρατεταμένης, αδιέξοδης και δυνη-
τικά επικίνδυνης κρίσης. Η ΚΔ, πέ-
ραν όμως από την πολιτική αυτή
πρωτοβουλία, την αξιοποίηση της
Ε.Ε. και τα νομικά μέτρα κατά εται-
ρειών που λαμβάνει, είναι απαραί-
τητο να κάνει και άλλα. Χρειάζεται
η πολλαπλή ενίσχυση της άμυνάς
μας για να αποτραπεί ο όποιος
τουρκικός τυχοδιωκτισμός. Είναι
απαραίτητος ο εκσυγχρονισμός
του ενιαίου αμυντικού δόγματος
στη βάση των προνοιών της συν-
θήκης της Λισσαβόνας περί αμοι-
βαίας συνδρομής και αρωγής. Τέλος
υπάρχει ανάγκη για την επανενερ-
γοποίηση και αναβάθμιση του Γε-
ωστρατηγικού Συμβουλίου της ΚΔ. 

Ο κ. Πέτρος Ζαρούνας είναι διεθνολόγος.
Διετέλεσε Γραμματέας του Γεωστρατηγι-
κού Συμβουλίου της ΚΔ την περίοδο
2014-2018.

Της ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

Όταν στις αρχές της βδομάδας δη-
μοσιοποιήθηκε η είδηση περί επι-
τυχούς γεώτρησης του πλωτού γε-
ωτρύπανου Φατίχ στην κυπριακή
ΑΟΖ πρώτα από τον ε/κ τύπο και
στη συνέχεια «ενισχύθηκε» και
από τ/κ ΜΜΕ, στη Λευκωσία άρ-
χισαν να προβληματίζονται και να
ανησυχούν αν αυτή η εξέλιξη θα
δυσκολέψει ακόμα περισσότερο
τα πράγματα γύρω από το Κυπρια-
κό. Πανικός, όμως, προκλήθηκε
και στην Άγκυρα με τον ένα Τούρκο
αξιωματούχο μετά τον άλλο, να
διερωτούνται για το τι ισχύει τελικά,
αλλά και γιατί δεν προέβησαν οι
ίδιοι στις σχετικές δηλώσεις για
τα χαρμόσυνα ούτως ή άλλως νέα.
Χρειάστηκε λίγος χρόνος ώστε να
κοπάσει ο πανικός για τους μεν και
η ανησυχία για τους άλλους, όταν
η Άγκυρα αντιλήφθηκε πως η δική
της πληροφόρηση ήταν σωστή και
πως το Φατίχ δεν έχει βρει φυσικό
αέριο μέχρι σήμερα. 

Παρασκήνιο Βρυξελλών
Το πώς δημιουργήθηκε η όλη

ένταση είναι ένα ζήτημα που συ-
ζητήθηκε εντόνως στα υπουργικά
γραφεία στους διπλωματικούς δια-
δρόμους, από την Άγκυρα μέχρι
τις Βρυξέλλες κι από κει στη Λευ-
κωσία και που φυσικά έγινε μείζον
ζήτημα στα δημοσιογραφικά πη-
γαδάκια καθότι ήταν φανερό πως

κάποιο λάκκο είχε η φάβα. Πάντως
επί του προκειμένου, ξένες διπλω-
ματικές πηγές σημειώνουν πως σε
αντίθεση με τα όσα έχουν γραφτεί,
το Φατίχ δεν έχει βρει φυσικό αέριο
μέχρι αυτή τη στιγμή, αν και συ-
νεχίζει τις εργασίες του στα ανοικτά
της Πάφου. Την ίδια ώρα και δι-
πλωματικές πηγές από την Λευκω-
σία δεν επιβεβαιώνουν την ύπαρξη
κοιτάσματος. Η παρανόηση, όπως
χαρακτηρίστηκε, προήλθε σύμ-
φωνα με πηγές της «Κ», από τις
Βρυξέλλες και πιο συγκεκριμένα
από λανθασμένες -όπως φαίνεται
επί του παρόντος- εκτιμήσεις ευ-
ρωπαίων εμπειρογνωμόνων. Όπως
αναφέρουν ασφαλείς πηγές, η Ε.Ε.
είχε λάβει τις εκτιμήσεις αρμόδιων
εταιρειών για την κατάσταση που
επικρατεί στην περιοχή που βρί-
σκεται το Φατίχ. Σε αυτές τις εκτι-
μήσεις καταγραφόταν ότι στην πε-
ριοχή ενδεχομένως να μην βρεθεί
καθόλου κοίτασμα ή αν βρεθεί να
φτάνει μέχρι και τα 170 δισεκα-
τομμύρια κυβικά μέτρα. Δηλαδή
οι σχετικές ενδείξεις είναι από μη-
δέν μέχρι 170 δισ. κ.μ. 

Η παρανόηση
Όπως σημειώνουν ξένες διπλω-

ματικές πηγές, οι υπηρεσίες της
Ε.Ε.  φέρεται πως κατέγραψαν στην
έκθεσή τους το μέγιστο ποσοστό
των 170 δισεκατομμυρίων κυβικών
μέτρων. Έκθεση που διέρρευσε,
όπως όλα δείχνουν, στον ε/κ Τύπο.

Βεβαίως το θέμα δεν έμεινε εκεί
καθώς τ/κ ΜΜΕ, όπως η Kibris Po-
stasi, βασιζόμενη στο δημοσίευμα
του «Φιλελευθέρου»,  έκανε λόγο
για εξεύρεση κοιτάσματος σημει-
ώνοντας μάλιστα ότι την είδηση
διασταύρωσε με δική της διπλω-
ματική πηγή.

Η είδηση προκάλεσε αναστά-
τωση, όπως λένε ξένες διπλωμα-
τικές πηγές, στους κύκλους της
Άγκυρας με τους αρμόδιους υπουρ-
γούς να διερωτούνται για το τι συμ-
βαίνει τελικώς και αν αληθεύει,
κατά πόσο θα έπρεπε να ανακοι-
νώσουν ένα τέτοιο θέμα οι ίδιοι
κερδίζοντας αυτονόητα και σχετι-
κούς πολιτικούς πόντους. Ο όλος
θόρυβος κόπασε όπως αναφέρουν
οι ίδιες πηγές όταν οι υπουργοί και
υψηλόβαθμοι Τούρκοι αξιωματού-
χοι, βάσει των δικών τους πληρο-
φοριών, διαπίστωσαν πως η είδηση
ήταν μαϊμού και ότι δεν υπάρχουν
μέχρι σήμερα χαρμόσυνα νέα για
ανεύρεση κοιτάσματος υδρογο-
νανθράκων από το Φατίχ. 

Πάμε για νέο 2014
Το ερώτημα βεβαίως είναι πώς

θα προχωρήσει η Άγκυρα γύρω
από τα ενεργειακά. Ξένες διπλω-
ματικές πηγές που ασχολούνται
με τον ενεργειακό τομέα σημει-
ώνουν πως η Τουρκία δεν πρόκειται
να σταματήσει το πρόγραμμα γε-
ωτρήσεων στην περιοχή της Κύ-
πρου, εκτός κι αν σταματήσει και
η ε/κ πλευρά το πρόγραμμά της
και πάει σε συνομιλίες για λύση
όπου και εκεί θα ρυθμιστεί το ζή-
τημα των υδρογονανθράκων. Κα-
θόλου τυχαία και η ανακοίνωση
έλευσης του τέταρτου πλοίου από
τον υπουργό Εξωτερικών Μεβλούτ
Τσαβούσογλου.   

Πολιτικοί κύκλοι, πάντως, βλέ-
πουν πως η στάση της Άγκυρας
θυμίζει κατά πολύ το τι διαμείφθηκε
το 2014, με την έλευση Μπαρμπα-
ρός, όταν ο πρόεδρος Αναστασιά-
δης αποχώρησε από το τραπέζι
των συνομιλιών. Όπως σημειώνουν
οι ίδιοι κύκλοι, παρασκηνιακά τότε,
συμφωνήθηκε ώστε και το Μπαρμ-

παρός να σταματήσει να έρχεται
αλλά και η ε/κ πλευρά να σταμα-
τήσει να τρυπά. «Αυτό ενδεχομένως
να γίνει και τώρα» σημειώνεται
στο ενδεχόμενο που ξεκινήσει μία
διαπραγμάτευση που δεν θα πάρει
για πολύ καιρό.  

Θέλει αυτονομία η Τουρκία 
Η ανακοίνωση του Μεβλούτ

Τσαβούσογλου για έλευση τέταρτου
πλοίου, του «Ορούτς Ρέις», στα
νερά της Κύπρου την ίδια στιγμή
που η Ε.Ε. εξήγγειλε μέτρα εναντίον
της, επιδέχεται διαφόρων ερμη-
νειών. Κάποιοι θεωρούν ότι όντως
όπως είπε ο Τούρκος υπουργός
Εξωτερικών, τα μέτρα δεν αγγίζουν
την Άγκυρα.

Υπάρχουν όμως κι εκείνοι που
υπογραμμίζουν πως το ότι η Τουρ-
κία συνεχίζει τις γεωτρήσεις βα-
σίζεται στο γενικότερο στρατηγικό
της στόχο που είναι η αυτονόμηση
στην περιφέρεια της χώρας και να
μην εξαρτάται από τις ενεργειακές
πηγές της Ρωσίας. 

Η είδηση για
το «κοίτασμα»
στο Φατίχ
ήταν μαϊμού 
Η παρανόηση των Βρυξελλών για την
«επιτυχία», ο παροξυσμός στα υπουργι-
κά γραφεία και οι στόχοι της Άγκυρας 

Τόσο στη Λευκωσία όσο και στην Άγκυρα επικράτησε αναστάτωση μετά την είδηση περί κοιτάσματος μαμούθ που εντοπίσθηκε από το Φατίχ, με τους Τούρ-
κους υπουργούς να διερωτούνται κατά πόσο ισχύει και για ποιο λόγο δεν το ανακοίνωσαν οι ίδιοι. 

������

Η παρανόηση, όπως και
η διαρροή,  προήλθε
σύμφωνα με πηγές της
«Κ», από τις Βρυξέλλες
και πιο συγκεκριμένα
από λανθασμένες -όπως
φαίνεται επί του παρόν-
τος- εκτιμήσεις ευρωπαί-
ων εμπειρογνωμόνων.

������

Επί του παρόντος το Φα-
τίχ δεν βρήκε κοίτασμα,
με την Άγκυρα να συνεχί-
ζει τις γεωτρήσεις και να
ανακοινώνει την έλευση
τέταρτου πλοίου.

Μόνο μέσα από μία λύση win-win, μπορούν ΚΔ και Τουρκία να αποφύγουν το
κόστος μίας παρατεταμένης, αδιέξοδης και δυνητικά επικίνδυνης κρίσης.
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Του ΒΑΣΙΛΗ ΝΕΔΟΥ

Οι τουρκικές αντιδράσεις μετά την
επιβολή των, ήπιων μεν, συμβο-
λικών δε, ευρωπαϊκών μέτρων για
την παραβίαση της κυπριακής
Αποκλειστικής Οικονομικής Ζώνης
(ΑΟΖ), έχουν πλέον ορατό χρονικό
σημείο κλιμάκωσης. Πρόκειται για
την περίοδο που ξεκινά από τις 15
Αυγούστου και έπειτα, όταν και

λήγουν οι σεισμικές έρευνες που
ήδη πραγματοποιεί το ερευνητικό
πλοίο “Ορούτς Ρέις” στη Θάλασσα
του Μαρμαρά. Το «τέταρτο πλοίο»,
όπως περιγράφεται δημόσια τις
τελευταίες ημέρες από Τούρκους
αξιωματούχους, έχει απασχολήσει
και την Αθήνα επανειλημμένως,
καθώς εκτιμάται ότι το «Ορούτς
Ρέις» είναι το πλοίο που η Άγκυρα
σχεδίαζε να στείλει για έρευνες
εντός της ελληνικής υφαλοκρηπί-
δας, στα νότια του Καστελόριζου,
με σκοπό να ολοκληρώσει - με την
παρουσία του εκεί - το πακέτο της
τουρκικής επίδειξης διεκδικήσεων
στην Ανατολική Μεσόγειο.

Στην Αθήνα αυτό το ενδεχόμενο
δεν έχει ακόμη αποκλειστεί, ίσως
με τη μορφή ενός περιστατικού

ανάλογου με εκείνο του Οκτωβρίου
του 2018, όταν το «Μπαρμπαρός»
έκανε έρευνες στα οικόπεδα 4 και
5 της κυπριακής ΑΟΖ και σε μια
μικρότερη έκταση της ελληνικής
υφαλοκρηπίδας. Ωστόσο, εκτιμάται
ότι ο τουρκικός σχεδιασμός έχει
κατά κύριο λόγο ως στόχο την πε-
ραιτέρω αμφισβήτηση της κυριαρ-
χίας της Κυπριακής Δημοκρατίας.
Στην Αθήνα είναι απολύτως σαφές
ότι η Άγκυρα θα επιχειρήσει να
πιέσει τη Λευκωσία σε βαθμό που
πρακτικά δεν θα μπορεί να προ-
χωρήσει σε καμία άλλη ερευνητική
ή γεωτρητική δραστηριότητα εντός
της ΑΟΖ. Η εργαλειοποίηση της
ενέργειας από την Άγκυρα προ-
έκυψε ανάγλυφα και από τις προ-
τάσεις Ακιντζί για συνεκμετάλλευ-

ση, πρακτικά μεταφέροντας ακόμα
μεγαλύτερη πίεση στη Λευκωσία.

Δίαυλος επικοινωνίας
Στα αμιγώς διμερή ζητήματα

είναι απολύτως σαφές ότι η Άγκυρα
θα πιέσει και τη νέα κυβέρνηση
για το ζήτημα των Τούρκων που
ζουν στην Ελλάδα και σύμφωνα
με την ανάγνωση της κυβέρνησης
Ερντογάν ανήκουν στη συντρι-
πτική πλειονότητά τους σε ομάδες
που είχαν σχέση με τον ιμάμη
Γκιουλέν, το περιβόητο FETO. Σύμ-
φωνα με ορισμένους υπολογισμούς,
οι Τούρκοι ανεβάζουν αυτό τον
αριθμό ακόμη και σε οκτώ χιλιάδες
πρόσωπα, τα οποία ζουν στη συν-
τριπτική πλειονότητά τους στην
Αθήνα και τη Θεσσαλονίκη. Πρό-

κειται για ένα θέμα που θα παρα-
μένει ψηλά στην ατζέντα της Άγ-
κυρας, η οποία, ωστόσο, φαίνεται
διατεθειμένη να διατηρήσει τους
δίαυλους επικοινωνίας που είχαν
ανοίξει και με την προηγούμενη
κυβέρνηση, όπως έγινε με τα Μέ-
τρα Οικοδόμησης Εμπιστοσύνης
(ΜΟΕ). Ωστόσο, με δεδομένη την
πολύ κλειστή δομή εξουσίας της
Τουρκίας, όπου πρακτικά όλα εξαρ-
τώνται από τον Ρετζέπ Ταγίπ Ερν-
τογάν και μια ομάδα στενών συ-
νεργατών στο Προεδρικό Παλάτι,
είναι σαφές ότι οι διπλωματικοί ή
στρατιωτικοί δίαυλοι όσο χρήσιμοι
και αν είναι για ad hoc επικοινωνία,
δεν μπορεί να υποκαταστήσουν
την δυνατότητα της άμεσης επα-
φής με το προεδρικό περιβάλλον.

Ανησυχεί και την Αθήνα το «Ορούτς Ρέις»
Είναι το πλοίο που θα έστελλε η Άγκυρα στα νότια του Καστελόριζου ως επίδειξη διεκδικήσεων στην Ανατολική Μεσόγειο

Πριν λίγες ημέρες ήλθε, αρχικά με
λανθασμένη διατύπωση, στην επι-
φάνεια ένα περιστατικό που συνέβη
στο βράδυ της απόπειρας πραξι-
κοπήματος στην Τουρκία. Σύμφωνα
με πληροφορία που δημοσιεύθηκε
στην ιστοσελίδα του European Co-
uncil on Foreign Relations με αφορ-
μή τα τρία χρόνια από την απόπειρα
πραξικοπήματος κατά του Ρετζέπ
Ταγίπ Ερντογάν, εκείνο το βράδυ
της 15ης Ιουλίου 2016, ο πρόεδρος
της Ρωσίας Βλάντιμιρ Πούτιν τη-
λεφώνησε στον Τούρκο ομόλογό
του και έθεσε στη διάθεσή του άν-
δρες των Ειδικών Δυνάμεων που
βρίσκονταν σε κάποιο «κοντινό
ελληνικό νησί». Η Ελλάδα και η
Ρωσική Ομοσπονδία δεν έχουν κά-
ποια διμερή συμφωνία συνεκπαί-
δευσης Ειδικών Δυνάμεων, οπότε
η πληροφορία εξαρχής ακούστηκε
με καχυποψία σε αρκετούς κύκλους
στην Αθήνα, καθώς δεν θα μπο-
ρούσε να είναι σε καμία περίπτωση
πραγματική.

Τα γεγονότα υποδεικνύουν ότι
η πληροφορία περιείχε σημαντικό
κομμάτι της αλήθειας, όχι, βέβαια,
εκείνο που εμπλέκει κάποιο «ελ-
ληνικό νησί». Πράγματι, για δύο
βράδια, εκείνο της απόπειρας πρα-
ξικοπήματος και το επόμενο, υπήρ-
χαν ρωσικές δυνάμεις κοντά στη
Μαρμαρίδα, όπου ο κ. Ερντογάν
παραθέριζε όταν οι πραξικοπημα-
τίες αξιωματικοί έθεσαν σε λει-
τουργία το μηχανισμό ανατροπής
του. Δεν βρίσκονταν, ωστόσο, σε
κάποιο ελληνικό νησί, αλλά σε δύο
πλοία του Ρωσικού Ναυτικού. Ένα

αρματαγωγό το οποίο επέστρεφε
από τη Συρία και μια φρεγάτα που
έπλεε προς την Ανατολική Μεσό-
γειο. Σύμφωνα με καλά πληροφο-
ρημένες πηγές τα δύο πολεμικά
πλοία παρέμειναν στην περιοχή
ανατολικά της Ρόδου και δυτικά
του Καστελόριζου για δύο συνεχό-
μενα 24ωρα, προτού αποπλεύσουν
ξανά το καθένα για τον προορισμό
του. Οι στάσεις ρωσικών πλοίων
στο Αιγαίο δεν είναι ασυνήθιστες,
καθώς με βάση παλαιότατες συμ-
φωνίες ανάμεσα στην Αθήνα και

τη Μόσχα, υπάρχουν πέντε αγκυ-
ροβόλια τα οποία το ναυτικό της
Ρωσικής Ομοσπονδίας μπορεί να
χρησιμοποιεί.

Ιδιαίτερα κατά την προηγούμενη
πενταετία, σημαντικής αναβάθ-
μισης της Ρωσικής παρουσίας στη
Συρία. Ωστόσο, κανένα από αυτά
δεν βρίσκεται στην περιοχή όπου
τα δύο συγκεκριμένα πλοία έπλευ-
σαν για περίπου 48 ώρες, το διήμερο
15-16 Ιουλίου 2016. Εκείνο που δεν
είναι γνωστό είναι το μέγεθος των
μονάδων που βρίσκονταν στα Ρω-
σικά πλοία και αν αποτελούνταν
από τους περιώνυμους «Σπέ-
τσναζ»... 

ΒΑΣΙΛΗΣ ΝΕΔΟΣ

Ασπίδα προστασίας
Πούτιν σε Ερντογάν

������

Ρωσικά πλοία βρέθηκαν
για δύο νύχτες κοντά στη
Μαρμαρίδα μετά την από-
πειρα πραξικοπήματος

������

Στην Αθήνα είναι απολύ-
τως σαφές ότι η Άγκυρα
θα επιχειρήσει να πιέσει
τη Λευκωσία σε βαθμό
που πρακτικά δεν θα
μπορεί να προχωρήσει σε
καμία άλλη ερευνητική ή
γεωτρητική δραστηριό-
τητα εντός της ΑΟΖ.

Στην Αθήνα το ενδεχόμενο δεν έχει ακόμη αποκλειστεί, ίσως με τη μορφή ενός περιστατικού ανάλογου με εκείνο
του Οκτωβρίου του 2018, όταν το «Μπαρμπαρός» έκανε έρευνες στα οικόπεδα 4 και 5 της κυπριακής ΑΟΖ και σε μια
μικρότερη έκταση της ελληνικής υφαλοκρηπίδας.
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Ουάσιγκτον - Ανάλυση του
ΑΠΟΣΤΌΛΗ ΖΟΥΠΑΝΙΏΤΗ

Όταν την Τετάρτη το απόγευμα ο
Λευκός Οίκος και το Πεντάγωνο
ανακοίνωναν τον «εκτοπισμό» της
Τουρκίας από το πρόγραμμα των
F-35, ουσιαστικά πρόσθεταν την
«γαρνιτούρα» σε μία «τούρτα» που
είχε ετοιμαστεί εδώ και αρκετό και-
ρό. Από πέρυσι τον Αύγουστο, όταν
για πρώτη φορά ο πρόεδρος Τραμπ
υπέγραψε το νομοθέτημα που ενέ-
κρινε το Κογκρέσο και έθετε ως
όρο την μη μεταφορά των F-35 αν
δεν αποφυλάκιζε τον πάστορα Άν-
τριου Μπρόνσον και δεν ακύρωνε
την αγορά των S-400, ήταν γνωστό
ότι όσο η Τουρκία δεν συμμορφω-
νόταν και με τους δύο όρους, απα-
γορευόταν να παραλάβει τα αερο-
σκάφη. Ιδίως μάλιστα όταν υπήρ-
χαν σε εξέλιξη κι άλλα νομοθετή-
ματα, με ακόμη πιο αυστηρούς
όρους, τα οποία μέχρι τα τέλη του
έτους θα έχουν υπογραφεί από τον
πρόεδρο Τραμπ. Αυτό που ουσια-
στικά συνέβη την Τετάρτη ήταν η
πλήρης διακοπή της σχέσης της
Τουρκίας με το πρόγραμμα συμ-
παραγωγής των αεροσκαφών F-35
και η απαγόρευση της πώλησής
τους και με απόφαση της αμερικα-
νικής κυβέρνησης. 

Απομένει το «κερασάκι» της
«τούρτας», που είναι οι κυρώσεις
βάσει του νόμου CAATSA, που θα
πρέπει κάποια στιγμή στο πολύ εγ-
γύς μέλλον να επιβάλει στην Άγ-
κυρα ο Αμερικανός πρόεδρος. Από
την ισχύ των κυρώσεων αυτών,
αλλά και από τις αντιδράσεις του
Ταγίπ Ερντογάν, είναι πιθανόν να
εξαρτηθούν όχι μόνο οι διμερείς
σχέσεις ΗΠΑ – Τουρκίας, αλλά και
ο γεωστρατηγικός χάρτης της πε-
ριοχής της Ανατολικής Μεσογείου
και της Μέσης Ανατολής.

Αν και κανείς δεν αμφισβητεί
την γεωστρατηγική σημασία της

Τουρκίας για τη Δύση, φαίνεται
ότι ο Ερντογάν υποτίμησε δύο πα-
ραμέτρους.

Πρώτον, τη σημασία που είχε
για τους υπερσυντηρητικούς Ευαγ-
γελιστές υποστηρικτές του προ-
έδρου Τραμπ η φυλάκιση του Πά-
στορα Μπρόνσον.

Δεύτερον, την εμπλοκή του Κογ-
κρέσου στη διαδικασία, το οποίο
για δεύτερη φορά στην ιστορία
(την προηγούμενη με το εμπάργκο
του 1975 μετά την εισβολή) παρε-
νέβη και ανάγκασε τον Πρόεδρο
να λάβει σκληρή στάση.

Την ίδια στιγμή φαίνεται ότι
υπερτίμησε τη σημασία της Τουρ-
κίας, πιστεύοντας ότι θα κατόρθωνε
να εκβιάσει τις ΗΠΑ, όπως έκανε
με επιτυχία στον πόλεμο στο Κου-
βέιτ το 1991 και στην εισβολή στο
Ιράκ το 2003.

Ένα εξαιρετικό κύριο άρθρο του
Πρακτορείου Μπλούμπεργκ (την
Πέμπτη) σημειώνει:«Ο Ερντογάν
φαίνεται να υπολόγισε ότι, με την
αμερικανική επιρροή να μειώνεται
στη γειτονιά του, τα συμφέροντα
ασφαλείας του εξυπηρετούνται κα-
λύτερα από μια συμμαχία με τη
Ρωσία. Και ότι ο Πρόεδρος Ντό-
ναλντ Τράμπ θα του δώσει ελευ-
θέρας για αλλαγή πλευράς. Φαίνεται

επίσης να πίστεψε ότι η Δύση δεν
«θα έχει το στομάχι» να του επιβάλει
σημαντικές κυρώσεις. Τώρα πρέπει
να αντιμετωπίσει τις συνέπειες».

Το άρθρο ακόμη μνημονεύει τις
ευρωπαϊκές κυρώσεις σε βάρος της
Τουρκίας για τις παραβιάσεις στην
ΑΟΖ της Κύπρου, ζητώντας μάλιστα
διεύρυνσή τους, εκτιμώντας ότι
«αυτό θα πρέπει να αποθαρρύνει
τον περαιτέρω ναυτικό του τυχο-
διωκτισμό». Όσο για την πολιτική
των ΗΠΑ, θεωρεί καλό ξεκίνημα
τις εξαγγελίες του προέδρου Τραμπ
για τα F-35 υποστηρίζει μία κλιμά-
κωση κυρώσεων, με τελικό τον

πλήρη αποκλεισμό της Τουρκίας
από το αμερικανικό χρηματοπι-
στωτικό σύστημα.Όπως εξηγεί, «ο
στόχος είναι να ξεκινήσουν με συγ-
κρατημένες κυρώσεις και να επι-
ταχύνει τις τιμωρητικές ενέργειες,
εκτός αν ο Ερντογάν επανεξετάσει
τον λανθασμένο του υπολογισμό
και με επαληθεύσιμα βήματα βάλει
«στη ναφθαλίνη» τον ρωσικό εξο-
πλισμό. Αν αυτό αποτύχει, οι Η.Π.Α.
και οι ευρωπαίοι σύμμαχοί τους
θα πρέπει να έλθουν αντιμέτωποι
με μια μεγαλύτερη ερώτηση: Μπο-
ρεί η Τουρκία να θεωρηθεί πλέον
ως ένας αξιόπιστος σύμμαχος;»

Το ερώτημα του Μπλούμπεργκ
είχε απαντηθεί εν μέρει το Νοέμ-
βριο του 2018 από τον αναλυτή
του Συμβουλίου Εξωτερικής Πολι-
τικής, Στίβεν Κουκ: «Ενώ η Τουρκία
παραμένει επίσημα σύμμαχος του
ΝΑΤΟ, δεν είναι εταίρος των Ηνω-
μένων Πολιτειών», έγραψε στην
ειδική έκθεση του Συμβουλίου με
τίτλο «Ούτε φίλος ούτε εχθρός: το
μέλλον των σχέσεων ΗΠΑ-Τουρ-
κίας”. Σε αντίθεση με τις προηγού-
μενες εποχές, η Ουάσινγκτον και
η Άγκυρα δεν μοιράζονται πλέον
σημαντικές απειλές ή συμφέροντα
που τους δένουν μαζί».

Η πτώση της Τουρκίας από «αγα-
πημένο παιδί του Ομπάμα» σε πρώ-
τη χώρα σύμμαχο στην οποία οι
ΗΠΑ θα υποχρεωθούν να επιβάλουν
κυρώσεις ως να ήταν εχθρός της
Αμερικής, άρχισε να διαφαίνεται
από τις αρχές της δεύτερης θητείας
του Μπαράκ Ομπάμα, όταν άρχισε
να αυξάνεται ο ρόλος του αντιπρο-
έδρου Μπάιντεν στα θέματα εξω-
τερικής πολιτικής και ασφάλειας.
Σε μία από τις συναντήσεις του με
την ηγεσία της Ομογένειας, μετά
την επίσκεψή του στην Κύπρο, ο
Μπάιντεν μπροστά από έναν μεγάλο
χάρτη που κάλυπτε τη νότια Ευ-
ρώπη, τη Μαύρη Θάλασσα, τον
Καύκασο, την Ανατολική Μεσόγειο
και τη Μέση Ανατολή, μίλησε για
μια Τουρκία περικυκλωμένη από
τη Ρωσία και το εξτρεμιστικό Ισλάμ,
της οποίας η μόνη επιλογή ήταν
να λύσει τα ανοιχτά προβλήματα
με Ελλάδα και Κύπρο και να αφιε-
ρωθεί στην προστασία της από τους
πραγματικούς κινδύνους και τα
οφέλη που θα πρόσφεραν η Δύση
και η αξιοποίηση των ενεργειακών
πόρων. Τα ίδια μετέφερε αυτοπρο-
σώπως στον Ταγίπ Ερντογάν προ-
καλώντας τις έντονες αντιδράσεις
του. Τελικά, η Τουρκία προτίμησε
να τα βρει με τη Μόσχα (που λίγο
αργότερα της επέβαλε κυρώσεις
λόγω της κατάρριψης του αεροσκά-
φους) και να τα χαλάσει με τη Δύση. 

Ναρκοπέδιο η στρατηγική σχέση ΗΠΑ-Τουρκίας  
Οι κυρώσεις αλλά και οι αντιδράσεις Ερντογάν πιθανόν να αλλάξουν το γεωστρατηγικό χάρτη της Αν. Μεσογείου και της Μέσης Ανατολής

Η εκλογή του Τραμπ και η άμεση
εκδίωξη από τον στενό του κύκλο
του συμβούλου Εθνικής Ασφαλείας
Μάικ Φλιν (αποδείχθηκε πληρω-
μένος λομπίστας της Τουρκίας)
έκανε τα πράγματα χειρότερα για
την Τουρκία. Η θητεία του υφυ-
πουργού Γουές Μίτσελ στο Στέιτ
Ντιπάρτμεντ κι ο νέος καυγάς Ερν-
τογάν – Νετανιάχου έθεσαν πλέον
επί τάπητος το ερώτημα «αν η Τουρ-
κία χάθηκε για τη Δύση». Τόσο ο
Μίτσελ, όσο κι ο Νετανιάχου, δί-
νουν σ’ αυτό καταφατική απάντη-
ση. Ωστόσο, αυτό το ερώτημα ήταν
ικανό να διευρύνει την μελέτη που
είχε ξεκινήσει μετά την απόπειρα
πραξικοπήματος, για αναζήτηση
εναλλακτικών επιλογών στην πε-
ρίπτωση που η Τουρκία ακύρωνε
τη συμφωνία με τις ΗΠΑ για τη
χρήση της Βάσης Ινσιρλίκ. Αυτή
τη στιγμή, εικάζεται ότι οι μελέτες
για τις οικονομικές, πολιτικές και
γεωστρατηγικές επιπτώσεις, έχουν
ολοκληρωθεί.

Στην παράμετρο θα πρέπει να
προστεθεί και η διεύρυνση της συ-
νεργασίας Ελλάδας – Κύπρου – Ισ-
ραήλ (και οι ανάλογες με Αίγυπτο
και Ιορδανία), τις οποίες παρακο-
λουθούν στενά οι ΗΠΑ. Ιδίως η
πρώτη, χάρη στο νομοσχέδιο για
την εταιρική σχέση στην Ανατολική
Μεσόγειο, έχει μπει στην πολιτική
ατζέντα της Ουάσιγκτον και πέραν
του Κογκρέσου, μελετάται ενδε-

λεχώς στα αρμόδια με την εθνική
ασφάλεια υπουργεία των ΗΠΑ.

Οι καθοριστικές κινήσεις
Οι κινήσεις που θα ακολουθή-

σουν τις επόμενες μέρες από Άγ-
κυρα και Ουάσιγκτον θα καθορί-
σουν εν πολλοίς το μέλλον των
Αμερικανοτουρκικών σχέσεων, χω-
ρίς να αποκλείονται τα χειρότερα
σενάρια. Ιδίως όταν η Άγκυρα απει-
λεί με αναζήτηση ρωσικών μαχη-
τικών ως εναλλακτική λύση και
προειδοποιεί με αντίμετρα σε αμε-
ρικανικές κυρώσεις, τις οποίες πλη-
ροφορίες έφεραν να εξαγγέλλονται
τη Δευτέρα.

Αργά την Πέμπτη και μετά από
αλλαγή της αρχικής τοποθέτησης

του Τραμπ, ο Αμερικανός πρόεδρος
δήλωσε ότι ακόμη μελετά το θέμα
των κυρώσεων. Η όλη στάση του,
ακόμη από την συνάντηση κορυ-
φής των G20 τον περασμένο μήνα,
δείχνει πως δεν επιθυμεί να επι-
βάλει κυρώσεις. Ή, αν αναγκαστεί
να το πράξει, αυτές να είναι ήπιας

μορφής κι αυτό γιατί πιστεύει πως
λόγω της προσωπικής σχέσης που
έχει αναπτύξει με τον Ταγίπ Ερν-
τογάν, μπορεί να διασωθεί η σχέση
με την Τουρκία, ιδίως όταν έχει
συμφωνήσει με τον Τούρκο πρό-
εδρο για τριπλασιασμό των εμπο-
ρικών σχέσεων στα επόμενα δέκα

χρόνια. Με αυτή την προσέγγιση
συμφωνεί ακόμη μία μερίδα των
αναλυτών και διαμορφωτών της
κοινής γνώμης στην Ουάσιγκτον,
όπως για παράδειγμα η «Ουάσιγ-
κτον Ποστ», που έγραφε την Πέμ-
πτη σε κύριο άρθρο της:«Σαφώς,
η Τουρκία δεν μπορεί να έχει και

τα F-35 και τους S-400 και ο κ. Ερν-
τογάν πρέπει να το αποδεχθεί. Εάν
ο κ. Ερντογάν επιμείνει στην ανά-
πτυξη του S-400, θα χάσει τα αε-
ροπλάνα. Αλλά ο κ.  Τραμπ πρέπει
να προσπαθήσει να αποφύγει μια
ευρύτερη κατάρρευση με την Τουρ-
κία. Μια σοβαρή κρίση θα μπορού-
σε να ωθήσει τον κ. Ερντογάν ακό-
μα περισσότερο στην αγκαλιά του
Ρώσου Προέδρου Βλαντιμίρ Πούτιν,
ο οποίος δεν θα ήθελε τίποτα κα-
λύτερο. Η Τουρκία συνορεύει με
τη Συρία και το Ιράκ και η συνερ-
γασία της με τις Ηνωμένες Πολιτείες
είναι ζωτικής σημασίας στην πε-
ριοχή. Φιλοξενεί εκτεταμένες υπο-
δομές του ΝΑΤΟ, καθώς και πυρη-
νικά όπλα των ΗΠΑ. Αυτό είναι
ένα πρόβλημα καρκίνου των οστών
στα τελευταία στάδια της μετά-
στασης, αλλά πρέπει να αποφευχθεί
μια ευρύτερη κρίση».Όμως, τι θα
συμβεί αν η Τουρκία απαντήσει
σε «ήπιας μορφής» κυρώσεις, με
μεγαλύτερη στρατηγική προσέγ-
γιση προς τη Μόσχα και εμπλοκή
της βάσης του Ινσιρλίκ; 

Πολλοί αναλυτές εκτιμούν ότι
πέραν της κλιμάκωσης των αμερι-
κανικών κυρώσεων, θα επισπευ-
σθούν οι αμερικανικοί σχεδιασμοί
για την περιοχή της Ανατολικής
Μεσογείου και ίσως δούμε να συμ-
βαίνουν πράγματα που δεν μπο-
ρούσε κανείς να φανταστεί πριν
από 4 χρόνια.

Χάθηκε για τη Δύση η Τουρκία, με νατοϊκές υποδομές τα πυρηνικά των ΗΠΑ; 
������

Η θητεία του υφυπουρ-
γού Γουές Μίτσελ στο
Στέιτ Ντιπάρτμεντ κι ο
νέος καυγάς Ερντογάν –
Νετανιάχου έθεσαν πλέ-
ον επί τάπητος το ερώτη-
μα «αν η Τουρκία χάθηκε
για τη Δύση». Τόσο ο Μί-
τσελ, όσο κι ο Νετανιά-
χου, δίνουν σ’ αυτό κατα-
φατική απάντηση.

������

Αυτό που ουσιαστικά συ-
νέβη την Τετάρτη ήταν η
πλήρης διακοπή της
σχέσης της Τουρκίας με
το πρόγραμμα συμπαρα-
γωγής των αεροσκαφών
F-35 και η απαγόρευση
της πώλησής τους και με
απόφαση της αμερικανι-
κής κυβέρνησης. 

������

Ούτε φίλος ούτε εχθρός,
πια οι ΗΠΑ με την Τουρ-
κία, όπως εκτιμάται σε
έκθεση του Συμβουλίου
Εξωτερικής Πολιτικής
της Ουάσιγκτον, παρά τη
φιλική σχέση Τραμπ-
Ερντογάν. 

Αν η Τουρκία απαντήσει σε «ήπιας μορφής» κυρώσεις, με μεγαλύτερη στρατηγική προσέγγιση προς τη Μόσχα και εμ-
πλοκή του Ινσιρλίκ, εκτιμάται ότι θα επισπευσθούν οι αμερικανικοί σχεδιασμοί για την περιοχή της Ανατολικής Μεσο-
γείου και ίσως δούμε να συμβαίνουν πράγματα που δεν μπορούσε κανείς να φανταστεί πριν από 4 χρόνια.

Ο Ερντογάν υποτίμησε τη σημασία που είχε για τους υπερσυντηρητικούς Ευαγγελιστές υποστηρικτές του Τραμπ η
φυλάκιση του Πάστορα Μπρόνσον και την εμπλοκή του Κογκρέσου στη διαδικασία με τα F35. Ταυτόχρονα υπερτίμησε
«εαυτόν», πιστεύοντας ότι θα κατόρθωνε να εκβιάσει τις ΗΠΑ, όπως έκανε στον πόλεμο στο Κουβέιτ το 1991 και στην
εισβολή στο Ιράκ το 2003.
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Του ΝΊΚΟΥ ΣΤΈΛΓΙΑ

«Ακόμη και μια θετική τουρκοκυ-
πριακή ψήφος στην κυβέρνηση δεν
θεωρείται (από τους Ε/κ) υποχρεω-
τική για τη λήψη μιας απόφασης!
Με άλλα λόγια, σε σημαντικά θέματα
όπως οι υδρογονάνθρακες/φυσικοί
πόροι και ο ομοσπονδιακός προ-
ϋπολογισμός, επικρατεί η άποψη
ότι μια απόφαση που δεν εγκρίνει
ούτε ένα τουρκοκυπριακό μέλος
της κυβέρνησης μπορεί να ληφθεί
με την απλή πλειοψηφία των Ελ-
ληνοκυπρίων μελών». Με αυτά τα
λόγια πριν από λίγες ημέρες, ο ηγέ-
της της τ/κ κοινότητας εξωτερίκευσε
την έντονη ενόχλησή του για την
τροπή των εξελίξεων στο Κυπριακό.
Απευθυνόμενος στον Γενικό Γραμ-
ματέα του ΟΗΕ, με επιστολή του
στις 10 Ιουλίου, ο Μουσταφά Ακιντζί
ξεκαθάρισε ότι το ζήτημα της πο-
λιτικής ισότητας παραμένει όρος
αδιαπραγμάτευτος στο Κυπριακό.
Η τουρκοκυπριακή ηγεσία κατανοεί
την σοβαρότητα της όλης κατάστα-
σης στο Κυπριακό την στιγμή που
ή ένταση στην κυπριακή ΑΟΖ κο-
ρυφώνεται. Το Κυπριακό παραμένει
σε αδιέξοδο και προτού επέλθει
εκτροχιασμός των εξελίξεων, ο κ.
Ακιντζί προτείνει την άμεση επα-
νέναρξη του διαλόγου. Ωστόσο, για
να συμβεί αυτό ο ίδιος θέτει μια ση-
μαντική προϋπόθεση. Το ξεκαθά-
ρισμα των προθέσεων για την δι-
ζωνική, δικοινοτική ομοσπονδία

(ΔΔΟ), με βασική έμφαση στο επί-
μαχο ζήτημα της πολιτικής ισότητας. 

Στην επιστολή που έστειλε στον
Γενικό Γραμματέα ο ηγέτης της τ/κ
κοινότητας εστιάζει στο μεγάλο χά-
σμα που χωρίζει τις δυο πλευρές
στο ζήτημα της πολιτικής ισότητας.
Ο ίδιος πρόσφατα ζήτησε εξηγήσεις
από την ε/κ ηγεσία, κυρίως για θέ-
ματα που θεωρούνται ζωτικής ση-
μασίας και αφορούν την αρχή της

πολιτικής ισότητας και αποτελε-
σματικής συμμετοχής. Ωστόσο, η
ε/κ πλευρά άφησε αναπάντητο αυτή
του την έκκληση.

«Εστιάζοντας σε αυτό το ζήτημα,
για την εξακρίβωση των ζητημάτων
που εκλαμβάνονται ως ζωτικής ση-
μασίας για τους Τ/κ, απηύθυνα έκ-
κληση στην ε/κ πλευρά και ζήτησα
την καταβολή μιας λίστας με τα ζη-
τήματα που θεωρούνται ζωτικής
σημασίας για αυτούς. Δυστυχώς η
ε/κ πλευρά απέφυγε να ξεκαθαρίσει

τις απόψεις της σε αυτό το ζήτημα»,
υπογραμμίζει ο κ. Ακιντζί,  προσθέ-
τοντας ότι η ιδέα της αποκεντρω-
μένης ομοσπονδίας είχε ανέκαθεν
θετικό αντίκτυπο στην τ/κ πλευρά.
Ωστόσο, αυτή η ιδέα δεν είναι δυ-
νατόν να χρησιμοποιηθεί για να
«θυσιαστεί» η πολιτική ισότητα των
Τ/κ. Ο κ. Ακιντζί εντάσσει στα ζη-
τήματα «κόκκινης γραμμής» και το
ζήτημα της εκ περιτροπής προ-
εδρίας. «Σε μια δικοινοτική ομο-
σπονδία δύο κοινοτήτων, είτε απο-
κεντρωμένη είτε όχι, με βάση την
αρχή της πολιτικής ισότητας, όπως
ορίζεται στα συναφή ψηφίσματα
και αποφάσεις του Συμβουλίου
Ασφαλείας του ΟΗΕ, όπως 716 (1991)
και 750 (1992), η ενεργός συμμετοχή
των Τ/κ πρέπει να εξασφαλιστεί. Η
εκ περιτροπής προεδρία είναι μια
άλλη θεμελιώδης εκδήλωση αυτής
της ενσωματωμένης παραμέτρου,
όπως  η εξοχότητα σας έχει υποδείξει
στο πλαίσιο που παρουσιάσατε. Ο
Ελληνοκύπριος ηγέτης προτείνει
τώρα κοινοβουλευτικό σύστημα με
έναν εκ περιτροπής πρωθυπουργό
και Αντιπρόεδρο της κυβέρνησης,
με μόνιμο Ελληνοκύπριο Πρόεδρο
και Τουρκοκύπριο Αντιπρόεδρο, σε
αντίθεση με το πλαίσιο των έξι ση-
μείων».

Η αποτυχία της Λούτ
Ο κ. Ακιντζί εντοπίζει την ουσία

του σημερινού αδιεξόδου στο Κυ-
πριακό, στην απόρριψη του τριπτύ-

χου πολιτική ισότητα-αποτελεσμα-
τική συμμετοχή-εκ περιτροπής προ-
εδρία, δηλαδή τις κόκκινες γραμμές
του Νίκου Αναστασιάδη. Ο ίδιος,
στην επιστολή του προς τον γ.γ.,
προβάλλει την άποψη ότι η νέα δια-
μεσολάβηση του ΟΗΕ έχει αποτύχει
εξαιτίας του χάσματος που χωρίζει
τις δυο πλευρές σε αυτό το ζήτημα. 

Από την σκοπιά του κ. Ακιντζί η
προσπάθεια της κ. Λούτ έχει οδη-
γηθεί σε αδιέξοδο, επειδή οι δυο
πλευρές αδυνατούν να καταλήξουν
σε συμβιβαστικές λύσεις σε βασικές
πτυχές του Κυπριακού. Στην επι-
στολή του, αναφερόμενος στο έργο
της κ. Λούτ και τις προσπάθειες της
για σύναψη όρων αναφοράς, ο κ.
Ακιντζί έκαμε ειδική αναφορά στο
Κοινό Ανακοινωθέν του 2014 και
στο Πλαίσιο της 30ης Ιουνίου 2017.
Ο ίδιος ζητά σε μια νέα προσπάθεια
να επιβεβαιωθεί η προσήλωση των
δύο πλευρών στις αρχές αυτές.

Πρώτο βήμα 
Μπορεί στο ζήτημα της πολιτικής

ισότητας οι δυο πλευρές να μην βρί-
σκονται κοντά στην λύση, ωστόσο,

οι εξελίξεις κυλούν με γοργούς ρυθ-
μούς τη στιγμή που στην κυπριακή
ΑΟΖ η ένταση κορυφώνεται. Για να
ελεγχθεί λοιπόν, η νέα έκρυθμη κα-
τάσταση που προκύπτει, οΤ/κ ηγέτης
προτείνει έναν οδικό χάρτη, ο οποίος
αποτελείται από δυο φάσεις. Και
στις δυο αυτές φάσεις του σχεδίου
ο γ.γ. καλείται να διαδραματίσει
πρωταγωνιστικό-συντονιστικό ρόλο.
Η Ε.Ε. καλείται επίσης, να υποστη-
ρίξει την όλη διαδικασία. Σε πρώτη
φάση, ο Μουσταφά Ακιντζίπροτείνει
την σύγκληση μιας άτυπης πεντα-
μερούς διάσκεψης. Η διάσκεψηαυτή
θα πραγματοποιηθεί με στόχο να
ξεκαθαρίσει το τοπίο στο Κυπριακό,
και να διαφανεί κατά πόσο όλες οι
πλευρές συμφωνούν στο μοντέλο
της ΔΔΟ. Και στη νέα διάσκεψη θα
λάβουν μέρος οι δυο κοινότητες και
οι τρεις εγγυήτριες δυνάμεις, ο ΟΗΕ
ως συντονιστής και η Ε.Ε. υπό την
ιδιότητα του παρατηρητή. 

Δεύτερο βήμα
Σε περίπτωση που στην άτυπη

διάσκεψη φανεί ότι όλες οι πλευρές
συμφωνούν για την ΔΔΟ, τότε υπό

την καθοδήγηση του γ.γ. θα πρέπει
να ξεκινήσει μια διαδικασία δια-
πραγμάτευσης που θα βασίζεται σε
ξεκάθαρο χρονοδιάγραμμα και θα
είναι επικεντρωμένη στην λύση. 

Παρά το γεγονός ότι ο Μουσταφά
Ακιντζί δεν ανοίγει τα χαρτιά του
για αυτή τη φάση του νέου σχεδίου,
καλά ενημερωμένες τ/κ πηγές εξη-
γούν τα δύο βασικά σημεία του σκε-
πτικού του. Πρώτον: στοχεύει σε
ένα ξεκάθαρο χρονοδιάγραμμα, με
αυστηρούς όρους μέσα στο οποίο
θα λάβουν χώρα οι εντατικές δια-
πραγματεύσεις, για όλες τις εναπο-
μείνασες λεπτομέρειες. Δεύτερον:
η τ/κ πλευρά στοχεύει σε ξεκαθά-
ρισμα του τελικού status, ανεξαρ-
τήτως κατάληξης ενός δημοψηφί-
σματος. Με άλλα λόγια, η τ/κ πλευρά
δεν επιθυμεί να βρεθεί ενώπιον
νέων δυσάρεστων για την ίδια εκ-
πλήξεων, όπως το αποτέλεσμα του
Σχεδίου Ανάν. Κατ’ αυτό τον τρόπο,
στόχευση του κ.Ακιντζί είναι να
ανοίξει διάπλατα ο δρόμος της έν-
ταξης της λεγόμενης «ΤΔΒΚ» στη
διεθνή κοινότητα, ανεξάρτητα της
όποιας έκβασης.

Τα ατού του Ακιντζί
και οι τρεις κόκκινες 
γραμμές Αναστασιάδη
Ανάλυση της επιστολής του Τ/κ ηγέτη στον Αντόνιο Γκουτέρες

�������

Για να ελεγχθεί η έκρυθ-
μη κατάσταση , ο Τ/κ
ηγέτης προτείνει έναν
οδικό χάρτη, από δυο φά-
σεις κατά τις οποίες ο γ.γ.
των ΗΕ καλείται να δια-
δραματίσει πρωταγωνι-
στικό-συντονιστικό ρόλο.

Ο Μουσταφά Ακιντζί επιδιώκει να διευκρινιστεί σαφώς, στην άτυπη διάσκεψη, από την ε/κ πλευρά αν εξακολουθεί
να επιδιώκει λύση ΔΔΟ. Στοχεύει σε μια πενταμερή με σαφές χρονοδιάγραμμα και διασφάλιση ότι στο τελικό δημοψή-
φισμα η συνέχιση του παρόντος στάτους κβο δεν θα είναι επιλογή.  
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Συνέντευξη στη
ΜΑΡΙΝΑ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ 

Είτε από ανικανότητα είτε συνει-
δητά ο κ. Αναστασιάδης μας οδηγεί
ολοένα και πιο κοντά στην οριστική
διχοτόμηση, αναφέρει σε συνέν-
τευξή του στην «Κ» ο γ.γ. του ΑΚΕΛ
Άντρος Κυπριανού ξεκαθαρίζοντας
πως οι εξελίξεις θα δείξουν ποιες
είναι οι προθέσεις του Προέδρου
με την αποδοχή της πρόσκλησης
Ακιντζί για άτυπη πενταμερή. «Είναι
αυτονόητο ότι αν, ο μη γένοιτο, η
προσπάθεια αποτύχει, τα πράγματα
θα είναι κάτι περισσότερο από δύ-
σκολα και κρίσιμα», ανέφερε χα-
ρακτηριστικά. Μιλά για τη στάση
της Ρωσίας που, όπως λέει, έχει με-
τακινηθεί από τη θέση της στο Κυ-
πριακό και ρίχνει ευθείες βολές
στον υπουργό Εξωτερικών ότι φέ-
ρεται να είχε συμμετοχή στη δια-
μόρφωση του νομοσχεδίου Μενέν-
τεζ - Ρούμπιο όταν «μετέβαινε στην
Αμερική κάθε λίγο». «Μάλιστα ο
ΔΗΣΥ έφερε ψήφισμα στη Βουλή
για να χαιρετήσει η Βουλή το νο-
μοσχέδιο Μενέντεζ και όταν αντι-
δράσαμε έντονα το παρασιώπησαν.
Γι΄ αυτό να μη μας λένε σήμερα
ότι διαφωνούν τάχα με τις πρόνοιες
του νομοσχεδίου», αναφέρει χα-
ρακτηριστικά. 

-Κίνηση τακτικής ή αναδίπλωση
του Προέδρου η αποδοχή της
πρόσκλησης Ακιντζί για άτυπη
πενταμερή; 

-Αυτό θα το δείξουν οι εξελίξεις.
Αν όντως εννοεί όσα λέει ο κ. Ανα-
στασιάδης, τότε θα πρέπει να μπει
σε αυτή τη διαδικασία καλά προ-
ετοιμασμένος, με στόχο να προ-
χωρήσει μέχρι τέλους στη βάση
του πλαισίου Γκουτέρες, να φτά-
σουμε δηλαδή σε λύση αρχών, νο-
ουμένου ότι και η τουρκοκυπριακή
πλευρά και η Τουρκία θα αρθούν
στο ύψος των περιστάσεων. Είναι
αυτονόητο ότι αν, ω μη γένοιτο, η
προσπάθεια αποτύχει, τα πράγματα
θα είναι κάτι περισσότερο από δύ-
σκολα και κρίσιμα.  

-Με δεδομένη και την ένταση
της τουρκικής προκλητικότητας,
για ποιο λόγο να επιστρέψουμε
στο τραπέζι των συνομιλιών; 

-Θα πρέπει πρώτα να πείσουμε
και τον γ.γ. του ΟΗΕ αλλά και άλ-
λους σημαντικούς παράγοντες στη
διεθνή πολιτική σκηνή ότι έχουμε
πραγματικά την πολιτική βούληση
να συζητήσουμε και να καταλή-
ξουμε μέσω ενός εντατικού διαλό-
γου σε μία συμφωνία στο πλαίσιο
του γ.γ. του ΟΗΕ, με την προϋπό-
θεση βεβαίως ότι θα υπάρξει και
η αναγκαία ανταπόκριση και από
άλλες πλευρές. Και αναφέρομαι κυ-
ρίως στην Τουρκία και στην τ/κ
ηγεσία. Με δεδομένο αυτό θα υπάρ-
ξει αναβαθμισμένο ενδιαφέρον και
κινητικότητα. Αυτή η κινητικότητα
είτε θα υποχρεώσει  την Τουρκία

να βρει κάποιο τρόπο να τερματίσει
έστω προσωρινά τις προσκλήσεις
στην ΑΟΖ, είτε θα μείνει εκτεθει-
μένη έναντι της διεθνούς κοινό-
τητας. 

-Δεν πρέπει να θέσουμε θέμα
για την έκθεση Γκουτέρες και
τα περί αναγνώρισης, αλλά και
ζήτημα προθέσεων απέναντι
στον γ.γ. των Ηνωμένων Εθνών;

-Περίμενα ότι θα φτάναμε στο
σημείο, όπου από την αρχική θέση
ότι ο Αντόνιο Γκουτέρες είναι σο-
φός, έμπειρος, ικανός και αντικει-
μενικός, να κατηγορείται σήμερα
από κάποιους στην Κύπρο. Βεβαίως,
δεν μας ικανοποιούν οι τοποθετή-
σεις του. Αναμέναμε να ήταν πιο
ξεκάθαρες. Πρέπει όμως να μας
προβληματίσει γιατί ο γ.γ. του ΟΗΕ
τοποθετείται με τον συγκεκριμένο
τρόπο.

Όπως θα πρέπει να μας προ-
βληματίσει, γιατί είναι χλιαρή η
αντίδραση όλων όσοι μας υποστη-
ρίζουν σε διάφορα ζητήματα. Για
παράδειγμα η Ρωσία, μια χώρα που
πάντοτε μας στήριζε σε αυτά τα
ζητήματα, παρουσιάζεται σήμερα
διαφοροποιημένη. Όσες εξηγήσεις
κι αν δίνει η Ρωσία σε ό,τι αφορά
τη στάση για τις κυρώσεις σε βάρος
της Τουρκίας, παραμένει γεγονός
ότι η Ρωσία έχει μετακινηθεί από
τη θέση που είχε μέχρι σήμερα στο

Κυπριακό. Και αυτό μας ανησυχεί
και μας προβληματίζει.

-Ως ΑΚΕΛ, έχετε διαχρονικά κα-
λές σχέσεις με τη Ρωσία. Πού
οφείλεται αυτή η μετακίνηση; 

-Οι μεγάλες χώρες αναμφίβολα
καθοδηγούνται σε μεγάλο βαθμό
από το πώς εξυπηρετούνται τα με-
γάλα συμφέροντα. Όλες, είτε είναι
Ρωσία είτε είναι ΗΠΑ, συνυπολο-
γίζουν το πώς εξυπηρετούνται κα-
λύτερα τα συμφέροντά τους όταν
αποφασίζουν για διεθνή ζητήματα.
Εδώ και καιρό η κυβέρνηση Ανα-
στασιάδη και ιδιαίτερα ο υπουργός
Εξωτερικών θριαμβολογούσαν γιατί
είχε διμερείς επαφές με τις ΗΠΑ,
συζητώντας το θέμα άρσης εμ-
πάργκο στην πώληση όπλων και
έντονες συζητήσεις με τους Αμε-
ρικανούς. Το αποτέλεσμα ήταν το
νομοσχέδιο Ρούμπιο- Μενέντεζ,
που στην ουσία λέει πως η Κυπρια-
κή Δημοκρατία, η Ελλάδα και το
Ισραήλ είναι οι χώρες που θα συ-
νεργαστούν οι ΗΠΑ στην περιοχή
μας για να απομακρύνουν την κακή
ρωσική επιρροή. Εσείς, αν ήσασταν
Ρωσία, δεν θα είχατε ενοχληθεί
από τις θέσεις αυτές; 

-Συνεπώς είναι αυτός ο λόγος
της ρήξης των δύο χωρών; 

-Δε μπορώ να πω ότι υπήρξε ρή-
ξη. Όμως υπολογίστε πως είναι μία

χώρα που παρείχε πολιτική και οι-
κονομική στήριξη στην Κύπρο σε
μία κρίσιμη περίοδο και διαπιστώνει
ότι η Κύπρος δέχεται να συμμετά-
σχει σε μία συνεργασία, που στο-
χεύει να την απομακρύνει από την
περιοχή γιατί είναι κακή επιρροή.
Εσείς πώς θα νιώθατε; 

-Τι στόχο έχει η αποστολή επι-
στολής σας προς τον κ. Αναστα-
σιάδη;

-Πρέπει να έχουμε αντιπρόταση
και η αντιπρόταση πρέπει να κι-
νείται προς δύο κατευθύνσεις. Ότι
δηλαδή είμαστε έτοιμοι για ουσια-
στική επανέναρξη διαπραγματεύ-
σεων με στόχο εντατικές συνομιλίες
να καταλήξουμε το συντομότερο
δυνατόν σε συμφωνία στο πλαίσιο
για να ανοίξει το πλαίσιο, να λύ-
σουμε και τα υπόλοιπα ζητήματα
στο Κυπριακό και δεύτερο να κα-
ταθέτει σκέψεις για το πώς μπορούν
να καθησυχαστούν οι ανησυχίες
των Τ/κ και της Τουρκίας στα ζη-
τήματα του φυσικού αερίου και οι
δικαιολογημένες αλλά και οι αδι-
καιολόγητες. 
-Συμφωνείτε με την άτυπη πεν-
ταμερή που προτείνει ο Ακιντζί; 

-Εξαρτάται τι θα συζητηθεί σε
αυτή την πενταμερή. Αν θα πάμε
για να γίνει ένα ξεκαθάρισμα αρχών
με την πρόθεση να επαναρχίσουν
οι διαπραγματεύσεις από εκεί που

μείναμε στο Κραν Μοντανά και
στη βάση του πλαισίου του γ.γ. και
με στόχο να συζητήσουμε λύση
στο πλαίσιο Διζωνικής Δικοινοτικής
Ομονοσπονδίας τότε εμείς θεω-
ρούμε ότι ίσως να είναι ο τρόπος
να ξεκλειδωθεί η όλη  διαδικασία.
Αν όμως θα πάμε για να συζητηθεί
κάτι άλλο, οι λεγόμενες νέες ιδέες
ή λύση δύο κρατών, αυτό θα είναι
καταστροφικό. 

-Με δεδομένο ότι έχετε αναφέρει
πως ο Νίκος Αναστασιάδης κιν-
δυνεύει να γίνει ο Πρόεδρος της
διχοτόμησης, πώς τον εμπι-
στεύεστε να γυρίσει στο τραπέζι
των διαπραγματεύσεων και να
διαχειριστεί πλαίσιο λύσης; 

-Αν και εφόσον επαναρχίσουν
διαπραγματεύσεις στο Κυπριακό
και καταλήξουν σε μία συμφωνία
οι δύο ηγέτες, εμείς θα κρίνουμε
το περιεχόμενό της. Ακόμα και τότε
που στηρίζαμε την διαδικασία ξε-
καθαρίσαμε ότι δεν δίναμε λευκή
επιταγή στον κ. Αναστασιάδη. Ότι
εμείς θα κρίνουμε την κατάληξη
από το περιεχόμενό της. Αν δηλαδή
ικανοποιεί εμάς και όχι τι θα πει ο
κ. Αναστασιάδης και ο κ. Ακιντζί.
Αυτό λοιπόν θα πράξουμε και σή-
μερα. Έχουμε επιφυλάξεις για τις
προθέσεις του κ. Αναστασιάδη
γιατί δεν είναι μόνο οι ξένοι διπλω-
μάτες, είναι πάρα πολλοί εδώ στην

Κύπρο που λένε ότι ο κ. Αναστα-
σιάδης τους εκμυστηρεύτηκε με
τον ένα ή τον άλλο τρόπο ότι πρέπει
να συζητήσουμε λύση δύο κρατών
ως την εφικτή λύση στο Κυπριακό.
Είτε από ανικανότητα είτε συνει-
δητά, ο κ. Αναστασιάδης μας φέρνει
ολοένα και πιο κοντά στην οριστική
διχοτόμηση. Δεν με ενδιαφέρει
γιατί γίνεται αυτό, αλλά το αποτέ-
λεσμα. Αν πάμε στη διχοτόμηση
ο ίδιος θα έχει τεράστιες ευθύνες.  

-Στη σύσκεψη αρχηγών ήσασταν
ο μόνος με τις περισσότερες εν-
στάσεις στο κοινό ανακοινω-
θέν… 

-Το ΑΚΕΛ επέμενε ότι η απάν-
τησή μας στον κ. Ακιντζί δεν θα
έπρεπε να περιορίζεται σε ένα
«όχι». Οι υπόλοιποι θεωρούσαν ότι
έπρεπε να απαντήσουμε απλά και
μόνο ότι η πρόταση είναι απαρά-
δεκτη. Γιατί έπρεπε να συμφωνήσω
με τη δική τους άποψη; Για χάρη
της ενότητας να συμφωνήσουμε
όλοι. Όμως ποιας ενότητας; Προς
την καταστροφή. Αν θεωρώ ότι η
προσέγγιση κάποιου οδηγεί προς
την καταστροφή θα αποφασίζει
εκείνος και θα μου λέει ότι για να
μη χαλάσουμε την ενότητα θα πρέ-
πει να συμφωνήσεις μαζί μου; Για
να υπάρξει ενότητα θα πρέπει να
υπάρξει συναντίληψη στρατηγικού
στόχου. Κοινός στόχος. Τους είπα
στη σύσκεψη αρχηγών ότι οι πέντε
από τους οκτώ δεν συμφωνείτε με
την διζωνική δικοινοτική ομοσπον-
δία. Πρέπει να υπάρχει μία συνεν-
νόηση μεταξύ μας. Όχι να αποφα-
σίζω εγώ κι εσείς να με στηρίζετε.
Δεν είναι έτσι που κτίζεται η ενό-
τητα και ο στοιχειώδης αλληλοσε-
βασμός. Ως εκ τούτου, οι ενστάσεις
του ΑΚΕΛ ξεκινούσαν από αυτή
την αφετηρία. 

-Είναι μόνο του το ΑΚΕΛ προς
τη συγκεκριμένη κατεύθυνση; 

-Να δούμε πώς θα εξελιχθούν
τα πράγματα. Στη σύσκεψη των
αρχηγών στις τοποθετήσεις τους
και άλλοι αρχηγοί είχαν τοποθε-
τηθεί σε μία κατεύθυνση παρόμοια
με τη δική μου. Ανεξάρτητα με το
πόσο έντονα ή όχι είχαν εμπλακεί
στη συζήτηση για το κοινό ανα-
κοινωθέν, στην τοποθέτησή τους
κι άλλοι είχαν παρόμοια θέση.

-Θεωρείτε πως δικαιώνεστε από
τις εξελίξεις; 

-Ο χρόνος θα δείξει ποιος έχει
δίκαιο. Όταν φύγαμε από το Κραν
Μοντανά και ξεκίνησα να εκφράζω
κάποιες ανησυχίες και αμφιβολίες
για το τι έγινε, όλοι μου έλεγαν πως
είμαι πράκτορας των Τούρκων και
ότι εξυπηρετώ τουρκικά συμφέρον-
τα. Με την πάροδο του χρόνου είναι
πιο καθαρά τα πράγματα. Και σε
ό,τι αφορά την ΑΟΖ εξελίχθηκαν
όπως τα είχαμε προβλέψει και στο
θέμα της ΟΥΝΦΙΚΥΠ ο χρόνος θα
δείξει πώς θα εξελιχθεί η κατάσταση. 

Ο AΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟY ΣΤΗΝ «Κ» 

Ο Αναστασιάδης μας οδηγεί
στην οριστική διχοτόμηση

Ο Πρόεδρος το κάνει είτε από ανικανότητα είτε συνειδητά λέει ο γ.γ. του ΑΚΕΛ, ενώ σχολιάζει τα περί άτυπης πενταμερούς

-Σας απογοήτευσε η στάση της
Ρωσίας;

-Μας λυπεί και μας ανησυχεί
δεδομένου ότι υπήρχε ένα στήριγμα
στο Συμβούλιο Ασφαλείας. Αν φανεί
στην εξέλιξη των πραγμάτων ότι
αυτό το στήριγμα θα το χάσουμε
για οποιοδήποτε λόγο, νομίζω ότι
πρέπει να προβληματίσει την κυ-
βέρνηση Αναστασιάδη. Και πρέπει
να σκεφτεί διπλά και τριπλά πώς
φέρεται όχι μόνο στα ζητήματα
ουσίας, αλλά και επικοινωνίας. Ο
υπουργός Εξωτερικών, για παρά-
δειγμα, μετέβαινε στην Αμερική
κάθε λίγο. Μας έλεγε ότι συζητά
μαζί τους και είναι σε πολύ καλό
δρόμο για να αρθεί το εμπάργκο
στην πώληση όπλων. Ως συνέπεια
είχαμε το συγκεκριμένο νομοσχέ-

διο. Από ποιου το μυαλό δεν περνά
ότι ήταν με τη συμμετοχή του
υπουργού Εξωτερικών που διαμορ-
φώθηκε το εν λόγω νομοσχέδιο; 

-Περνά δηλαδή από το δικό σας
μυαλό ότι ευθύνεται ο υπουργός
Εξωτερικών…

-Λογικά ο καθένας μπορεί να
καταλήξει σε κάποια συμπεράσμα-
τα. Να μη ξεχνούμε και ότι η πρώτη
αντίδραση του ΔΗΣΥ και της κυ-
βέρνησης ήταν να θριαμβολογή-
σουν με το συγκεκριμένο νομο-
σχέδιο. Μάλιστα, ο ΔΗΣΥ έφερε
ψήφισμα στη Βουλή για να χαιρε-
τήσει η Βουλή το νομοσχέδιο Με-
νέντεζ και όταν αντιδράσαμε έν-
τονα το παρασιώπησαν. Γι΄ αυτό
να μη μας λένε σήμερα ότι διαφω-

νούν τάχα με τις πρόνοιες του νο-
μοσχεδίου. 

-Είχατε αναφέρει πως τα μέτρα
της Ε.Ε. κατά της Τουρκίας είναι
κατώτερα των περιστάσεων. Δε-
δομένης και της στάσης των άλ-
λων χωρών δεν προκύπτει πως
η Ε.Ε. είναι ο μόνος μας σύμμα-
χος; 

-Ένα είναι να λέμε εκ των υστέ-
ρων ότι αυτό είναι το καλύτερο
που πετύχαμε και άλλο το τι λέγαμε
μέχρι να καταλήξουμε στα συγκε-
κριμένα μέτρα. Σας θυμίζω τις δη-
λώσεις περί θωράκισης της ΑΟΖ.
Πηχυαίοι τίτλοι, πρωτοσέλιδα ότι
θωρακίστηκε η ΑΟΖ. Δεν ήταν βε-
βαίως δηλώσεις του υπουργού Εξω-
τερικών αλλά από πού αντλούσαν

ενημέρωση οι δημοσιογράφοι; Ποια
ήταν οι πηγή των εν λόγω τοπο-
θετήσεων; Νομίζω ότι ο καθένας
μπορεί να καταλήξει σε συμπερά-
σματα. Ο υπουργός Εξωτερικών εί-
πε δημοσίως ότι έχουμε δημιουρ-
γήσει επαρκείς μηχανισμούς κα-
ταστολής και δεν μπορεί η Τουρκία
να μας προκαλέσει προβλήματα
στην ΑΟΖ. Όταν η Τουρκία ξεκί-
νησε τις γεωτρήσεις τα άλλαξε και
είπε πως αυτό που είπε είναι ότι
δεν μπορούσε να ενοικιάσει πλοία
για γεωτρήσεις. Αστεία πράγματα,
όπως αντιλαμβάνεστε.  Όταν πρω-
τοξεκίνησε το θέμα και ο κ. Ανα-
στασιάδης αλλά και ο κ. Χριστο-
δουλίδης είπαν ότι θα επιχειρήσουν
σοβαρές κυρώσεις στην Τουρκία
που θα την υποχρέωναν όπως κα-

ταλαβαίνω εγώ να τερματίσει τις
προκλήσεις. Φτάσαμε λοιπόν σή-
μερα στην υιοθέτηση κάποιων μέ-
τρων που από όλους κρίνονται κα-
τώτερα των περιστάσεων. Τώρα
μας λένε ότι η Ε.Ε. έπρεπε να έχει
κάποιες εφεδρείες, αν προκαλέσει
ξανά η Τουρκία, να επιβάλει επι-
πρόσθετες κυρώσεις. Να έχει δη-
λαδή αποθηκευμένες κάποιες κυ-
ρώσεις που να μπορεί να τις επι-
βάλει όταν η Τουρκία προκαλέσει
περισσότερο. Εγώ εκτιμώ τη στή-
ριξη της Ε.Ε. στο διακηρυκτικό επί-
πεδο και την ευχαριστούμε για τη
στήριξη που μας παρείχε. Ποιο
όμως ήταν το αποτέλεσμα των μέ-
τρων δεδομένου πως τα μέτρα κρί-
νονται από την αποτελεσματικό-
τητά τους; Το αποτέλεσμα ήταν

να έρθει το 4ο πλοίο της Τουρκίας
στην περιοχή. Πού είναι η εφεδρεία
που αφήσαμε στο περιθώριο όπως
λέγαμε για να την χρησιμοποιήσου-
με όταν ξαναπροκαλέσει η Τουρκία; 

-Ίσως να πρέπει να μελετήσουμε
τη σκέψη επανέναρξης των συ-
νομιλιών χωρίς την υποσημεί-
ωση περί τερματισμού των τουρ-
κικών προκλήσεων; 

-Η Τουρκία έχει υποχρέωση -αν
εννοεί ότι θέλει να συμβάλει στις
προσπάθειες λύσης του Κυπρια-
κού- να βοηθήσει προς την κατεύ-
θυνση της εκτόνωσης της κατά-
στασης. Δε μπορούμε να ξαναπάμε
στο τραπέζι των διαπραγματεύσεων
κάτω από την όποια απειλή. Αυτό
είναι ξεκάθαρο. 

Η στάση της Ρωσίας και ο ρόλος του υπ. Εξωτερικών Ν. Χριστοδουλίδη

Όταν φύγαμε από το
Κραν Μοντανά και ξεκί-
νησα να εκφράζω κάποι-
ες ανησυχίες, όλοι μου
έλεγαν πως είμαι πρά-
κτορας των Τούρκων και
ότι εξυπηρετώ τουρκικά
συμφέροντα. Με την πά-
ροδο του χρόνου είναι
πιο καθαρά τα πράγματα.

Γιατί έπρεπε να συμφω-
νήσω με τη δική τους
άποψη (στη σύσκεψη
αρχηγών); Για χάρη
της ενότητας να συμφω-
νήσουμε όλοι. Όμως
ποιας ενότητας; Προς
την καταστροφή;Η Ρωσία έχει μετακινηθεί από τη θέση που είχε μέχρι σήμερα στο Κυπριακό. Και αυτό μας ανησυχεί και μας προβλημα-

τίζει, λέει σε συνέντευξή του στην «Κ» ο Άντρος Κυπριανού.
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Tης ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

Όταν τον περασμένο Φθινόπωρο
ο πρόεδρος του ΔΗΣΥ Αβέρωφ Νε-
οφύτου έκανε λόγο για εθνικό τσου-
νάμι που βρίσκεται προ των πυλών
και διαμήνυε πως ο ίδιος δεν θα
κάτσει με σταυρωμένα χέρια, η το-
ποθέτησή του έτυχε διαφόρων ερ-
μηνειών για τη σχέση που επικρατεί
μεταξύ Λόφου και Πινδάρου. Δεν
ήταν μόνο το κατά πόσο υπήρχε
προσωπική σύγκρουση Αναστα-
σιάδη-Αβέρωφ, αλλά κατά πόσο
υπήρχε θέμα διαφορετικών πλέον
προσεγγίσεων στο Κυπριακό που
ανάγκαζε τον πρόεδρο της κυβερ-
νώσας παράταξης να κρούσει τον
κώδωνα του κινδύνου, με αποδέκτη
της σειρήνας προφανώς τον Πρό-
εδρο.  Από τις τότε πύρινες δηλώ-
σεις μέχρι σήμερα μεσολάβησαν
βεβαίως πολλά. Οι τουρκικές προ-
κλήσεις στην κυπριακή ΑΟΖ, με
την έλευση του Πορθητή, το Yavuz
και την ανακοίνωση έλευσης τρίτου
πλοίου, η έκθεση του γ.γ. των Ηνω-
μένων Εθνών που δεν εκθέτει την
Τουρκία, η πρόταση Ακιντζί για
συνδιαχείριση του φυσικού αερίου
και η πρόσφατη συμφωνία Ανα-
στασιάδη - Ακιντζί για άτυπη πεν-
ταμερή έδειξαν πως είναι έτος πλή-
ρες εξελίξεων, αλλά και σφοδρών
επικρίσεων από μερίδα της κοινω-
νίας για τους χειρισμούς του Νίκου
Αναστασιάδη που όπως λέγεται
οδήγησαν σε μία ιδιαίτερα κρίσιμη
καμπή. Το ερώτημα είναι ποια θα
είναι η στάση του ΔΗΣΥ στη νέα
εποχή που εισέρχεται το Κυπριακό.
Ήδη στελέχη εκφράζουν ανοικτά
διάφορες εκτιμήσεις για το τι έπρε-
πε να γίνει και τι θα πρέπει να γίνει
από δω και πέρα, στέλνοντας μή-
νυμα προς τον Νίκο Αναστασιάδη.
Ζήτημα τίθεται και κατά πόσο το
κυβερνών κόμμα θα επιχειρήσει
να ισορροπήσει εντέχνως μεταξύ
των θέσεων που εκφράζει ο Πρό-
εδρος και της κληριδικής σχολής
και να βγει αλώβητος. Επί του πα-
ρόντος ο Πρόεδρος πάντως δεν
έχει τοποθετηθεί. 

Καμία σχοινοβασία;
«Ο Συναγερμός δεν σχοινοβατεί

στο Κυπριακό» διαμήνυσε στην
«Κ» ανώτατο στέλεχος του ΔΗΣΥ,

όταν κλήθηκε να τοποθετηθεί για
το πώς θα ισορροπήσει μεταξύ των
μετά Κραν Μοντανά εποχή θέσεων
του Προέδρου στο Κυπριακό και
της κληριδικής σχολής. Ξεκαθάρισε
πως ο ΔΗΣΥ δεν μετακινήθηκε ούτε
ένα γράμμα από τις θέσεις αρχής
που έχει στο Κυπριακό και παρα-
μένει προσηλωμένος στο πλαίσιο
λύσης διζωνικής δικοινοτικής ομο-
σπονδίας. Καθόλου τυχαία δεν θε-
ωρείται και η κίνηση του Συναγερ-
μικού Προέδρου να υπογραμμίσει
βγαίνοντας από τη σύσκεψη αρ-
χηγών ότι στόχος είναι μια συνο-
λική λύση του Κυπριακού. «Η θέση
του ΔΗΣΥ είναι μία και ξεκάθαρη:

Η επανέναρξη και η συνέχιση τώρα
των συνομιλιών από εκεί που μεί-
ναμε, στο πλαίσιο της ΔΔΟ και στις
παραμέτρους Γκουτέρες όπως κα-
τατέθηκαν στο Κραν Μοντανά»,
ανέφερε ο Αβέρωφ Νεοφύτου στέλ-
νοντας για πολλούς μήνυμα και
προς τους Συναγερμικούς που ανη-
συχούν για την έκβαση των πραγ-
μάτων και προς τον Πρόεδρο για
το τι θα στηρίξει ο ΔΗΣΥ.

Οι κληριδικοί
Πέραν όμως της Πινδάρου, υπάρ-

χουν και στελέχη που επισημαίνουν
πως αν διαγραφεί η σκοτεινή προ-
εκλογική περίοδος των ευρωεκλο-
γών που έκανε ζημιά και στο κόμμα
και στην κοινωνία ευρύτερα, ο ΔΗ-
ΣΥ παραμένει προσηλωμένος στην
κληριδική σχολή σκέψης. Το ερώ-
τημα όπως λένε είναι πού στέκει ο
ίδιος ο Πρόεδρος τα Δημοκρατίας
και ποιες είναι οι προθέσεις του.
Παραμένει επικεντρωμένος στην
ανάγκη επίλυσης του Κυπριακού

ή μπροστά στις εξελίξεις θα υπει-
σέρθει σε ένα παιχνίδι τακτικισμού;
Καθόλου τυχαίες και οι εκτιμήσεις
μελών του εκτελεστικού γραφείου
του ΔΗΣΥ πριν από τη σύσκεψη
αρχηγών ότι πλέον τίθεται θέμα
αξιοπιστίας από την πλευρά μας. 

Σε δηλητηριασμένο κλίμα
Ήδη με την κινητοποίηση που

επικρατεί στο Κυπριακό μετά και
την αποδοχή της άτυπης πεντα-
μερούς πολλά είναι τα στελέχη που
έσπευσαν και να εκφέρουν άποψη
για το πώς θα πρέπει να κινηθεί η
κυβέρνηση αλλά και να διαφορο-
ποιηθούν. Στην Πινδάρου υπο-
γραμμίζουν την κρισιμότητα των
στιγμών με ανώτατες πηγές να
εκτιμούν πως τα πράγματα πλέον
δεν είναι εύκολα και πως το κλίμα
έχει δηλητηριαστεί. Σε αυτό ακρι-
βώς το κλίμα θεωρείται από κομ-
ματικές πηγές πως η κρισιμότητα
των στιγμών δεν συγχωρεί ούτε
λάθη αλλά ούτε τακτικισμούς που
ροκανίζουν τον χρόνο. 

Το μήνυμα των παλιών
Σε αυτό το πλαίσιο ο Αλέκος

Μαρκίδης έστειλε το μήνυμα πως
η υποσημείωση που βάζει η κυ-
βέρνηση περί επανέναρξης των
συνομιλιών «νοουμένου ότι θα στα-
ματήσει η Τουρκία τις προκλήσεις»
θεωρείται μη πραγματοποιήσιμος
στόχος καθώς κάτι τέτοιο δεν πρό-
κειται να γίνει. Ο ίδιος, που σύμ-
φωνα με τον Αβέρωφ Νεοφύτου
θεωρείται εκπρόσωπος της κληρι-
δικής σχολής, σημειώνει πως ενώ
διαπραγματευθήκαμε επανειλημ-
μένα παρά την κατοχή μεγάλου
μέρους του εδάφους μας, θεωρούμε
αδιανόητη την επανάληψη της δια-
πραγμάτευσης λόγω παραβιάσεως
της ΑΟΖ και διερωτάται ποια είναι
η διαφορά. Ο Ιωάννης Κασουλίδης
σε τοποθέτησή του στο «Σίγμα»
κάλεσε τον Πρόεδρο, να απορρίψει
μεν την πρόταση Ακιντζί αλλά πα-
ράλληλα να καταθέσει αντιπροτά-
σεις για να έρθει και η Τουρκία και
η τ/κ πλευρά στο τραπέζι των δια-
πραγματεύσεων.  

Με ιδέες
Όμως και άλλα στελέχη φρόν-

τισαν να στείλουν το δικό τους μή-

νυμα στην κυβέρνηση. Ο πρώην
υπουργός Υγείας Γιώργος Παμπο-
ρίδης, αν και επεσήμανε πως η
πρόταση Ακιντζί «προϋποθέτει αυ-
τοδιάλυση της ΚΔ και de facto ανα-
γνώριση κρατικής κυριαρχίας στο
Ψευδοκράτος», κάλεσε την κυβέρ-
νηση να μην την απορρίψει αλλά
να την αποδεχτεί ως βάση για σύ-
σταση Συμβουλευτικού Σώματος
στο Υπουργείο Ενέργειας προς άρ-
ση κάθε παρανομίας στην κυπριακή
ΑΟΖ. Φρόντισε βεβαίως να ψέξει
τους χειρισμούς που γίνονται από
τον υπουργό Εξωτερικών κρίνοντας
τα μέτρα της Ε.Ε. κατά της Τουρκίας
κατώτερα των περιστάσεων.  

Θέση πήρε και ο διευθυντής του
Ινστιτούτου Μελετών Γλαύκος Κλη-
ρίδης, Μιχάλης Σοφοκλέους, που
συμφώνησε με την απόρριψη της
πρότασης Ακιντζί αλλά κάλεσε την
κυβέρνηση να κάνει κάποιου είδους
αντιπροτάσεις που θα απαντούν
στις ανησυχίες των Τ/κ όπως τον
διορισμό Τ/κ στο ταμείο υδρογο-
νανθράκων που ψηφίστηκε από
τη Βουλή. Υπενθυμίζεται πως όταν
το 2018, ο Τ/κ ηγέτης κάλεσε τον
Πρόεδρο της Δημοκρατίας να επι-
στρέψει στο τραπέζι των διαπραγ-
ματεύσεων βάσει του πλαισίου
Γκουτέρες, ο κ. Σοφοκλέους δια-
χώρισε τη θέση του από την στάση
του Προέδρου να βάλει όρους και
προϋποθέσεις προτού καθίσει στο
τραπέζι των διαπραγματεύσεων. 

Και σχέδιο β’
Υπάρχουν βεβαίως και στελέχη

στον ΔΗΣΥ που στηρίζουν τις ενέρ-
γειες του Προέδρου Αναστασιάδη.
Ενδεικτική η στάση του βουλευτή
Λεμεσού Αντρέα Κυπριανού που
θεωρεί επικίνδυνες τις θέσεις του
ΑΚΕΛ περί αντιμετώπισης των ανη-
συχιών των Τ/κ και της Τουρκίας.
Ο πρώην βουλευτής Ανδρέας Θε-
μιστοκλέους εξέφρασε μέσω ανάρ-
τησής του στα κοινωνικά μέσα δι-
κτύωσης την αντίθεση του με την
άτυπη πενταμερή, ενώ σε άλλη
ανάρτηση κάλεσε όλους εκείνους
«που ποτέ δεν ήμασταν οπαδοί της
όποιας λύσης έχουμε καθήκον να
σταθούμε δίπλα στον Νίκο Ανα-
στασιάδη και τα πολιτικά κόμματα
έχουν χρέος να προετοιμαστούν
καλά για να εκπονηθεί ΣΧΕΔΙΟ Β».

Συνέντευξη στον
ΑΠΟΣΤΟΛΟ ΤΟΜΑΡΑ

Σε διαδικασία αντίστροφης μέτρη-
σης βρίσκεται η εκλογική διαδικα-
σία προς ανάδειξη νέου Μητροπο-
λίτη Κιτίου. Ο έχων το γενικό ορ-
γανωτικό πρόσταγμα προετοιμα-
σίας και διεξαγωγής των εκλογών
Ιωάννης Χαριλάου, Διευθυντής του
Ελεγκτικού Τμήματος της Εκκλη-
σίας της Κύπρου, σε συνέντευξή
του στην «Κ», παραθέτει αναλυτικά
το έργο που έχει επιτελεσθεί για
τις εκλογές της  ερχόμενης Κυρια-
κής.
-Τι προετοιμασίες έχουν γίνει
για την εκλογή του νέου Μητρο-
πολίτη Κιτίου;

-Αμέσως μετά την παραίτηση
του πρώην Μητροπολίτη Κιτίου κ.
Χρυσόστομου, ανέλαβε Τοποτη-
ρητής της Ιεράς Μητροπόλεως Κι-
τίου ο Μακαριώτατος Αρχιεπίσκο-
πος Κύπρου κ.κ. Χρυσόστομος Β’.
Εντός των χρονικών πλαισίων που
αναφέρει ο Καταστατικός Χάρτης,
ο Τοποτηρητής προέβη σε όλες τις
αναγκαίες και επιβαλλόμενες ενέρ-
γειες, μεταξύ των οποίων, απέστειλε
σχετική εγκύκλιο σε όλο το Χρι-
στεπώνυμο Πλήρωμα της Ιεράς
Μητροπόλεως Κιτίου, καθώς επίσης
κάλεσε και όλους τους ιερείς της
Μητροπόλεως Κιτίου και έδωσε
σχετικές οδηγίες και νουθεσίες.
Ετοιμάσαμε τους καταλόγους και
δώσαμε χρονικό περιθώριο να ελέγ-
ξει ο κάθε ενδιαφερόμενος κατά
πόσον συμπεριλαμβάνεται στους
καταλόγους και γενικά, δεχθήκαμε
ενστάσεις και ο Τοποτηρητής απο-
φάνθηκε επί των ενστάσεων αυτών.  

-Οι εκλογικοί κατάλογοι έχουν
ετοιμασθεί;

-Οι εκλογικοί κατάλογοι είναι
έτοιμοι ενώ έγιναν και εξακολου-
θούν να γίνονται  όλες οι απαραί-
τητες εργασίες και διαδικασίες δη-
μιουργίας εκλογικών κέντρων, στε-
λέχωσης των εκλογικών Κέντρων,
ετοιμάσαμε βιβλιάριο οδηγιών
προς τους έχοντας εργασία στις
εκλογές, συνεργαστήκαμε με τις
αρμόδιες αρχές του κράτους, ετοι-
μάσαμε όλο το απαραίτητο υλικό
για την ημέρα των εκλογών, κά-
ναμε συσκέψεις και δόθηκαν σχε-
τικές οδηγίες, ετοιμάσαμε λογι-
σμικό πρόγραμμα για την κατα-
γραφή των αποτελεσμάτων, ετοι-
μάσαμε ειδικό πρόγραμμα ούτως
ώστε οποιοσδήποτε μέσω της επί-
σημης ιστοσελίδας της Εκκλησίας
της Κύπρου, churchofcyprus.org.cy
να μπορεί να πληροφορηθεί πού
ψηφίζει, απλά αναγράφοντας την
ταυτότητά του και την ημερομηνία
γέννησής του.
-Δικαίωμα ψήφου στις εκλογές
για την Ιερά Μητρόπολη Κιτίου
ποιοι έχουν;

Σύμφωνα με την εγκύκλιο του
Τοποτηρητή, δικαίωμα ψήφου
έχουν όλοι οι Ορθόδοξοι Χριστιανοί,
πλην των προσφύγων, που είναι
ηλικίας άνω των 18 ετών, και είναι
κάτοικοι της Μητροπολιτικής Πε-
ριφέρειας Κιτίου και διαμένουν μό-
νιμα σε αυτήν τουλάχιστο για ένα
έτος. Δικαίωμα ψήφου έχουν  44.003
ψηφοφόροι.
-Πόσα εκλογικά κέντρα θα λει-
τουργήσουν και πού;

-Θα υπάρχουν 58 εκλογικά κέν-
τρα σε 35 διαφορετικές τοποθεσίες

που είναι 35 Ιεροί Ναοί της Ιεράς
Μητροπόλεως Κιτίου.  Υπάρχουν
Ιεροί Ναοί όπου θα λειτουργήσουν
περισσότερα από ένα εκλογικά κέν-
τρα, για αυτό και τα εκλογικά κέν-
τρα είναι 58.   Προβήκαμε σε αυτή
τη διαδικασία επειδή θα πρέπει το
κάθε εκλογικό κέντρο να μην έχει
υπερβολικά μεγάλο αριθμό ψηφο-
φόρων, ούτως ώστε εάν υπάρξει
σοβαρό ενδιαφέρον, να μην υπάρ-
ξουν προβλήματα στην εκλογική
διαδικασία.

-Θα υπάρχουν «ψηφοδέλτια», ή
όσοι ψηφίζουν, θα γράφουν την
επιλογή τους σε ένα χαρτί;

-Βεβαίως και θα υπάρχουν ψη-
φοδέλτια. Το ψηφοδέλτιο είναι με-
γάλο και τυπωμένο σε χαρτί ασφα-
λείας και επιπλέον, φέρει σφραγίδα
σταμπωτή. Ανοίγοντάς το, ο ψη-
φοφόρος δικαιούται να γράψει το
όνομα εκείνου που ψηφίζει στο
εσωτερικό μέρος του ψηφοδελτίου,
σε όποιο σημείο θέλει. Όπου και
να γράψει το όνομα εκείνου που
ψηφίζει, το ψηφοδέλτιο είναι έγ-

κυρο. Άκυρα ψηφοδέλτια θεωρούν-
ται ψηφοδέλτια τα οποία θα περιέ-
χουν οποιοδήποτε στοιχείο που
θα αποκαλύπτει την ταυτότητα
του εκλογέα, ή ψηφοδέλτια τα οποία
θα αναγράφουν οποιοδήποτε σύν-
θημα ή ύβρη, ή ψηφοδέλτια τα
οποία θα έχουν σημειωμένα πε-
ρισσότερα από ένα πρόσωπο. Επί-
σης, άκυρο ψηφοδέλτιο θα θεω-
ρείται και ψηφοδέλτιο το οποίο θα
αναγράφει στοιχεία τα οποία δεν
θα μπορούν να προσδιορίζουν πρό-

σωπο, π.χ. δύο αρχικά γράμματα. 
-Πώς θα ψηφίσουν άτομα  που
για οποιοδήποτε λόγο δεν μπο-
ρούν να γράψουν ή να ασκήσουν
το δικαίωμά τους να ψηφίσουν; 

-Σε τέτοιες περιπτώσεις, που
κάποιος δηλαδή, δεν μπορεί να
ψηφίσει διότι για παράδειγμα, δεν
ξέρει να γράψει, δικαιούται να υπο-
δείξει ένα άτομο για να τον συνο-
δεύσει στο θάλαμο ψηφοφορίας
και να ψηφίσει στη θέση του αυτό
που θα του υποδείξει. Σε περίπτωση
που ο ενδιαφερόμενος δεν ζητήσει
συγκεκριμένο άτομο, τότε θα ψη-
φίζει ο Προεδρεύων σύμφωνα με
την επιθυμία του ψηφοφόρου, με
τη συνοδεία ενός βοηθού του εκλο-
γικού κέντρου.
-Η ανακοίνωση των αποτελε-
σμάτων πότε υπολογίζεται ότι
θα γίνει;

-Η δική μας εργασία είναι να διε-
ξαγάγουμε τεχνοκρατικά τις εκλογές,
πάντοτε υπό την εποπτεία και κα-
θοδήγηση του Τοποτηρητή. Πι-
στεύουμε ότι το αργότερο μέχρι τις
9μ.μ. θα έχουμε το αποτέλεσμα, το
οποίο θα δώσουμε στον Τοποτηρη-
τή. Ο Τοποτηρητής θα δώσει ανά-
λογες οδηγίες για ανακοινώσεις.
-Ο  καταρτισμός του τριπρόσω-
που πώς γίνεται;  

-Σύμφωνα με προκαθορισμένα
χρονικά περιθώρια, μπορεί κάποιος
να υποβάλει ένσταση. Αμέσως μετά,
θα συνέλθει η Ιερά Σύνοδος για να
μελετήσει τις ενστάσεις που τυχόν
θα υποβληθούν και θα εγκρίνουν
το τριπρόσωπο, τους τρεις, δηλαδή,
που θα πρωτεύσουν και θα διεκδι-
κήσουν το Θρόνο, σύμφωνα και με
την επιθυμία των ψηφοφόρων. Η

Ιερά Σύνοδος θα συνέλθει για να
ψηφίσει και να εκλέξει τον ένα που
θα είναι ο νέος Μητροπολίτης Κιτίου.
Οι σχετικές ημερομηνίες θα ανα-
κοινωθούν από τον Τοποτηρητή.
-Με ποιες υπηρεσίες του κράτους
έχετε συνεργασία για το θέμα
των εκλογών;

-Πρωτίστως, θέλω να αναφέρω
ότι από την αρχή, είμαστε σε επαφή
με την Επίτροπο Προσωπικών Δε-
δομένων και όποιες ενέργειες κά-
νουμε, είναι μετά από προηγούμενη
συνεννόηση μαζί της. Παράλληλα,
έχουμε πλήρη συνεργασία και επι-
κοινωνία, όταν χρειάζεται, με την
Υπηρεσία Εκλογών του Κράτους,
με το Κυβερνητικό Τυπογραφείο,
όπου ετοιμάσαμε τα ψηφοδέλτια
και άλλο υλικό, με την Επαρχιακή
Διοίκηση Λάρνακος από όπου θα
δανειστούμε τις κάλπες και τους
θαλάμους ψηφοφορίας, και με το
Αρχηγείο της Αστυνομίας.
-Θα υπάρχει αστυνόμευση έξω
από το κάθε εκλογικό κέντρο;

-Θεωρήσαμε ως υποχρέωση και
καθήκον  μας να ενημερώσουμε
την Αστυνομία για τις ενέργειές
μας.  Για  αυτό το λόγο, στείλαμε
επιστολές και είμαστε σε επικοινω-
νία με την Αστυνομία και την ενη-
μερώσαμε για το πότε θα διεξαχθούν
οι εκλογές, ποια εκλογικά κέντρα
θα λειτουργήσουν, ποιοι είναι οι
πρόεδροι κ.ά. Η Αστυνομία γνωρίζει
καλύτερα από όλους μας τι πρέπει
να κάνει. Εμείς απλώς τους ενημε-
ρώσαμε και είμαστε πάντοτε έτοιμοι
να συνεργασθούμε μαζί της σε ό,τι
μας υποδείξει. Από ότι αντιλαμβά-
νομαι, η Αστυνομία θα καλύψει τις
εκλογές με περιπολίες.

Από το τσουνάμι Αβέρωφ σε αυτό του Λόφου
Η αποδοχή της άτυπης πενταμερούς από τον Πρόεδρο έβγαλε το κυβερνών κόμμα από την αμηχανία του τελευταίου διαστήματος

Oλα έτοιμα για την εκλογή νέου Μητροπολίτη Κιτίου
Δικαίωμα ψήφου έχουν 44.000 Λαρνακείς κατά τον Διευθυντή του Ελεγκτικού Τμήματος της Εκκλησίας της Κύπρου
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Θα υπάρχουν 58 εκλογι-
κά κέντρα σε 35 διαφορε-
τικές τοποθεσίες, που 
είναι 35 Ιεροί Ναοί της 
Ιεράς Μητροπόλεως 
Κιτίου.  Υπάρχουν Ιεροί
Ναοί όπου θα λειτουργή-
σουν περισσότερα από 
ένα εκλογικά κέντρα.

Το αποτέλεσμα της εκλογικής διαδι-
κασίας της ερχόμενης Κυριακής θα
είναι γνωστό μέχρι τις 9 το βράδυ
σύμφωνα με τον Ιωάννη Χαριλάου.

Σήμανε Συναγερμός και στην κυβέρνηση
Ο Πρόεδρος Αναστασιάδης δεν έχει τοποθετηθεί επί του παρόντος,
ωστόσο η τοποθέτηση κυβερνητικών στελεχών που μιλούν για επιστρο-
φή στο τραπέζι των διαπραγματεύσεων χωρίς όρους και προϋποθέσεις
από εκεί που σταμάτησαν στο Κραν Μοντανά θεωρείται αναδίπλωση
μπροστά στα νέα δεδομένα. Καθόλου τυχαία και η κίνηση του υπουργού
Εξωτερικών Νίκου Χριστοδουλίδη, που κατηγορείται από συναγερμι-
κούς και όχι μόνο κύκλους ως το πρόσωπο πίσω από την σκλήρυνση του
Προέδρου, σε συνέντευξή του στην «Κ» να επαναλάβει πολλάκις την
προσήλωσή του σε λύση διζωνικής δικοινοτικής ομοσπονδίας.

Ο Αβέρωφ έστειλε το μήνυμα προσήλωσης σε διζωνική δικοινοτική ομοσπον-
δία και επανέναρξη των συνομιλιών από εκεί που έμειναν στο Κραν Μοντανά. 
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Μπροστά στα νέα δεδομέ-
να και την αμηχανία που
προηγήθηκε στο κυβερ-
νητικό στρατόπεδο, πολ-
λά είναι τα στελέχη που
στέλνουν μηνύματα στο
Προεδρικό για το πώς θα
πρέπει να κινηθεί στην
κρισιμότητα των στιγμών.
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Του ΝΙΚΟΥ ΣΤΕΛΓΙΑ

Η ιστορία της Κύπρου μας δείχνει
ξεκάθαρα ποια είναι η δομή της
λύσης και ότι δεν θα υπάρξει στα-
θερότητα στο νησί δίχως λύση, το-
νίζει ο Ασίμ Ακάνσοϊ, Αμμοχωστια-
νός πολιτικός και κορυφαίο στέ-
λεχος της τουρκοκυπριακής Αρι-
στεράς, ένθερμος υποστηρικτής
της διζωνικής, δικοινοτικής λύσης.
Επισημαίνει ότι η συνολική διευ-
θέτηση του Κυπριακού είναι ένα
ζήτημα που επείγει και στο οποίο
θα πρέπει να εστιάσουν άμεσα οι
δυο πλευρές. Η τελική λύση είναι
το μοναδικό εργαλείο που έχουν
οι δυο κοινότητες για να ελέγξουν
την ένταση στο Κυπριακό. 

Ο Ασίμ Ακάνσοϊ τάσσεται εναν-
τίον της σκληρής ρητορικής και
από τις δύο πλευρές στο θέμα του
φυσικού αερίου και προειδοποιεί
ότι είναι δυνατό να οδηγήσει σε
μεγαλύτερη αντιπαράθεση. 

Είναι απαράδεκτο, αναφέρει, το
γεγονός ότι η ελληνοκυπριακή
πλευρά συνεχίζει τις δραστηριό-
τητες φυσικού αερίου στην Ανα-
τολική Μεσόγειο, αγνοώντας την
τουρκοκυπριακή κοινότητα. Ο κ.
Αναστασιάδης μπορεί να φτάσει
σε μια ολοκληρωμένη λύση μόνο
λαμβάνοντας υπόψη του τον Τουρ-
κοκύπριο ηγέτη και τις προτάσεις
του. Όσο δεν πράττει κάτι τέτοιο
και δημιουργεί ένα μέτωπο κατά
της Τουρκίας με διάφορες περιφε-
ρειακές συμμαχίες, η ένταση ανα-

πόφευκτα θα κορυφωθεί. Επιπλέον,
εκείνοι που αγνοούν το γεγονός
ότι η συνολική λύση μπορεί να επι-
λυθεί μόνο με βάση τα ψηφίσματα
των Ηνωμένων Εθνών συμβάλλουν
στην διαιώνιση του status quo με
παρόμοιο τρόπο.

Αναφερόμενος στις κυρώσεις
της Ευρωπαϊκής Ενωσης εναντίον
της Τουρκίας για τις προκλήσεις
στην ΑΟΖ, ο τουρκοκύπριος πολι-
τικός διατύπωσε την άποψη ότι η
ΕΕ δεν τηρεί ορθή στάση στο Κυ-
πριακό. Και πρόσθεσε:

«Η Κυπριακή Δημοκρατία δεν
περιλαμβάνει την εκπροσώπηση
των Τουρκοκυπρίων. Δεν πιστεύω
ότι οι αξιολογήσεις, οι οποίες αγνο-
ούν τις απόψεις και τις προσδοκίες
της κοινωνίας και τις αποφάσεις
του Τουρκοκύπριου ηγέτη, είναι
νόμιμες. Η ΕΕ δεν πρέπει να τοπο-
θετείται για την Κύπρο μονάχα με
τον άξονα της Κυπριακής Δημο-
κρατίας. Όσο κινείται σε αυτόν
τον άξονα δεν θα μπορέσει να λάβει
ενεργό ρόλο στην διαδικασία της

συνολικής λύσης του Κυπριακού
και θα χάσει την εμπιστευτικότητά
της στην μελλοντική πορεία του
νησιού. Προσεγγίζω ως εγωιστική
την στάση των αξιωματούχων της
Κυπριακής Δημοκρατίας, οι οποίοι

παραγνωρίζουν στην Ε.Ε. τον ρόλο
των τ/κ αξιωματούχων. Σε μια τέ-
τοιου είδους συνάρτηση οι Τ/κ δεν
έχουν άλλη επιλογή παρά να χα-
ράξουν μια κοινή πορεία με την
Τουρκία.»

Ο Ασίμ Ακάνσοϊ διατυπώνει την
εκτίμηση ότι βραχυπρόθεσμα δεν
υπάρχουν περιθώρια για διέξοδο
από την κρίση στο ζήτημα του φυ-
σικού αερίου και τονίζει ότι σε μια
τόσο ανέλεγκτη κατάσταση, η μο-
ναδική λύση είναι η επιστροφή
στο τραπέζι των διαπραγματεύσε-
ων. «Σε αυτό το ζήτημα, αναφέρει,
η μπάλα είναι στην πλευρά του κ.
Αναστασιάδη. Και αυτό διότι ο κ.
Ακιντζί έχει ξεκαθαρίσει την στάση
του για την διαδικασία των δια-
πραγματεύσεων. Ο ηγέτης χρει-
άζεται θάρρος και ηγετικές ικανό-
τητες. Πρέπει να δημιουργηθεί μια
νέα διαδικασία επίλυσης με έναν
τερματικό σταθμό. Αν δεν επιστρέ-
ψουμε στο τραπέζι των διαπραγ-
ματεύσεων η ένταση θα συνεχι-
στεί.»

Κληθείς να σχολιάσει τη θέση
που διατύπωσε την περ. εβδομάδα

ο Κουντρέτ Όζερσαϊ, μιλώντας
στην εφημερίδα μας, ότι πλέον
στην Κύπρο θα συζητηθούν εναλ-
λακτικά μοντέλα λύσης ο κύριος
Ακάνσοϊ ανέφερε:«Δεν μπορούμε
να αγνοήσουμε το γεγονός ότι πα-
ραδοσιακά οι Τ/κ επιθυμούν ένα
κράτος, το οποίο θα διοικούν οι
ίδιοι. Ωστόσο, οι ένθερμοι υποστη-
ρικτές αυτής της άποψης γνωρίζουν
πολύ καλά ότι κάτι τέτοιο δεν είναι
εφικτό. Και αυτό διότι η πολιτική
δεν διεξάγεται με βάση τις επιθυ-
μίες, αλλά το εφικτό. Το βασικό ζή-
τημα είναι η αποδυνάμωση των
αξίων του συνεταιρισμού. Αποδυ-
ναμώνεται η κουλτούρα της συμ-
βίωσης. Αυτή η εξέλιξη έχει ως
αποτέλεσμα την εντατικοποίηση
του διαμελισμού. Προσωπικά δεν
πιστεύω ότι είναι εφικτή η συζή-
τηση ενός εναλλακτικού μοντέλου
στο υφιστάμενο διεθνές σκηνικό.

Της ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

Όταν την περασμένη Τρίτη, η πο-
λιτική ηγεσία του τόπου μαζεύτηκε
στη Λεμεσό για να συζητήσει το
πώς θα απορρίψει την πρόταση του
Μουσταφά Ακιντζί για συνδιαχεί-
ριση του φυσικού αερίου, τα πράγ-
ματα δεν ήταν τόσο απλά όσο δια-
φάνηκαν με το πέρας της σύσκεψης.
Η κυβέρνηση, όπως αναφέρουν αρ-
μόδιες πηγές, είχε από την αρχή ως
στόχο να απορρίψει αφενός την
πρόταση Ακιντζί και αφετέρου να
βγει απόλυτη ομοφωνία από τη σύ-
σκεψη αρχηγών, σε σημείο που να
μη χρειαστεί να κάνει ο κάθε αρ-
χηγός τις δικές του διαφοροποιημέ-
νες τοποθετήσεις στο τέλος.

Κατά τη διάρκεια συγγραφής του
κοινού ανακοινωθέντος, υπήρξαν
ενστάσεις και διαφωνίες από την
πλευρά του γ.γ. του ΑΚΕΛ, ο οποίος
διαφωνούσε με την στείρα απόρριψη
της πρότασης, χωρίς υποσημείωση.
Επέμενε ότι δεν αρκεί ένα απλό
«όχι» στην κρίσιμη φάση που βρι-
σκόμαστε, αλλά υποσημείωση που
να απαντήσει τις ανησυχίες Τ/κ και
Τουρκίας. Κίνηση  που έβρισκε αν-
τίθετη την πλειοψηφία των κομμά-
των τα οποία θεωρούσαν πως κάτι
τέτοιο θα «ανοίξει την όρεξη των
Τ/κ». Επέμενε στην συμπερίληψη
του πλαισίου Γκουτέρες και τέλος
στη λύση στο πλαίσιο διζωνικής δι-
κοινοτικής ομοσπονδίας, ζητήματα
για τα οποία διαφωνούσαν κόμματα
του ενδιάμεσου χώρου. Αυτή η δια-
φωνία, οδήγησε τον Άντρο Κυπρια-
νού στο να διαμηνύσει πως θα απέ-
χει από το ανακοινωθέν και θα βγει
με δική του ανακοίνωση.  Η δήλωση
αυτή προκάλεσε την κινητοποίηση
του Αβέρωφ Νεοφύτου, ο οποίος
φέρεται να επέμεινε στο να βρεθεί
η χρυσή τομή στο κοινό ανακοινω-
θέν ούτως ώστε να υπάρξει από τη
μία ομοφωνία, αλλά παράλληλα να
δοθεί η ευκαιρία στο κάθε κόμμα
να θέσει τις δικές του θέσεις για το
τι πρέπει να γίνει την επόμενη μέρα.
Σε αυτό ακριβώς το πλαίσιο, ο Άν-
τρος Κυπριανού είπε πως δεν αρκεί
ένα απλό «όχι» στην πρόταση Ακιν-
τζί και απέστειλε την Πέμπτη που
πέρασε στο Προεδρικό τις δικές του
προτάσεις για το τι θα ήταν ορθό
να συμπεριλάβει στην επιστολή του
ο Νίκος Αναστασιάδης ούτως ώστε

να απαντήσει τις ανησυχίες και των
Τ/κ και της Τουρκίας για τα θέματα
του φυσικού αερίου, χωρίς να ξε-
περνά τις κόκκινες γραμμές της ε/κ
πλευράς.  

Στην επιστολή του ο γ.γ. του
ΑΚΕΛ δεν παραλείπει να εκφράσει
τη διαφωνία του με την πρόταση
Ακιντζί σημειώνοντας πως αποσυν-
δέει το ζήτημα του φυσικού αερίου
από τις προσπάθειες για λύση του
Κυπριακού. «Αποσκοπεί», όπως ανα-
φέρεται στην επιστολή, «στην ‘επί-
λυση’ του ζητήματος των υδρογο-
νανθράκων χωρίς να διαφαίνεται
στον ορίζοντα οποιαδήποτε προ-
οπτική για λύση». 

Στρατηγική συναντίληψη
Προτείνει παράλληλα στον Πρό-

εδρο κίνητρα που θα πρέπει να δο-
θούν στην άλλη πλευρά. «Θα μπο-
ρούσατε να διακηρύξετε ότι αν επι-
τευχθεί η στρατηγική συναντίληψη,
κάτι που στην πράξη θα καταστήσει
αναπόδραστη τη συνολική λύση,
τότε μπορεί να συζητηθεί το ζήτημα
της εμπλοκής των Τ/κ στα θέματα
του φυσικού αερίου». Όπως σημει-
ώνεται αυτό θα απαντήσει στο αί-
τημα των Τ/κ για συνδιαχείριση
ανεξάρτητα από τη λύση, ενώ όπως
καταγράφεται «δεν εξουδετερώνει
την καταλυτική επίδραση του εν
λόγω ζητήματος στην προσπάθεια
για λύση». 

Θέτει και ζήτημα επαναβεβαί-
ωσης των συγκλίσεων Χριστόφια-
Ταλάτ οι οποίες επαναβεβαιώθηκαν

από τους Αναστασιάδη-Ακιντζί, για
τις θαλάσσιες ζώνες, τους φυσικούς
πόρους και τον διαμοιρασμό των
ομοσπονδιακών εσόδων. «Αυτές»,
όπως σημειώνεται στην επιστολή
του κ. Κυπριανού, «θα επιλύσουν
το ζήτημα του φυσικού αερίου ταυ-
τόχρονα με τη λύση του Κυπριακού». 

Αγωγός προς Τουρκία 
Τίθεται βεβαίως και θέμα αγωγού

προς την Τουρκία. Ο γ.γ. του ΑΚΕΛ
προτείνει  να καταγραφεί η δέσμευ-
ση ετοιμότητας της ε/κ πλευράς ότι
μετά τη λύση του Κυπριακού «η
ομοσπονδιακή Κύπρος και η Τουρκία
να αρχίσουν συνομιλίες για οριο-
θέτηση στη βάση του Δικαίου της
Θάλασσας. Και ότι ανεξάρτητα από
την πορεία αυτής διαπραγμάτευσης
η ομοσπονδιακή Κύπρος και η Τουρ-
κία θα αρχίσουν συνομιλίες για σύ-
ναψη αμοιβαία επωφελούς συμφω-
νίας για μεταφορά φυσικού αερίου
προς την Τουρκία με αγωγό είτε για
δική της χρήση είτε για μεταφορά
προς άλλους προορισμούς». Ζητά
από τον Πρόεδρο να επαναλάβει

την αποδοχή του στη δημιουργία
Κοινού Ταμείου Υδρογονανθράκων
υπενθυμίζοντας ότι έχει θεσπιστεί
νομοθεσία για τέτοιο ταμείο χωρίς
το δικαίωμα εκταμιεύσεων λόγω
της εκκρεμότητας του Κυπριακού.
Ο κ. Κυπριανού καλεί τον Νίκο Ανα-
στασιάδη να υπενθυμίσει μέσω της
επιστολής του ότι με τη λύση του
Κυπριακού η τ/κ κοινότητα θα έχει
λόγο στα θέματα υδρογονανθράκων
λόγω της αποτελεσματικής συμμε-
τοχής της στα όργανα και στις απο-
φάσεις της ομοσπονδιακής κυβέρ-
νησης. 

Μέσω της επιστολής το ΑΚΕΛ
καλεί τον Πρόεδρο να επαναβεβαι-
ώσει την σύγκλιση για μία θετική
ψήφο στο Υπουργικό Συμβούλιο
«και όχι εμμονή στη συρρίκνωσή
της περιλαμβανόμενων μάλιστα
των θεμάτων που αφορούν στους
υδρογονάνθρακες». Προτείνει στον
Πρόεδρο να επιβεβαιώσει τη σύγ-
κλιση ότι τα θέματα των υδρογο-
νανθράκων θα περιλαμβάνονται σε
εκείνα που θα απαιτούνται ειδικές
πλειοψηφίες στη Γερουσία.

Χωρίς λύση δεν θα υπάρξει σταθερότητα
Επείγει η επιστροφή στις διαπραγματεύσεις για συζήτηση όλων των θεμάτων - Η μπάλα είναι στην πλευρά του κ. Αναστασιάδη

Πρώτα λύση και μετά το Βαρώσι
Η συνολική λύση είναι πιο επέι-
γουσα από το Βαρώσι τονίζει ο
Ασίμ Ακάνσοϊ. Προσθέτει ότι το
Βαρώσι είναι μια πόλη-φάντασμα.
Μια νεκρή πόλη. Και προσθέτει:
«Ξέρετε πώς αισθάνεται ένα άτο-
μο καθώς ζει δίπλα σε έναν νε-
κρό; Θα ήταν καλή απόφαση να
ανοίξει η πόλη τόσο για πολιτι-
κούς όσο και για ανθρωπιστικούς
λόγους. Αλλά δεν νομίζω ότι το

άνοιγμα του Βαρωσιού είναι πιο
δύσκολο από την επίλυση του Κυ-
πριακού. Σε τελική ανάλυση, το
Βαρώσι μπορεί να ανοίξει υπό δι-
οίκηση του ΟΗΕ, υπό τον όρο ότι
θα επιστραφεί στους ιδιοκτήτες
του, χωρίς να παραβιαστούν οι
συνολικές παράμετροι λύσης. Για
μένα, η συνολική λύση είναι
οπωσδήποτε πιο επείγουσα και
πιο σημαντική από το Βαρώσι».
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Οσο αποδυναμώνονται οι
αξίες του συνεταιρισμού,
αποδυναμώνεται η κουλ-
τούρα της συμβίωσης.
Αυτή η εξέλιξη έχει ως
αποτέλεσμα την εντατικο-
ποίηση του διαμελισμού.
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Μετά τη λύση, η ομο-
σπονδιακή Κύπρος και η
Τουρκία να αρχίσουν συ-
νομιλίες για σύναψη
αμοιβαία επωφελούς
συμφωνίας για μεταφορά
φυσικού αερίου προς την
Τουρκία με αγωγό είτε
για δική της χρήση είτε
για μεταφορά προς άλ-
λους προορισμούς, προ-
τείνει ως κίνητρο στην
επιστολή του το ΑΚΕΛ. 

Ο Ασίμ Ακάνσοϊ διαπώνει την εκτίμηση ότι βραχυπρόθεσμα δεν υπάρχουν
περιθώρια για διέξοδο από την κρίση στο ζήτημα του φυσικού αερίου και τονί-
ζει ότι σε μια τόσο ανέλεγκτη κατάσταση, η μοναδική λύση είναι η επιστροφή
στο τραπέζι των διαπραγματεύσεων.

Eβαλε υποσημειώσεις στο «όχι» ο Άντρος 
Παρουσιάζει μέσω επιστολής τα κίνητρα που θα πρέπει να δοθούν στους τουρκοκύπριους και στην Τουρκία για το φυσικό αέριο

Ο Άντρος Κυπριανού ετοίμασε αντιπροτάσεις αλλά διαμήνυσε σε όσους επικρίνουν το ΑΚΕΛ για σύμ-
πλευση με τον Ενδιάμεσο λόγω του κοινού ανακοινωθέντος, ότι το κόμμα του δεν θα λέει ναι σε όλα. 

Δεν λέμε ναι σε όλα 
Θα πρέπει να σημειωθεί πάντως πως η κίνη-
ση του ΑΚΕΛ να συμπλεύσει με τα υπόλοιπα
κόμματα, στο κοινό ανακοινωθέν, σχολιά-
στηκε ποικιλοτρόπως και από μερίδα της
ΑΚΕΛικής βάσης αλλά και από ομάδες της
κοινωνίας που τάσσονται υπέρ της προσπά-
θειας επίλυσης του Κυπριακού για την
απουσία εναλλακτικής πρότασης. Θέμα έθε-
σε και ο Αλέκος Μαρκίδης, ο οποίος κάλεσε
τα κόμματα να μην απορρίψουν την πρότα-
ση αλλά να αντιπροτείνουν «λογικά βήματα,
τέτοια που οι αντικειμενικοί τρίτοι δεν θα δι-
καιολογήσουν απόρριψή τους εκ πλευράς
Ακκιντζί». Το όλο ζήτημα συζητήθηκε και
στην Κεντρική Επιτροπή, με τον Άντρο Κυ-
πριανού να ξεκαθαρίζει πως το ΑΚΕΛ δεν εί-
ναι το κόμμα που θα λέει σε όλα ναι. Καθό-
λου τυχαία και η τοποθέτησή του κ. Κυπρια-
νού στον ΑΣΤΡΑ, όταν ρωτήθηκε για την θέ-
ση κάποιων να τύχει αποδοχής η πρόταση
Ακιντζί. Τους χαρακτήρισε εξίσου επικίνδυ-
νους με εκείνους που αρνούνται συνεχώς
την επιστροφή στις συνομιλίες, προκαλών-
τας αντιδράσεις. Το αν αυτό, θα έχει περισ-
σότερες προεκτάσεις, θα φανεί βεβαίως με
το αν θα επαναρχίσουν οι συνομιλίες και
από την στάση που θα τηρήσει το ΑΚΕΛ.  
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Το φετινό καλοκαίρι οι διακοπές θα
είναι πραγματικές – το ελπίζω, του-
λάχιστον. Το ελπίζω, νιώθοντας κιό-
λας τις τύψεις που συνοδεύουν (και
οφείλουν πάντα να συνοδεύουν)
κάθε ριπή αισιοδοξίας, που ακόμη
και αν είναι δικαιολογημένη δεν
παύει να είναι περιττή. Θυμίζω μό-
νο το  μπουρίνι που σάρωσε τη Χαλ-
κιδική και πήρε μαζί του τις ζωές
επτά ανθρώπων, αλλά και τον σει-
σμό της Αθήνας προχθές – περισσό-
τερες εξηγήσεις δεν χρειάζονται.
(Καταχρηστικώς ονομάζω τον σει-
σμό «της Αθήνας». Αλλά πώς να τον
πεις, «ο σεισμός της Μαγούλας»;
Τον γελοιοποιείς και μπορεί να πα-
ρεξηγηθεί ο Εγκέλαδος. Δεν θα το
διακινδύνευα...).

Οι δύο αυτές, μικρής ισχύος, κρίσεις
είχαν και την καλή πλευρά τους.
(Σκληρό να το λες, όταν έχουν χαθεί
άνθρωποι, αλλά η ζωή αυτή είναι,
δεν είναι άλλη). Λειτούργησαν σαν
ηλεκτρικές εκκενώσεις στο σώμα
της κυβέρνησης, για να θυμίσουν
στα μέλη της πόσο επικίνδυνο πράγ-
μα είναι η καλοκαιρινή χαλάρωση (η
περιβόητη «ραστώνη», στη δημο-
σιογραφική κοινή) όταν ο ΣΥΡΙΖΑ
έχει αφήσει τις κρατικές δομές στην
αθλία κατάσταση που γνωρίζουμε.
Επίσης, όμως, τα γεγονότα αυτά
έπεσαν τόσο κοντά σε όσα τερατώ-
δη ζήσαμε τα τελευταία τέσσερα
χρόνια, ώστε η διαχείρισή τους εκ
μέρους της κυβέρνησης να δικαιο-
λογεί μια ελεγχόμενη αισιοδοξία. (Η
δεύτερη μεγαλύτερη ξεφτίλα στη
ζωή, εκτός από το να σε πατήσει αυ-
τοκίνητο και να ζήσεις, είναι να σε
προδώσει η αισιοδοξία σου. Οπότε,
το χαλινάρι είναι απαραίτητο).   

Φαντασθείτε μόνο να είχε κερδίσει
τις εκλογές ο ΣΥΡΙΖΑ και να ήταν

πρωθυπουργός ο «έχω συνηθίσει
να χάνω στις δημοσκοπήσεις, αλλά
να κερδίζω στις εκλογές». Οπωσδή-
ποτε κάποιος από αυτούς θα έβγαι-
νε να πει, ευθέως ή πλαγίως, ότι οι
επτά της Χαλκιδικής δεν μετράνε
μπροστά στους 102 του Ματιού.
Τους θεωρώ, μάλιστα, ικανούς να
υπαινίσσονταν κιόλας ότι οι νεκροί
ήσαν τουρίστες, λες και αυτό θα
μπορούσε να έχει ποτέ σημασία ή
«ταξικό πρόσημο», όπως θα έλεγαν
οι ίδιοι. Ο δε πρωθυπουργός του
σεναρίου αυτού, μεθυσμένος από
την επιτυχία του, θα είχε υποκύψει
στις ασφυκτικές πιέσεις της συνερ-

γάτιδός του και θα ξεκουραζόταν
στη θαλαμηγό της. Με τη νέα κυ-
βέρνηση, το κράτος –το κράτος που
άφησε ο ΣΥΡΙΖΑ– λειτούργησε ικα-
νοποιητικά. Εκαναν το αυτονόητο.
Ναι, αλλά έπειτα από ολόκληρο
PhD που αποκτήσαμε στον παραλο-
γισμό, το αυτονόητο είναι ικανοποι-
ητικό. (Το έχουν πάρει τόσο ζεστά,
ώστε ορισμένοι στον ελεύθερο
χρόνο τους, όταν έχουν, κυνηγούν
κατσαρίδες! Προφανώς, για να μέ-
νουν σε αγωνιστική φόρμα...).

Υποθέτω, ωστόσο, ότι οι κυβερνητι-
κοί δεν θα περάσουν ένα «αξέχα-

στο καλοκαίρι». Αλλά δεν πειράζει,
αυτή είναι η δουλειά τους: γι’ αυτό
τους βάλαμε εκεί. Η έννοια της δη-
μόσιας ασφάλειας, εξάλλου, δεν
περιορίζεται στη λειτουργία της
Αστυνομίας, περιλαμβάνει και την
αίσθηση ότι, τουλάχιστον, το τιμόνι
δεν το χειρίζονται οι ανερμάτιστοι
χαβαλέδες των καφενείων. Δεν
φτάνει, αλλά δεν είναι και λίγο,
έπειτα από όσα περάσαμε. Και,
πάντως, ποτέ δεν λυπάμαι τους κυ-
βερνώντες, ακόμη και αν ορισμένοι
είναι φίλοι μου – με την κανονική
έννοια, όχι την επαγγελματική. Με-
ταξύ της δόξας και των διακοπών,

εκείνοι διάλεξαν τη δόξα (ή την ξε-
φτίλα – ποτέ δεν ξέρεις), εγώ, όπως
και αναρίθμητοι άλλοι, διαλέξαμε
τις διακοπές! Αυτό είναι το deal.

Ενόψει διακοπών, λοιπόν, και μέχρι
να τα ξαναπούμε μετά τον Δεκα-
πενταύγουστο (όχι αμέσως – έπειτα
από μερικές μέρες, ας πούμε δέ-
κα...) έχω να σας συστήσω βιβλία
για το καλοκαίρι. Εφτιαξα έναν κα-
τάλογο, τον οποίο σταδιακά συρρί-
κνωσα σε δύο βιβλία: ένα στα ελλη-
νικά και ένα στα ξένα, το καθένα
τους, όμως, τούβλο των 1.000 σελί-
δων. Και τα δύο αφορούν την πολι-

τική και σχετίζονται, λιγότερο ή πε-
ρισσότερο, με την κατάστασή μας.
Το αυτοβιογραφικό βιβλίο του Από-
στολου Δοξιάδη «Ερασιτέχνης επα-
ναστάτης» είναι η καλύτερη ανατο-
μία, που γνωρίζω εγώ, του μύθου
του ΚΚΕ εσ. – του τελευταίου μύθου
της Μεταπολίτευσης, που τον πλη-
ρώσαμε με 4,5 χρόνια ΣΥΡΙΖΑ. Η
ιστορία που αφηγείται ο συγγραφέ-
ας είναι πολυεπίπεδη: είναι και μια
διασκεδαστική περιγραφή της αστι-
κής καθημερινότητας στην Αθήνα
της εποχής 1960-1975, είναι όμως
και μια ιστορία ενηλικίωσης, που
εκτυλίσσεται σε δύο επίπεδα, στο
πολιτικό και στη σχέση του συγγρα-
φέα με τον πατέρα του. Ο όγκος
τρομάζει, αλλά η εμπειρία της ανά-
γνωσης σε αποζημιώνει.

Το δεύτερο είναι της Αμερικανίδας
ιστορικού Ντόρις Κερνς Γκούντ-
γουιν και λέγεται «Team of rivals».
Είναι η ιστορία της διακυβέρνησης
Λίνκολν, στα χρόνια του αμερικανι-
κού εμφυλίου, μέσα από την οποία
προβάλλει η πολιτική ευφυΐα του
16ου προέδρου των ΗΠΑ. Για το
συγκεκριμένο αντικείμενο, έχουν
γραφεί χιλιάδες βιβλία, όμως η μο-
ναδικότητα της βιογραφίας που
έγραψε η Γκούντγουιν είναι ότι
αναλύει την τεχνική αυτής της πολι-
τικής ευφυΐας, που ήταν ο δημιουρ-
γικός συμβιβασμός, στην υπηρεσία
ενός ανώτερου σκοπού – κάτι που
ακούγεται απλό, αλλά δεν είναι κα-
θόλου. Η σχέση του βιβλίου με τα
δικά μας είναι πολύ έμμεση. Συμ-
βαίνει αυτό να είναι το τελευταίο βι-
βλίο που ο Κυριάκος Μητσοτάκης
διάβασε (που σημαίνει μελέτησε)
και ευχαριστήθηκε, προτού γίνει
πρόεδρος της Ν.Δ.

kassimatis@kathimerini.gr

Ραντεβού (πριν από) τον Σεπτέμβριο
Του ΣΤΕΦΑΝΟΥ ΚΑΣΙΜΑΤΗ

ΣΚΙΤΣΟ ΤΟΥ ΔΗΜΗΤΡΗ ΧΑΝΤΖΟΠΟΥΛΟΥ

Πρώτο
στην ατζέντα 
της Τουρκίας 
το Κουρδικό
Το σχέδιο για νέα εισβολή στο βόρειο τμήμα 
της Συρίας και οι προεκτάσεις στο Κυπριακό 

Του ΝIΚΟΥ ΣΤEΛΓΙΑ

Σε ζήτημα ύψιστης προτεραιότητας
για την τουρκική διπλωματία ανά-
γεται για άλλη μια φορά το Κουρ-
δικό με την προσοχή των Τούρκων
αξιωματούχων και διπλωματών να
είναι στραμμένη στις εξελίξεις που
διαδραματίζονται στο βόρειο τμήμα
της Συρίας και του Ιράκ.  Σε αυτό
το πλαίσιο. τουρκικές πηγές τονί-
ζουν στην «Κ» ότι η τουρκική πλευ-
ρά εντάσσει σε ένα ενιαίο πλαίσιο

όλες τις τελευταίες, κρίσιμες εξε-
λίξεις που σημειώνονται στο βόρειο
τμήμα της Συρίας και του Ιράκ.
«Δεν είναι δυνατόν να αναλύσουμε
διεξοδικά την επίθεση που δέχθηκε
το προσωπικό του τουρκικού προ-
ξενείου στο Βόρειο Ιράκ δίχως να
λάβουμε υπόψη μας τις εξελίξεις
σε όλα τα άλλα μέτωπα», σημει-
ώνουν οι ίδιες πηγές. 

Μέσα από τη στενή συνεργασία
της Άγκυρας με τη Μόσχα και τις

επαφές που έχει με την Ουάσινγκτον
η τουρκική πλευρά σχεδιάζει νέα
εισβολή στο βόρειο τμήμα της Συ-
ρίας. Στόχος της είναι η δημιουργία
μίας ασφαλισμένης ζώνης που θα
απλώνεται κατά μήκος των συνόρων
Τουρκίας—Συρίας.  Στην πρώτη φά-
ση του σχεδίου, ο Στρατός της Ελεύ-
θερης Συρίας και οι σύμμαχοι της
Τουρκίας θα επιχειρήσουν να συ-
νεργαστούν με αραβικές φυλές της
περιοχής για να απομακρύνουν τους
Κούρδους αντάρτες από το κέντρο
των σημαντικών αστικών κέντρων. 

Στη συνέχεια, η Τουρκία θα δη-
μιουργήσει διοικήσεις-δορυφόρους
στις «απελευθερωμένες» περιοχές.
Ο έλεγχος αυτών των περιοχών θα
περάσει από τους Κούρδους στα
χέρια ισλαμιστών μαχητών και συ-
νεργατών της Τουρκίας. Στην τρίτη
φάση, η Τουρκία θα ξεκινήσει την
ανοικοδόμηση της «απελευθερω-
μένης» ζώνης. Με τουρκικό κεφά-
λαιο και την υποστήριξη της Άγ-
κυρας, στο βόρειο τμήμα της Συρίας
στόχος θα είναι να δημιουργηθούν
νέα αστικά κέντρα, στα οποία θα
εγκατασταθούν εκατομμύρια Σύριοι
πρόσφυγες. Με αυτόν τον τρόπο,
η τουρκική πλευρά θεωρεί πως θα
επιλύσει και το προσφυγικό ζήτημα
που θεωρείται ότι πλέον απειλεί
την σταθερότητα και την κοινωνική
ειρήνη στο εσωτερικό της Τουρκίας. 

Οι παράγοντες
Το κατά πόσο θα πετύχει το όλο

εγχείρημα θα εξαρτηθεί από πολλούς
παράγοντες οι οποίοι και θα κρίνουν

τελικώς την έκβαση των γεγονότων.
Πρώτα και κύρια η Τουρκία καλείται
να συντονίσει τα βήματα της με
Ρωσία και ΗΠΑ, καθώς Τουρκία και
Ρωσία διατηρούν προφανώς άριστη
συνεργασία τα τελευταία χρόνια,
ωστόσο το μεγάλο αγκάθι που ακούει

στο όνομα Ιντλίπ απειλεί συνεχώς
το καλό κλίμα στις σχέσεις των δύο
χωρών. Όμως δεν είναι μόνο η Ρωσία
το θέμα, καθώς ούτε η συγκατάθεση
των ΗΠΑ είναι δεδομένη σε ένα τέ-
τοιο εγχείρημα νέας τουρκικής ει-
σβολής. Πέραν όμως των συμμαχιών

που μπορεί να διαμορφωθούν ανα-
λόγως, ζήτημα είναι και το οικονο-
μικό σκέλος της εξίσωσης, καθώς
το κονδύλι ενός τέτοιου εγχειρή-
ματος είναι μεγάλο, σε μία ιδιαίτερα
εύθραυστη οικονομική περίοδο για
τη χώρα. Τέλος, σε μία περίοδο ση-
μαντικών εξελίξεων στο τουρκικό
πολιτικό πεδίο, οι στρατιωτικές πε-
ριπέτειες στη Συρία που ενδεχομέ-
νως να κρύβουν απώλειες υλικές
και κυρίως ανθρώπινες, είναι το τε-
λευταίο ζήτημα που θα θέλει να αν-
τιμετωπίσει η Άγκυρα. 

Το πλάνο για το βόρειο Ιράκ 
Η Άγκυρα δρομολογεί παράλ-

ληλα κινήσεις στο βόρειο τμήμα
του Ιράκ. Τις τελευταίες εβδομάδες,
οι τουρκικές δυνάμεις έχουν πε-
ράσει σε μια μεγάλη περιοχή του
Αυτόνομου Κουρδιστάν και πλήτ-
τουν θέσεις των Κούρδων ανταρ-
τών. Το κουρδικό κίνημα που έχει
ήδη υποστεί μεγάλες απώλειες περ-
νά σε αντεπίθεση βάλλοντας κατά
τουρκικών στόχων με κάθε νέα ευ-

καιρία που προκύπτει. Στην Άγκυρα
υποστηρίζουν πως παράλληλα με
το «καθάρισμα» της βόρειας Συρίας,
η Τουρκία στοχεύει στην εξουδε-
τέρωση των «εστιών της τρομο-
κρατίας» και στο βόρειο τμήμα του
Ιράκ. Πρώτος στόχος είναι οι βάσεις
των «τρομοκρατών» ενώ στην συ-
νέχεια θα ακολουθήσει επιχείρηση
στο Όρος Σίντζαρ. Όλα αυτά τα
βήματα συντονίζονται βεβαίως με
το Αυτόνομο Κουρδιστάν. 

Σύμφωνα με Τούρκους αναλυτές
και κουρδικές πηγές εκτιμάται πως
ο απώτερος στόχος της Άγκυρας εί-
ναι η δημιουργία μιας ελεγχόμενης
ζώνης κατά μήκος των συνόρων
της Τουρκίας με την Συρία και το
Ιράκ. Διοικητικά και σχηματικά αυ-
τές οι περιοχές θα είναι αυτόνομες.
Ωστόσο, σε πρακτικό επίπεδο, θα
αποτελούν προτεκτοράτο της Τουρ-
κίας, όπως άλλωστε σήμερα συμ-
βαίνει στο βόρειο τμήμα της Κύπρου. 

• Ο Ιανός απουσιάζει εκτάκτως.

�������

Συγκεκριμένοι παράγον-
τες όπως οι σχέσεις 
με Ρωσία και ΗΠΑ, η εύ-
θραυστη οικονομία αλλά
και οι δυσκολίες στο πο-
λιτικό τοπίο της Aγκυρας
θα κρίνουν αν θα πετύχει
το όλο εγχείρημα.

Με προέκταση στην Κύπρο

Με ποιον τρόπο όμως τα προαναφερόμενα σχέδια της Τουρκίας σχε-
τίζονται με τις εξελίξεις που τρέχουν σε άλλα μέτωπα, όπως στην Ανα-
τολική Μεσόγειο; Πηγές της «Κ» επισημαίνουν πως ο απώτερος στό-
χος της Τουρκίας είναι ο τερματισμός της τρομοκρατίας σε Συρία και
Ιράκ. Όπως λέγεται, κάτι τέτοιο θα επιτευχθεί με στρατό, οικονομικές
και διπλωματικές συμμαχίες οι οποίες θα προκύψουν στο πεδίο των
μαχών. Για παράδειγμα στη Συρία με τις αραβικές φυλές και στο ευρύ-
τερο πεδίο της διπλωματίας. Όπως λέγεται η Τουρκία θα διαπραγμα-
τευτεί με την Δύση την κατοχύρωση των τουρκικών συμφερόντων στο
ζήτημα της τρομοκρατίας με κάποια ανταλλάγματα που δεν αποκλεί-
εται να είναι από το φυσικό αέριο στην ανατολική μεσόγειο μέχρι και
τις σχέσεις με τη Ρωσία.  «Αν τελικά δεν λάβει η Τουρκία αυτό που
επιθυμεί στο Κουρδικό ζήτημα τότε θα επιστρατευτούν μοχλοί πίεσης
σε όλα τα άλλα πεδία» αναφέρουν οι έμπειροι αναλυτές.

Στην Άγκυρα υποστηρίζουν πως η Τουρκία στοχεύει παράλληλα και στην εξουδετέρωση των «εστιών της τρομοκρατίας» στο βόρειο τμήμα του Ιράκ.
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Ζούμε σε μια εποχή όπου δεχόμαστε  κάθε
στιγμή μια πλημμυρίδα από πληροφορίες,
όπου η πληροφορία ρέει άφθονη από
παντού και είναι προσβάσιμη ανά πάσα
στιγμή, κυριολεκτικά με το πάτημα ενός
κουμπιού.

Και όμως, με μια πιο εις βάθος ματιά, αντιλαμβα-
νόμαστε ότι η ουσιαστική γνώση και οι πληροφορίες
που θα  ψυχαγωγήσουν  εν γένει, με την αρχαία έννοια
του όρου, δηλαδή της αγωγής της ψυχής, που θα εμ-
φυσήσουν αληθινή Παιδεία για τα ουσιαστικά ζητήματα
που αφορούν τις ζωές μας  και της κοινωνίας, ελλεί-
πουν.

Ατελείωτη ροή και overload/υπερφόρτωσης άχρη-
στων πληροφοριών και γεγονότων τα οποία δεν προ-
σφέρουν τίποτα στην ψυχαγωγία και λόγω του ότι
είναι τόσες πολλές αυτές οι πληροφορίες, ο άνθρωπος
εκτός του ότι δεν μπορεί να τις αφομοιώσει, δεν μπορεί
επίσης και να τις φιλτράρει μέσα από την ελλείπουσα
κριτική σκέψη, που είναι ο μόνος δρόμος ανεύρεσης
της αλήθειας και της ουσίας.

Σε έναν ωκεανό πληροφοριών, από τις οποίες ένα
τεράστιο ποσοστό είναι σκουπίδια που δεν προσφέρουν
τίποτα, ή απλά προπαγάνδα, ή απλά ψέματα και click-
bait, το σημαντικότερο είναι να ξέρεις να αποδελτιώνεις
το τι είναι σημαντικό και τι όχι.

Για να αλλάξεις μια κοινωνία ο μόνος τρόπος είναι
να αλλάξει ο τρόπος σκέψης, ο τρόπος που μαθαίνουμε
στα παιδιά μας να σκέφτονται, ή μάλλον ο τρόπος για
να μάθουμε στα παιδιά μας να σκέφτονται μόνα τους.

Αυτό καθίσταται ακόμα πιο δύσκολο, σε μια κοινωνία
με υστερικούς υπερπροστατευτικούς ως συνήθως γο-
νείς, που θέλουν να κάνουν τα παιδιά τους εξαρτώμενά
τους, κόβοντάς τους τα φτερά που θέλουν τα ίδια να
φτιάξουν και όχι αυτά που νομίζουν ότι θέλουν οι
γονείς τους.

Ο χειρότερος εχθρός του ανθρώπου είναι ο εαυτός
του, γιατί είναι αυτός που δεν τον αφήνει να ξεκολλήσει
από τα τετριμμένα και τα εύκολα, ιδίως όταν έχει
μάθει στην γονική βολή.

Η υπέρβαση του εαυτού ως εκ τούτου, έχει να κάνει
πρώτα και κύρια με την υπέρβαση των ανούσιων ζη-
τημάτων στην ζωή και αυτό μπορεί να καταστεί
δυνατόν μόνο μέσω της Παιδείας.

Η Παιδεία και η ενασχόληση με ιδέες και τα αιώνια
ερωτήματα για την ζωή, το θάνατο, το νόημα και το
τι «πρέπει» να γίνει στην ζωή μας και την κοινωνία
ευρύτερα είναι το ύψιστο αγαθό  και προφανώς και
απαιτεί ανθρώπους με βάθος και ήθος.

Για να αλλάξεις κάτι σε μια κοινωνία το πρώτο που
θα πρέπει να αλλάξεις είναι ο τρόπος που θέλεις τους
ανθρώπους να σκέφτονται, ανθρώπους που να σκέ-
φτονται μόνοι τους.

Τι θέλουμε να μάθουν τα παιδιά μας; Θέλουμε τα
παιδιά μας να γνωρίζουν στεγνές γνώσεις; Θέλουμε
τα παιδιά μας απλά να καταπιούν στοιχεία για πολέμους
και ημερομηνίες;

Είναι άραγε αυτός ο λόγος που μαθαίνουμε Ιστορία;
Ιστορία μαθαίνουμε για να γνωρίζουμε τι κατακτήθηκε
ως αξιοπρεπή διαβίωση των ανθρώπων και της κοι-
νωνίας που ζουν ως σύνολο και ως Πολιτεία, ώστε
εμείς σήμερα να τα επεκτείνουμε ή τουλάχιστον να
μην τα χάνουμε.

Πώς διαμορφώνεται το πρόγραμμα Παιδείας είναι
το πιο σημαντικό σε μια κοινωνία και είναι ο μοναδικός
τρόπος να αλλάξεις πραγματικά μια κοινωνία από την
βάση και όχι άνωθεν.

Απλά κάποιοι πρέπει να αναλάβουν τις πρωτοβουλίες,
να αναλάβουν την πολιτική βούληση τέτοιας αλλαγής
ουσίας, πλοηγώντας ανάμεσα στα πολύ δύσκολα
κύματα και μονοπάτια των συμφερόντων και των
σφαιρών επιρροής κάθε είδους, είτε είναι  τα οικονομικά
συμφέροντα είτε ακόμη ξεπερνώντας τα ιδεολογικά
κολλήματα και στερεότυπα.

Ο εκπαιδευτικός/παιδαγωγός όλων των βαθμίδων,
θα πρέπει να καταστεί ο δίαυλος εμφύσησης αληθινής
ουσιαστικής γνώσης στα παιδιά μας, που θα τους προ-
ετοιμάσει για την ζωή, έχοντας ως προμετωπίδα ότι
ο μόνος τρόπος για να αλλάξει μια κοινωνία είναι
να μαθαίνουμε στα παιδιά μας να σκέφτονται μόνα
τους ως ανεξάρτητοι αυτόβουλοι άνθρωποι!

Ο κ. Μιχάλης Παρασκευάς είναι δικηγόρος.

H δημιουργία που σε
κάνει να σκέφτεσαι

ΑΡΘΡΟ / Του ΜΙΧΑΛΗ ΠΑΡΑΣΚΕΥΑ

«Ακόμη τούτη η άνοιξη, ραγιάδες, ραγιάδες,
όσο να ‘ρθει ο Μόσκοβος να φέρει το σε-
φέρι…». (εκστρατευτικό σώμα). Το παρα-
μύθι με τους ομόδοξους Ρώσους, «το ξανθό
γένος», το οποίος θα απελευθερώσει τον
ελληνισμό, πρώτα από τους Μωαμεθανούς

και αργότερα από τους Τούρκους, ξεκίνησε από την
εποχή της Τουρκοκρατίας και ακόμη συνεχίζει να χαϊδεύει
τα αυτιά των Ελλήνων. Τελευταίο επεισόδιο στο σίριαλ
του “ξανθού γένους”, η αντίθεση της Μόσχας, ναι μεν
αλλά, στα μέτρα τα οποία εξήγγειλε η Ευρωπαϊκή Ένωση,
κατά της Τουρκίας, μετά την εισβολή στα θαλάσσια οι-
κόπεδα της Κύπρου. Την ίδια ώρα η Ρωσία, συνεχίζει
την προμήθεια της Άγκυρας, με το λεγόμενο «υπερόπλο»
των S-400 και οικοδομεί πυρηνικούς σταθμούς, ακόμη
και σε σεισμογενείς περιοχές της Τουρκίας.

Η Ρωσία είναι σοβαρή χώρα, έχει δομές εξουσίας,
διαθέτει επιστήμονες και το κυριότερο προχωρά με την
λογική και όχι με το συναίσθημα. Τα συμφέροντα της
χώρας, είναι εδώ και δέκα αιώνες, πάνω από κάθε αν-
θρώπινη ζωή ή μικροσυμφέροντα ομάδων ανθρώπων,
γι’ αυτό κανένα έθνος, δεν μπόρεσε να κατακτήσει την
αχανή χώρα, εδώ και χίλια χρόνια.

Αυτή την περίοδο τα συμφέροντα της Μόσχας, εξυ-
πηρετούνται πολύ καλύτερα με την Τουρκία, αφού μπορεί
να πωλεί οπλικά συστήματα και μηχανήματα υψηλής
τεχνολογίας και να αγοράζει φρούτα, λαχανικά και άλλα
προϊόντα, τα οποία οι ευρωπαίοι εταίροι μας, απαγόρευσαν
τις εξαγωγές στην Ρωσία. Ακόμη σίγουρα η Μόσχα δεν
θα θέλει να εξορυχτούν οι υδρογονάνθρακες από την
Ανατολική Μεσόγειο, αφού σήμερα κατέχει ουσιαστικά
το μονοπώλιο πώλησης φυσικού αερίου στην Ευρώπη.
Και το κυριότερο, η Ρωσία εισέρχεται νικηφόρα, προς
το παρόν, στα εδάφη του δυτικού στρατοπέδου, της βο-
ρειοατλαντικής συμμαχίας και εγκαθιστά δικά της οπλικά
συστήματα, στην δεύτερη μεγαλύτερη στρατιωτική δύ-
ναμη του ΝΑΤΟ.

Το βαθύ κράτος των κυπρίων, μετά την πτώση της
Σοβιετικής Ένωσης, πλούτισε από τα κλεμμένα πλούτη
της σοβιετικής αυτοκρατορίας. Ακόμη και σήμερα πολλοί
είναι οι έχοντες και κατέχοντες, οι οποίοι απολαμβάνουν
είτε έμμεσα, είτε άμεσα από τα πλούτη των ρώσων με-
ταναστών στο νησί.

Αλλά η φυσική δικαιοσύνη, η θεία δίκη, έφερε την
οικονομική καταστροφή του νησιού, το κούρεμα των
καταθέσεων, με το επιχείρημα των «αγαπημένων» μας
εταίρων, ότι οι ρώσοι ολιγάρχες ξέπλεναν τα χρήματα
τους στις κυπριακές Τράπεζες. Δραματικές περιγραφές
πρωταγωνιστών και δημοσιογράφων, από το περίφημο
Γιούρογκρουπ του 2013, στο οποίο να σημειωθεί, ότι
δεν τηρούνται πρακτικά, φανέρωσαν το δράμα του πάντα
ευκολόπιστου και πάντα προδομένου κυπριακού λαού. 

Η Εκκλησία της Κύπρου απολαμβάνει και αυτή, μέρος
του ρωσικού ύποπτου πλούτου, παρόλο το γεγονός ότι
Ιεράρχες επιμένουν ότι τα χρήματα προέρχονται από
νόμιμες εργασίες και από καθαρά χρήματα. Ο Μητρο-
πολίτης Ταμασσού Ησαΐας, επιμένει ότι προηγήθηκε
έρευνα, πριν κάνει δεκτή την εισφορά του ρώσου ευεργέτη
και την ανέγερση στο χώρο της Μητρόπολης του περι-
καλλούς,  ρωσικού τύπου ναού, Πάντων των Ρώσων
Αγίων και του Αποστόλου Αντρέα. Ξεκαθαρίζει ότι η
συντήρηση και η λειτουργία του ναού, είναι ευθύνη,
άρα και δαπάνη της Μητρόπολης. Νομικά μπορεί να
έχει απόλυτο δίκιο.

Ωστόσο ο τελικός κριτής της «καθαρότητας» της ευερ-
γεσίας θα φανερωθεί στο διάβα του χρόνου, από την
θεία δίκη, όπως κρίθηκαν οι κατά καιρούς κύπριοι ευερ-
γέτες, πολλοί από τους οποίους δεν είχαν και την καλύτερη
τύχη. Πάντως αξίζει να σημειωθεί ότι σήμερα στο χώρο
της Μητρόπολης Ταμασσού, βρίσκουν πνευματικό κα-
ταφύγιο, χιλιάδες ρώσοι, οι οποίοι εξομολογούνται, συμ-
μετέχουν στα Μυστήρια της Εκκλησίας και παρακολου-
θούν κατηχητικά μαθήματα στη δική τους γλώσσα.  Ιδι-
αιτέρως σημαντικό είναι και το γεγονός, ότι Ρώσοι δια-
νοούμενοι και θεολόγοι, αναζητούν και βρίσκουν στο
ταπεινό νησί μας, την αυθεντική παράδοση της Ορθο-
δοξίας και ανθρώπους οι οποίοι μυρίζουν λιβάνι και ανα-
δίνουν αγιότητα.

Πέρα από όλα αυτά, αν ήρθε το πλήρωμα του χρόνου,
«πληρωθούν οι γραφές» και οι προφητείες γίνουν πραγ-
ματικότητα, ο Θεός μόνο ξέρει.

Το ξανθό
γένος

ΒΟΛΕΣ / Tου ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΚΑΠΑΡΗ

kaparispan@yahoo.gr

Επισκέπτες συμμετέχουν στην έκθεση «Τα χρώματα της Φρίντα» στην Πλατεία Συντάγματος, στην Πόλη
του Μεξικού. Η έκθεση πραγματοποιήθηκε με την ευκαιρία της συμπλήρωσης 112 χρόνων από τη γέννηση
της Μεξικανής καλλιτέχνιδας Φρίντα Κάλο.

Μια οικογένεια πηγαίνει για
μπάνιο, μια συνηθισμένη Πα-
ρασκευή. Εκείνος είναι 48
χρονών, η σύζυγος του 40 και
τα τρία τους παιδιά, 18, 13
και 12. Ανυποψίαστοι, όπως

ο κάθε άνθρωπος μπροστά στο πεπρωμένο,
πώς αυτή η οικογενειακή καλοκαιριάτική
τους έξοδος θα είναι και το τέλος της ζωής
τους. Τα κύματα τους παρασέρνουν, προ-
σπαθεί να σώσει ο ένας τον άλλο, προ-
σπαθούν όσοι βρίσκονται εκείνη την ώρα
στην παραλία να βοηθήσουν, παλεύουν
να κρατηθούν στην ζωή, να τους κρατή-
σουν στην ζωή, δεν τα καταφέρνουν. Τα
τέσσερα από τα πέντε μέλη αυτής της οι-
κογένειας πνίγονται.

Το πέμπτο μέλος, ένα 12χρονο αγόρι,
διασώζεται και καλείται να έρθει αντιμέ-
τωπο με την απώλεια όλης του της οικο-
γένειας. Μια ιστορία τραγική που δεν χρει-

άζεται ειδικές ευαισθησίες για να την αι-
σθανθεί κανείς ως τέτοια.

Η είδηση δημοσιεύτηκε σε όλα τα ΜΜΕ.
Και βέβαια κυκλοφόρησε στα μέσα κοι-
νωνικής δικτύωσης με όλα τα συνεπακό-
λουθα. Και είναι αυτά τα συνεπακόλουθα
τα οποία με κάνουν σήμερα να αφιερώνω
την στήλη σ’ αυτό το θλιβερό γεγονός. Το
συμβάν έγινε στην κατεχόμενη Καρπασία.
Και προφανώς η οικογένεια ήταν τουρκικής
καταγωγής. “Εποικοι ή τουρκοκύπριοι;”
έγραφε κάποιος σαν την μοναδική απορία
που του προκαλούσε η είδηση. “Και ποια
σημασία έχει ο διαχωρισμός;” ρώτησε ένας
άλλος νοήμων. “Αν είναι έποικοι καλά να
πάθουν”, συνέχισε ο πρώτος. Καλά να πά-
θουν; Δηλαδή τί ακριβώς σημαίνει αυτό;
Ένας άνθρωπος με την γυναίκα του και
τα παιδιά του πηγαίνει για μπάνιο και πε-
θαίνουν όλοι, εκτός από τον 12χρονο γιο
τους που διασώζεται την τελευταία στιγμή;

Τι πάει να πει καλά να πάθουν; Πόσο αρ-
ρωστημένο μπορεί να είναι ένα μυαλό για
να εκστομίζει και μάλιστα δημόσια αυτή
την “καταδίκη” ελαφρά τη καρδία; Και
μαζί του να συμφωνούν διάφοροι άλλοι
που θεωρούν ότι η συγκεκριμένη οικογένεια
“καλώς είχε αυτή την τραγική μοίρα”. Πώς
είναι δυνατό να σου προκαλεί αισθήματα
ικανοποίησης ο θάνατος μιας ολόκληρης
οικογένειας που το μόνο που ήθελε να
κάνει ήταν ένα καλοκαιρινό μπάνιο μια
συνηθισμένη Παρασκευή; Και πώς είναι
δυνατόν αυτή την “ικανοποίηση” σου να
θεωρείς ότι δικαιούσαι να την αναρτήσεις
σε δημόσια θέα;

Ενδεχομένως κάποιοι να υποστηρίξετε
γιατί ασχολούμαι με κάποια συμπλεγματικά
μυαλά τα οποία υπάρχουν σε κάθε κοινωνία
και τα οποία δεν αντικατοπτρίζουν τις
απόψεις και την ανθρωπιά της πλειοψηφίας.
Το πρόβλημα ωστόσο είναι ότι αυτά τα

σχόλια δεν ήταν ακριβώς μεμονωμένα. Σε
κάθε ανάρτηση η οποία αφορούσε σ’ αυτή
την είδηση υπήρχαν τέτοια αποτρόπαια
σχόλια τα οποία αποτελούσαν και το έναυ-
σμα για διαδικτυακές συζητήσεις με “θέμα”
το κατά πόσο “άξιζε” σ’ αυτή την οικογένεια
“να πάθει ό,τι έπαθε”. Κάποια μάλιστα
έγραψε πως “πολλά καλά, μερικοί Τούρκοι
λιγότεροι”. Και κάποιοι άλλοι πολύ χειρό-
τερα. Ακόμα ωστόσο κι αν δεχτώ ότι πρό-
κειται για μεμονωμένα σχόλια, και πάλι
δεν αναιρείται η ουσία.

Και η ουσία είναι πως ακόμα και ένας
να φτάνει σ’ αυτό το σημείο να θεωρεί ότι
το ξεκλήρισμα μιας οικογένειας είναι απο-
τέλεσμα μιας “θείας δίκης” ή ότι αυτή η
οικογένεια έπρεπε να “τιμωρηθεί” προ-
κειμένου να υπάρξει “ισορροπία” στην
αδικία, τότε έχουμε αποτύχει σαν κοινωνία
και σαν παιδεία. Διότι η  ύπαρξη αυτών
των παθογενειών όσο μεμονωμένες κι αν

είναι-πράγμα το οποίο δεν γνωρίζουμε
επακριβώς- οφείλεται σε μια σωρεία συμ-
πλεγμάτων για τα οποία ευθύνονται όσοι
πολύ σκόπιμα και ηθελημένα επιδιώκουν
να τις καλλιεργούν και να τις προτάσσουν
ως ενδείξεις πατριωτισμού. Αυτοί που εδώ
και χρόνια καπηλεύονται το εθνικό πρό-
βλημα προκειμένου να χτίζουν καριέρες
παρερμηνεύοντας μεθοδικά την έννοια
του πατριωτισμού προς εξυπηρέτηση των
δικών τους συμφερόντων.

Το πρόβλημα δεν είναι τόσο επιφανειακό
όσο φαίνεται και δεν εξαντλείται στην δι-
καιολογία ότι πρόκειται για μεμονωμένα
περιστατικά. Και είναι καιρός να μην προ-
σπερνούμε αυτού του είδους τα περιστατικά
αλλά να ψάχνουμε κάθε φορά που τα συ-
ναντούμε μπροστά μας ποια είναι πραγ-
ματικά η ρίζα του κακού. 

Καλά να πάθουν; 
AKAΡΙΑΙΑ / Της ΕΛΕΝΗΣ ΞΕΝΟΥ

elenixenou11@gmail.com

Oταν τον περασμένο Μάρτιο πραγ-
ματοποιείτο, μεταξύ Βενιαμίν Νε-
τανιάχου, Αλέξη Τσίπρα και Νίκου
Αναστασιάδη η τριμερής στην Ιε-
ρουσαλήμ, το Προεδρικό μιλούσε
για την ιστορικότητα των στιγμών

που θα ενίσχυαν κατά πολύ τον ρόλο της Κύπρου
στην περιοχή. Και αυτό καθόλου τυχαία, όπως
μας ενημέρωναν, καθώς στη συνάντηση όχι
μόνο παρευρέθηκε ο Αμερικανός υπουργός Εξω-
τερικών Mike Pompeo, αλλά συνομίλησε κιόλας
για λίγα λεπτά με τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας. 

Κάποιοι ενθουσιωδώς έσπευσαν να μιλήσουν
για τετραμερή, κάποιοι άλλοι είχαν ένα μικρό
déjà vu με το προεκλογικό ντελίριο του Ανα-
στασιάδη το 2013 και ταρακουνήθηκαν. Εκείνο
τον προεκλογικό που καλωσόριζε τους φίλους
του τους Ευρωπαίους χριστιανοδημοκράτες στη
Λεμεσό και που αποτελούσε -επικοινωνιακά-
εχέγγυο ότι η Ευρώπη θα στηρίξει την οικονομία
της Κύπρου νοουμένου ότι εκλεγεί ο Νίκος Ανα-
στασιάδης. Όμως, όλα αυτά δεν ήχησαν κόκκινο
συναγερμό. Αντιθέτως, κάναμε λόγο για μία ση-
μαντική συμμαχία που θα θωράκιζε την ασφάλεια
της νοτιοανατολικής Μεσογείου και θα έστελνε
ηχηρό μήνυμα στην Τουρκία. «Είμαστε ευτυχείς»,
έλεγε ο Πρόεδρος ενισχύοντας το όλο κλίμα ευ-
φορίας «που ο Αμερικανός υπουργός Εξωτερικών,
κ. Mike Pompeo, μας ενώνει σήμερα. Η παρουσία
του είναι μια απτή απόδειξη ότι οι τρεις χώρες
μας αποτελούν αξιόπιστους εταίρους των ΗΠΑ,
ιδιαίτερα στους τομείς της ενέργειας και της
ασφάλειας, και μια σταθερή σταθερότητα στην
Ανατολική Μεσόγειο» έλεγε χαρακτηριστικά
λίγο μετά τις κοινές φωτογραφήσεις, τα χαμόγελα
επιτυχίας και τις θερμές χειραψίες.

Ένα όμως είναι να αναλύσουμε αντικειμενικά
την αξία των τριμερών –γιατί έχουν και ουσία
και σημασία- και άλλο να αιθεροβατούμε. Με
έναν πολιτικό σχεδιασμό –ας μας επιτραπεί ο
όρος- μπακαλίστικο και βασισμένο αποκλειστικά
στην εικόνα και στον ευσεβοποθισμό. Ενδεικτικό
ότι χρειάστηκε να περάσει ένας περίπου μήνας
από την ιστορική εκείνη φωτογράφιση της τρι-
μερούς που θα κλείδωνε την ασφάλεια στην πε-
ριοχή και θα έστελνε αυστηρά μηνύματα στην
Τουρκία για να δημοσιοποιηθεί η έλευση του
«Πορθητή» στην κυπριακή ΑΟΖ. Κίνηση που
όχι μόνο γκρίζαρε τα χαμόγελα εκείνης της φω-
τογραφίας αλλά γκρέμισε σαν χάρτινο πύργο
όλες εκείνες τις διαβεβαιώσεις που προηγήθηκαν
ότι η Τουρκία δε μπορεί να προχωρήσει σε γε-
ωτρήσεις. Ακολούθησε βεβαίως το «Yavuz» και

ενόσω η κυβέρνηση υποσχόταν μέτρα που θα
πονέσουν την Τουρκία από την Ε.Ε, η Άγκυρα
μάλλον δεν ταράχτηκε. Αντίθετα, ετοιμάζεται
να στείλει κι άλλο πλοίο στην νοτιοανατολική
Μεσόγειο. Σε αυτό ακριβώς το κλίμα, επιλέξαμε
να μην ακούσουμε τη μετακίνηση της Ε.Ε. από
την τοποθέτηση της Μογκερίνι για κυπριακή
ΑΟΖ, σε νοτιανατολική Μεσόγειο. Παραβλέψαμε
και τις αναφορές των φίλων Αμερικανών και
Βρετανών για διαφιλονικούμενη περιοχή. Όμως
και το Ισραήλ, του φίλου μας Νετανιάχου, αρ-
κέστηκε στο να καταδικάσει τις ενέργειες μέσω
tweet του εκπροσώπου τύπου του υπουργείου
Εξωτερικών.

Μόνο με τη στάση της Ρωσίας πέσαμε από
τα σύννεφα, όταν επέλεξε να διαφωνήσει δη-
μοσίως με τα μέτρα της Ε.Ε. κατά της Τουρκίας.
Όσο εμείς στέλναμε τον Σαρρή στη Ρωσία να
παρακαλά υποτίθεται για δάνειο και όσο αγο-
ράζαμε το παραμύθι για το ξανθό γένος που θα
σταθεί με ρωσικά πολεμικά απέναντι στα τουρ-
κικά πλοία πολλά είχαν μεσολαβήσει που πα-
ρακάμψαμε από τη φίλη χώρα. Δεν ήταν μόνο
η συμφωνία Ρωσίας- Τουρκίας  για τον πυρηνικό
σταθμό στο Άκουγιου. Ούτε οι συμφωνίες για
S400 και Su-35. Λέμε για την τοποθέτηση Πούτιν
περί οικοδόμησης των σχέσεων και «στα δύο
τμήματα της Κύπρου» συμπεριλαμβανομένου
του «του τουρκικού τμήματος» που το κατάπιαμε
αμάσητο. Για τα διαφιλονικούμενα κοιτάσματά
μας που έλεγε ο Μεντβέντεφ, τα οποία κάναμε
προφανώς γαργάρα γιατί δεν μας βόλευαν. Και
που με αυτό τον τρόπο επιτρέψαμε σε έναν
Ρώσο πρέσβη να εκφεύγει κατά πολύ των δι-
πλωματικών θεσμίων και να κουνά το δάκτυλο
σε πολιτικούς αρχηγούς. 

Τα παραβλέψαμε ασυνείδητα ή επειδή αυτό
δεν εξυπηρετούσε το αφήγημα που έκτισε όλο
αυτό το διάστημα η κυβέρνηση για εσωτερική
κατανάλωση; Το σίγουρο είναι πως με την ίδια
ευκολία που όλο αυτό το διάστημα κτίσαμε το
αφήγημα του μεγαλοϊδεατισμού, αύριο μπορεί
να μιλούμε για τα ξένα συμφέροντα που πολεμούν
τα δίκαιά μας. Αρνούμενοι να δούμε πως οι με-
γάλες χώρες καθοδηγούνται από τα δικά τους
συμφέροντα. Συμφέροντα που ίσως στην κα-
τάλληλη χρονική συγκυρία να συγκλίνουν με
τα δικά μας και να τα αξιοποιήσουμε υπέρ μας.
Χωρίς όμως υπερβολές, συναισθηματικές εξάρσεις
και κυρίως μακριά από παραμύθια για εσωτερική
κατανάλωση. 

ΔΙΕΛΚΥΣΤΙΝΔΑ / Tης ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ 

Μεταξύ αφέλειας
και συναισθηματισμού

economidoum@kathimerini.com.cy
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Είναι δύσκολο να κα-
ταλάβει κανείς πού το
πάει ο Ρετζέπ Ταγίπ
Ερντογάν, εάν πι-
στεύει ότι οι ρήξεις
με τις ΗΠΑ και με την

Ε.Ε. θα βγουν σε καλό για την Τουρ-
κία. Αυτό τον καθιστά εξαιρετικά
απρόβλεπτο και επικίνδυνο: όταν
ο ίδιος δεν γνωρίζει πού οδηγεί τη
χώρα του, ουδείς μπορεί να προ-
βλέψει το αποτέλεσμα τον χειρισμών
του. Εδώ και δεκαετίες η στρατηγική
της Αγκυρας (ως συμμάχου των ΗΠΑ
και μέλους του ΝΑΤΟ) ήταν να δη-
λώνει αυτόνομη πορεία και να εκ-
μεταλλεύεται τη γεωστρατηγική θέ-
ση, την αναδυόμενη οικονομία και
τη στρατιωτική της ισχύ ώστε να
αποσπά από τους συμμάχους όσα
οφέλη ζητούσε. Τώρα, όμως, οδη-
γείται σε απανωτά αδιέξοδα λόγω
αποτυχημένων τακτικισμών και
απεμπολεί τα «προνόμια» του δύ-
σκολου αλλά τελικά συνεννοήσιμου
συμμάχου. Ο Ερντογάν, έχοντας
συγκεντρώσει όλες τις εξουσίες στο
πρόσωπό του, γνωρίζει ότι θα χρε-
ωθεί όποιες αποτυχίες και γι’ αυτό
ρίχνει ολοένα πιο επικίνδυνες ζαριές,
για να ξεχαστεί η προηγούμενη απο-

τυχημένη κίνηση, για να μη γίνει
ακόμη η αποτίμηση των πράξεών
του. Ενώ η χώρα του απομονώνεται
από τις ΗΠΑ και την Ε.Ε., οι εσωτε-
ρικοί του αντίπαλοι τον προκαλούν
σε ακόμη πιο ριψοκίνδυνες κινήσεις.
Οσο η Τουρκία τηρούσε τον κανόνα
να προστατεύει τα συμφέροντά της
και να επιδιώκει τη διεύρυνση της
σφαίρας επιρροής της, ήταν μεν δύ-
σκολος γείτονας, αλλά δεν ωθούσε
τα πράγματα στα άκρα ώστε να προ-
καλέσει ρήξη που δεν ήταν σίγουρο
ότι θα την ωφελούσε. Ομως, η από-
φαση του Ερντογάν να αγοράσει
σύστημα αεράμυνας S-400 από τη
Ρωσία, παρότι έμοιαζε αρχικώς με
μπλόφα, επέφερε τη ρήξη με την
Ουάσιγκτον, αρχικώς με την απο-
βολή της Τουρκίας από το πρόγραμ-
μα κατασκευής και αγοράς των μα-
χητικών F-35. Η έλευση τμημάτων
του πυραυλικού συστήματος στην
Τουρκία πριν από λίγες ημέρες πα-
ρουσιάστηκε ως προπομπός, χωρίς
τους ίδιους τους πυραύλους, αλλά
αυτό αρκούσε για τους Αμερικανούς
να τιμωρήσουν τους Τούρκους. Τώρα
και ο αρχηγός της αντιπολίτευσης
στηρίζει την αγορά S-400. Οσο αυτή
η κατάσταση τραβήξει τόσο πιο δύ-

σκολο θα είναι για τον Ερντογάν να
κάνει πίσω. Οι Ρώσοι έσπευσαν να
προσφέρουν το δικό τους νέο μα-
χητικό αεροσκάφος στην Τουρκία.
Εάν ο Ερντογάν προχωρήσει στην
αγορά του, για να «δείξει» στις ΗΠΑ
ότι δεν πτοείται από τις κυρώσεις
τους, η ρήξη θα μονιμοποιηθεί και
το ΝΑΤΟ θα έχει υπονομευθεί, προς
όφελος της Ρωσίας.

Ενώ η Αγκυρα χάνει την επιρροή
της στην Ουάσιγκτον, δεν την αν-
τισταθμίζει με αύξηση επιρροής
στη Μόσχα: η αγκαλιά με τη Ρωσία
είναι εξ ολοκλήρου με τους όρους
του Βλαντιμίρ Πούτιν. Η Ρωσία δίνει
άδεια στην Τουρκία να δράσει στη
βορειοδυτική Συρία, ενώ ρωσικά
αεροσκάφη συνδράμουν στις επι-
θέσεις του συριακού στρατού εναν-
τίον συμμάχων των Τούρκων. Στο
ζήτημα της Συρίας, οι σχέσεις Τουρ-
κίας - ΗΠΑ βρίσκονται στην κόψη
του ξυραφιού. Ενδεχόμενη ρήξη με-
ταξύ ΗΠΑ και Ιράν θα βρει την Αγ-
κυρα μαζί με τη Μόσχα να υποστη-
ρίζουν την Τεχεράνη, με όποιο αν-
τίκτυπο στην Ουάσιγκτον.

Η σχέση Τουρκίας - Ρωσίας στην
Ανατολική Μεσόγειο παρουσιάζει
ιδιαίτερο ενδιαφέρον για την Κύπρο

και την Ελλάδα. Την Πέμπτη, ημέρα
που ο νέος υπουργός Εξωτερικών
της Ελλάδας Νίκος Δένδιας βρισκό-
ταν στην Ουάσιγκτον, το ρωσικό
υπουργείο Εξωτερικών καταδίκασε
τις κυρώσεις που επέβαλε η Ε.Ε.
στην Τουρκία για την παραβίαση
της κυπριακής ΑΟΖ. Οι δηλώσεις
ήταν γενικού χαρακτήρα και έμοι-
αζαν με συμβολική στήριξη του Ερν-
τογάν. Αλλά και αυτό έχει τη σημασία
του, την ώρα που οι ΗΠΑ στηρίζουν
τη σύσφιγξη σχέσεων Ελλάδας - Κύ-
πρου - Ισραήλ (όπως δείχνει και το
νομοσχέδιο Μενέντεζ, κ.ά.). Και ενώ
ο Ερντογάν συνεχώς αυξάνει την
πίεση στην Κύπρο, η τουρκική αν-
τιπολίτευση τον προκαλεί, κατηγο-
ρώντας τον ότι αγνοεί τουρκικά
συμφέροντα στο Αιγαίο.

Με έναν απρόβλεπτο ηγέτη στην
Αγκυρα, ο οποίος αντιμετωπίζει σο-
βαρά οικονομικά προβλήματα, ενώ
αμφισβητείται η πολιτική του παν-
τοδυναμία, με μια ανερμάτιστη εξω-
τερική πολιτική, με την παρουσία
μεγάλων δυνάμεων, φυσικό είναι
όσοι παρακολουθούν να ζαλίζονται.
Οσο τα προβλήματα του Ερντογάν
μεγαλώνουν, όμως, τόσο πιο επι-
κίνδυνος γίνεται.

Τζογαδόρος στην Ανατολική Μεσόγειο
Του ΝΙΚΟΥ ΚΩΝΣΤΑΝΤΑΡΑ

Το «δημόσιο» συμφέρον
Του ΑΛΕΞΗ ΠΑΠΑΧΕΛΑ

Η τοποθέτηση του
αναπληρωτού υπ.
Εξωτερικών κ. Μιλ-
τιάδη Βαρβιτσιώτη,
πως «τα πολιτικά
προβλήματα που

έχουμε μεταξύ μας [Ελλάδα και
Βόρεια Μακεδονία] αντιμετωπί-
σθηκαν σε σημαντικό βαθμό από
τη συμφωνία των Πρεσπών, και
αυτό μας αφήνει χώρο να κάνουμε
περισσότερα στην οικονομία»,
σκανδάλισε ορισμένους στη Νέα
Δημοκρατία. Εκ παραλλήλου ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ προσπάθησε να αξιοποιήσει
την «παρέκκλιση», στο πλαίσιο
της αντιπολιτευτικής πολιτικής,
που θα ακολουθήσει. Αναμενόμε-
νες αμφότερες οι αντιδράσεις. 

Αυτό, όμως, που απλούστατα
συνέβη είναι ότι ο κ. Βαρβιτσιώτης
κατέβηκε από το «προεκλογικό

μπαλκόνι» στην πραγματικότητα.
Η συμφωνία των Πρεσπών δεν εί-
ναι τέλεια, όπως δεν ήταν και η
Συμφωνία της Λωζάννης και κάθε
συμφωνία, άλλωστε. Από τη στιγμή
λοιπόν που ο κ. Μητσοτάκης κα-
τέστησε σαφές ότι δεν έχει την
πρόθεση να επιδιώξει αναθεώρησή
της, θα πρέπει πλέον να αξιοποι-
ηθούν όλες οι δυνατότητες για την
προαγωγή των ελληνικών συμφε-
ρόντων προς Βορρά. Η προεκλο-
γική εκστρατεία έληξε και είναι
σκόπιμο αυτό να γίνει απόλυτα
σαφές.

Θα υποστηρίξουν κάποιοι ότι
άλλες οι προσδοκίες που δημιουρ-
γούνται κατά την προεκλογική πε-
ρίοδο και άλλα τα εφαρμοζόμενα
μετά την ανάληψη της εξουσίας
από μία κυβέρνηση. Δεν πρόκειται
βεβαίως ακριβώς περί αυτού. Διότι
υπάρχουν θέματα κυρίως στον χώ-
ρο των διεθνών σχέσεων, όπου
αδήριτος ανάγκη επιβάλλει τη συ-
νέχεια. 

Στη βάση της αμείλικτης αυτής

επιταγής κινήθηκε και ο κ. Αλέξης
Τσίπρας, ως πρωθυπουργός, που
κάθε άλλο παρά διετάραξε τις σχέ-
σεις μας με τις ΗΠΑ και το ΝΑΤΟ.
Και όταν επιχείρησε «ανατροπή»
του προγράμματος παραμονής της
χώρας στη Ζώνη του Ευρώ, μετα-
μελήθη – έπειτα από ένα εξάμη-
νο– και ολοκλήρωσε το νέο πρό-
γραμμα, που είχε εγκρίνει με την
ψήφο της και η Ν.Δ. τον Σεπτέμβριο
του 2015. 

Παρεμπιπτόντως ο κ. Ντόναλντ
Τραμπ είναι ο μόνος πολιτικός που
αναδειχθείς σε πρόεδρο των ΗΠΑ
έθεσε αμέσως σε εφαρμογή τις
προεκλογικές εξαγγελίες και έστρε-
ψε εναντίον του το αμερικανικό
κατεστημένο και πλείστους από
τους συμμάχους των Αμερικανών
στην Ευρώπη.

Επανερχόμενοι στα καθ’ ημάς,
ο πρωθυπουργός Κυριάκος Μη-
τσοτάκης επισκέφθηκε την περα-
σμένη Τετάρτη το υπουργείο Εθνι-
κής Αμύνης και διατύπωσε ένα
κρίσιμο ερώτημα: «Τι σε κρατάει
τη νύχτα ξάγρυπνο, κ. Αρχηγέ;».
Μα ασφαλώς –εικάζουμε– ότι είπε
ο πρώην υπουργός Αμύνης Ευάγ-
γελος Αποστολάκης πως εάν ο μη
γένοιτο κάτι συμβεί με την Τουρκία
«θα είμαστε μόνοι».

Ο υπουργός Εξωτερικών της
νέας κυβερνήσεως κ. Νίκος Δένδιας
μετέβη εσπευσμένα στην Ουάσιγ-
κτον και ζήτησε «καθαρή γραμμή
επικοινωνίας» σε περίπτωση κρί-
σεως με την Αγκυρα. Αλλά η απάν-
τηση που πήρε ήταν πως «θα μας
απαντήσουν σχετικώς». 

Εως ότου, όμως, και εάν ποτέ
συμβεί αυτό, θα ήταν σκόπιμο να
ληφθεί υπόψη ότι η χλιαρά αντί-
δραση των ΗΠΑ και του ΝΑΤΟ
στην εγκατάσταση των ρωσικών
συστημάτων S-400 στην Τουρκία
δεν ήταν η αναμενόμενη από τους
«στρατηγικούς νόες», που προ-
εξοφλούσαν την απομόνωση της
Αγκυρας. 

Ισως θα ήταν σκόπιμο να κα-
τεβούμε πλέον από τις υψιπετείς
εξέδρες των επί χάρτου «στρατη-
γικών σχεδιασμών», στην πραγ-
ματικότητα, όπως αυτή υφίσταται
και όχι στη βάση των επιθυμιών
μας, τόσο στο Κυπριακό όσο και
στα ελληνοτουρκικά.

Του ΚΩΣΤΑ ΙΟΡΔΑΝΙΔΗ

Δεν ξέρω αν υπάρχει άλλη κρατική
οντότητα στον πλανήτη, συλλογι-
κότητα με οργανωμένο δημόσιο βίο
και διεθνή αναγνώριση, που να εξυ-
πηρετεί ανάγκες πολιτών κλείνοντας
«ραντεβού» με τους πολίτες υπαίθριο,
σε σταυροδρόμι συνοικιακό μεγα-
λούπολης. Οχι σε γραφείο ή προαύλιο
γραφείων, όχι σε πάρκο, γήπεδο,
σχολείο. Οχι. Στη διασταύρωση των
οδών Στρατηγού Μακρυγιάννη και
Ομήρου, στο Μοσχάτο. Παρασκευή
5 Ιουλίου, τρεις το μεσημέρι και θερ-
μοκρασία 39° υπό σκιάν.

Δεκαεπτά πολίτες, άνω των 74
ετών (κάποιοι σαφώς άνω των 80),
έχουν κληθεί στο «ραντεβού» την
ίδια ώρα, στη συγκεκριμένη δια-
σταύρωση, προκειμένου το κράτος
να τους ανανεώσει ή όχι την άδεια
οδήγησης ιδιωτικού αυτοκινήτου.
Οι κεκλημένοι δεν γνωρίζουν σε
ποια από τις τέσσερις γωνίες της
διασταύρωσης να περιμένουν τους
εξεταστές και πώς να τους αναγνω-
ρίσουν. Μόνο τρεις από τους δε-
καεπτά είχαν την πρόνοια να κου-
βαλάνε ένα μπουκάλι νερό. Οι υπό-
λοιποι μάλλον υπέθεταν ότι το ραν-
τεβού ορίστηκε στο συγκεκριμένο
σταυροδρόμι, επειδή εκεί υπάρχει
έστω ένα καφενείο. Αλλά το κράτος
προτίμησε μια διασταύρωση χωρίς
καφενείο. Ισως για να μην «καλο-
μαθαίνουν» οι υπήκοοι.

Η θερμοκρασία ντάλα (τούρκικη
λέξη, που σημαίνει ακριβώς) στους
39° και απόλυτη άπνοια. Στις 3.20
κάποια ελάχιστη συνάθροιση δη-
μιουργείται στη μία από τις τέσσερις

γωνίες – κατέφθασε ο πρώτος εξε-
ταστής. Σπεύδουν και οι υπόλοιποι
υποψήφιοι (θερμοπληξίας ή) ελέγχου
της ικανότητας για οδήγηση, προ-
κειμένου να κορυφωθεί επιτέλους,
«δράμα το ελεεινόν». Ας σημειωθεί
ότι η ικανότητα αυτή έχει ελεγχθεί
(προτού φτάσουν στην επίδειξή της)
από πέντε γιατρούς: παθολόγο,
οφθαλμίατρο, ΩΡΛ, ψυχίατρο, ορ-
θοπεδικό. Και οι πέντε έχουν βε-
βαιώσει ότι ακόμα λειτουργούν στους
ηλικιωμένους (ή και υπερήλικες) οι
ικανότητες και τα αντανακλαστικά
της ευθύνης για οδήγηση αυτοκι-
νήτου. Βέβαια, είναι γνωστό και λο-
γαριάζεται αυτονόητο ότι η ιατρική
«εξέταση» είναι περίπου εθιμοτυ-
πική: Το κράτος έχει ορίσει την αμοι-
βή του γιατρού για κάθε εξέταση
στα 10 ευρώ, εξευτελίζοντας αδί-
στακτα και τον γιατρό και το λει-
τούργημά του. Η άμυνα του γιατρού
είναι ότι απλώς «κόβει με το μάτι»
τον υποψήφιο, ίσως και να τον ρω-
τήσει αν παίρνει φάρμακα. Εισπράτ-
τει την αμοιβή του και υπογράφει
τη βεβαίωση σε δευτερόλεπτα.

Οι δεκαεπτά υποψήφιοι, στη δια-
σταύρωση Ομήρου και Μακρυγιάν-
νη, στο Μοσχάτο, έχουν σπαταλήσει
απίστευτο χρόνο κυνηγώντας επί
μήνες στα τηλέφωνα τα ραντεβού
με τους γιατρούς και τις υποχρεω-
τικές γνωματεύσεις τους. Εχουν ξε-
ροσταλιάσει στις ουρές των «Κέν-
τρων Εξυπηρέτησης Πολιτών» προ-
κειμένου να πληροφορηθούν τις
προϋποθέσεις «ανανέωσης της άδει-
ας» που κάθε τόσο κάποια υπουργική

απόφαση τις αλλάζει. Τα τελευταία
δύο χρόνια περίπου, το υπουργείο
Συγκοινωνιών δεν είχε αποφασίσει,
αν οι ηλικιωμένοι θα περνούν ή όχι
από εξετάσεις οδήγησης και ώσπου
να αποφασίσει, χορηγούσε στους
«ενδιαφερόμενους» προσωρινές
(τρίμηνες) άδειες.

Η απόκτηση αυτής της τρίμηνης
άδειας ήταν ένας άλλος εφιάλτης
απερίγραπτος, γεύση κόλασης: Ενα
ή και δύο, ίσως και τρία πρωινά στην
«ουρά», για να φτάσεις στην ποθητή
θυρίδα. «Ουρά», στις λεγόμενες Δι-
ευθύνσεις Μεταφορών και Επικοι-
νωνιών, σημαίνει: όχι απλώς ανυ-
πόφορη, εξοντωτική ορθοστασία,
αλλά και αδιάκοπους διαπληκτι-
σμούς, τσιρίδες, βωμολοχίες, εξό-
φθαλμη αδικία (οι αετονύχηδες των
«Σχολών οδήγησης» καταλύουν
αναιδέστατα κάθε αρχή προτεραι-
ότητας, για να εξυπηρετήσουν χρυ-
σοπληρωμένα πακέτα αιτήσεων).

Αυτό το φορτίο εμπειριών κου-
βαλούσαν οι δεκαεπτά, στις 5 Ιου-
λίου, στο Μοσχάτο, Μακρυγιάννη
και Ομήρου, 3.30 το καταμεσήμερο,
με θερμοκρασία 39°. Ο εξεταστής
μπήκε στο αυτοκίνητο του πρώτου
στη λίστα πολίτη. Ζήτησε αμέσως
να ελέγξει «τα χαρτιά»: Αστυνομική
ταυτότητα του οδηγού, άδεια κυ-
κλοφορίας του οχήματος, δελτίο τε-
χνικού ελέγχου, ασφαλιστήριο συμ-
βόλαιο, απόδειξη πληρωμής τελών
κυκλοφορίας. Ελειπε η κάρτα καυ-
σαερίων. «Σας απορρίπτω», ετυμη-
γόρησε ο εξεταστής, «την έχω»,
σπάραζε απεγνωσμένος ο πολίτης

ψάχνοντας το χαρτολάσι. «Να ξα-
νάρθετε σε δεκαπέντε μέρες», απο-
λάμβανε τον σαδισμό του ο εξετα-
στής. Στη λογική επένδυε ο δύσμοι-
ρος υπερήλικας: «Μα, τη δική μου
ικανότητα οδήγησης ελέγχετε ή τις
εξατμίσεις του οχήματος;».

Παρεμβαίνει αλτρουιστικά ο συμ-
πτωματικά διερχόμενος δεύτερος
εξεταστής: «Τι τον βασανίζεις τον
γέρο, ρε; Πατεράδες μας είναι όλοι
αυτοί, μπορεί να τα τινάξει αν τον
ξαναφέρεις για εξέταση, 45 λέει το
θερμόμετρο. Πάρε τον Διευθυντή,
ρε κιοτή!». Ο άλλος εκνευρισμένος
βγάζει από την τσέπη το κινητό.
Καλεί, παίρνει αμέσως έγκριση να
παραβλέψει την κάρτα καυσαερίων.
Είναι φανερά αμήχανος. Δίνει εντολή
στο θύμα του να ξεκινήσει. Μετά
το πρώτο σταυροδρόμι τον σταμα-
τάει: «Σας κόβω. Στο σταυροδρόμι
δεν κοντοστεκόμαστε απλώς, με-
τράμε: χίλια ένα, χίλια δύο, χίλια
τρία, και ύστερα ξαναξεκινάμε». Ο
εξεταζόμενος ήταν ήρεμος, εκπλη-
κτικά ήρεμος. «Ακούστε, κύριε, είπε
στον εξεταστή. Ημουνα σαράντα
χρόνια δικαστικός, χιλιάδων ανθρώ-
πων οι πράξεις κρίθηκαν από μένα,
σωστά ή και λαθεμένα. Σας βεβαιώνω
ότι ποτέ κανείς δεν με ταπείνωσε
και δεν με εξευτέλισε, όπως εσείς
σήμερα. Σας παρακαλώ κατεβείτε
από το αμάξι μου». Καταθέτω το πε-
ριστατικό σαν ρεαλιστικό καλωσό-
ρισμα σε μια κυβέρνηση που για τη
σχέση του κράτους με τον πολίτη
νομίζει ότι είπε πολλά, αλλά δεν έχει
πει ακόμα τίποτα.

Για τη σχέση του κράτους με τον πολίτη

Η χώρα μπορεί πραγ-
ματικά να πετάξει.
Η ελληνική οικονο-
μία έφτασε στο να-
δίρ και έχει περιθώ-
ρια να ανέβει θεα-

ματικά. Ανθρώπινο «ταλέντο» έχου-
με απεριόριστο, σε όλους τους το-
μείς. Και για πρώτη φορά έπειτα
από καιρό έχουμε μια κυβέρνηση
που καταλαβαίνει από επιχειρη-
ματικότητα και θέλει να κινηθεί
δυναμικά στον τομέα των επεν-
δύσεων. Ο μεγάλος εχθρός θα είναι
το ελληνικό Δημόσιο και τα συμ-
φέροντα που οχυρώνονται πίσω
του για να μας κρατούν στάσιμους
και την ελληνική οικονομία κλει-
στή. Οπως πάντα. Οι αντίπαλοι εί-
ναι η πολυνομία, η γραφειοκρατία

και ο καρεκλοκένταυρος υπάλλη-
λος που λέει «όχι» σε όλα, επικα-
λούμενος το «δημόσιο συμφέρον».

Δεν είναι εύκολα εμπόδια αυτά.
Η τρόικα προσπάθησε να τα αν-
τιμετωπίσει μέσα από τα μνημόνια.
Κατάφερε να επιτευχθεί πρόοδος
σε μερικούς τομείς, αλλά απέτυχε
οικτρά σε άλλους. Βρήκε απέναντί
της πολιτικούς που ψήφιζαν τις
σχετικές αλλαγές και μετά τις υπο-
νόμευαν για να προστατεύσουν
κάποια συμφέροντα και συντε-
χνίες. Η κυβέρνηση Τσίπρα προ-
σπάθησε να ξεκολλήσει κάποιες
μεγάλες επενδύσεις και να τακτο-
ποιήσει εκκρεμότητες. Είναι όμως

εντυπωσιακό το γεγονός ότι αν
και –θεωρητικά– είχε με το μέρος
της ένα μεγάλο κομμάτι των μη-
χανισμών του Δημοσίου, δεν τα
κατάφερε σε κρίσιμες περιπτώσεις.
Ξεκόλλησε κάποια πράγματα λει-
τουργώντας με έναν ημιευρωπαϊκό
τρόπο, που βασιζόταν στο μικρο-
μάνατζμεντ και στο «νταραβέρι».
Στις περισσότερες περιπτώσεις
βούλιαξε όμως στο τέλμα της αδια-
φορίας, των ιδεολογικών αγκυλώ-
σεων και της πλήρους ανεπάρκειας
ορισμένων στελεχών της. Η νέα
κυβέρνηση θέλει μερικές γρήγορες
νίκες για να αλλάξει το κλίμα και
να πεισθούν οι ξένοι επενδυτές
να ρισκάρουν τα κεφάλαιά τους
εδώ. Θα χρειασθούν πείσμα, πολλή
μικροδιαχείριση από τον ίδιο τον
πρωθυπουργό και από πίσω κά-
ποιος ή κάποιοι που να ξέρουν
νομικά, αλλά ταυτόχρονα να κα-
ταλαβαίνουν πότε η επίκληση του
δημοσίου συμφέροντος είναι ει-
λικρινής και πότε άλλοθι για αδρά-
νεια ή, ακόμη χειρότερα, μοχλός
πίεσης κάποιων συμφερόντων
που δεν θέλουν να μεγαλώσει η
πίτα. Α, και βέβαια, αυτοί οι απο-
φασισμένοι άνθρωποι θα είναι κα-
λό να ξέρουν τι γίνεται στα «έγ-
κατα» του ελληνικού κράτους...

Δύσκολη η αποστολή, αλλά
αφού δεν δούλεψαν τα μνημόνια
και ο... αριστερός τρόπος διαχεί-
ρισης, πρέπει να δοκιμάσουμε
έναν άλλο δρόμο. Δεν έχουμε πε-
ριθώρια αποτυχίας. Αλλιώς, θα
καταλήξουμε στο βαλκάνιο μοι-
ρολατρικό: «Ελα μωρέ, έτσι ήμα-
σταν πάντοτε. Από τον Καποδί-
στρια προσπαθούμε να φτιάξουμε
κράτος και δεν μπορούμε». Ωραία
δικαιολογία για όσους θέλουν να
συντηρούν την παλιά φαύλη Ελ-
λάδα για να κάνουν τη δουλειά
τους...

Αναγκαίες προσαρμογές

ΕΠΙΦΥΛΛΙΔΑ / Tου  ΧΡΗΣΤΟΥ ΓΙΑΝΝΑΡΑ
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Αφού δεν δούλεψαν τα
μνημόνια και ο... αρι-
στερός τρόπος διαχείρι-
σης, πρέπει να δοκιμά-
σουμε έναν άλλο δρόμο.
Δεν έχουμε περιθώρια
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Θα ήταν σκόπιμο να κα-
τεβούμε στην πραγματι-
κότητα, όπως αυτή υφί-
σταται και όχι στη βάση
των επιθυμιών μας.
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Σ τις 15 Ιουλίου ο Μ. Ακιντζί
«προτείνει όπως η λήψη απο-
φάσεων σχετικά με το φυσικό

αέριο, είναι με συναίνεση, οι δύο
κοινότητες να εκπροσωπούνται
ισότιμα σε μια επιτροπή υπό την
αιγίδα του ΟΗΕ, και με τη συμμε-
τοχή της Ε.Ε. ως παρατηρητή».

Στις 16 Ιουλίου η συνάντηση
των  αρχηγών των ε/κ κομμάτων,
υπό τον Ν. Αναστασιάδη, τοποθε-
τείται αρνητικά στην πιο πάνω
πρόταση. 

Στις 17 Ιουλίου ο Μ. Ακιντζί «ζη-
τά άτυπη πενταμερή συνάντηση
για να εκλείψει το θoλό τοπίο που
προκλήθηκε από τις δηλώσεις του
E/κ ηγέτη, αφού έδινε διαφορετικά
μηνύματα για τη βάση της λύσης
σε διαφορετικούς συνομιλητές, σε
διαφορετικούς χώρους και χρόνους.
Πρέπει να ξεκαθαρίσει εάν όλοι
συμφωνούν σε μια λύση διζωνικής,
δικοινοτικής ομοσπονδίας στη βά-
ση της πολιτικής ισότητας». Γι’
αυτό καλεί τον γ.γ. του ΟΗΕ «να
συγκαλέσει πενταμερή άτυπη συ-
νάντηση υπό την αιγίδα του ΟΗΕ
για να επιβεβαιωθεί εάν όλα τα εμ-
πλεκόμενα μέρη έχουν τον ίδιο
στόχο, και με εκπροσώπηση και
της Ε.Ε., όπως έγινε στο παρελθόν».
Στις 18 Ιουλίου ο Κυβερνητικός Εκ-
πρόσωπος Π. Προδρόμου δήλωσε
ότι «ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας
εκφράζει την ικανοποίησή του για
το γεγονός ότι ο κ. Μ. Ακιντζί ει-
σηγείται τη σύγκληση άτυπης διά-
σκεψης στο πρότυπο του Κραν
Μοντανά». Τα πιο πάνω δείχνουν
τα προφανή: το Κυπριακό, με τη
μορφή που εξελίχθηκε για δεκαε-
τίες, εισέρχεται στην τελευταία
του φάση. Κανείς δεν θέλει να χρε-
ωθεί αδιέξοδο, αν αυτό έχει την

επίσημη βούλα του ΟΗΕ. Όλοι γνω-
ρίζουν ότι η παρούσα κατάσταση
πραγμάτων δεν θα συνεχιστεί με
την ίδια μορφή και το 2020.  Κάτι
θα αλλάξει. Τα μέρη κάνουν τις κι-
νήσεις τους ανάλογα με τις επιδιώ-
ξεις τους. 

Ο Ν. Αναστασιάδης επιθυμεί
τώρα συνομιλίες και «πενταμερή»,
από εκεί που έμειναν στο Κραν
Μοντανά, αλλά τηρεί επαμφοτε-
ρίζουσα στάση σχετικά μετο «παιδί»
του Κραν Μοντανά, το Πλαίσιο
Γκουτέρες. Επιπρόσθετα, τίθεται
το ερώτημα: αν θέλει να τις συνε-
χίσει, γιατί τις διέκοψε; Αν θέλει
τώρα συνομιλίες, τότε τι ακριβώς
έκανε τα τελευταία δύο χρόνια; 

Ο Μ. Ακιντζί, στην επιστολή
του στον γ.γ. του ΟΗΕ, σχετικά με
τη βάση της λύσης παραπέμπει
στο κοινό ανακοινωθέν  Έρογλου-
Αναστασιάδη και στο πλαίσιο Γκου-
τέρες. Παρά τις διαφορετικές προ-
σεγγίσεις που υπάρχουν ανάμεσα
στον Μ. Ακιντζί και τον Μ. Τσα-
βούσογλου, η Άγκυρα στήριξε την
πρότασή για το φυσικό αέριο, κα-
θώς και εκείνη για την «πενταμε-
ρή». Οι δύο πλευρές στην Κύπρο,
αν και τάσσονται υπέρ μιας πεν-
ταμερούς, δεν συμφωνούν στο «διά
ταύτα». Η πρόταση Ακιντζί αφορά
μια διαδικασία η οποία θα επιχει-
ρήσει να ξεκαθαρίσει το σκηνικό
στη βάση «είτε επίλυση, είτε ανα-
γνωρισμένο αδιέξοδο». Η πρόταση
που παρουσίασε ο Π. Προδρόμου
έχει διαφορετική ανάγνωση- «σύγ-
κλησης μιας άτυπης, διαδικαστικής
φύσεως, συνόδου με σύνθεση όπως
στο Κραν Μοντανά, με την ελπίδα
ότι μια τέτοια άτυπη σύνοδος, κα-
τάλληλα προετοιμασμένη, θα οδη-
γήσει σε επανέναρξη ουσιαστικών

συνομιλιών». Αυτή είναι η ουσία
του εν εξελίξει παιχνιδιού: η τ/κ
πλευρά ζητά συνομιλίες για να ξε-
καθαρίσει το σκηνικό, η δε ε/κ, για
να αρχίσουν συνομιλίες, όπως πα-
λιά, χωρίς να προσέχει τις προϋπο-
θέσεις που θέτει εδώ και καιρό ο
γ.γ. του ΟΗΕ, όπως συνομιλίες ορι-
σμένου χρόνου, συνομιλίες με την
«αίσθηση του επείγοντος». 

Οι συντελεστές που παραμένουν
μάχιμοι στην υπόθεση της επίλυσης
του Κυπριακού λιγοστεύουν επι-
κίνδυνα. Δυστυχώς, ο Ν. Αναστα-
σιάδης πέταξε δύο παραγωγικά
χρόνια στον αέρα. Ο Γόρδιος Δε-
σμός έχει τη δική του «κόψη». Πώς; 

1. Με επανάληψη των συνομι-
λιών με αφετηρία τον Σεπτέμβρη-
η μετάβαση στη Νέα Υόρκη προ-
σθέτει.

2. Με ενεργοποίηση ομάδας που
μπορεί να τρέξει τη διαδικασία με
επάρκεια, όπως ο Α. Μαρκίδης, ο
Α. Πιρίσιης, ο Μ. Αττταλίδης, ο Θ.
Θεοφίλου. 

3. Με εντατικές συνομιλίες διάρ-
κειας 3-4 μηνών με βάση το πολύ
αξιόπιστο «πλαίσιο Γκουτέρες». 

4. Με ένταξη του ζητήματος του
φυσικού αερίου μέσα στο συνολικό
πλαίσιο των συνομιλιών Αναστα-
σιάδη-Ακιντζί, έτσι ώστε σύμβουλοι
των δύο ηγετών επί του θέματος,
θα κάνουν τις σχετικές ενημερώσεις
στην παρουσία τους. Ο  Χ. Έλληνας,
για παράδειγμα, θα μπορούσε να
κάνει εξαιρερική δουλειά. 

5. Με επαναβεβαίωση της σύγ-
κλισης Χριστόφια-Ταλάτ για το ΦΑ.
Τα έσοδα στην ομοσπονδιακή τρά-
πεζα, κατανομή τους στη βάση του
80% για την ε/κ πολιτεία και 20%
στην τ/κ. 

6. Με τήρηση των προϋποθέ-

σεων που έχει θέσει ο γ.γ. Α.  Γκου-
τέρες. Χωρίς την υλοποίησή τους,
είναι αμφίβολο κατά πόσο ο γ.γ.
θα δεχθεί να ηγηθεί μιας ακόμας
συνόδου χωρίς προοπτική.  

Οι συνομιλίες χρειάζεται να είναι
απολύτως επικεντρωμένες στην
επίλυση με βάση το πλαίσιο του
γ.γ. Κανείς στο διεθνές πεδίο, δεν
στηρίζει λύση «δύο κρατών». Ο γ.γ.
του ΟΗΕ επανέλαβε πως το ΣΑ επι-
μένει σε λύση με βάση τα δικά του
ψηφίσματα, ενώ η Ε.Ε. δεν αποδέ-
χεται καμμία αλλαγή στην Συνθήκη
Προσχώρησης του 2003 -ένταξη
όλης της επικράτειας, με αναστολή
εφαρμογής του κεκτημένου στις
περιοχές που δεν βρίσκονται υπό
τον έλεγχο της κυβέρνησης. Άλ-
λωστε, δεν υπάρχει εσωτερικός
μηχανισμός αναθεώρησής της, για-
τί, εκτός των άλλων, αφορά δέκα
κράτη, ήδη, μέλη της ΕΕ.

Η τραγωδία των κοινών έχει πε-
ριεχόμενο. Πρώτο, οι «μάχιμοι»
πρόσφυγες του 1974 ένας ένας φεύ-
γουν. Δεύτερο, τα θέματα σε κάθε
διαπραγματευτικό φάκελο έχουν
συζητηθεί δεκάδες φορές. Τρίτο,
μένει μόνο η πολιτική θέληση για
να οριστικοποιηθεί το πακέτο μιας
συμφωνίας. Αν αποτύχει και αυτή
η διαδικασία, αν δεν συγκροτηθεί
συμφωνία για ομοσπονδιακή λύση,
τότε θα έχουμε μια πορεία που θα
οδηγήσει τα επόμενα χρόνια σε
λύσεις τύπου Ταϊβάν. Ήδη ο γ.γ.
του ΟΗΕ στην έκθεσή του στο ΣΑ
του ΟΗΕ πριν μια εβδομάδα, άνοιξε
το πεδίο της αναγνώρισης της τ/κ
διοίκησης στην κατεχόμενη Κύπρο,
κάτι που ισοδυναμεί με σταδιακή
διολίθηση σε λύση τύπου Ταϊβάν...

www.larkoslarkou.org.cy

Από το Κραν Μοντανά στην Ταϊβάν...
Του ΛΑΡΚΟΥ ΛΑΡΚΟΥ

O ΧΙ αγαπητέ Μουσταφά, ευ-
χαριστούμε αλλά δεν θα
πάρουμε. Hayir Μουστα-

φά εφέντη αλλά η πρότασή σου
δεν μπορεί να γίνει αποδεκτή.

Ομόφωνα το συμβούλιο αρ-
χηγών, εν τη σοφία του, απέρ-
ριψε την πρόταση Ακιντζί. Τα
ενεργειακά δεν τα συζητούμε
πριν την λύση του Κυπριακού.
Για αυτό και το σκεπτικό της
απόφασης είναι ότι τυχόν απο-
δοχή της πρότασης για συζή-
τηση αποπροσανατολίζει από
τον εθνικό στόχο, δηλαδή την
λύση του Κυπριακού. Σίγουρα
η πρόταση περιείχε απαράδε-
κτες πρόνοιες. Τέτοιες που η
απόρριψη ήταν μονόδρομος.
Δεν μπορεί κανείς να επικρίνει
την πλευρά μας γιατί την απέρ-
ριψε. Το πρόβλημα δεν είναι το
πώς διαχειριζόμαστε τώρα την
κατάσταση. Άλλωστε, σε περι-
πτώσεις νεκροψίας οι επικρίσεις
είναι πάντα ανεδαφικές. Το ολέ-
θριο λάθος έγκειται στο ότι δεν
υποβάλαμε εμείς πρώτοι πρό-
ταση για συμμετοχή των Τ/Κ
στα ενεργειακά. Ακριβώς, όπως
έκανε ο Γλαύκος Κληρίδης το
1998 με τις ενταξιακές διαδικα-
σίες. 

Στα ΟΧΙ διαχρονικά μια χαρά
τα πάμε. Στο επόμενο βήμα είναι
που πάντα έχουμε δυσκολίες.
Το μεγάλο ερώτημα παραμένει
αναπάντητο. Μετά το ΟΧΙ τι;
Το πώς προχωράμε πάρα πέρα
είναι που θα θέλαμε να ακού-
σουμε.

Άμεση επανέναρξη των συ-
νομιλιών μας είπαν. Μπορεί το
κουτόχορτο να κατάντησε εθνι-
κό φαγητό αλλά κάπως θα πρέ-
πει να κρατούνται και τα προ-
σχήματα. Να μας το σερβίρουν
με συνοδευτικά και γαρνιτούρες
για να μην μας έρχεται πολύ βα-
ρετό. Αφού η προϋπόθεσή μας
είναι να φύγουν πρώτα τα γε-
ωτρύπανα. Όρος απαράβατος.
Το πώς όμως φεύγουν κανένας
δεν ασχολήθηκε εκτός από τα
γνωστά ακαταλαβίστικα για νέες
στρατηγικές και κόστος στην
Τουρκία.

Μήπως θα φύγουν με τα δυ-
σβάστακτα μέτρα της Ε.Ε; Μή-
πως θα φύγουν γιατί θα τους
εκδώσουμε και άλλα εντάλματα
και λαπόρτα;

Όλα αυτάτα κουραφέξαλα
που μας σερβίρανε τόσο καιρό
αποδεικνύονται γελοιότητες
που αμολούσε ο κάθε πολιτι-
κάντης για να εξυπηρετήσει
προσωπικές του φιλοδοξίες. Όλα
αυτά τα περί θωράκισης της
ΑΟΖ, τα περί πυλώνα σταθερό-
τητας και παροχέα ασφάλειας
αποδεικνύονται ανέκδοτα, κα-
λόγουστα και πρωτότυπα, για
να είμαστε δίκαιοι.

Και αντί να ακούσουμε ένα
συγγνώμη από τους αρχιτέκτο-
νες της εξωτερικής μας πολιτι-
κής για τις λανθασμένες τους

εκτιμήσεις, υιοθετούν την αρχή
«Η καλύτερη άμυνα είναι η επί-
θεση». Αντί να πουν ένα μεγάλο
και ειλικρινές Μέα Κούλπα, με
διάφορους τακτικισμούς, προ-
χωράνε σε νέα κόλπα.

Από το ότι έχει δει το φως
της δημοσιότητας, οι ηγέτες
του ΑΚΕΛ και του ΔΗΣΥ ήσαν
οι μόνοι που ασχολήθηκαν με
την επόμενη μέρα. Ένα απλό
ΟΧΙ δεν είναι αρκετό, δήλωσαν.
Δεν έμειναν μόνο στο σωστό
σκεπτικό περί αποπροσανατο-
λισμού από τον εθνικό στόχο
αλλά προχώρησαν και στον κα-
θορισμό του στόχου αυτού, δη-
λαδή λύση Διζωνικής Δικοινο-
τικής Ομοσπονδίας. Δυστυχώς,
όμως δεν είναι αυτοί που χειρί-
ζονται το εθνικό θέμα. Ιδίως
στο κυβερνών κόμμα φαίνεται
οι θέσεις αυτές να είναι πλέον
προσωπικές του Αβέρωφ Νεο-
φύτου και μιας μερίδας του ΔΗ-
ΣΥ.

Αλήθεια, αγαπητέ πρόεδρε
του ΔΗΣΥ, πότε άκουσες τα τε-
λευταία δυο χρόνια τον ΠτΔ να
μιλά για ΔΔΟ; Σίγουρα θα δυ-
σκολευτείς να θυμηθείς. Πολύ
πιο εύκολα όμως θα θυμηθείς
τις πάμπολλες δηλώσεις περί
προβληματισμού για εναλλα-
κτικές μορφές λύσης, για εμμο-
νές και σχέδια Β και Γ.

Από τις δηλώσεις των πολι-
τικών αρχηγών διεφάνη και μια
άλλη συναίνεση. Όλοι συμφω-
νούν ότι οι στιγμές είναι δύσκο-
λες. Κάποιοι μάλιστα μίλησαν
για ιστορικές στιγμές. Άλλωστε
όλοι μιλούν για δεύτερη και τρί-
τη εισβολή.

Βέβαια όλα αυτά δεν ήταν
κεραυνός εν αιθρία. Ο Ανδρέας
Μαυρογιάννης μίλησε εδώ και
αρκετό καιρό για τον κίνδυνο
τέλους του Κυπριακού. Ό δε άλ-
λος «κινδυνολόγος» μίλησε για
τσουνάμι δυσάρεστων και δρα-
ματικών εξελίξεων.

Αυτά ακριβώς βιώνουμε. Το
τέλος του Κυπριακού, όπως του-
λάχιστον το γνωρίζαμε τα τε-
λευταία 50 χρόνια, και τις δρα-
ματικές εξελίξεις για τις οποίες
μιλούσε ο Αβέρωφ Νεοφύτου.

Το τσουνάμι δυστυχώς είναι
σε πλήρη εξέλιξη. Δεν είναι συ-
νηθισμένη μπόρα που σύντομα
θα εξασθενίσει. Είναι ακραίο
καιρικό φαινόμενο που σίγουρα
και αυτό κάποτε θα περάσει και
θα ξεθυμάνει. Το θέμα είναι τι
θα αφήσει πίσω του. 

Τσουνάμι ήταν, πολύ πιο έν-
τονο βέβαια, και η τουρκική ει-
σβολή του 1974. Τσουνάμι ήταν
και πέρασε. Άφησε πίσω του
όμως μια μισή πατρίδα σκλα-
βωμένη για 45 χρόνια τώρα και
την άλλη μισή με ζοφερό, αβέ-
βαιο και δυσοίωνο μέλλον.

Ο κ. Θεόδωρος Θεοδώρου είναι ειδι-
κός προγραμμάτων ηλεκτρονικών
υπολογιστών.

Τσουνάμι είναι,
θα περάσει
Του ΘΕΟΔΩΡΟΥ ΘΕΟΔΩΡΟΥ

Σ υμπληρώνονται αυτές τις μέρες
45 χρόνια από την αποφράδα
μέρα της τουρκικής εισβολής.

Η πραξικοπηματική ανατροπή του
προέδρου Μακαρίου από τη χούντα
των Αθηνών και τους συνεργάτες
της στην Κύπρο έδωσε μοναδική
ευκαιρία στην Τουρκία να εισβάλει
με το πρόσχημα της αποκατάστα-
σης της συνταγματικής τάξης και
την προστασία της τουρκοκυπρια-
κής κοινότητας. Εάν δεν επήρχετο
και πάλιν η κατάρα της διχόνοιας,
του εθνικού διχασμού και της προ-
δοσίας η Κύπρος σήμερα θα ήταν
ένα δεύτερο ελληνικό κράτος σε
όλη την επικράτειά της.  

Στόχος της Άγκυρας είναι μια
λύση του Κυπριακού που να υπο-
καθιστά την Κυπριακή Δημοκρατία
με ένα τρικέφαλο κρατικό μόρφωμα
το οποίο κατ’ ουσία θα καταστεί
τουρκικό προτεκτοράτο.  Γι’ αυτό
ατέρμονοι κύκλοι διακοινοτικών
συνομιλιών υπό την αιγίδα του
ΟΗΕ μετά το 1974 δεν απέδωσαν

τα αναμενόμενα αποτελέσματα.
Και παρά τη συνεχή μετατόπιση
των ελληνοκυπριακών θέσεων προς
τις τουρκικές το χάσμα εξακολουθεί
να υφίσταται. Τυχόν υλοποίηση
του διαπραγματευτικού κεκτημένου
θα οδηγήσει σε σαφή επιδείνωση
του status quo ή στην κατάρρευση
του νέου κρατικού μορφώματος.
Εν ολίγοις η πολιτική αυτή, η οποία
έχει κριθεί εκ του αποτελέσματος,
θα πρέπει να επαναξιολογηθεί.   

Άλλο είναι η συμφιλίωση και ο
έντιμος συμβιβασμός και άλλο η
συνθηκολόγηση και η παράδοση.
Η Κύπρος είναι μια μικρή χώρα και
οι αντιξοότητες τεράστιες. Δεν
έχουμε όμως το δικαίωμα να υπο-
κύψουμε. Για την εθνική και φυσική
επιβίωση του Κυπριακού Ελληνι-
σμού, ως ελάχιστος φόρος τιμής
στους ηρωικούς νεκρούς που έπε-
σαν υπέρ ελευθερίας αλλά και ως
ύψιστο χρέος για τις γενιές που έρ-
χονται, θα πρέπει να προασπίσουμε
την Κυπριακή Δημοκρατία. Και να

αγωνισθούμε για την ολοκλήρωση
της ανεξαρτησίας της.

Σαράντα πέντε χρόνια μετά ο
Κυπριακός Ελληνισμός εξακολουθεί
να βιώνει τις τραγικές συνέπειες
του εγκλήματος του 1974.  Και το
μέλλον παραμένει αβέβαιο. Πέραν
τούτου, στην ευρύτερη περιοχή
της Ανατολικής Μεσογείου και της
Μέσης Ανατολής, υφίσταται σή-
μερα ένα τρικυμιώδες τοπίο. Η Ε.Ε.,
στην οποία είχαμε εναποθέσει πολ-
λές ελπίδες, αντιμετωπίζει πολυ-
διάστατες προκλήσεις, ενώ παράλ-
ληλα δεν είναι ακόμα μια ολοκλη-
ρωμένη γεωπολιτική οντότητα. H
Τουρκία συνεχίζει απροκάλυπτα
όχι μόνο να κατέχει το βόρειο τμήμα
της Κύπρου αλλά ταυτόχρονα και
να μην αναγνωρίζει δικαίωμα ύπαρ-
ξης στην Κυπριακή Δημοκρατία.
Δεν είναι υπερβολή να λεχθεί επί-
σης ότι η Τουρκία διεξάγει ένα
υβριδικό πόλεμο εις βάρος της Κυ-
πριακής Δημοκρατίας.  Στη σημε-
ρινή συγκυρία συνεχίζει τον εποι-

κισμό, την ισλαμοποίηση των κα-
τεχόμενων εδαφών και διοχετεύει
προς τις ελεύθερες περιοχές πα-
ράνομους μετανάστες από τρίτες
χώρες.  Ταυτόχρονα, αμφισβητεί
έμπρακτα τα κυριαρχικά δικαιώ-
ματα της Κυπριακής Δημοκρατίας
στην Αποκλειστική Οικονομική
της Ζώνη.

Σε σχέση με την πρόταση του
Τουρκοκύπριου ηγέτη Μ. Ακιντζί
για συνδιαχείριση των ενεργειακών
πόρων υπογραμμίζω ότι η δική μας
πλευρά θα πρέπει να τοποθετηθεί
ολοκληρωμένα και τεκμηριωμένα.
Μπορούμε να υποδείξουμε ότι το
δικαίωμα της τουρκοκυπριακής κοι-
νότητας να έχει λόγο στο ζήτημα
αυτό απορρέει από το Σύνταγμα
του 1960.  Όμως αυτό δεν μπορεί
να εφαρμόζεται αποσπασματικά.
Τα δικαιώματα συνοδεύονται και
από υποχρεώσεις.  Στα ίδια πλαίσια
είναι σημαντικό να συζητηθεί η
οριοθέτηση της ΑΟΖ της Κυπριακής
Δημοκρατίας με αυτή της Τουρκίας.

Πέραν του εθνικού ζητήματος, η
Κύπρος βρίσκεται στη δίνη μιας πο-
λιτικο-κοινωνικο-οικονομικής κρίσης
αλλά και βαθιάς αξιακής κρίσης -
μια κρίση η οποία, μεταξύ άλλων,
οδηγεί τους ανθρώπους στον άκρατο
ατομικισμό και στην έλλειψη διά-
θεσης κοινών αγώνων για την επί-
τευξη συλλογικών στόχων.  Έτσι
δεν πρέπει να μας εκπλήττει το γε-
γονός ότι οι πολίτες αυτής της χώρας
αισθάνονται απαξίωση για την πο-
λιτική ενώ έχει μειωθεί και η εμπι-
στοσύνη προς το κράτος.

Τα δεδομένα είναι δύσκολα και
το ανισοζύγιο δυνάμεων παραμένει
και σήμερα τεράστιο.  Οι κίνδυνοι
δεν προέρχονται μόνο από τις δυ-
νάμεις που απειλούν την ανεξαρ-
τησία, κυριαρχία και εδαφική ακε-
ραιότητα της Κυπριακής Δημοκρα-
τίας αλλά και από τον κακό μας
εαυτό.  Υπάρχουν όμως τα εργαλεία
πολιτικής για να εξέλθουμε από τα
αδιέξοδα. Είναι καθοριστικής ση-
μασίας η επιστράτευση του ψυχι-

κού σθένους αλλά και της γνώσης
στην προσπάθεια προώθησης απο-
τελεσματικής και αξιοπρεπούς δια-
κυβέρνησης. Με αυτό το σκεπτικό
θεωρώ ότι αποτελεί υπέρτατο κα-
θήκον μας να πορευτούμε με εν-
τιμότητα, συλλογικότητα, σεμνό-
τητα, υπομονή, αποφασιστικότητα,
αλληλοσεβασμό, αξιοπρέπεια, αυ-
τοπεποίθηση, αλληλεγγύη, δικαιο-
σύνη και με πίστη στην τελική δι-
καίωση.  Μόνο έτσι είναι δυνατό
να έλθουν καλύτερες μέρες και να
εορτάσουμε την ολοκλήρωση της
ανεξαρτησίας της Κυπριακής Δη-
μοκρατίας. Απαραίτητη, αν και όχι
επαρκής προϋπόθεση για την ευό-
δωση των στόχων μας, είναι η δια-
φύλαξη της ελεύθερης Κύπρου ως
κόρη οφθαλμού. 

Ο Καθηγητής Ανδρέας Θεοφάνους είναι
Πρόεδρος του Κυπριακού Κέντρου Ευ-
ρωπαϊκών και Διεθνών Υποθέσεων κα-
θώς και του Τμήματος Πολιτικών Επιστη-
μών του Πανεπιστημίου Λευκωσίας.

Η κατοχή και το χρέος μας
Του ΑΝΔΡΕΑ ΘΕΟΦΑΝΟΥΣ

Τρεις αρκούδες παίζουν σε μια περιφραγμένη πισίνα στο Κέντρο Διάσωσης Αρκούδων του Βιετνάμ, στο εθνικό πάρκο Ταμ Ντάο. Αυτή τη στιγμή το Κέντρο φιλο-
ξενεί 184 αρκούδες.
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Τ ο ουσιαστικό δεσπότης, από
το ρήμα δεσπόζω, σημαίνει
αυτός που επιβάλλεται και κυ-

ριαρχεί σ’ ένα χώρο. Στη συγκεκρι-
μένη περίπτωση, ο Αρσινόης Νε-
κτάριος δηλαδή, διά της πυγμής και
μόνο, κυριαρχεί στους ιερείς, στο
προσωπικό και χριστεπώνυμο ποί-
μνιο της πόλης και επαρχίας Λάρ-
νακας! Ο Κρίτων Γεωργιάδης (Κρι-
τωνής), όταν γνώρισε τον Νεκτάριο
σχολίασε: φτάνει που του «φύσησε»
ο μακαριστός πατέρας του, Ανδρέας
Σπύρου (Σπυρής), ο οποίος πηγαι-
νοερχόταν με το ποδήλατο στη δου-
λειά και το καφενείο, παρόλο που
ήταν Τμηματάρχης Πιστώσεων της
Τράπεζας Κύπρου. Ο Σπυρήςυπήρξε
η προσωποποίηση της δικαιοσύνης,
της σεμνότητας, αλλά και της αυ-
στηρότητας, όταν αυτή χρειαζόταν.
Αυτό το ανθρώπινο πρόσωπο περι-
λούζει και τον Αρσινόης Νεκτάριο.

Δείγμα της ταπείνωσης και σε-
μνότητας του Αρσινόης Νεκταρίου
αποτελεί και το γεγονός ότι, ενώ ως
αντιπρόσωπος του Τοποτηρητή του
μητροπολιτικού θώκου της περιφέ-
ρειας Κιτίου, μπορούσε να διαμένει
στη Μητρόπολη, προτίμησε να απο-
σύρεται στο κελί της Μονής Μαυ-
ροβουνίου για να ’ναι πλησίον του
γέροντα Συμεών, που τον γαλούχησε
παιδιόθεν, από τότε που μακαρί-
στηκε η προσφιλής μητέρα του.

Ο Θεοφιλέστατος Αρσινόης Νε-
κτάριος, γέννημα και θρέμμα της
Λάρνακας, είναι αντιεξουσιαστικός
και ουδείς μπορεί να ελπίζει ότι είναι
δεδομένος στα κατεστημένα, θρη-
σκευτικά και οικονομικά. Όσοι εξα-
κολουθούν να παραπληροφορούν,
ξέρουν πως ψεύδονται, γιατί ο χω-
ρεπίσκοπος Αρσινόης δεν προσκυνά
κανενός είδους εξουσία. Απλώς ως
ιεράρχης σέβεται και θα σέβεται τη
συνοδική ιεραρχία όταν ορθοτομεί
λόγο αληθείας.

Εν τω μεταξύ, το επιτελείο του
πανοσιολογιότατου Ευμένιου κα-
τήγγειλε ότι ιερέας το προπηλάκισε
και δεν το άφησε να μοιράσει φυλ-
λάδιο υπέρ του εκλεκτού του. Τέτοιες
ενέργειες είναι καταδικαστέες και
δεν ταιριάζουν στο εκκλησιαστικό
ήθος και στα δημοκρατικά ιδεώδη

του Θεοφιλέστατου Αρσινόης Νε-
κτάριου. Το επιτελείο, όμως, που
προέβη στην κατηγορία, καλό είναι
να διερωτηθεί τους λόγους που και
οι τρεις Ιερές Μονές της εκκλησια-
στικής περιφέρειας Κιτίου, καθώς
και 57 από τους 61 κληρικούς, προ-
κρίνουν ως νέο Μητροπολίτη Κιτίου
τον Επίσκοπο Αρσινόης, Νεκτάριο.
Να διερωτηθούν, επίσης, οι τρεις
κυρίες, αν ήταν φρόνιμο να μοιρά-
ζουν υλικό υπέρ του πατρός Ευμένιου
στον περίβολο της εκκλησίας του
Αγίου Ιωάννη του Θεολόγου, ενώ
στον ναό τελείτο μνημόσυνο υπέρ
των πεσόντων για τη Δημοκρατία
και προΐστατο ο γέροντας Αρσινόης
Νεκτάριος; Αναφέρομαι σε προσω-
πική μαρτυρία που έλαβε χώρα την
Κυριακή 14 Ιουλίου.Τόσο ο Ευμένιος
όσο και ο Νεκτάριος είναι εκλεκτοί
πατέρες. Υπάρχει, όμως, μια ειδο-
ποιός διαφορά μεταξύ των δύο. Ο
Αρσινόης Νεκτάριος είναι το πρό-
σωπο που αφουγκράζεται τα μηνύ-
ματα των καιρών, είναι απλός και
περισσότερο προσιτός στον απλό
άνθρωπο. Δεν τον διακρίνει ίχνος
εγωισμού, ούτε ακούεις λόγο επι-
κριτικό για το εκκλησιαστικό του
ήθος και ηθική. Οι αντίπαλοί του
λένε ότι, από τη στιγμή που είναι ο
εκλεκτός του νυν μητροπολίτη, ως
να πρόκειται οι κομματικοί ηγέτες
να μην προετοιμάζουν τον διάδοχό
τους, σημαίνει υποβάθμιση του λαού.
Εν μέρει η άποψη αυτή είναι ορθή,
αλλά έτσι κι αλλιώς η τελική εκλογή
Μητροπολίτη γίνεται από την Ιερά
Σύνοδο και ο εκλελεγμένος, από
τους δεκαέξι συνοδικούς, χρειάζεται
την ψήφο των εννέα. Το ότι ο Αρ-
σινόης Νεκτάριος θα είναι ο νέος
Μητροπολίτης, το λέει ο λαός της
εκκλησιαστικής περιφέρειας Κιτίου,
οι ιερείς, ο τέως Μητροπολίτης Κιτίου
και η Ιερά Σύνοδος. Ας μην οδηγούν,
λοιπόν, κάποια επιτελεία σε ένταση
και όξυνση την εκλογή νέου Μη-
τροπολίτη. Οφείλει ο πατέρας Ευ-
μένιος να επέμβει, ώστε ο τοπικός
πατριωτισμός να μην εξελιχθεί σε
αρρωστημένο εθνικισμό.

Ο κ. Χάρης Μασούρας είναι φιλόλογος
πρώην Διευθυντής Σχολείων Μ.Ε.

Σ το δύσκολοσημείο του Κυπρια-
κού που οδηγηθήκαμε, οφεί-
λουμε να σταθούμε και να ανα-

λογιστούμε τις προκλήσεις και τις
προοπτικές που έχουμε προκειμένου
να ενεργήσουμε υπεύθυνα και συλ-
λογικά για  να διεκδικήσουμε το μέλ-
λον που μας αξίζει ! Να μη φοβηθούμε
τις σκιές του παρελθόντος. Να τολ-
μήσουμε να σπάσουμε την αδράνεια
με τολμηρές πρωτοβουλίες προκει-
μένου να οδηγηθούμε στην λύση
του κυπριακού προβλήματος. Η λύση
άργησε. Και αναπόφευκτα τούτο επι-
φέρει πραγματικούς κινδύνους και
δεδομένα επί του εδάφους. Άνθρωποι
με αναμνήσεις και μνήμη φεύγουν.
Η καχυποψία ανάμεσα σε Ε/Κ και
Τ/Κ εδραιώνεται. Τα κατεχόμενα
εξισλαμίζονται. Τα ψηφίσματα και
οι δηλώσεις αλληλεγγύης  έχουν, βέ-
βαια, την αξία τους καθώς μπορούν
να αποτελέσουν –σε κάποιο βαθμό-
διαπραγματευτικά όπλα. Η ιστορία
έδειξε, όμως,  πως από μόνα τους
δεν οδηγούν σε άμεσα πρακτικά
αποτελέσματα. Οι πολιτικοί μας συ-
νηθίζουν κάθε χρόνο τέτοιες μέρες
να επαναλαμβάνουν τα ίδια εύηχα
συνθήματα.  Συνθήματα που σε κά-
ποιες άλλες εποχές είχαν την σημασία
και τον ρόλο τους. Πατριωτικό μας
καθήκον, όμως, είναι να μη μείνουμε
στα λόγια. Ο δρόμος προς την λύση
προϋποθέτει έργα! Πρωτοβουλίες!
Επαγρύπνηση! Και επειδή «ό,τι είναι
αληθινό είναι και πατριωτικό»  θα
πρέπει να μιλήσουμε με αλήθειες!

Και αλήθεια είναι πως η λύση δεν
θα έρθει με την άρνηση. Η λύση θα
έρθει με τον διάλογο. Και ο διάλογος
προϋποθέτει διάθεση (από όλα τα
μέρη) για συμβιβασμό.

Η λύση δεν θα έρθει με τα συν-
θήματα. Η λύση θα έρθει με την επι-
κοινωνία και την αλληλοκατανόηση
των ανθρώπων της Κύπρου. Να νιώ-
σουμε τους προβληματισμούς, τις
φοβίες , τις ανασφάλειες και τις επι-
θυμίες της κάθε πλευράς. Και αφού
πρώτα καταλάβουμε ο ένας τον άλλο,
να τολμήσουμε να καλλιεργήσουμε
συνθήκες εμπιστοσύνης προκειμένου
να στηρίξουμε την κοινή μας πατρίδα.
Η λύση δεν θα έρθει με τις πολιτικές
των μνημοσύνων.  Η λύση θα έρθει
με το όραμα για το αύριο. Άλλωστε
αυτή θα είναι η καλύτερη απότιση
τιμής σε όσους έφυγαν. 

Η λύση δεν θα είναι κάτι το αό-
ριστο: υπάρχουν αποφάσεις και συγ-
κεκριμένο πλαίσιο της λύσης που ο
ΟΗΕ και η διεθνής κοινότητα υιο-
θετεί.  Η αλήθεια είναι πως ο,τιδήποτε
προωθηθεί εκτός αυτού του πλαισίου
δεν οδηγεί στην λύση! Η λύση, βέ-
βαια,  δεν εξαρτάται μόνον από εμάς.
Εξαρτάται κυρίως από την Τουρ-
κία.  Όμως, σαράντα πέντε χρόνια
μετά την εισβολή,  αναρωτιέμαι κατά
πόσο ήρθε η στιγμή να αλλάξουμε
το τροπάριο περί «αυξημένου κό-
στους που πρέπει να νιώσει η Τουρ-
κία» . Να σταθούμε στην αντίθετη
λογική και αντί να επενδύουμε σε
ουτοπίες , να κάνουμε την Τουρκία
να αντιληφθεί «τα αυξημένα οφέλη»
που θα έχει εάν βοηθήσει στην επί-
λυση του Κυπριακού. Ως νέοι άν-
θρωποι που αγαπούμε τον τόπο μας,
οφείλουμε να δούμε τις αλήθειες.
Ελεύθεροι να διεκδικήσουμε για τον
τόπο μας το καλύτερο! 

Ο Μαρίνος Φρ. Κλεάνθους, είναι Εκπρό-
σωπος Τύπου Δημοκρατικής Παράταξης.

Η ανάπλαση της οδού Τσερίου,
ένα από τα πλέον πολυσυ-
ζητημένα ζητήματα για τον

Δήμο μας, απασχόλησε για τρεις
σχεδόν δεκαετίες την κοινή γνώμη,
με τις συζητήσεις και αντιδράσεις
από διάφορα εμπλεκόμενα μέρη
να κορυφώνονται την τελευταία
τριετία περίπου. Η μελέτη για τον
προτεινόμενο νέο σχεδιασμό της
οδού Τσερίου, η οποία ετοιμάστηκε
από τον διεθνούς φήμης οίκο Mar-
kides Associates και παρουσιά-
στηκε  στο ευρύ κοινό, δικαίωσε
τον αγώνα όλων όσοι πίστεψαν
και επέμειναν ότι η οδός ‘’Τσερίου’’
δεν είναι απλά μια δίοδος αυτοκι-
νήτων, αλλά η βασική αρτηρία
μίας εκ των σημαντικότερων κοι-
νοτήτων του Δήμου μας, της οποίας
οφείλουμε να διαφυλάξουμε τον
τοπικό χαρακτήρα, προωθώντας
παράλληλα την εμπορική, κοινω-
νική και περιβαλλοντική βιωσιμό-
τητά της.  

Προσωπικά θεωρώ, ότι η μα-
κρόχρονη ιστορία της ανάπλασης
της οδού Τσερίου είναι μία πραγ-
ματική μελέτη περίπτωσης, ένα
αξιοσημείωτο παράδειγμα για τον

τόπο μας, που αποδεικνύει τη ση-
μασία της αμφισβήτησης διαχρο-
νικών και πάγιων αντιλήψεων,
αλλά κυρίως της προσφοράς της
δυνατότητας να ακουστούν οι φω-
νές όλων των εμπλεκόμενων με-
ρών, προκειμένου να εξευρεθεί η
καλύτερη δυνατή λύση. Γιατί αυτό
ακριβώς ίσχυσε: ο νέος, πρωτοπο-
ριακός  - για τα δεδομένα της Κύ-
πρου - σχεδιασμός της οδού Τσε-
ρίου, ανατρέπει παλαιότερες, στε-
ρεοτυπικές θεωρήσεις για τον οδικό
σχεδιασμό, αναδεικνύοντας τη
σημασία της διατήρησης του το-
πικού χαρακτήρα της περιοχής
και το κυριότερο, διατηρώντας
στο επίκεντρο τον άνθρωπο και
όχι το αυτοκίνητο. 

Ειδικότερα, όπως ζητήθηκε, και
σύμφωνα και με την απόφαση του
Υπουργικού Συμβουλίου, ο νέος
σχεδιασμός δημιουργεί τις προ-
ϋποθέσεις για τη δημιουργία ενός
ασφαλούς περιβάλλοντος για πε-
ζούς και οδηγούς, που να στηρί-
ζεται στις αρχές της βιώσιμης κι-
νητικότητας. Συγκεκριμένα, προ-
νοούνται πλατιά πεζοδρόμια, 280
περίπου χώροι στάθμευσης, καθώς

και 20 διαβάσεις για πεζούς, ενώ
ενσωματώνονται ταυτόχρονα πρό-
νοιες που να παρέχουν τις απα-
ραίτητες διευκολύνσεις στα άτομα
με κινητικά προβλήματα. Ο νέος
αυτός σχεδιασμός προωθεί τις χα-
μηλότερες ταχύτητες οχημάτων
και περιορίζει τον μέχρι σήμερα
δεσπόζοντα ρόλο του αυτοκινήτου,
δίνοντας προτεραιότητα στον άν-
θρωπο και τις καθημερινές του
ανάγκες. Παράλληλα, προνοείται
η ευρεία δεντροφύτευση εκατέ-
ρωθεν της οδού και η δημιουργία
μικρών χώρων συνάθροισης. Πρω-
τοποριακή προσέγγιση αποτελεί,
όμως, η κεντρική ιδέα σχεδιασμού
του νέου δρόμου: η μείωση του
κυκλοφοριακού φόρτου δεν θα
πρέπει να είναι η βασική προτε-
ραιότητα στον σχεδιασμό της οδού
Τσερίου. Αντιθέτως, προτεραιότητα
θα πρέπει να είναι το κτίσιμο ενός
δρόμου, που θα δημιουργεί το κα-
τάλληλο περιβάλλον – από κάθε
άποψη - για την ευημερία, την κοι-
νωνική και εμπορική άνθηση της
περιοχής και γενικότερα, την κα-
λύτερη ποιότητα ζωής.  Ως Δήμαρ-
χος Στροβόλου θα ήθελα να εκ-

φράσω τις θερμές ευχαριστίες μου
στην ομάδα των μελετητών της
εταιρείας Markides Associates,
που αφουγκράστηκαν τις ανάγκες
της τοπικής κοινωνίας και οραμα-
τιζόμενοι έναν ‘ζωντανό’ δρόμο,
παρέδωσαν μία πρωτοποριακή με-
λέτη για τον σχεδιασμό της οδού
Τσερίου, που πραγματικά σέβεται
τον άνθρωπο και το περιβάλλον.
Ζητήσαμε έναν ζωντανό δρόμο,
για ανθρώπους και όχι μόνο για
αυτοκίνητα, χωρίς βέβαια να πα-
ραγνωρίζεται η χρήση του αυτο-
κινήτου.  Δεν συμβιβαστήκαμε και
δεν δεχτήκαμε να θυσιάσουμε τον
ιδιαίτερο τοπικό χαρακτήρα της
Τσερίου, στον βωμό της επικρά-
τησης του αυτοκινήτου και των
μεγάλων ταχυτήτων. 

Η Τσερίου θα πρέπει να είναι
ο δρόμος που ενώνει την κοινότητα
και τους ανθρώπους και ΟΧΙ να
τους χωρίζει. Αυτή ακριβώς την
ταυτότητα θέλουμε να αποκτήσει
η Τσερίου. Και πιστεύω ότι η νέα
μελέτη το έχει επιτύχει. 

Ο κ. Ανδρέας Παπαχαραλάμπους είναι
Δήμαρχος Στροβόλου.

Η πιο συγκλονιστική εικόνα με
την οποία έρχονται αντιμέ-
τωπα τα παιδιά, όταν επισκέ-

πτονται το στρατόπεδο συγκεντρώ-
σεως του Άουσβιτς, είναι οι τούφες
των μαλλιών των κρατουμένων. Στο
Μουσείο του Άουσβιτς, σύμφωνα
με στοιχεία του γερμανικού περιο-
δικού Spiegel, διατηρούνται και
συντηρούνται από τους ειδικούς
3.800 βαλίτσες, 5.000 οδοντόβουρ-
τσες, 110.000 παπούτσια, βουνά
από ανθρώπινα μαλλιά, πλαστικά
πόδια και χέρια, γυαλιά και άλλα
προσωπικά αντικείμενα των φυλα-
κισμένων και δολοφονημένων από
τις θηριωδίες των Ναζί. Οι συντη-
ρητές των προσωπικών αντικειμέ-
νων είναι αρκετά προσεκτικοί όταν
τα φροντίζουν, αφού πρέπει να δια-
τηρηθεί η γνησιότητα τους, καθώς
ο επισκέπτης θέλει να θυμηθεί τα
θύματα του ολοκαυτώματος, σαν
να συνέβηκε χθες. Ας θυμηθούμε
εδώ ότι σύμφωνα με υπολογισμούς
1,1 εκατομμύριο άνθρωποι οδηγή-
θηκαν στον βασανιστικό θάνατο,
στους θαλάμους αερίων του Άου-
σβιτς – Μπιρκενάου. 

Εβδομήντα τέσσερα χρόνια μετά
την απελευθέρωση των τελευταίων
κρατουμένων, οι κτηριακές εγκα-
ταστάσεις βρίσκονται σήμερα σε

άσχημη κατάσταση. Οι αίθουσες
των 300 υφιστάμενων υποδομών,
οι δυο χιλιομέτρων γραμμές του
τρένου και τα 11 χιλιόμετρα δρόμου,
τα οποία βρίσκονται σε μια έκταση
191 εκταρίων γης χρήζουν καθη-
μερινής συντήρησης. Το 14 χιλιο-
μέτρων αγκαθωτό συρματόπλεγμα
πρέπει επίσης να παραμείνει ή να
φαίνεται γνήσιο για τους επισκέπτες.
Ό,τι δεν μπορεί να συντηρηθεί,
τότε αντικαθίσταται και φαίνεται
αυθεντικό, όπως π.χ. ξύλινες πινα-
κίδες και η επιγραφή «Arbeitmacht
frei» (μτφρ.:  η εργασία απελευθε-
ρώνει) στην είσοδο του στρατοπέδου
(η αυθεντική πινακίδα κλάπηκε το
2009 μετά από εντολές ενός Σουηδού
Νεοναζί).  Τα κτήρια, όπου υπέφεραν
οι κρατούμενοι, προσελκύουν σή-
μερα εκατομμύρια τουρίστες και
χρησιμοποιούνται για εκθέσεις ζω-
γραφικής επιζησάντων. Τα τελευταία
20 χρόνια παρατηρείται μάλιστα
τρομερή αύξηση των επισκεπτών
στο Άουσβιτς που φτάνουν τα 2,2
εκατομμύρια τον χρόνο. Αυτό οφεί-
λεται στη διατήρηση της αυθεντι-
κότητας του στρατοπέδου, «to pre-
serveauthenticity», όπως περήφανα
ενημερώνουν τους επισκέπτες οι
ξεναγοί και οι συντηρητές. Οι 328
ξεναγοί γνωρίζουν άλλωστε πολύ

καλά το έργο τους, αφού φθάνοντας
στις αίθουσες με τα προσωπικά αν-
τικείμενα συνήθως δε μιλούν, γιατί
γνωρίζουν ότι κάποιος θα κλάψει
μπροστά από τη βιτρίνα των εκθε-
μάτων. Τα μαλλιά, όπως εξηγούν οι
ξεναγοί, χρησιμοποιούνταν τότε
για την κλωστοϋφαντουργία και τη
βιομηχανία χαλιών. Το στρατόπεδο
του Άουσβιτς (Oswiecim στα πο-
λωνικά) ανήκει από το 1979 στα
Μνημεία Παγκόσμιας Κληρονομιάς
της UNESCO. Οι τουρίστες επιζητούν
να μάθουν την ιστορία του Άουσβιτς.
Αρκετοί επισκέπτες έχουν χαρα-
κτηρίσει το Άουσβιτς ως τόπο για
«dark tourism», όπως ακριβώς χα-
ρακτήρισαν αντίστοιχα το σημείο
Ground Zero και το Τσερνομπίλ.,
εφόσον εκεί μπορεί κανείς να αη-
διάσει, να κλάψει, να συγκινηθεί,
να εξοργιστεί και να ανατριχιάσει,
βλέποντας φωτογραφίες νεαρών
φυλακισμένων που στα 30 τους χρό-
νια περίπου ζύγιζαν μόλις 25 κιλά.
«Το Άουσβιτς δεν είναι για όλους,
ιδιαίτερα γι’ αυτούς που δεν έχουν
γερά νεύρα» λέει μια ξεναγός, βα-
σιζόμενη στην εμπειρία της με τους
επισκέπτες. Παρόλα αυτά Γερμανοί
μαθητές επισκέπτονται το Άουσβιτς,
όπως αναφέρει το γερμανικό πε-
ριοδικό ZEIT MAGAZIN, μαζί με

τους δασκάλους τους και μόνο τότε
καταλαβαίνουν το λάθος τους, όταν
σχηματίζουν τον αγκυλωτό σταυρό
στα θρανία τους. Μόνο έτσι κατα-
νοούν την ευθύνη που φέρουν οι
συμπατριώτες τους Ναζί για τον θά-
νατο εκατομμυρίων αθώων ανθρώ-
πων με τον πιο βάναυσο τρόπο. Ει-
δικότερα όταν η ξενάγηση φτάνει
κάπου στο τέλος της, εκεί όπου πέ-
φτει σκοτάδι και σιωπή, στους θα-
λάμους αερίων, όταν οι επισκέπτες
ψηλαφίζουν τους τοίχους, για να
νιώσουν αφενός τις οπές που διο-
χέτευαν το αέριο Zyklon B στους
πνεύμονες των κρατούμενων, αφε-
τέρου τις πληγές στις ψυχές των
μελλοθάνατων, λες και με αυτόν
τον τρόπο οι πληγές αυτές θα επου-
λωθούν. Οι οπές βέβαια στους τοί-
χους των θαλάμων αερίων παρα-
μένουν ανοιχτές, όπως και οι πληγές
από το Ολοκαύτωμα. Εκεί η χαρά
του ζεστού ντους χάνεται στις φωνές
απόγνωσης και στα βογγητά  των
κρατουμένων. Εκεί όμως είναι που
ξεκινά πραγματικά το θέμα του Ολο-
καυτώματος, αφού όποιος αρχίζει
να ασχολείται με τα εγκλήματα των
Ναζί, δύσκολα τελειώνει μαζί τους. 

Ο κ. Άντρος Καραγιάννης είναι Δήμαρ-
χος Δερύνειας.

Ε κτός από μια υπαρκτή (θλιβερή)
μερίδα Κυπρίων που βολεύον-
ται με το διχοτομικό στάτους

κβο ως τη «δεύτερη καλύτερη λύ-
ση», ο κάθε λογικά σκεπτόμενος
άνθρωπος αντιλαμβάνεται ότι η
διχοτόμηση δεν είναι στατική αλλά
εξελίσσεται προς το χειρότερο κα-
θιστώντας την επίτευξη λύσης δυ-
σκολότερη. Συνολικά, 45 χρόνια
από το διπλό έγκλημα του 1974
είναι σχεδόν μισός αιώνας. Είναι
δύο γενεές Κυπρίων που φεύγουν
με τον καημό της επιστροφής και
της επίτευξης ειρήνης και άλλες
δύο που έρχονται χωρίς βιώματα
ειρηνικής συνύπαρξης Ελληνοκυ-
πρίων και Τουρκοκυπρίων και δη
σε μια περιρρέουσα εθνικισμού
και μισαλλοδοξίας.

Ποτέ προηγουμένως δεν υπήρξε
τόσο οριακή ή και κομβική η κα-
τάσταση στο Κυπριακό. Μετά το
διπλό ναυάγιο στη Γενεύη και στο
Κραν Μοντανά μέσα στο 2017, οι
σκοπιμότητες αλλά και η παθητική
ενατένιση των (μη) εξελίξεων απο-
τέλεσε το κύριο χαρακτηριστικό
της διαχείρισης του Κυπριακού
από τον κ. Αναστασιάδη. Σε τέτοιο
βαθμό που η αυτόδηλη ευθύνη της
τουρκικής πλευράς, όχι μόνο να
μην αναγνωρίζεται, αλλά –ως απο-
τέλεσμα των παράνομων ενεργειών
της στην ΑΟΖ και στις θαλάσσιες
ζώνες της Κυπριακής Δημοκρα-

τίας- να εισπράττουμε από στοι-
χειώδεις, μέχρι χλιαρές, ως αρνη-
τικές προς την Κύπρο αντιδράσεις
από τη διεθνή κοινότητα και τή-
ρηση ίσων αποστάσεων από τον
ΟΗΕ.

Την ίδια ώρα, οι παράνομες γε-
ωτρήσεις της Τουρκίας έχουν απο-
δείξει τη γύμνια της «προληπτικής
πολιτικής» της κυβέρνησης Ανα-
στασιάδη – Συναγερμού, αφού οι
κυβερνώντες διατυμπάνιζαν ότι
τάχατες μέσω συμμαχιών είχαν
θωρακίσει πολιτικά και όχι μόνο
την ΑΟΖ της Δημοκρατίας. Ενώ, η
πρόσφατη πρόταση Ακκιντζί, είναι
προφανές ότι βρήκε τον κ. Ανα-
στασιάδη ανέτοιμο να την χειριστεί
εξ ου πέρασαν τρεις μέρες πριν η
κυβέρνηση αρθρώσει λόγο.

Μέσα σε αυτό το περιβάλλον
βρισκόμαστε ως Κοινότητα ενώπιον
σοβαρών προκλήσεων και αποφά-
σεων. Περιβάλλον το οποίο ουδόλως
συγκρίνεται με τις ευνοϊκές συν-
θήκες του 2011 οπόταν ανάλογη
πρόταση από τον Έρογλου απορ-
ρίφθηκε από τον αείμνηστο Δη-
μήτρη Χριστόφια, αφού η σημαν-
τικότατη σύγκλιση για τους φυσι-
κούς πόρους ως ομοσπονδιακή αρ-
μοδιότητα, για την κατανομή εσό-
δων και τη δέσμευση στην επίλυση
διαφορών με βάση το Δίκαιο της
Θάλασσας, όντως θωράκιζε τους
χειρισμούς μας, ενώ μέσα από τις

ευρύτερες συγκλίσεις Χριστόφια
– Ταλάτ και την στοχοπροσήλωσή
μας στην υπόθεση της λύσης ασκεί-
το πίεση αποκλειστικά στην τουρ-
κική πλευρά. Αναλύοντας λοιπόν
ως ΑΚΕΛ όλα τα δεδομένα, έχουμε
καταθέσει στον Πρόεδρο Αναστα-
σιάδη αλλά και δημόσια τις θέσεις
μας, υπογραμμίζοντας τα εξής:

Πρώτο, ένα ξερό «όχι» στην πρό-
ταση Ακκιντζί θα ήταν μεγάλο λά-
θος. Χρειάζεται ανάλυση, επεξή-
γηση, και πειστική αντιπρόταση. 

Δεύτερο, με αφορμή τη συζήτη-
ση για μια άτυπη διάσκεψη με σύν-
θεση Κραν Μοντανά, εκτιμούμε
ότι αυτή μπορεί να ανοίξει το δρόμο
για την επανέναρξη συνομιλιών.
Όμως χρειάζεται πραγματική επα-
ναβεβαίωση της ετοιμότητας του
κ. Αναστασιάδη να εμπλακεί σε
διάλογο, από εκεί που διακόπηκε
στο Κραν Μοντανά, υιοθετώντας
το Πλαίσιο Γκουτέρεζ, το άτυπο
έγγραφο για εφαρμογή της λύσης
και ασφαλώς τις συγκλίσεις, χωρίς
αστερίσκους και υποσημειώσεις
που θα συνιστούν και πάλι υπεκ-
φυγή αντί μιας ξεκάθαρης πολιτικής
δέσμευσης. Όπως δυστυχώς έπραξε
μονομερώς με τη μυστική επιστολή
που απέστειλε τον Ιούνιο στον γ.γ.
του ΟΗΕ. Ανάλογη δέσμευση θα
πρέπει να υπάρξει ασφαλώς και
από την τουρκική πλευρά.

Τρίτο, το επικίνδυνο διαπραγ-

ματευτικό κενό των τελευταίων
δύο χρόνων, η τουρκική προκλη-
τικότητα στην ΑΟΖ της Κυπριακής
Δημοκρατίας, οι ανεπαρκείς κυ-
ρώσεις της Ε.Ε. σε βάρος της Τουρ-
κίας, η αποενοχοποίησή της για
το Κυπριακό και ο ορατός κίνδυνος
ανόδου στην τουρκοκυπριακή
ηγεσία δυνάμεων με διχοτομικές
θέσεις, συνθέτουν ένα σκηνικό
εξαιρετικά επικίνδυνο για την πα-
τρίδα και το λαό μας που καθιστά
αδήριτη ανάγκη την προσπάθεια
για θετική έκβαση σε μια άτυπη
διάσκεψη.

Και το πιο σημαντικό, ο κ. Ανα-
στασιάδης οφείλει -αυτήν τη φο-
ρά- να προετοιμαστεί κατάλληλα
και να διαπραγματευτεί στη βάση
αρχών, με αποφασιστικότητα ξε-
καθαρίζοντας την προσήλωση της
Ελληνοκυπριακής Κοινότητας στο
συμφωνημένο πλαίσιο δικοινοτικής
διζωνικής ομοσπονδίας. Να εγκα-
ταλείψει το φλερτ για λύση δύο
κρατών, τις αόριστες ιδέες για χα-
λαρή και αποκεντρωμένη ομοσπον-
δία, για κοινοβουλευτικό πολίτευμα
και άλλες «νέες ιδέες» εκτός πλαι-
σίου. Εν ολίγοις, να δράσει ως Πρό-
εδρος που θέλει λύση και όχι ως ο
Πρόεδρος που θα σφραγίσει τη δι-
χοτόμηση.  

Ο κ. Άριστος Δαμιανού είναι βουλευτής,
Μέλος Πολιτικού Γραφείου Κ.Ε. ΑΚΕΛ

Αρσινόης Νεκτάριος:
Δεσπότης με ανθρώπινο

πρόσωπο
Του ΧΑΡΗ ΜΑΣΟΥΡΑ

Η λύση δεν θα έρθει
με την άρνηση!

Του ΜΑΡΙΝΟΥ ΦΡ. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ

Η αυθεντικότητα του Άουσβιτς
Του ΑΝΤΡΟΥ Γ. ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗ 

Η νέα «Τσερίου»: Θα ενώνει κοινότητα και ανθρώπους 
Του ΑΝΔΡΕΑ ΠΑΠΑΧΑΡΑΛΑΜΠΟΥΣ 

Τι πρέπει να κάνει (επιτέλους) ο κ. Αναστασιάδης
Του ΑΡΙΣΤΟΥ ΔΑΜΙΑΝΟΥ
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Συνέντευξη στην
ΜΑΡΙΑ ΗΡΑΚΛΕΟΥΣ

Μια εβδομάδα μετά το λανσάρισμα
του δικτύου 5G στο Μονακό, ο Γε-
νικός Διευθυντής της Monaco Te-
lecom,  Martin Peronnet, επισκέ-
φθηκε την Κύπρο, αφού η χώρα
αποτελεί το επόμενο μεγάλο στοί-
χημα για την εταιρεία. Ένα χρόνο
μετά την επένδυση ύψους 260 εκα-
τομμυρίων ευρώ για την εξαγορά
της MTN, ήδη η εταιρεία έχει με-
τονομαστεί σε epic και βάζει μπρος
για την εφαρμογή του δικτύου νέας
γενιάς 5G. Αξιολογώντας παράλ-
ληλα τις ανάγκες που προκύπτουν
για την χρήση διαδικτύου στο σπίτι,
προσανατολίζεται και στο δικό της
δίκτυο fiber to the home. Πέραν
του ανταγωνιστικού πεδίου στον
τομέα των τηλεπικοινωνιών, η εται-
ρεία έχει να αντιμετωπίσει προ-
κλήσεις τόσο εντός όσο και εκτός
Κύπρου. Στην σκιά των εξελίξεων
με την Huawei, στενός συνεργάτης
της εταιρείας, ο κ. Peronnet υπο-
γραμμίζει ότι  γίνονται όλες οι ενέρ-
γειες ώστε να διασφαλιστεί η συ-
νέχεια στην παροχή υπηρεσιών
δεδομένων διαδικτύου  στις αγορές
που δραστηριοποιείται η εταιρεία.

- Ποιος ο λόγος της επίσκεψής
σας στην Κύπρο;

- Εργαζόμαστε σε πολλά projects
και βρίσκομαι στην Κύπρο προκει-
μένου να λάβω μέρος στη διαδικα-
σία. Έπρεπε να πάρουμε κάποιες
πολύ σημαντικές αποφάσεις σε θέ-
ματα που σχετίζονται με τα συστή-

ματα πληροφορικής και είμαι εδώ
για να συνδράμω στη διαδικασία.  

- Ήδη έχετε προχωρήσει με το
δίκτυο 5G στο Μονακό. Ποια εί-
ναι τα πλάνα σας τόσο στην Κύ-
προ, αλλά γενικότερα και στην
Ευρώπη;

-Όντως, την προηγούμενη εβδο-
μάδα προχωρήσαμε με το δίκτυο
5G στο Μονακό. Είναι η πρώτη φο-
ρά που εφαρμόζεται το 5G σε μια
ολόκληρη χώρα και αυτή η λεπτο-
μέρεια κάνει τη διαφορά. Ήδη το
Μονακό έχει ξεκινήσει τις δοκιμές
στα αυτόνομα αυτοκίνητα, μια από
τις μεγαλύτερες εφαρμογές που
περιλαμβάνονται στο δίκτυο νέας
γενιάς. Ωστόσο, οι πρώτες δοκιμές
γίνονται χρησιμοποιώντας το δί-
κτυο 4G, γεγονός που περιορίζει
τις δυνατότητες εφαρμογής. Χάρη
στο νέο 5G δίκτυο, θα έχουμε την
ευκαιρία να αυξήσουμε τις δυνα-
τότητες. Επίσης, επικεντρωνόμαστε

στην πυροσβεστική υπηρεσία, ενι-
σχύοντας την αποτελεσματικότητα
των πυροσβεστών σε συνθήκες
ατυχήματος, συνδέοντας τα drones
με κάμερες 5G. Τα drones θα προ-
πορεύονται των πυροσβεστικών
οχημάτων και θα μπορούν να εν-
τοπίσουν τη σκηνή του ατυχήματος
και τα όποια θύματα. Αφού δώσουν
πληροφορίες, με την άφιξη των
πυροσβεστικών οχημάτων στη
σκηνή, οι ενέργειες θα είναι πιο
άμεσες και αποτελεσματικές. Μέσω
των εφαρμογών, δίνουμε τη δυνα-
τότητα επικοινωνίας των πυρο-
σβεστών και των ασθενοφόρων με
το νοσοκομείο πριν την άφιξη των
τραυματιών ώστε να ξεκινά έγκαιρα
η προετοιμασία για υποδοχή των
περιστατικών. Όπως αντιλαμβά-
νεστε, το δίκτυο 5G αλλάζει όλες
αυτές τις διαδικασίες. 

- Εκτός από το δικό σας κομμάτι,
θεωρείτε ότι υπάρχουν οι υπο-

δομές για την έλευση του δι-
κτύου 5G;

- Το ερώτημα αυτό δεν αφορά
μόνο το παρόν αλλά και το εγγύς
μέλλον. Το 5G είναι έτοιμο, η τε-
χνολογία είναι έτοιμη, ωστόσο
υπάρχουν κάποιοι περιορισμοί
αφού ολόκληρο το σύστημα και οι
συνδετικοί κρίκοι για την εφαρμογή
αυτής της τεχνολογίας δεν είναι
ακόμα έτοιμοι. Εκτιμώ ότι αυτό θα
χρειαστεί 3-4 χρόνια ακόμα.  

- Ποιος ο ρόλος των κυβερνήσε-
ων σε αυτή τη διαδικασία;

- Θεωρώ ότι το 5G, σε συνδυασμό
με την τεχνητή νοημοσύνη, είναι
μια τεράστια τεχνολογική επανά-
σταση, η οποία όχι μόνο θα αλλάξει
την καθημερινότητα των πολιτών,
αλλά θα έχει σημαντική επίδραση
στην οικονομία, στις επιχειρήσεις
και στις χώρες. Έτσι είναι αναγκαίο
να ετοιμαστεί όλο το οικοσύστημα.
Ένα μεγάλο μέρος αυτού του οι-

κοσυστήματος είναι οι κυβερνήσεις
των κρατών. Το 5G αποτελεί ευ-
καιρία για τις κυβερνήσεις. Η κυ-
βέρνηση έχει διπλό ρόλο σε αυτό
το πλαίσιο: Του πελάτη και του πα-
ρόχου.  Σε πολλές χώρες, συμπε-
ριλαμβανομένης της Κύπρου και
της Γαλλίας, δεν υπάρχει αυτό το
πλαίσιο ακόμα. 

- Πώς θα προχωρήσετε λοιπόν
στην Κύπρο;

-  Ήδη έχουμε προχωρήσει σε
μεγάλες επενδύσεις για την ανα-
βάθμιση της ποιότητας του δι-
κτύου. Σαν Όμιλος, αγαπάμε την
τεχνολογία και θεωρούμε ότι κάνει
τη διαφορά το να είμαστε καλοί σε
αυτό που κάνουμε, γιατί ο συνδυα-
σμός αυτών των δύο σημαίνει ότι
είμαστε σε θέση να βρίσκουμε τις
καλύτερες λύσεις και να τις εφαρ-
μόζουμε καλύτερα στον τομέα των
δραστηριοτήτων μας. Πρέπει να
πω ότι είναι πολύ διαφορετική η

αγορά της κινητής τηλεφωνίας
στην Κύπρο απ’ ότι στο Μονακό.
Η τοπογραφία τόσο στο Μονακό
όσο και στην Κύπρο είναι πολύ
συγκεκριμένη. Για παράδειγμα,
στην Κύπρο υπήρχε η ανάγκη για
ενίσχυση της κάλυψης του δικτύου
σε αγροτικές περιοχές, ενίσχυσης
της ποιότητας των φωνητικών υπη-
ρεσιών και της ποιότητας των δε-
δομένων. Ήδη ολοκληρώσαμε το
κομμάτι των φωνητικών υπηρεσιών
και τώρα εργαζόμαστε για τις υπη-
ρεσίες δεδομένων. Βλέπουμε ότι
υπάρχει ολοένα και περισσότερο
ενδιαφέρον για χρήση δεδομένων
στην Κύπρο και θεωρούμε ότι σε
αυτόν τον τομέα θα μπορούσαμε
να κάνουμε τη διαφορά. 

- Με ποιο τρόπο;
- Μέσα από την επένδυσή μας

στο δίκτυο ύψους 40 εκατομμυρίων
ευρώ. Από την στιγμή που το κοινό
χρησιμοποιεί όλο και περισσότερο
δεδομένα, αυτό σημαίνει ότι υπάρ-
χει ανάγκη για νέο δίκτυο, νέα χω-
ρητικότητα, αυξημένες ταχύτητες
κ.ο.κ. 

- Αναφερθήκατε σε κάποιους
περιορισμούς στην εφαρμογή
του νέου δικτύου. Ποιοι είναι
αυτοί; Είναι η Huawei ένας από
αυτούς;

- Η Huawei είναι πάροχος στο
Μονακό και στην Κύπρο. Στο Μο-
νακό μάλιστα συνεργαζόμαστε με
την Huawei από το 2012.  Είναι
μία από τις μεγαλύτερες εταιρείες
στον κόσμο, και ο νούμερο ένα πά-
ροχος δικτύου στον κόσμο. Ως εκ
τούτου, είναι πολύ πιο μπροστά
από τον ανταγωνισμό σε πολλά
επίπεδα. Είμαστε πολύ ευτυχείς
που συνεργαζόμαστε μαζί τους.
Προς το παρόν, η Huawei βρίσκεται

τώρα εν μέσω της μεγάλης εμπο-
ρικής κρίσης μεταξύ Ηνωμένων
Πολιτειών και Κίνας. Η δική μας
προτεραιότητα είναι να διασφαλί-
σουμε τη σταθερότητα στις υπη-
ρεσίες των πελατών μας. Έτσι, συ-
νεργαζόμαστε με την Huawei με
τον καλύτερο δυνατό τρόπο προ-
κειμένου να διασφαλίσουμε ότι
δεν θα υπάρξει οποιοδήποτε πρό-
βλημα στους πελάτες μας.

- Πώς όμως διασφαλίζεται αυτή
η συνέχεια στις υπηρεσίες; Τι
γίνεται σε περίπτωση που κάτι
πάει λάθος; Υπάρχει εναλλακτικό
πλάνο δράσης;

- Ναι, υπάρχει και εργαζόμαστε
προς αυτή την κατεύθυνση. Δεν
μπορούμε να αποτύχουμε απέναντι
στους πελάτες μας. Έτσι κάνουμε
ό, τι μπορούμε για να διασφαλί-
σουμε συνέχιση των υπηρεσιών
μας.  Δεν έχω αμφιβολίες για την
δυνατότητα παροχής των υπηρε-
σιών που θέλουμε να παρέχουμε
στην Κύπρο. Σε καμία περίπτωση.

- Πότε θα λανσάρετε το 5G στην
Κύπρο;

- Δεν είναι μάλλον ακόμα η κα-
τάλληλη στιγμή για να μιλήσουμε
για ακριβή ημερομηνία λανσαρί-
σματος. Όπως έχουμε ήδη αναφέ-
ρει, η αδειοδότηση για το φάσμα
συχνοτήτων δεν έχει ολοκληρωθεί.
Μέχρι να γίνει αυτό, δεν μπορούμε
να το αξιοποιήσουμε.  Σε πιλοτικό
επίπεδο όμως, είμαστε έτοιμοι αφού
ήδη το εφαρμόσαμε στο Μονακό
και έχουμε αρκετή εμπειρία στο
θέμα.

Έχοντας εργαστεί στο 5G τα τε-
λευταία δύο χρόνια, ξέρουμε ότι
είναι ένα πολυσύνθετο δίκτυο για
να τεθεί σε εφαρμογή. Αλλά πλέον
έχουμε την τεχνογνωσία και έτσι
είναι πολύ εύκολο να την μοιρα-
στούμε με τους συναδέλφους μας
στην Κύπρο. Μάλιστα, κάποιοι βρέ-
θηκαν στο Μονακό όταν ανακοι-
νώσαμε την εφαρμογή του 5G.
Έχουμε το προβάδισμα, ξέρουμε
πως να το κάνουμε, οπότε είναι
θέμα αδειοδοτήσεων, και προγραμ-
ματισμού η εφαρμογή του δικτύου.
Αλλά σίγουρα θα είμαστε ένας από
τους μεγαλύτερους παίκτες στο δί-
κτυο 5G στην Κύπρο.

Ψηλά ο πήχης για την κυπριακή αγορά
Τα πλάνα της Monaco Telecom για το 5G και το fiber to the home στην Κύπρο - Συνέντευξη του Γ.Δ. της εταιρείας Martin Peronnet

- Ποιος είναι ο στόχος σας για
την κυπριακή αγορά;

- Ο πρώτος στόχος είναι να πε-
τύχουμε. Είναι μεγάλη ευθύνη να
πάς σε μια νέα αγορά και να απο-
φασίσεις ότι θέλεις να επενδύσεις
και να παρέχεις τις καλύτερες υπη-
ρεσίες. Αυτός είναι και ο λόγος που
είμαστε εδώ συχνά: Για να ακού-
σουμε τον κόσμο, να αφουγκρα-
στούμε και να διασφαλίσουμε ότι
οι αποφάσεις μας ταιριάζουν με τις
ανάγκες της συγκεκριμένης αγοράς
μιας και δίνουμε μεγάλη βαρύτητα
σε αυτή την αγορά. Θέλουμε να επι-
τύχουμε στην κινητή τηλεφωνία.
Η epic είναι τώρα το νούμερο ένα
brand στο νεανικό κοινό και στο
κοινό στις αστικές περιοχές. Και
αυτό είναι ευθύνη, αφού χρειάζεται
να δείξουμε σε όλους αυτούς που
εμπιστεύονται αυτό το brand ότι
σωστά το πράττουν, και να επικεν-
τρωθούμε στην ποιότητα των πα-

ρεχόμενων υπηρεσιών μας. Ακο-
λούθως θέλουμε να ενισχύσουμε
την παρουσία μας στο σταθερό δί-
κτυο και στο δίκτυο οπτικών ινών,
μιας και είναι σημαντικό οι συν-
δρομητές να εμπιστεύονται τον ίδιο
πάροχο και για το ίντερνετ στο σπίτι
αλλά και για την κινητή τηλεφωνία
τους. Θεωρούμε ότι η απόδοση και
το κόστος του διαδικτύου έχει πε-
ριθώρια βελτίωσης. Είπαμε ότι θέ-
λουμε να επενδύσουμε στο fiber to

the home, στο δικό μας δίκτυο και
καταβάλλουμε μεγάλες προσπάθειες
για να το πετύχουμε.

Τουρισμός και άλλες αγορές
- Δεδομένου ότι οι αριθμοί των
τουριστικών αφίξεων είναι σε
υψηλά επίπεδα, μπορεί να υπο-
λογιστεί ως ξεχωριστή αγορά;
Έχετε πλάνα προς αυτή την κα-
τεύθυνση;

- Εδώ προκύπτουν δύο ερωτή-
ματα. Το πρώτο είναι τεχνικής φύ-
σεως. Όσο πιο δυνατό δίκτυο έχεις,
τόσο πιο πολλούς τουρίστεςμπορείς
να προσελκύσεις. Βάσει των αριθμών
μας, βλέπουμε ότι το δίκτυο μας
είναι καλύτερο και αυτό είναι καλό
σημάδιότι μπορούμε να κερδίσουμε
αυτή την αγορά. Το δεύτερο ερώτημα
είναι εμπορικής φύσεως. Επικεν-
τρωνόμαστε αρκετά στη διατήρηση
των καλών σχέσεων της epic με
όλους τους παρόχους στον κόσμο,

ώστε να διασφαλίσουμε ότι όταν οι
τουρίστες επισκέπτονται την Κύπρο,
να έχουν την ευκαιρία να χρησιμο-
ποιήσουν το δικό μας δίκτυο.

- Μιλήσαμε ήδη για την Κύπρο
και για το Μονακό. Πέραν των
δύο αυτών αγορών, υπάρχουν
άλλα πλάνα για δραστηριοποίησή
σας σε κάποια άλλη χώρα στην
Ευρώπη;

- Όπως είπα πήραμε μια μεγάλη
απόφαση για την εταιρεία - να κα-
ταστούμε ηγέτης στην κυπριακή
αγορά. Πριν προχωρήσουμε σε οποι-
οδήποτε άλλο βήμα θα πρέπει να
διασφαλίσουμε ότι μπορούμε να το
πετύχουμε, και εκεί να στρέψουμε
όλη μας την προσοχή.Αν πετύχουμε
και είμαστε στο σωστό δρόμο, τότε
θα δούμε αν υπάρχει κάποια άλλη
γεωγραφική περιοχή στην οποία
μπορούσε να εφαρμοστεί η τεχνο-
γνωσία της εταιρείας μας. 
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Η απόδοση και το κόστος
του διαδικτύου έχει περι-
θώρια βελτίωσης στην Κύ-
προ, γι΄ αυτό και η εται-
ρεία προσανατολίζεται σε
επενδύσεις στο δικό της
δίκτυο fiber to the home. 
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Κάνουμε ό,τι μπορούμε
για να διασφαλίσουμε
συνέχιση των υπηρεσιών
μας.  Δεν έχω αμφιβολίες
για την δυνατότητα πα-
ροχής των υπηρεσιών
που θέλουμε να παρέ-
χουμε στην Κύπρο.
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Θα χρειαστούν 3-4 χρό-
νια πριν από την καθολι-
κή εφαρμογή του δι-
κτύου 5G μέχρι να ολο-
κληρωθούν οι συνδετικοί
κρίκοι για την εφαρμογή
της τεχνολογίας.

Θέλουμε να ενισχύσουμε την παρουσία μας στο δίκτυο οπτικών ινών

Αναμένουν να ολοκληρωθεί η αδειοδότηση για το φάσμα συχνοτήτων ώστε
να αξιοποιηθεί και στην Κύπρο το δίκτυο 5G.

- Ποιος ήταν ο λόγος που επιλέξατε
την κυπριακή αγορά και την MTN
-νυν Epic- για το επόμενο σας άνοιγ-
μα;
- Λόγω του μεγέθους της αγο-
ράς. Είναι πολύ διαφορετικό να
δουλεύεις σε μεγάλη αγορά.
Στην μικρή αγορά πρέπει να επι-
κεντρωθείς στην κοινωνία για να
είσαι κοντά στον κόσμο, να τους
ξέρεις, διότι όλοι γνωρίζονται
μεταξύ τους με τον έναν ή τον
άλλο τρόπο. Η Κύπρος είναι πο-
λύ μεγαλύτερη από το Μονακό
αλλά ακόμα και έτσι έχει αρκετά
κοινά στοιχεία. Για παράδειγμα,
τόσο το Μονακό όσο και η Κύ-

προς είναι high-end αγορές
στην ΕΕ. Επίσης, πιστεύουμε ότι
η διοίκηση και το προσωπικό της
Ep c διαθέτει εξαιρετικές ικανό-
τητες με πολύ δυναμισμό και
έτοιμο να προοδεύσει ακόμη
περισσότερο. Σημαντικό ρόλο
στην απόφασή μας είχε το γεγο-
νός ότι υπήρχαν παρόμοιοι στό-
χοι και στις δύο ομάδες και pro-
jects. Το great value της MTN τώ-
ρα έγινε great network, great
value για το νέο μας brand και
αυτός είναι ο στόχος μας: Να
ταυτίσουμε την epic με την ποι-
ότητα, την καινοτομία και φυσι-
κά την οικονομία. 

Γιατί επιλέξαμε την κυπριακή αγορά

Στη σκιά των εξελίξεων με την Huawei, ο κ. Peronnet υπογραμμίζει ότι  γίνονται όλες οι ενέργειες ώστε να διασφαλι-
στεί συνέχεια στην παροχή υπηρεσιών δεδομένων διαδικτύου στις αγορές που δραστηριοποιείται η εταιρεία. 
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Της ΜΑΡΙΑΣ ΗΡΑΚΛΕΟΥΣ

Η καταγγελία από 19χρονη Βρετανίδα
για ομαδικό βιασμό της από 12  νε-
αρούς από το Ισραήλ πέραν της σο-
βαρότητας του ιδίου του θέματος,
αποτέλεσε το έναυσμα ώστε να επα-
νέλθουν στην επιφάνεια ζητήματα
τα οποία απειλούν την ποιότητα του
τουριστικού προϊόντος της περιοχής,
αλλά και ευρύτερα την ποιότητα
ζωής στην Αγία Νάπα. Επτά τα ανοι-
κτά μέτωπα, ή καλύτερα πληγές οι
οποίες τραυματίζουν κάθε καλοκαίρι
την εικόνα του κατεξοχήν τουρι-
στικού θέρετρου της Κύπρου. Εγ-
κληματικότητα, Laughing gas, ελ-
λειμματική αστυνόμευση, ηχορύ-
πανση, κατάχρηση και ανεξέλεγκτη
πώληση αλκοόλ, αμελής οδήγηση,
βραχυκυκλώνουν την όποια προ-
σπάθεια καταβάλλεται τα τελευταία
χρόνια από τις τοπικές αρχές για
ανάδειξη της Αγίας Νάπας ως ποι-
οτικού τουριστικού προορισμού.
Υπάρχουν μαρτυρίες ότι ιδιωτικές
κλινικές και το γενικό νοσοκομείο
της Αμμοχώστου, καλούνται να πε-
ριθάλψουν τραυματίες οι οποίοι
έχουν κτυπηθεί με σιδερολοστούς,
ενώ σχεδόν καθημερινές είναι οι
συλλήψεις για πώληση του ιδιότυπου
ναρκωτικού laughing gas. Τουρίστες
οδηγοί διαφεύγουν την ψαλίδα του
νόμου για αμελή οδήγηση, αφού
δεν υπάρχουν οι μηχανισμοί που
να τους υποχρεώνουν να πληρώνουν
τα εξώδικα πρόστιμα της τροχαίας,
ενώ υπεραγορές, καταστήματα σου-
βενίρ και περίπτερα μπορούν να
πωλούν 24 ώρες το 24ωρο αλκοόλ
χωρίς κανένα περιορισμό. Την ίδια
ώρα ο δήμαρχος Αγίας Νάπας δέχεται
καθημερινά μηνύματα αγανάκτησης
από τουρίστες, οι οποίοι διαμαρτύ-
ρονται για το επίπεδο τουρισμού
και της ηχορύπανσης στην περιοχή.
Αναφέρουμε ενδεικτικά περιεχόμενο

από μια τέτοια επιστολή οικογένειας
τουριστών από την Ουκρανία. «Εί-
μαστε συγκλονισμένοι από τα επί-
πεδα ηχορύπανσης κατά την διάρ-
κεια της νύχτας.  Αέριο γέλιου, υπερ-
βολικός θόρυβος, πολύ χαμηλό επί-
πεδο τουρισμού για εμάς. Με την
πάροδο του χρόνου θα έχετε όλο
και λιγότερους τουρίστες με το δικό
μας προφίλ . Εμείς σίγουρα δεν θα
ξαναέρθουμε».

Γιατί τον Ιούλιο
Κάθε Ιούλιος είναι χειρότερος

από τον περσινό όσον αφορά την

ποιότητα του τουρισμού της Αγίας
Νάπας. Ούτε ο τερματισμός του
προγράμματος 18-30 από την Th-
omas Cook που θεωρείτο ότι ήταν
η αιτία της αλγεινής εικόνας που
παρουσίαζε σε αρκετές περιπτώσεις
η περιοχή, έφερε τα επιθυμητά
αποτελέσματα αναβάθμισης του
τουρισμού. Νεαροί με έξαλλες δια-
θέσεις συνεχίζουν να επισκέπτον-
ται την χώρα, κυρίως τον Ιούλιο
μέχρι τις 10 Αυγούστου, και έτσι
κάθε χρόνο ο δήμος και οι τοπικοί
φορείς καλούνται να διαχειριστούν
συχνά περιστατικά διαχείρισης
κρίσεως στην φήμη της περιοχής.
Το θέμα είναι ότι δεν υπάρχουν οι
μηχανισμοί και οι νομοθετικές δι-
κλείδες ώστε ακόμα και αυτή η δια-
σκέδαση να μην είναι ανεξέλεγκτη
και εις βάρος δημοτών αλλά και
τουριστών. 

Το θέμα της ηχορύπανσης ήταν

θέμα έντονης συζήτησης στην επι-
τροπή Εσωτερικών,  πριν την λήξη
της κοινοβουλευτικής περιόδου με
τους βουλευτές να εντοπίζουν αδυ-
ναμία εφαρμογής του νόμου του
2016 για τις άδειες εκπομπής ήχου
και έτσι αποφάσισαν να μην αντι-
μετωπίσουν το πρόβλημα γι΄ αυτό
το καλοκαίρι. Ο δήμαρχος Αγίας
Νάπας Γιάννης Καρούσος μίλησε
στην «Κ» και έκανε λόγο για μικρο-
κομματικές σκοπιμότητες, και οι-
κονομικά συμφέροντα που δεν επέ-
τρεψαν τελικά την ρύθμιση του θέ-
ματος της ηχορύπανσης. Η κατά-
σταση όπως εξελίσσεται ευνοεί επί
του παρόντος μόνο τα ξενοδοχεία
τα οποία προσφέρουν πακέτα all
inclusive, αφού οι τουρίστες επι-
λέγουν να μείνουν εφόσον μπορούν
μέσα στο ξενοδοχείο και να απο-
φύγουν να έρθουν αντιμέτωποι με
το άλλο πρόσωπο της Αγίας Νάπας.

Ζήτημα εγείρεται και για τα ανεί-
σπρακτα εξώδικα οδηγών οχημάτων
«Ζ». Μόνο στην Αγία Νάπα, εκτι-
μάται ότι έχουν χαθεί περί του μισού
εκατομμυρίου από έξι χιλιάδες ανεί-
σπρακτα εξώδικα τα τελευταία χρό-
νια, ενώ ανάλογη θα πρέπει να θε-
ωρείται η εικόνα και στις υπόλοιπες
τουριστικές περιοχές. Μέχρι στιγμής
δεν έχει προχωρήσει κάποια ρύθ-
μιση του θέματος, αν και το πρό-
βλημα είναι πρωτίστως θέμα δη-
μόσιας ασφάλειας και όχι οικονο-
μικό. Μέρος των προβλημάτων της
Αγίας Νάπας έχουν τις ρίζες τους
στο ωράριο των καταστημάτων,
αλλά και στο γεγονός ότι περίπτερα
και υπεραγορές μετατρέπονται μετά
τα μεσάνυχτα σε μπαρ πωλώντας
ανεξέλεγκτα από αλκοόλ μέχρι la-
ughinggas σε τουρίστες.  Είναι ξε-
κάθαρο λοιπόν ότι η εικόνα της
Αγίας Νάπας δεν μπορεί να συνε-

χίσει να παραπαίει στον βωμό των
αναγκών μερικών χιλιάδων τουρι-
στών με τον δήμαρχο να συνεχίζει
να κρούει τον κώδωνα του κινδύνου
για νομοθετική ρύθμιση του θέμα-
τος τον Σεπτέμβρη.  Από την πλευρά
του ο δήμος έχει επιστρατεύσει τα
δικά του μέσα και εκεί και όπου
μπορεί επεμβαίνει προσπαθώντας
να ρυθμίσει περιστατικά τα οποία
άπτονται των δικών του αρμοδιο-
τήτων και καθηκόντων. 

Μάχη δύο κόσμων
Για μάχη μεταξύ δύο κόσμων

κάνει λόγο ο κ. Καρούσος. Από την
μια είναι αυτοί που θέλουν ανα-
βαθμισμένο τουρισμό,  και οι αλε-
ξιπτωτιστές που τους αρκεί να δου-
λεύουν μόνο δύο μήνες τον χρόνο.
Είναι οι ίδιοι οι οποίοι παραπλάνη-
σαν, κατά την έκφραση του δημάρ-
χου, τα κόμματα και δεν προχώρη-
σαν στην ρύθμιση του προβλήματος
της ηχορύπανσης. Ο κ. Καρούσος
κάνει λόγο για ψηφοθηρικά και οι-
κονομικά συμφέροντα τα οποία δεν
επιτρέπουν την ρύθμιση της κα-
τάστασης, με αποτέλεσμα να την
πληρώνει τελικά το δημόσιο συμ-
φέρον. 

Περδίος ή Συλλούρης
Ο δήμαρχος της Αγίας Νάπας ρί-

χνει το μπαλάκι στον υφυπουργό
Τουρισμού και στον πρόεδρο της
Βουλής, με την ελπίδα ότι θα λει-
τουργήσουν ως πυροσβέστες μεταξύ
των αντικρουόμενων συμφερόντων
και θα μπορέσουν να γεφυρώσουν
τις όποιες διαφορές ώστε να επέλθει
συμφωνία στα εκκρεμούντα θέματα
που πλήττουν την εικόνα της πε-
ριοχής αλλά και ολόκληρης της Κύ-
πρου. Από την πλευρά του ο δήμος
ετοιμάζει πρόταση η οποία θα κα-
τατεθεί το επόμενο διάστημα στους
βουλευτές. 

Οι επτά αγιάτρευτες πληγές της Αγίας Νάπας
Παρά την προσπάθεια για αναβάθμιση, η απουσία νομοθετικής ρύθμισης κρατά την περιοχή δέσμια σε αμαρτίες του παρελθόντος

ΑΝΕΞAΡΤΗΤΑαπό την παρουσία υψηλού επιπέδου
παροχής οδοντιατρικών υπηρεσιών από τον
ιδιωτικό και δημόσιο τομέα σε μια χώρα, η παρουσία
ενός πανεπιστημιακού προγράμματος οδοντιατρικής
εκπαίδευσης αναβαθμίζει το επίπεδο Οδοντιατρικής.
O Εκτελεστικός Κοσμήτορας του Τμήματος Οδον-
τιατρικής της Ιατρικής Σχολής του Ευρωπαϊκού
Πανεπιστημίου Κύπρου, Καθηγητής Ορθοδοντικής
Αθανάσιος Αθανασίου αναφέρει ότι η παρουσία
ικανού αριθμού επιστημονικού διδακτικού προ-
σωπικού όλων των γνωστικών αντικειμένων και
ειδικοτήτων της συγκεκριμένης επιστήμης, σε
τεχνολογικά άρτιες εργαστηριακές και κλινικές
εγκαταστάσεις όπως αυτές του Ευρωπαϊκού Πα-
νεπιστημίου Κύπρου, δημιουργεί συνθήκες (α)
ποιοτικής εκπαίδευσης των οδοντιάτρων, (β) υπο-
στήριξης των ήδη παρεχομένων οδοντιατρικών
υπηρεσιών στην κοινωνία, (γ) δημιουργίας ερευ-

νητικών δράσεων και (δ) κατάρτισης προγραμμάτων
πρόληψης για την βελτίωση της στοματικής υγείας
του πληθυσμού.

Όσο εντυπωσιακές κι’ αν είναι – και πράγματι
είναι – οι εγκαταστάσεις του Τμήματος Οδοντιατρικής
του Ευρωπαϊκού Πανεπιστημίου Κύπρου με τα
τελευταίου τύπου ηλεκτρονικά μέσα διδασκαλίας
και τον υπερσύγχρονο οδοντιατρικό εξοπλισμό,
εκείνο που εντυπωσιάζει περισσότερο τον επι-
σκέπτη είναι να ακούει τις συνομιλίες των φοιτητών
που εξέρχονται των αιθουσών μετά από μάθημα.
Διαπιστώνει κανείς ότι οι φοιτητές προέρχονται
από ένα ευρύ φάσμα χωρών με τις συζητήσεις
να διεξάγονται στα γερμανικά, αραβικά, εβραικά,
αγγλικά και κάποια ελληνικά. O Καθηγητής Αθα-
νασίου αναφέρει χαρακτηριστικά ότι το Πρόγραμμα
Οδοντιατρικής δυανύει ήδη το δεύτερο έτος και
έχει περισσότερους από 80 φοιτητές (στο 1ο και

2ο έτος σπουδών) από 19 χώρες.
Αναλύοντας την φιλοσοφία του προγράμματος

ο καθηγητής Αθανασίου τονίζει ότι προσφέρεται
ένα σύγχρονο περιεχόμενο σπουδών 5ετούς
διάρκειας στην Αγγλική («όπου οι μη-Ελληνόφωνοι
φοιτητές μας παρακολουθούν και μαθήματα Ελ-
ληνικής γλώσσας για την επικοινωνία τους με
τους ασθενείς στα μεγαλύτερα έτη») βασισμένο
στα αντίστοιχα προγράμματα της Δυτικής Ευρώπης
και Βορείου Αμερικής. 

«Στόχος μας», συνεχίζει, «είναι όπως οι από-
φοιτοί μας αποκτήσουν τις γνώσεις και δεξιότητες
του σύγχρονου οδοντιάτρου. Έχοντας ως τελικό
στόχο της οδοντιατρικής εκπαίδευσής την παροχή
από τον απόφοιτο του προγράμματός μας υπη-
ρεσιών υψηλού επιπέδου, ιδιαίτερη έμφαση
δίδεται στην ασφάλεια του ασθενή και στην προ-
στασία των ιστών του στοματογναθικού συστήματος
του κατά την πραγματοποίηση κάθε μίας οδον-
τιατρικής πράξης από την πληθώρα τέτοιων που
προσφέρει η Σύγχρονη Οδοντιατρική».  

Αν το Ευρωπαϊκό Πανεπιστήμιο Κύπρου φι-
λοδοξούσε να καταστεί ένα πρωτοποριακό κέντρο
υγείας για την Κύπρο, τότε έχει ξεπεράσει τον
εαυτό του, και μάλιστα σε ένα πολύ σύντομο
χρονικό διάστημα θα αποτελέσει πόλο έλξης για
την ευρύτερη νοτιο-ανατολική Μεσόγειο στους
τομείς της ιατρικής εκπαίδευσης.  

«Γνωρίζοντας πολύ καλά τις Οδοντιατρικές
Σχολές της ευρύτερης περιοχής της Ανατολικής
Μεσογείου και της Μέσης Ανατολής θεωρώ ότι
η Οδοντιατρική Σχολή έχει όλες τις προϋποθέσεις
να διακριθεί στο εγγύς μέλλον για τα ποιοτικά
χαρακτηριστικά της παρεχόμενης εκπαίδευσης»
αναφέρει ο καθηγητής Αθανασίου. «Εάν στην
ύπαρξη των τεχνολογικά προηγμένων εργαστη-
ριακών και κλινικών εγκαταστάσεων και του και-
νοτόμου 5ετούς προγράμματος σπουδών προ-
σμετρηθεί η διδασκαλία όλων των απαραίτητων
οδοντιατρικών και ιατρικών γνωστικών αντικει-
μένων και ειδικοτήτων από προσωπικό με μεγάλη
εμπειρία και διεθνή αναγνώριση, το πρόγραμμα
Οδοντιατρικής του Ευρωπαϊκού Πανεπιστημίου
Κύπρουμπορεί να αποτελέσει σημείο αναφοράς.» 

Το Πρόγραμμα Οδοντιατρικής τοποθετεί στον
χάρτη της Οδοντιατρικής Εκπαίδευσης της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης την Κύπρο και προσφέρει την
δυνατότητα επιλογής για σπουδές Οδοντιατρικής
στην Αγγλική σε φοιτητές από όλο τον κόσμο
γνωρίζοντας ότι το πτυχίο τους θα τύχει αυτόματης
αναγνώρισης σε 32 Ευρωπαϊκές χώρες (ΕΕ και
Ευρωπαϊκή Ζώνη Ελευθέρων Συναλλαγών).

Η συνεργασία του Καθηγητη Αθανασίου με
το Ευρωπαϊκό Πανεπιστήμιο Κύπρου  ξεκίνησε
από το 2011 με την ιδιότητα ως Καθηγητή Οδον-

τιατρικής του Αριστοτελείου Πανεπιστημίου Θεσ-
σαλονίκης όταν προσκλήθηκε να συμβάλλει στον
σχεδιασμό του πρώτου Προγράμματος Οδοντια-
τρικής στην Κύπρο. Με την συμβολή και άλλων
συναδέλφων καθηγητών υπέβαλε το 2012 στο
πανεπιστήμιο τις προτάσεις για το πρόγραμμα
σπουδών, τις εργαστηριακές και κλινικές υποδομές
και το διδακτικό και τεχνικό προσωπικό που
απαιτεί μία σύγχρονη Οδοντιατρική Σχολή. « Έτσι
όταν πραγματοποιήθηκε η έναρξη του προγράμ-
ματος τον Σεπτέμβριο 2017 υπήρχε ήδη σημαντική
προεργασία και εγώ ήμουν ήδη οικείος με τις
διάφορες θεσμικές και τεχνικές πτυχές της λει-
τουργίας του σημαντικού αυτού εγχειρήματος.
Όμως οι εργασιακές μου υποχρεώσεις σε άλλο
εκπαιδευτικό ίδρυμα δεν μου επέτρεψαν την
άμμεση συμμετοχή στο νέο αυτό πρόγραμμα
σπουδών.»

O Aθανάσιος Aθανασίου αποφοίτησε από την
Οδοντιατρική Σχολή του Πανεπιστημίου Αθηνών,
πραγματοποίησε σπουδές ειδικότητας στην Ορ-
θοδοντική στο Πανεπιστήμιο Temple, Φιλαδέλφειας,
ΗΠΑ, όπου απέκτησε και το δίπλωμα Master of
Science in Dentistry, και είναι Διδάκτωρ Οδον-
τιατρικής του Πανεπιστημίου Αθηνών.   

Πριν αναλάβει Εκτελεστικός Κοσμήτορας και
Καθηγητής Ορθοδοντικής στο Τμήμα Οδοντιατρικής
της Ιατρικής Σχολής διετέλεσε Καθηγητής Ορ-
θοδοντικής, Διευθυντής του Εργαστηρίου Ορ-
θοδοντικής και Πρόεδρος της Οδοντιατρικής
Σχολής του Αριστοτελείου Πανεπιστημίου Θεσ-
σαλονίκης και ακολούθως Κοσμήτορας και Κα-
θηγητής Ορθοδοντικής του Mohammed Bin Rashid
University of Medicine and Health Sciences στα
Ηνωμένα Αραβικά Εμιράτα. Υπηρέτησε επίσης
στο παρελθόν ως Διευθυντής του Μεταπτυχιακού

Προγράμματος Ορθοδοντικής στο Πανεπιστήμιο
Aarhus στη Δανία. 

Το πρόγραμμα Bachelor of Dental Surgery
(BDS) έχει διάρκεια 5 χρόνια, η γλώσσα διδασκαλίας
είναι η αγγλική και περιλαμβάνει 5000 ώρες θε-
ωρητικής και πρακτικής άσκησης. Το πτυχίο ανα-
γνωρίζεται διεθνώς αφού πληροί τις προδιαγραφές
για την άσκηση της οδοντιατρικής (General Dental
Practitioner) σύμφωνα με τις οδηγίες της ΕΕ. 

Αξιοσημείωτο είναι ότι το πρόγραμμα συνο-
δεύεται από την λειτουργία ιδιόκτητης Οδοντια-
τρικής Κλινικής για την αμεση και απροσκοπτη
συνδεση της θεωρητικης εκπαιδευσης των φοι-
τητών με τη πρακτικη ασκηση. Οι εγκαταστάσεις
διαθέτουν προσομοιωτές ασθενών οι οποίοι είναι
εξοπλισμένοι με αμέτρητα σενάρια ασθενειών
και συμπεριφέρονται όπως ο ανθρώπινος οργα-
νισμός, προσφέροντας εξάσκηση στην «επαυ-
ξημένη πραγματικότητα» («augmented reality”).
Το κάθε εργαστήριο απευθύνεται αποκλειστικά
σε 20 σπουδαστές και αυτό για να διασφαλίζεται
η ποιότητα της διδασκαλίας, έτσι, σε τελική
ανάλυση, ο κάθε φοιτητής έχει τον δικό του
ασθενή.  

Σύμφωνα με τον καθηγητή Αθανασίου, η πρω-
τοτυπία του προγράμματος του Ευρωπαϊκού Πα-
νεπιστημίου Κύπρου είναι ότι ενώ είναι διεθνής
πρακτική τα προγράμματα Οδοντιατρικής στα
πρώτα δύο έτη σπουδών να περιλαμβάνουν
κυρίως μαθήματα των ιατροβιολογικών επιστημών,
ιδιαίτερη προσπάθεια έχει καταβληθεί όπως οι
φοιτητές μας έχουν μαθησιακές δραστηριότητες
σε βασικά οδοντιατρικά αντικείμενα από νωρίς
ώστε το 5ετές πρόγραμμα σπουδών να προσφέρει
μία ολιστική εκπαίδευση της επιστήμης που σπου-
δάζουν αλλά και να αποκτηθούν με προκλινικές
εργαστηριακές ασκήσεις οι κλινικές δεξιότητες
που θα απαιτηθούν στα μεγαλύτερα έτη για την
θεραπεία των ασθενών. 

«Ένα πολύ σημαντικό στοιχείο», καταλήγει ο
καθηγητής Αθανασίου, είναι «η αξιοποίηση σε
θέσεις διδακτικού προσωπικού του προγράμματος
αρκετών Κυπρίων συναδέλφων, με εξαιρετικές
μεταπτυχιακές σπουδές σε Ευρώπη και Αμερική».
Η συμμετοχή τους, συνεχίζει «ενδυναμώνει την
σύνδεση του προγράμματος με την Κυπριακή
Οδοντιατρική Κοινότητα, τους προσφέρει την
δυνατότητα για έρευνα και ακαδημαϊκή ανέλιξη
και τους συνδέει με την διεθνή οδοντιατρική
ακαδημαϊκή οικογένεια λαμβάνοντας υπόψη ότι
η σχολή μας είναι ήδη μέλος της Association of
Dental Education in Europe».

Περισσότερες πληροφορίες
στην ιστοσελίδα http://www.euc.ac.cy

«Σημείο αναφοράς» το πρώτο ακαδημαϊκό πρόγραμμα Οδοντιατρικής στην Κύπρο 
Συνέντευξη με τον Καθηγητή Aθανάσιο E. Aθανασίου, Εκτελεστικό Κοσμήτορα του Τμήματος Οδοντιατρικής της Ιατρικής Σχολής του Ευρωπαϊκού Πανεπιστημίου Κύπρου  

Πέντε εκατ. 
διανυχτερεύσεις

Η Αγία Νάπα είναι ίσως το δη-
μοφιλέστερο τουριστικό θέρε-
τρο στην Κύπρο, με 40 χιλιά-
δες κλίνες που απορροφά γύ-
ρω στις 700-750 χιλιάδες αφί-
ξεις σε ετήσια βάση. Σύμφωνα
με στοιχεία του δήμου, πέντε
εκατομμύρια διανυχτερεύσεις
γίνονται τον χρόνο στην Αγία
Νάπα, αριθμός που αποτελεί
το 30% των συνολικών διανυ-
κτερεύσεων της Κύπρου. Μά-
λιστα από μόνη της η Αγία Νά-
πα έχει περισσότερες διανυ-
χτερεύσεις από ολόκληρη την
επαρχία Πάφου.  Οι βασικότε-
ρες αγορές είναι η Βρετανία, η
Ρωσία και η Σουηδία.Το τουριστικό προφίλ της Αγίας Νάπας αλλάζει σταδιακά, ωστόσο ο Ιούλης παραμένει πληγή. Δεν πρόκειται να αφή-

σουμε μια μικρή μερίδα νεαρών να χαλάσουν την εικόνα μας, διαμηνύει ο δήμαρχος Αγίας Νάπας.

�������

Ρύθμιση της ανεξέλεγ-
κτης πώλησης αλκοόλ και
του ναρκωτικού laughing
gas ζητά ο δήμαρχος.
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ΠΑΡΕΜΒΑΣΗ / Του ΑΝΤΗ ΡΟΔΙΤΗ

Η ευθύνη της ελληνικής ιστορικής επιστήμης

Σ το βιβλίο του Άκρως Απόρρητο
– Ειδικού Χειρισμού, Λιβάνης
2008, σ. 84, ο Χρήστος Γ. Ζα-

χαράκις, πρώην πρέσβης της Ελ-
λάδας στη Λευκωσία, γράφει ότι
από το 1959 ο Μεντερές είχε πει
στον Καραμανλή ότι ήξερε πως η
Ένωση ήταν αναπόφευκτη αλλά
προσπαθούσε να κάνει ό,τι μπορεί
για τα συμφέροντα της πατρίδας
του. Η διερεύνηση των λόγων για
την κατάληξη του αγώνα της ΕΟΚΑ
στις Συμφωνίες της Ζυρίχης, δη-
λαδή  στην κυπριακή «ανεξαρτη-
σία», χάνει κάθε ενδιαφέρον πλην
εκείνου της ακαδημαϊκής, ιστορικής
έρευνας, μπροστά στο μέγα γεγονός
της ντε φάκτο Ένωσης της Κύπρου
με την Ελλάδα διά της συγκρότησης
της ελληνικής Μεραρχίας και της
Εθνικής Φρουράς στην Κύπρο, το
1964.

Όπως μαρτυρά ο Νικόλαος Κου-
τσούκαλης (συνέντευξη στην Εστία
9, 10 και 11 Ιανουαρίου 2016), ιδι-
αίτερος γραμματέας τού τότε
υπουργού Άμυνας της Ελλάδας Πέ-
τρου Γαρουφαλιά, η έλευση στην
Κύπρο της ελληνικής μεραρχίας
πραγματοποιήθηκε σε συνεννόηση
με τις κεφαλές του ΝΑΤΟ, τον
Υπουργό Εθνικής Άμυνας της Ομο-
σπονδιακής Δημοκρατίας της Γερ-
μανίας von Hassel και τον υπουργό
Άμυνας των ΗΠΑ, Robert McNa-
mara. Αντίσταση εναντίον της
Ένωσης εκείνη την εποχή ασκούσε
το ΑΚΕΛ με συμπαραστάτη τον
Αρχιεπίσκοπο Μακάριο με κύριο,
κοινό και κουτοπόνηρο σύνθημα
το «Ενωσις ναι, ΝΑΤΟ όχι», το οποίο
μόνο αφελείς μπορούσαν να πι-

στέψουν και μόνο υπερόπτες και
ψευδοπατριώτες μπορούσαν να
υιοθετήσουν. Οκτώβρη του 1964
έλεγε ακριβώς αυτό ο Αρχιεπίσκο-
πος Μακάριος στον κατάπληκτο
Αναστάση Πεπονή: Και βέβαια θέ-
λουμε την Ένωση, όμως να μην
ανήκουμε στο ΝΑΤΟ!! (Αναστάση
Πεπονή Τα γεγονότα και τα πρό-
σωπα, Λιβάνης 2002, σελίδα 89).

Με την Ελλάδα στρατιωτικά κυ-
ρίαρχη στην Κύπρο, άρχισαν στη
Γενεύη, στις 9 Ιουλίου 1964, συνο-
μιλίες μεταξύ Ελλάδας και Τουρκίας
με μεσολαβητή τον πρώην Υπ. Εξ.
των ΗΠΑ και ένα των κορυφαίων
της αμερικανικής διπλωματίας, τον
Ντην Άτσεσον, με θέμα την Ένωση
της Κύπρου με την Ελλάδα με αν-
τάλλαγμα κάποιες εδαφικές παρα-
χωρήσεις στην Τουρκία.

Την μαρτυρία του δημοσιογρά-
φου του Observer, πρώην γραμμα-
τέα του βασιλιά Κων/νου, Philip
Dean ή Γεράσιμου Τσιγάντες, αρ-
γότερα γερουσιαστή των Φιλελευ-
θέρων στον Καναδά (διορίστηκε
από τον Τρουντώ), ότι κατά συμ-
βουλή του Ρόμπερτ Κέννεντυ ερ-
γοδότησε τον Ντην Άτσεσον  την
Άνοιξη του 1964 ως Νομικό Σύμ-
βουλο της Ελλάδας, δεν δείχνει κα-
νείς νεοέλλην ιστορικός επιστήμων
διάθεση να διερευνήσει.

Την μαρτυρία δίνει ο ίδιος ο Τσι-
γάντες (Philip Dean) στο βιβλίο του
I should have died, Atheneum, Ne-
wYork 1977, σελίδες 110-111. Εκεί
περιγράφει, ανάμεσα σε άλλα, την
αποστολή που του ανέθεσε ο Γε-
ώργιος Παπανδρέου (τον οποίο
συμβούλευσε ο πρίγκιπας Φίλιππος

της Αγγλίας) να εργοδοτήσει στις
ΗΠΑ έναν κατάλληλο άνθρωπο
(τον Ντην Άτσεσον τελικά) που θα
μπορούσε να μιλήσει στον Πρόεδρο
Λύντον Τζόνσον υπέρ των ελλη-
νικών συμφερόντων.

Στις 9 Ιουλίου 1964, διορισμένος
από τον Τζόνσον ο Άτσεσον, πρό-
τεινε στους Τούρκους εκείνο που
δεν μπορούσε να τους δώσει, αλλά
που θα τους οδηγούσε σε τέτοια
αδιαλλαξία ώστε στο τέλος να μπο-
ρούσε να γίνει η Ένωση της Κύ-
πρου με την Ελλάδα άνευ ουδεμιάς
εδαφικής παραχωρήσεως στην

Τουρκία. Αφού η Ελλάδα (Δημήτριος
Νικολαρέζης) απέρριψε, ως ανεμέ-
νετο, κατηγορηματικά εκείνη την
πρώτη «πρόταση» Άτσεσον, προ-
τείνοντας η ίδια άλλα, ο Άτσεσον
επανήλθε εξοργίζοντας στο απρο-
χώρητο τους Τούρκους προτείνον-
τάς τους τώρα βάση μόνο 5% εδά-
φους της Κύπρου με ενοίκιο για…
50 χρόνια!

Εννοείται ότι εδώ δεν περιγρά-
φονται στις λεπτομέρειές τους όλες
οι συζητήσεις αλλά αναφέρονται
μόνο οι επικεφαλίδες.

Η ουσία βρίσκεται στο γεγονός

ότι στις 19 Αυγούστου 1964 ο βα-
σιλιάς της Ελλάδος Κων/νος, ο πρω-
θυπουργός Γεώργιος Παπανδρέου,
ο αρχηγός της αξιωματικής αντι-
πολίτευσης Παναγιώτης Κανελλό-
πουλος, οι υπουργοί Άμυνας και
Εξωτερικών, Γαρουφαλιάς και Κω-
στόπουλος, αφού συνόψισαν την
κατάσταση σχετικά με τις αμερι-
κανικές και τουρκικές θέσεις, το
ισοζύγιο δυνάμεων κ.ά., αποφάσι-
σαν ότι εκείνη ήταν η στιγμή που
μπορούσε να πραγματοποιηθεί η
Ένωση Κύπρου-Ελλάδος. Ήταν η
τελευταία φορά που όλη η Ελλάδα,
με όλες της τις δυνάμεις αποφάσιζε
να διεκδικήσει δυναμικά τα εθνικά
δίκαια και την ελευθερία της Κύ-
πρου.

Την επομένη το πρωί, 20 Αυ-
γούστου 1964, ο Πέτρος Γαρουφα-
λιάς βρισκόταν στη Λευκωσία και
μετέφερε την πρόταση στον Αρ-
χιεπίσκοπο Μακάριο, παρόντων
του υπουργού Άμυνας της Κύπρου
Πολύκαρπου Γιωρκάτζη, του υπουρ-
γού Εξωτερικών Σπύρου Κυπριανού
κ.ά. Ακολούθησε γενικός ενθου-
σιασμός, πλην του Αρχιεπισκόπου,
ο οποίος απέρριψε την πρόταση
την επομένη 21 Αυγούστου 1964
κι εξαπέστειλε πίσω άπρακτο τον
Γαρουφαλιά γυρίζοντας την πλάτη
στην Ελλάδα.

Η δικαιολογία του Μακαρίου,
όπως την αποκάλυψε επίσημα ο
ίδιος στον Κρανιδιώτη (ανεπίσημα
την διέδιδε ο ίδιος μαζί με το ΑΚΕΛ
όπου μπορούσαν) ήταν ότι επρό-
κειτο για «συμπαιγνία» Ελλάδας-
ΗΠΑ για επιβολή της διχοτόμησης
(Νίκου Κρανιδιώτη, Ανοχύρωτη

Πολιτεία, Εστία 1985, Πρώτος τό-
μος, σ. 228).

Ο Αρχιεπίσκοπος και Πρόεδρος
της Κυπριακής Δημοκρατίας κα-
τηγορούσε τον Πρωθυπουργό της
Ελλάδας Γεώργιο Παπανδρέου, τον
αρχηγό της αξιωματικής αντιπο-
λίτευσης Παναγιώτη Κανελλόπου-
λο, τον Ελληνικό Στρατό, συλλή-
βδην όλη την Ελλάδα, ότι συνω-
μοτούσε με τους Αμερικανούς σε
βάρος της Κύπρου!

Η εκδοχή αυτή, ότι ο Αρχιεπί-
σκοπος Μακάριος «αντιστάθηκε»
σε μια ελληνοαμερικανική «συνω-
μοσία» σε βάρος της Κύπρου πα-
ραμένει εδραιωμένη και αδιερεύ-
νητη από την ελληνική ιστορική
επιστήμη μέχρι σήμερα.

Μέσα σε τέτοιες συνθήκες ανά-
μιξης του ψέματος και της αλήθειας,
του μύθου με την πραγματικότητα,
που μόνο προσωπικά και κομματικά
συμφέροντα υπηρετούν, αναμένε-
ται να ορθοποδήσει ξανά ο ελλη-
νισμός και με αυτογνωσία, φιλο-
πατρία και εντιμότητα να αντιμε-
τωπίσει με επιτυχία τον ογκούμενο
εις βάρος του ισλαμικό νέο-οθω-
μανισμό. Ας βγει πρώτη μπροστά,
με σοβαρότητα και ευθύνη η ιστο-
ρική επιστήμη, να φωτίσει τεκμη-
ριωμένα τα γεγονότα και να μας
απαλλάξει από τις φαντασιώσεις
«αντίστασης» και τους απατεώνες
που τις καλλιέργησαν σε βάρος της
συνοχής του έθνους, υπέρ μόνο
του δικού τους, ατομικού συμφέ-
ροντος.

Ο κ. Άντης Ροδίτης είναι ερευνητής, συγ-
γραφέας και λογοτέχνης.  

Πώς λειτούργησε
η Πολιτική Άμυνα
το ’74 στο Βαρώσι
Τον Δεκέμβριο του ίδιου χρόνου είχε εκπονηθεί ακόμα και
σχέδιο επιστροφής του πληθυσμού στην κατεχόμενη πια πόλη 

Του ΑΝΔΡEΑ ΦΡΑΝΤΖH

H Πολιτική Άμυνα είναι Τμήμα του
Υπουργείου Εσωτερικών και απο-
λαμβάνει προστασίας από το Διε-
θνές Ανθρωπιστικό Δίκαιο. Κύρια
αποστολή της είναι η προστασία
του πληθυσμού. Έχει την ευθύνη
να λαμβάνει μέτρα για την αντι-
μετώπιση φυσικών ή ανθρωπογε-
νών καταστροφών που μπορεί να
προκαλέσουν κινδύνους για τη ζωή
και την ευημερία των πολιτών ή,
ακόμα, εκτεταμένες καταστροφές
στο περιβάλλον και τους φυσικούς
πόρους. Επιπρόσθετα, η Πολιτική
Άμυνα έχει την ευθύνη της προ-
στασίας των πολιτών σε περιόδους
ένοπλων συρράξεων. Η Πολιτική
Άμυνα λαμβάνει μέρος σε κινητο-
ποιήσεις, όπως εκκένωση κατοι-
κημένων περιοχών, άντληση νερών
από πλημμυρισμένα  υποστατικά,
κατάσβεση πυρκαγιών, ανεύρεση
ελλειπόντων προσώπων, διάσωση
ατόμων σε ερείπια, διαχείριση μα-
ζικής μετακίνησης πληθυσμού και
άλλες παρόμοιες.  

Μέσα σε αυτό το πλαίσιο, η Πο-
λιτική Άμυνα δεν μπορούσε να
απουσιάσει από τις προσπάθειες
για την αντιμετώπιση των συνε-
πειών από την τουρκική εισβολή
του 1974. Οργανώθηκε έγκαιρα,
κινητοποίησε τις οργανωμένες σε
τμήματα δυνάμεις της, όπως Πρώ-
τες Βοήθειες/Τραυματιοφορείς,
Διάσωση, Μέριμνα, Συνοικιοφυ-
λακή και Επικοινωνίες, σύμφωνα
με τα σχέδια που υπήρχαν, αντα-
ποκρινόμενη στα καθήκοντα που
της ανέθεσε η πολιτεία. Σε όλη την
Κύπρο κατέβαλε κάθε προσπάθεια
για να στηρίξει τον πληθυσμό στις
τραγικές εκείνες μέρες. Ειδικότερη
αναφορά μπορεί να γίνει στην τότε
δράση της για την πιθανότητα επι-
στροφής στην πόλη της Αμμοχώ-

στου. Μια πόλη με ιδιαιτερότητες,
μια πόλη που δέχθηκε το βομβαρ-
δισμό της τουρκικής αεροπορίας,
κτίρια και υποδομές κατέπεσαν
και οι κάτοικοί της εξαναγκάστηκαν
τελικώς να εγκαταλείψουν τις εστίες
τους. 

Η εκδήλωση της εισβολής
Στην Αμμόχωστο, η  Πολιτική

Άμυνα επέδειξε πλήρη ετοιμότητα
μόλις εκδηλώθηκε η τουρκική ει-
σβολή. Τα μέλη της ήταν στις θέσεις
τους με καθορισμένη από πριν δια-
δικασία ανάληψης υπηρεσίας. Έτσι
πρώτα ήχησαν οι σειρήνες για να
ενημερώσουν τον πληθυσμό για
ενδεχόμενο κίνδυνο βομβαρδισμού,
για να προλάβει να μπει σε χαρα-
κώματα ή σε υπόγεια πολυκατοι-
κιών.

Ταυτόχρονα, οργανώθηκε Κέν-
τρο Ελέγχου Επιχειρήσεων, και κατ’
αυτόν τον τρόπο τα Τμήματα Τραυ-
ματιοφορέων, Πυρόσβεσης, Διάσω-
σης, Μέριμνας και Συνοικιοφυλακής
ενήργησαν σύμφωνα με τις οδηγίες
του Τμήματος Διοίκησης και Συν-
τονισμού. Κάτω από πολύ αντίξοοες
συνθήκες, τα μέλη της Πολιτικής
Άμυνας εργάστηκαν πάνω σε 24ωρη
βάση, προσφέροντας κάθε δυνατή
υπηρεσία στους πολίτες. 

Η ηγεσία της Πολιτικής Άμυνας
ανέλαβε πρωτοβουλίες, συνεργά-
στηκε με την Αστυνομία, την Πυ-
ροσβεστική, την Επαρχιακή Διοί-
κηση, τις Δημοτικές αρχές και το
Τμήμα Υδατοπρομήθειας της πόλης.
Ταυτόχρονα, κάτω από τη δική της
ευθύνη προχώρησε η επίταξη οχη-
μάτων, φούρνων και καταστημάτων
τροφίμων. Το Τμήμα Τραυματιο-
φορέων, στήριξε το έργο που επι-
τελείτο στο Νοσοκομείο της πόλης,
ενώ οι Συνοικιοφύλακες περιπο-
λούσαν για να ελέγχουν αν ετηρείτο
η απόφαση για συσκότιση στη
διάρκεια της νύχτας, ενώ ενημέ-
ρωναν και παρεμπόδιζαν τον πλη-
θυσμό, ώστε να μην πλησιάσει ση-
μεία που ενδεχομένως να υπήρχαν
βλήματα, και  ενημέρωναν την
Αστυνομία. Εξαιτίας του βομβαρ-

δισμού της πόλης από αεροπλάνα
της τουρκικής αεροπορίας, σημει-
ώθηκε κατάρρευση κτιρίων από
πυρκαγιές που ακολούθησαν. Τα
Τμήματα Πυρόσβεσης και Διάσω-

σης, συνέδραμαν το έργο της Πυ-
ροσβεστικής και του Δήμου για
την κατάσβεσή τους, καθώς και τη
διάσωση ζωών. Το Τμήμα Μέριμνας
είχε την ευθύνη της τροφοδοσίας
των μελών της Πολιτικής Άμυνας
που βρίσκονταν σε υπηρεσία. 

Και για την επιστροφή
Στη συνέχεια, η Πολιτική Άμυνα

είχε ανοικτές τις κεραίες της απέ-
ναντι σε μια ενδεχόμενη απόφαση
της πολιτικής ηγεσίας για επιστρο-
φή της Αμμοχώστου στους νόμι-
μους κατοίκους της. Με σχετικό
έγγραφο προς την ηγεσία της Πο-
λιτικής Άμυνας, τέθηκε το θέμα
της προετοιμασίας σε αυτό το εν-
δεχόμενο.

Στις 15 Δεκεμβρίου 1974, δια-
μορφώθηκε «σχέδιον με σκοπόν
την κατά τον καλύτερο δυνατόν
τρόπον οργάνωσιν της επιστροφής
του πληθυσμού εις τας εστίας του,
άνευ κινδύνου επεισοδίων, προ-
στριβών, κλοπών, λεηλασιών κλπ».
Αναφέρω ένα παράδειγμα του τρό-
που της προετοιμασίας: «Μέλη της
ΠΑ θα εισέλθουν εις την πόλιν.
Μετ’ αυτών, θα πρέπη να ευρίσκον-
ται: α) μικρή ιατροφαρμακευτική
μονάδα, β. Συνεργείον ασύρματης

επικοινωνίας, γ) μονάδα μέριμνας
για την τροφοδοσία. Ταυτόχρονα,
συνεργεία, με συμμετοχή μελών
της ΠΑ, «θα περιέλθουν ολόκληρον
την πόλιν και θα καταγράψουν τα
καταστήματα και αποθήκας αι οποί-
αι είναι ανοικταί.

Όταν η διαδικασία της κατα-
γραφής συμπληρωθεί, και όλοι οι
ιδιοκτήτες τους επιστρέψουν, και
αναλάβουν την ευθύνη των περι-
ουσιών τους, θα εισέλθωμεν εις το
δεύτερον στάδιον...»

Δυστυχώς το σχέδιο για την επι-
στροφή της πόλης έμεινε στα χαρ-
τιά, καθώς οι πολιτικές εξελίξεις
δεν δικαίωσαν τις προσδοκίες των
κατοίκων της πόλης. Η Πολιτική
Άμυνα σε κάθε περίπτωση οφείλει
να έχει σχέδια, να έχει εισηγήσεις,
να είναι παρούσα δίπλα από τον
πολίτη στην κατάλληλη ώρα. Με
τα μόνιμα Στελέχη της, τους Εθε-
λοντές και τους Υπόχρεους, με την
κατάλληλη άσκηση και προετοι-
μασία, αναβαθμίζουμε τον τομέα
της πολιτικής προστασίας, σύμ-
φωνα με τα διεθνή και ευρωπαϊκά
πρότυπα.

Ο κ. Ανδρέας Φραντζής είναι Διοικητής
της Πολιτικής Άμυνας.

Στις 15 Δεκεμβρίου 1974, διαμορφώθηκε «σχέδιον με σκοπόν την κατά τον καλύτερο δυνατόν τρόπον οργάνωσιν της
επιστροφής του πληθυσμού εις τας εστίας του, άνευ κινδύνου επεισοδίων, προστριβών, κλοπών, λεηλασιών κλπ».
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Στην Αμμόχωστο, η  Πο-
λιτική Άμυνα επέδειξε
πλήρη ετοιμότητα μόλις
εκδηλώθηκε η τουρκική
εισβολή. Τα μέλη της
ήταν στις θέσεις τους
με καθορισμένη από
πριν διαδικασία ανάλη-
ψης υπηρεσίας.

Εξαιτίας του βομβαρδισμού της πόλης από αεροπλάνα της τουρκικής αεροπο-
ρίας, σημειώθηκε κατάρρευση κτιρίων από πυρκαγιές που ακολούθησαν.
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Των ΓΙΑΝΝΗ ΠΑΛΑΙΟΛΟΓΟΥ 
και ΤΑΝΙΑΣ ΓΕΩΡΓΙΟΠΟΥΛΟΥ

Αναστάτωση εξαιτίας του μικρού
εστιακού βάθους, που είχε ως απο-
τέλεσμα να γίνει ιδιαίτερα αισθη-
τός, προκάλεσε ο σεισμός ισχύος
5,1 στην κλίμακα Ρίχτερ, που ση-
μειώθηκε την Παρασκευή στις
14.13, 3 χιλιόμετρα από τη Μαγούλα
της Δυτικής Αττικής. Ωστόσο, δεν
υπήρξαν αναφορές για θύματα ή
τραυματισμούς, ενώ οι υλικές ζημιές
ήταν περιορισμένες.

Οι σεισμολόγοι από την πρώτη
στιγμή παρακολουθούσαν στενά
τη μετασεισμική ακολουθία. «Είναι
πολύ νωρίς για να αποφανθούμε
αν είναι ο κύριος σεισμός», εξήγησε
στην «Κ» ο Γεράσιμος Παπαδόπου-
λος,  διευθυντής του Κέντρου Ερευ-
νών του Γεωδυναμικού Ινστιτούτου
του Εθνικού Αστεροσκοπείου Αθη-
νών, μιλώντας λίγο μετά τον σεισμό,

του οποίου το εστιακό βάθος εκτί-
μησε στα «12-15 χιλιόμετρα». Ο κ.
Παπαδόπουλος ανέφερε, μάλιστα,
ότι «δεν είναι σαφές» πότε θα ξέ-
ρουμε: «Αυτό εξαρτάται από τη φύ-
ση, είναι πέρα από τον έλεγχό μας».

Σύμφωνα με τον σεισμολόγο του
Εθνικού Αστεροσκοπείου, υπάρχουν
πολλά κριτήρια που πρέπει να συ-
νυπολογιστούν ώστε οι επιστήμονες
να κρίνουν αν η σεισμική δραστη-
ριότητα μετά τη δόνηση που σημει-
ώθηκε στη Μαγούλα συντείνει στο
συμπέρασμα ότι αυτός ήταν ο κύριος
σεισμός. «Τα βασικά κριτήρια αφο-
ρούν το πώς κατανέμονται χρονικά
οι μετασεισμοί και το πώς εξελίσσεται
η ισχύς τους. Αν αραιώνει η συχνό-
τητά τους και μειώνεται η ένταση,
αυτό θα μας δείξει ότι ο σεισμός ήταν
όντως ο “μεγάλος”. Αλλά για να κριθεί
αυτό θα χρειαστούν 50, 60 ή περισ-
σότεροι μετασεισμοί» (ενώ μιλάμε
γίνεται αισθητός ο έκτος).

Ο κ. Παπαδόπουλος, στην πρώτη
επικοινωνία που είχε μαζί του η
«Κ», ήταν επίσης επιφυλακτικός
για το αν το επίκεντρο του σεισμού
ήταν το ίδιο με τον μεγάλο σεισμό
5,9 Ρίχτερ του Σεπτεμβρίου του
1999 – «μπορεί να πρόκειται για
δεύτερη, ανεξάρτητη σεισμική πη-
γή», είπε. Αργότερα, χθες το από-
γευμα, η εκτίμησή του ήταν ότι «πι-

θανώς πρόκειται για το ίδιο ρήγμα».
Τέλος, σε ερώτηση για τη σχέση
του σεισμού με τα ρήγματα του Κο-
ρινθιακού Κόλπου, ο διευθυντής
του Κέντρου Ερευνών του Γεωδυ-
ναμικού Ινστιτούτου της Αθήνας
ήταν καθησυχαστικός. Σεισμοί αυ-
τής της ισχύος, εξηγούσε, «δεν είναι
αρκετά δυνατοί για να διεγείρουν
παρακείμενα ρήγματα».

Δύο ώρες μετά τον σεισμό συνε-
δρίασε το Κεντρικό Συντονιστικό
Οργανο Πολιτικής Προστασίας για
προληπτικούς λόγους. Σε αυτό συμ-
μετείχαν ο νέος γενικός γραμματέας
Πολιτικής Προστασίας Νίκος Χαρ-
δαλιάς, η απερχόμενη περιφερειάρ-
χης Αττικής Ρένα Δούρου, ο πρόεδρος
του ΟΑΣΠ, καθηγητής Γεωλογίας
Ευθύμης Λέκκας και ο νέος αρχηγός
της ΕΛ.ΑΣ. Μιχάλης Καραμαλάκης.
Σε αυξημένη ετοιμότητα τέθηκαν
το ΕΚΑΒ και όλες οι υγειονομικές
μονάδες του Λεκανοπεδίου.

Το υπουργείο Υγείας και το Εθνικό
Κέντρο Επιχειρήσεων Υγείας πα-
ρακολουθούσαν από κοντά από την
πρώτη στιγμή την κρίση προκειμέ-
νου να θέσουν σε εφημερία, εάν
και εφόσον χρειαστεί, και άλλα νο-
σοκομεία. Σαφείς οδηγίες δόθηκαν
στις διοικήσεις όλων των υγειονο-
μικών σχηματισμών της Αττικής
να ελέγξουν τις κτιριακές εγκατα-
στάσεις για το ενδεχόμενο ζημιών
από τον σεισμό (δεν εντοπίστηκε
κάτι). Σημειώνεται ότι έχουν τεθεί
σε επιφυλακή όλα τα νοσοκομεία
της Αττικής, ενώ οι νοσηλευόμενοι
στο Δαφνί μεταφέρθηκαν προλη-
πτικά στον προαύλιο χώρο του ιδρύ-
ματος και επέστρεψαν.

«Δεν σημειώθηκαν σοβαρά προ-
βλήματα σε βασικές υποδομές ούτε
υπήρξαν σοβαροί τραυματισμοί»,
ανακοίνωσε η Γενική Γραμματεία
Πολιτικής Προστασίας. Ωστόσο, οι
υπηρεσίες του υπουργείου Υποδο-

μών, σε συνεργασία με τους δήμους,
δρομολογούν τον μετασεισμικό
έλεγχο των κτιρίων έτσι ώστε να
αξιολογηθούν τυχόν ζημιές αλλά
και να εξεταστεί η στατικότητά
τους. Στο πλαίσιο αυτό παρακα-
λούνται οι πολίτες οι οποίοι έχουν
εντοπίσει οποιοδήποτε πρόβλημα
στις κατοικίες τους ή σε άλλο κτίριο
να απευθύνουν τα σχετικά αιτήματα
στους οικείους δήμους.

Η Γενική Γραμματεία Πολιτικής
Προστασίας ζητεί από τους πολίτες
να είναι ψύχραιμοι και να ενημε-
ρώνονται από τις επίσημες ιστοσε-
λίδες και μέσα κοινωνικής δικτύω-
σης για την εξέλιξη της κατάστασης.
Χθες, ένα ελικόπτερο super puma
και ένα συντονιστικό ελικόπτερο
πραγματοποίησαν πτήσεις- περι-
πολίες πάνω από τη Δυτική Αττική
προκειμένου να εντοπίσουν προ-
βλήματα και να αναφέρουν τυχόν
ζημιές στην περιοχή.

Του ΓΙΑΝΝΗ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΥ

Περιορισμένες υλικές ζημιές, χωρίς
σοβαρούς τραυματισμούς, άφησε
πίσω του ο σεισμός των 5,1 Ρίχτερ
στην Αττική. Μια παλιά κατοικία
στη Δραπετσώνα και ένα ακατοί-
κητο σπίτι στα Πετράλωνα κα-
τέρρευσαν, σύμφωνα με ανακοί-
νωση του κυβερνητικού εκπρο-
σώπου Στέλιου Πέτσα, χωρίς να
κινδυνεύσει κάποιος διερχόμενος
πολίτης. Ζημιές καταγράφηκαν
σε προσόψεις κτιρίων στο Αιγά-
λεω, στον Πειραιά και στο Μονα-
στηράκι.

Ο παλιός ταινιόδρομος των λι-
πασμάτων στο λιμάνι του Πειραιά
κοντά στην πύλη Ε1, μια παλιά
κατασκευή που είχε χαρακτηριστεί
διατηρητέα, κατέρρευσε χωρίς
να επηρεάζει όμως την τουριστική
κίνηση και τα δρομολόγια των
πλοίων. Δυνάμεις της ΕΜΑΚ με
ειδικά εκπαιδευμένο σκύλο ερεύ-
νησαν τα συντρίμμια και βεβαι-
ώθηκαν ότι δεν υπήρχε εγκλωβι-
σμένος άνθρωπος.

Η Πυροσβεστική Υπηρεσία δέχ-
θηκε πάνω από 30 κλήσεις πολιτών
για απεγκλωβισμούς από ανελκυ-
στήρες και περισσότερες από 60
κλήσεις για αφαίρεση αντικειμένων

(σοβάδες, σπασμένες τζαμαρίες
και μάρμαρα) από μπαλκόνια και
εισόδους σπιτιών και προσόψεις
καταστημάτων και για καταγραφή
ζημιών. Σύμφωνα με το υπουργείο
Πολιτισμού δεν υπήρξαν ζημιές
σε ιστορικά μνημεία της πόλης,
με εξαίρεση στο κέντρο της Αθήνας
όπου λύγισε ο σταυρός στην εκ-
κλησία της Αγίας Ειρήνης. Σύμ-
φωνα με ενημέρωση της Εφόρου
Αρχαιοτήτων Δυτικής Αττικής κά-
ποιες ζημιές υπήρξαν στη Μονή
Δαφνίου, όπου κατακρημνίστηκε
το ανατολικό τμήμα του βόρειου
εξωτερικού περιβόλου. Πάντως,
μηχανικοί της Γενικής Διεύθυνσης
Αναστήλωσης, Μουσείων και Τε-
χνικών Εργων πραγματοποιούσαν
χθες αυτοψίες στα κτίρια που στε-
γάζονται υπηρεσίες του ΥΠΠΟ για
την καταγραφή τυχόν ζημιών.

Κανένα κτιριακό ή λειτουργικό
πρόβλημα δεν διαπιστώθηκε στα
νοσοκομεία της Αττικής. Λίγοι πο-
λίτες, είτε με δικά τους μέσα είτε
με το ΕΚΑΒ, μετέβησαν σε νοσο-
κομεία για τις πρώτες βοήθειες,
ενώ μία έγκυος και ένας ανήλικος
με μικροτραυματισμούς θα νοση-
λεύονταν προληπτικά.

Μετά την εκδήλωση του σεισμού
δόθηκε εντολή να εκκενωθούν όλα
τα δημόσια κτίρια. Ο υπουργός
Προστασίας του Πολίτη Μιχάλης
Χρυσοχοΐδης βρέθηκε στο Κέντρο
Επιχειρήσεων της Πυροσβεστικής.
Ενα ελικόπτερο super puma κι ένα
ακόμη συντονιστικό ελικόπτερο
περιπολούσαν πάνω από τη Δυτική
Αττική για να αναφέρουν τυχόν
υλικές ζημιές, ενώ δυνάμεις της
Πυροσβεστικής και της Αστυνομίας
μετέβησαν στην ίδια περιοχή.

Η Πυροσβεστική τέθηκε σε γε-
νική επιφυλακή και στις περιπολίες
της έλαβαν μέρος 150 οχήματα,
350 πυροσβέστες και 80 επιχειρη-
σιακοί αξιωματικοί. Με εντολή του
αρχηγού της Πυροσβεστικής ενερ-
γοποιήθηκαν το Συμβούλιο Δια-
χείρισης Κρίσεων με διευρυμένη
σύνθεση, καθώς και η προβλεπό-
μενη υποστηρικτική ομάδα Δια-
χείρισης Συμβάντων.

Μικρές υλικές ζημιές στην πρωτεύουσα

Αναστάτωση από τα 5,1 Ρίχτερ στην Αττική
Το μεσημέρι της Παρασκευής, τρία χιλιόμετρα από τη Μαγούλα της Δυτικής Αττικής – Δεν υπήρξαν αναφορές για θύματα

������

Η Γενική Γραμματεία 
Πολιτικής Προστασίας
ζητεί από τους πολίτες 
να ενημερώνονται από
τις επίσημες ιστοσελίδες
και τα μέσα κοινωνικής
δικτύωσης για την 
εξέ-λιξη της κατάστασης.

Της ΛΙΝΑΣ ΓΙΑΝΝΑΡΟΥ

Εχουν περάσει 20 χρόνια, αλλά εκεί-
να τα 15 δευτερόλεπτα έχουν μείνει
χαραγμένα στη μνήμη όσων τα
έζησαν. Ηταν 7 Σεπτεμβρίου του
1999 και τα ρολόγια έδειχναν λίγα
λεπτά πριν από τις 3 μ.μ. Η Αθήνα
βούιζε κάτω από τον καυτό ήλιο,
πολλοί βρίσκονταν στα αυτοκίνητά
τους, επιστρέφοντας από τη δου-
λειά, άλλοι εργάζονταν, πολλοί
μόλις είχαν καθίσει για το μεση-
μεριανό φαγητό.

Αρχισε με έναν υπόκωφο θόρυβο.
Αμέσως μετά η γη άρχισε να τρέμει
στον ρυθμό των 5,9 Ρίχτερ, σείοντας
συθέμελα την πρωτεύουσα. Οταν
η απόκοσμη δόνηση κόπασε, το
μέγεθος της καταστροφής άρχισε
να φανερώνεται. Ο σεισμός της
Πάρνηθας (το επίκεντρο ήταν 18
χλμ. από το κέντρο της Αθήνας,
ανάμεσα στις Αχαρνές Αττικής και
στον Εθνικό Δρυμό Πάρνηθας, σε
σημείο που μέχρι τότε θεωρούνταν
από τους ειδικούς ακίνδυνο, ενώ
το εστιακό του βάθος ήταν πολύ
μικρό, από 9 έως 14 χλμ.) άφησε
πίσω του 143 νεκρούς και ζημιές
κόστους άνω των 3 δισ. ευρώ.

Ποιος μπορεί να ξεχάσει τη Ρι-
κομέξ στο Μενίδι, το εξαώροφο
κτίριο όπου στεγάζονταν οι εται-
ρείες Ρικομέξ και Εστία Εμπορική,
το οποίο κατέρρευσε, παρασύρον-
τας στον θάνατο 39 εργαζόμενους,
ανάμεσα στους οποίους δύο εγ-
κύους. Οκτώ άνθρωποι σκοτώθηκαν
στα γραφεία της Φαράν, τρεις στο
εργοστάσιο Φιλοπλάστ, έξι στο ερ-

γοστάσιο της ΒΙΟΚΥΤ, ενώ επτά
έχασαν τη ζωή τους στην οικοδομή
της οδού Πίνδου στη Νέα Φιλαδέλ-
φεια και 16 στην πολυκατοικία της
οδού Ψυχάρη, στη Μεταμόρφωση.

Επί μέρες τα σωστικά συνεργεία
έψαχναν ζωντανούς κάτω από τα
ερείπια. Στην Αθήνα καταφθάνουν
ομάδες διάσωσης από πολλές χώρες,
με πρώτη και κύρια την Τουρκία.
Λίγες ημέρες νωρίτερα, στις 17 Αυ-
γούστου, ένας επίσης μεγάλος σει-

σμός, της τάξεως των 7,6 Ρίχτερ
είχε συγκλονίσει τη Νικομήδεια
αφήνοντας πίσω του χιλιάδες νε-
κρούς. Η χώρα μας τότε είχε στείλει
βοήθεια στους γείτονες.

Για αρκετές ημέρες μετά τον με-
γάλο σεισμό, οι Αθηναίοι συνέχισαν
να κοιμούνται σε πλατείες και πάρ-
κα, φοβούμενοι κάποιον έντονο με-
τασεισμό. Εκατοντάδες είχαν μείνει
χωρίς σπίτι. Στους Θρακομακεδόνες,
το 84% των σπιτιών χαρακτηρίστηκε
κόκκινο ή κίτρινο, το 64% στα Ανω
Λιόσια, στη Φυλή το 56%. Τον σει-
σμό της Πάρνηθας ακολούθησαν
συνολικά 4.000 μετασεισμοί, μέσα
στα επόμενα δύο χρόνια.

������

7 Σεπτεμβρίου, 3 μ.μ.: 
5,9 Ρίχτερ συγκλονίζουν
την πρωτεύουσα και προ-
καλούν τον θάνατο 143
ανθρώπων και ζημιές
άνω των 3 δισ. ευρώ.

Ο εφιάλτης των 15
δευτερολέπτων το 1999
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Σε εγρήγορση 
δυνάμεις της ΕΜΑΚ 
και Πυροσβεστική 
– Δεν υπήρξαν φθορές
σε ιστορικά μνημεία 
της πόλης.

Της ΙΩΑΝΝΑΣ ΦΩΤΙΑΔΗ

Τις προετοιμασίες της Παρασκευής
των Αθηναίων ενόψει του Σαββα-
τοκύριακου ήρθε να διαταράξει
ένας ισχυρός σεισμός, που «ξύπνη-
σε» στους κατοίκους του Λεκανο-
πεδίου Αττικής μνήμες από τους
δύο προηγούμενους μεγάλους σει-
σμούς το 1981 και το 1999. Η διάρ-
κεια, η ένταση και η βοή, που συ-
νόδευσε το χτύπημα του Εγκέλαδου
λίγο μετά τις δύο το μεσημέρι, προ-
κάλεσαν τον πανικό ακόμα και των
πιο ψύχραιμων. Κτίρια «ταλαν-
τεύονταν», βιβλία έπεφταν από βι-
βλιοθήκες, ντουλάπες άνοιγαν διά-
πλατα, σοβάδες εκσφενδονίζονταν,
ενώ κραυγές αγωνίας αντηχούσαν
στους φωταγωγούς των πολυκα-
τοικιών. Απαξ και η γη έπαψε να
τρέμει, εκατοντάδες άνθρωποι βρί-
σκονταν ήδη στους δρόμους, ενώ
άμεσα δόθηκε άνωθεν εντολή εκ-
κένωσης όλων των δημόσιων κτι-
ρίων και πολλών ιδιωτικών. Σε μι-
κρότερη ένταση βίωσαν το φαινό-
μενο μόνον όσοι τη δεδομένη στιγ-
μή ήταν πεζή ή εν κινήσει σε Ι.Χ.

Οι πολίτες συγκεντρώθηκαν σε
πάρκα και αλσύλλια, άλλοι βρήκαν
προσωρινό καταφύγιο στα αυτο-
κίνητά τους, προσπαθώντας να

ηρεμήσουν, κάτι μάλλον ακατόρ-
θωτο, καθώς ο ένας μετασεισμός
διαδεχόταν τον άλλο για την επό-
μενη μιάμιση ώρα. Ο καθένας με
ένα κινητό στο χέρι αναζητούσε
εναγωνίως να ακούσει τους δικούς
του για να βεβαιωθεί ότι είναι σώοι,
όμως οι τηλεπικοινωνίες είχαν δια-
κοπεί. Οταν εκδηλώθηκε ο σεισμός
καταγράφηκαν 20.000 κλήσεις ανά
δευτερόλεπτο, περισσότερες απ’
όσες την Πρωτοχρονιά. Αντίστοι-
χος «συνωστισμός» κλήσεων είχε
σημειωθεί αμέσως μετά τον σεισμό
του 1999, εποχή κατά την οποία
το κινητό είχε αρχίσει να μπαίνει
δειλά στη ζωή μας. Ομως, η τεχνο-
λογία στα είκοσι χρόνια που με-
σολάβησαν έχει εξελιχθεί: τα δί-
κτυα διαθέτουν μεγαλύτερη χω-
ρητικότητα, εξ ου και ξεπέρασαν
ταχύτερα τις δυσλειτουργίες, ενώ

το δίκτυο σταθερής παρέμεινε
αλώβητο. Και βέβαια, η «επανά-
σταση» προέκυψε από το Ιντερνετ:
όσοι βρίσκονταν εντός εμβέλειας
δικτύων Wi-Fi αξιοποίησαν το Wh-
atsApp και το Viber, τερματίζοντας
έτσι γρηγορότερα την αγωνία τους.
Πάντως, παρά τα «παρατράγουδα»
τα πρώτα τριάντα λεπτά μετά τον
σεισμό, οι τρεις εταιρείες κινητής
τηλεφωνίας διατήρησαν ακέραιες
τις υποδομές τους.

Δυσκολίες αντιμετώπισαν και
όσοι έσπευσαν στα αυτοκίνητά τους,
αφού μεγάλο μποτιλιάρισμα προ-
κλήθηκε στο κέντρο της Αθήνας με
πολλά φανάρια να έχουν βγει εκτός
λειτουργίας. Στην Κηφισίας, μάλιστα,
στο ρεύμα καθόδου, σημειώθηκε
καραμπόλα με τρία οχήματα, επι-
δεινώνοντας έτι περαιτέρω την κί-
νηση και την επικρατούσα ένταση.

Η ατμόσφαιρα, πάντως, είχε
άρωμα δεκαετίας ’80, όπως νο-
σταλγικά παρατήρησαν οι μεγα-
λύτεροι – οικογενειάρχες μετέτρε-
παν τα αυτοκίνητά τους σε προ-
σωρινά καταλύματα παρακολου-
θώντας με προσοχή το δελτίο ει-
δήσεων στο ραδιόφωνο, άγνωστοι
γίνονταν φίλοι καθώς μοιράζονταν
το ίδιο παγκάκι και την ίδια αγωνία
για τον επόμενο μετασεισμό...

Σε πάρκα, αλσύλλια και Ι.Χ. λόγω Εγκέλαδου
������

Η διάρκεια, η ένταση και
η βοή που συνόδευσαν
το χτύπημα, λίγο μετά τις
δύο το μεσημέρι, προκά-
λεσαν τον πανικό ακόμα
και των πιο ψύχραιμων.
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Της ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΙΑΣ ΠΕΛΩΝΗ
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Το πρώτο επιτελείο του νέου Μαξίμου 
Αποτελείται από παλαιούς και νεότερους συνεργάτες του πρωθυπουργού, καθώς και από πρόσωπα-έκπληξη

Η ομάδα του πρωινού 
καφέ συνεδριάζει καθη-
μερινά στις 8 το πρωί  
υπό τον κ. Μητσοτάκη.
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Ενίσχυση της 
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 – Ποια η προοπτική των ελλη-
νοαμερικανικών σχέσεων με τη 
νέα κυβέρνηση;
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– Eχετε κάτι πιο συγκεκριμένο 
για τις επενδύσεις; 
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– Μπορεί να υπάρχουν συμφω-
νίες ώς τον στρατηγικό διάλογο; 
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Θέλουμε στενότερη αμυντική συνεργασία 
Ο πρέσβης των ΗΠΑ Τζέφρεϊ Πάιατ μιλάει στην «Κ» για τις σχέσεις με την Ελλάδα και τις ισορροπίες στην περιοχή
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Συνέντευξη στον ΒΑΣΙΛΗ ΝΕΔΟ

«Συμφωνήσαμε 

– Αρκετά προβλήματα που αφο-
ρούν την εκμετάλλευση της 
ενέργειας πηγάζουν και από την 
έλλειψη διευθέτησης θαλάσσιων 
ζωνών αλλά και τη στάση γειτο-
νικών χωρών όπως η Τουρκία. 
Υπάρχει και η ένταση στην κυ-
πριακή ΑΟΖ... 
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– Πώς προχωρά το σχήμα 3+1, 
η τριμερής Ελλάδας - Κύπρου - 
Ισραήλ με τις ΗΠΑ;
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– Θεωρείτε ότι η κακή τροπή 
στις αμερικανοτουρκικές σχέ-
σεις λόγω F-35 θα μπορούσε να 
επηρεάσει τις σχέσεις άλλων 
χωρών στην περιοχή; 
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– Ποια σήματα λαμβάνετε για 
τη διαχείριση της συμφωνίας 
των Πρεσπών;  
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– Θα ενισχυθούν οι πυλώνες της 
αμυντικής συνεργασίας Ελλάδας 
- ΗΠΑ (εκπαίδευση, εξοπλισμοί, 
συμφωνία για Σούδα); 
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•  Ολόκληρη η συνέντευξη στο  
www.kathimerini.gr

Τα θέματα γύρω 
από την Κύπρο 
δεν επηρεάζουν 
την αντίληψη 
της Ελλάδας ως 
ενεργειακού εταίρου 
για τις ΗΠΑ.

Στηρίζουμε με σθένος την τριμερή με Κύπρο και Ισραήλ

– Επίκειται περαιτέρω ανάπτυξη στον τομέα της Παιδείας; 
– 

-
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Πιστεύω στο δυναμικό της χώρας

Δεν υπάρχουν άλλοι 
σύμμαχοι στο ΝΑΤΟ 
που να είναι τόσο ισχυρά 
ευθυγραμμισμένοι όσο η 
Ελλάδα και οι ΗΠA στο 
ζήτημα της Τουρκίας 
– και οι δύο μας 
πιστεύουμε ότι πρέπει 
να παραμείνει στη Δύση.

Ολοι λένε ότι 
επιθυμούν να κάνουν 
την Ελλάδα έναν από 
τους πιο ελκυστικούς 
επενδυτικούς 
προορισμούς 
και οι ΗΠΑ θα είναι 
ο ισχυρότερος 
δυνατός σύμμαχος.

Εστίασή μας ως ΗΠΑ 
είναι πώς θα στηρίξουμε 
τη Βόρεια Μακεδονία 
να γίνει ένα ισχυρό και 
αποτελεσματικό μέλος 
του ΝΑΤΟ.
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Η παράμετρος ΗΠΑ - Κίνα
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To τηλεφώνημα στον Σπαν

-

-

-

-

-
-

-
-
-

-

-

-

-
-
-

-

-

-

-
-

-
-
-

-

-

-

Επιφυλάξεις
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Κατευθείαν στα βαθιά η φον ντερ Λάιεν

Η Αγκελα Μέρκελ ετοιμάζει το έδαφος για την αποχώρησή της

Οι προκλήσεις για την πρώτη γυναίκα πρόεδρο της Κομισιόν, η οποία πριν από την εκλογή της υποσχέθηκε πολλά 

Ο Γιάννης 
Εμμανουηλίδης, 
διευθυντής μελετών 
του European Policy 
Center, αναλύει στην 
«Κ» τη διαμορφωθείσα 
κατάσταση.

Η οριακή πλειοψηφία 
με την οποία εξελέγη 
δείχνει ότι το Ευρωκοι-
νοβούλιο είναι ρευστό, 
απρόβλεπτο και η δημι-
ουργία πλειοψηφίας  
θα είναι δύσκολη.

Πώς κατάφερε να επιβά-
λει τις εκλεκτές της  
τόσο στην Κομισιόν  
όσο και στο υπουργείο 
Αμυνας της Γερμανίας.

Η Γερμανίδα 
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Της ανταποκρίτριάς μας στις ΒΡΥΞΕΛΛΕΣ 
EΛΕΝΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗ

Θα είναι

Δύσκολο περιβάλλον για μεταρρυθμίσεις

H Ούρσουλα φον ντερ Λάιεν 

Της ΞΕΝΙΑΣ ΚΟΥΝΑΛΑΚΗ
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«Δεν σοκάρομαι 
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Το κατεστημένο
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Ο Τραμπ στέλνει... εξορία
την «ομάδα των τεσσάρων»
Η απροκάλυπτα ρατσιστική επίθεσή του κατά έγχρωμων Δημοκρατικών γυναικών βουλευτών 

Εστίασε κυρίως 
στην Ιλχάν Ομάρ –
μουσουλμάνα με 
μαντίλα, μαύρη, 
επικρίτρια του Ισραήλ, 
αριστερή– ίσως επειδή 
τη θεωρεί τον πιο 
αδύναμο κρίκο.

Η ομιλία του

Της ΕΥΡΥΔΙΚΗΣ ΜΠΕΡΣΗ
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Με «όπλο» τη μετανάστευση
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THE NEW YORK TIMES

Καιρός να λάβει 
τέλος ο πόλεμος
στην Υεμένη
Τα Εμιράτα αποσύρουν τον στρατό τους

Η κίνηση αυτή 
πρέπει να αποτελέσει 
παράδειγμα για όλους 
τους εμπλεκομένους 
και κυρίως τη 
Σαουδική Αραβία.

Σύμφωνα 

«Θα τη ρίξει -
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REUTERS, A.P.

Σε θέση ισχύος, παρά την εκλογολογία, ο Ματέο Σαλβίνι

Ο Σαλβίνι 
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Τραμετσάνι vs Εφραίμ
Δεν επιδέχεται πλέον αμφισβήτησης. Ο
Πάολο Τραμετσάνι δεν υπολογίζει στον
Γιώργο Εφραίμ και οι λόγοι που ο Ιταλός
τεχνικός «αγνοεί» τον κύπριο διεθνή δεν
έχουν και τόση σημασία. Η επόμενη μέ-
ρα είναι το ζητούμενο. Με αγωνιστικές
επιτυχίες στις πρώτες επίσημες αγωνι-
στικές υποχρεώσεις, κανείς δεν θα
ασχολείται και τόσο με το θέμα Εφραίμ,
πολύ περισσότερο κανείς δεν θα μπορεί
να ασκήσει κριτική στον κύριο Τραμετσά-
νι για τις επιλογές του. Σε τέτοιο ενδεχό-
μενο το... βάρος, ενδεχομένως για δύ-
σκολες αποφάσεις πάει στον ποδοσφαι-
ριστή και τη διοίκηση. Σε αντίθετη περί-
πτωση, φυσιολογικά ο Ιταλός τεχνικός θα
βρεθεί στο επίκεντρο σκληρής κριτικής,
έστω χωρίς να μπορεί κάποιος με σιγου-
ριά να υποστηρίξει πως με τον Εφραίμ
στην αποστολή ή στην εντεκάδα η επιτυ-
χία θα ήταν εξασφαλισμένη και χωρίς το
θέμα αυτό να είναι το μοναδικό που προ-
καλεί, ως ένα βαθμό, αμφισβήτηση από
φίλους της ομάδας, για τον κύριο Τραμε-
τσάνι. Ίδωμεν...

* * * * *  

Αν δεν βγει το ρίσκο;
Είναι ιλιγγιώδη τα ποσά που έχει ξοδέψει
το ΑΠΟΕΛ μέχρι τώρα στο μεταγραφικό
πεδίο.. Δεν είναι μόνο τα ψηλά συμβό-

λαια που προστίθενται στα ήδη υπάρχον-
τα (ψηλά συμβόλαια) είναι και τα ποσά
που έχουν δοθεί για την αγορά των ποδο-
σφαιριστών που αποκτήθηκαν. Δεν είναι
και πολύ εκτός πραγματικότητας αυτός
που θα ισχυριστεί ότι τα ποσά είναι τα με-
γαλύτερα που έχουν δαπανηθεί ποτέ σε
μια μετεγγραφική περίοδο. Άμα βγει το
ρίσκο τότε είναι εντάξει. Αν δεν βγει
όμως;

* * * * *  

ΑΕΛ - Σοφοκλέους
Όσο οι μέρες περνούν, όσο η καθοριστική
γενική συνέλευση της ΑΕΛ πλησιάζει (2
Αυγούστου), ολοένα και περισσότερες εί-
ναι οι πιθανότητες ή έστω οι εκτιμήσεις
πως ο Ανδρέας Σοφοκλέους θα αλλάξει

απόφαση και θα παραμείνει τελικά στη
διοίκηση, με πρωταγωνιστικό φυσικά ρό-
λο. Εκτίμηση η οποία περισσότερο προ-
κύπτει από το γεγονός πως αρκετές φο-
ρές στο παρελθόν ο πρόεδρος της ΑΕΛ
εκδήλωσε τάσεις φυγής, αλλά παρέμεινε
τελικά στο πόστο του. Αν μάλιστα καταφέ-
ρει, αυτή τη φορά, να εξασφαλίσει και
την (οικονομική) στήριξη από παράγοντες
της ομάδας, κάτι που στο παρελθόν δεν
είχε πετύχει, ακόμη καλύτερα και για τον
ίδιο και την ομάδα βέβαια...

* * * * *  

Επιμένει
Ανεξαρτήτως τι ακούγεται από δω και
από κει, σχετικά κιόλας με την προσπά-

θεια εμπλοκής και άλλων παραγόντων
στα διοικητικά της ΑΕΛ, ο Ανδρέας Σοφο-
κλέους εμμένει στην απόφαση του να
αποχωρήσει. Όσοι βρίσκονται κοντά στον
πρόεδρο έχουν να λένε ότι η προσοχή
του πια στράφηκε σε άλλα θέματα, ομο-
λογουμένως πιο σοβαρά απ’ ότι το ποδό-
σφαιρο. 

* * * * *  

Win- Win
Κάπως έτσι μοιάζει η «τράμπα» που έκα-
ναν Ανόρθωση και Απόλλωνας σχετικά με
την ανταλλαγή των Στυλιανού και Δημη-
τρίου. Από τη μια μεριά ο Μάριος έχει ξα-
νά την ευκαιρία να στήσει την καριέρα
του υπό τον Τιμούρ Κετσπάγια, από την
άλλη ο Δημητρίου να ενταχθεί στη διαδι-
κασία αντικατάστασης του Βάλε. 

* * * * *  

Κύπριος καλαθοσφαιριστής 
«Για την αγωνιστική περίοδο 2020-
2021 θα υπάρξει μείωση των μη γηγε-
νών καλαθοσφαιριστών που θα δικαιού-
ται να εγγράψει η κάθε ομάδα, σε μέγι-
στο τέσσερις αντί πέντε που ισχύει σή-
μερα. Τα ίδια δεδομένα θα συνεχίσουν
και για την σεζόν 2021-2022, όπου θα
υπάρξει πριν από την ολοκλήρωσή της,
αξιολόγηση για το πλάνο τριετίας μαζί
με τους Προέδρους των ομάδων της
ΟΠΑΠ Basket League και στην συνέχεια
νέα απόφαση από το ΔΣ της ΚΟΚ».

Εφραίμ-Τραμεντσάνι
μέσω ομίλων

ΑΠΟΨΕΙΣ

ΠΑΡΑΣΚΗΝΙΑ

Κατ’ αρχήν να ξεκαθαρίσουμε ότι
δεν είναι πρώτη φορά στο χώρο
του ποδοσφαίρου, που προπο-
νητής και παίκτης έχουν μια τέ-
τοια «ειδυλλιακή» σχέση, όπως
αυτήν που διατηρούν μήνες τώρα
Τραμεντσάνι και Εφραίμ. Τέ-
τοια… έχουμε δει και στις καλύ-
τερες των οικογενειών- ομάδων. 

Όπως και να έχει, είναι πλέον
ξεκάθαρο ότι οι δύο άντρες δεν

μπορούν να συνυπάρξουν και ας προσπαθεί η δι-
οίκηση του ΑΠΟΕΛ να αλλοιώνει την πραγματικό-
τητα. 

Σ’ ένα βαθμό το είχαν καταφέρει και μάλιστα
με επιτυχία, -πάντοτε με τη βοήθεια των δημοσιο-
γράφων- ο αποκλεισμός όμως του παίκτη από την
αποστολή για τα ευρωπαϊκά ματς δεν τους δίνει
πια καμία επιλογή. Το έμαθε όλο το χωριό. Ιταλός
και Κύπριος είναι από δύο χωριά… χωριάτες.

Τούτη την τοξική σχέση χρειάζεται να την αν-
τιμετωπίσουν σωστά και φρόνιμα. Και νομίζω ότι
για χρόνια τώρα, το φρόνιμο και το σωστό στον
ΑΠΟΕΛ είναι η επίτευξη του άμεσου στόχου. Στην
παρούσα δηλαδή φάση, η πρόκριση σε όμιλο. 

Εάν ο Ιταλός τα καταφέρει, τότε ο Εφραίμ θα
βρεθεί σε μειονεκτική θέση. Εάν όχι, απλώς θα
αποχωρήσει όπως και τόσοι άλλοι προκάτοχοί του
και ο Εφραίμ θα πάρει τη θέση που του αναλογεί
στο ρόστερ. 

Στον ΑΠΟΕΛ, οι όμιλοι ή το πρωτάθλημα λει-
τουργούν ως παραισθησιογόνο. Αυτά που σε βοη-
θούν να ωραιοποιείς την πραγματικότητα. Έφτασες
στον στόχο όλα καλά. Σε αντίθετη περίπτωση,
«κούνια που σε κούναγε». Πάνω σε αυτό το μοντέλο
όλοι κρίνονται όχι από την προσφορά τους, αλλά
πόσο ταιριάζουν στην προσπάθεια επίτευξης του
στόχου. 

Κάτι τέτοιο φάνηκε και στην περίπτωση του
Μοράις. Οι διοικούντες δεν είχαν κανένα ενδοιασμό
ν’ αφήσουν στην απ’ έξω τον σημαντικότερο παίκτη
στην ιστορία. Και τον άφησαν στην απ’ έξω όχι
φυσικά γιατί δεν προσέφερε αλλά γιατί κρίθηκε
ότι δεν μπορεί να βοηθήσει. 

Εάν η διοίκηση καταφέρει το στόχο των ομίλων
θα έχει το πάνω χέρι να κάνει ό,τι θέλει η ψυχούλα
της και να λύσει το γόρδιο δεσμό. Ακόμη και να
έχει τον Εφραίμ να κάνει προπονήσεις μονάχος
του. Εάν όμως οι όμιλοι δεν έρθουν, τότε κάποιος
θα θυσιαστεί. Και τα λεφτά μου δεν θα τα έβαζα
πάνω στον Εφραίμ.

Γενική η εκτίμηση, πως το πρώτο
δείγμα ήταν περισσότερο ενθαρ-
ρυντικό για Απόλλωνα και λιγό-
τερο για ΑΕΚ. Γενική και η εκτί-
μηση, πως ο βαθμός δυσκολίας
ανεβαίνει με βάση και τους αντί-
παλους στον δεύτερο προκριμα-
τικό. Διανύουμε, ωστόσο, μια πε-
ρίοδο με ιδιαιτερότητες, αρχικό
στάδιο στη φετινή περίοδο, είναι
τέτοια και η δυναμικότητα των

αντιπάλων στα πρώτα στάδια της διοργάνωσης,
γι’ αυτό και καλό είναι να αποφεύγονται και ο
υπέρμετρος ενθουσιασμός και πολύ περισσότερο
μουρμούρα και απογοήτευση.

Τέτοια περίοδο, αυτό που περισσότερο μετρά
είναι το αποτέλεσμα και ειδικότερα η εξασφάλιση
της πρόκρισης. Όσο οι αγώνες συνεχίζονται, φυ-
σιολογικά η απαίτηση για αγωνιστική βελτίωση
θα μεγαλώνει, όπως και ο βαθμός δυσκολίας ανα-
λόγως και των αντιπάλων που θα προκύπτουν. Ας
είμαστε λοιπόν συγκρατημένοι, τέτοια εποχή, σε
εκτιμήσεις, προσδοκίες και κυρίως στην κριτική.
Σαφώς και πρέπει να υπάρχουν περαιτέρω περιθώρια
βελτίωσης για τον Απόλλωνα, παρά το πολύ εν-
θαρρυντικό πρώτο δείγμα κόντρα στους Λιθουανούς.
Και όσο πιο γρήγορα καλυφθούν και τα τελευταία
κενά στο ρόστερ τόσο το καλύτερο, γιατί στόχος
δεν είναι απλά ένας ή δύο προκριματικοί γύροι
αλλά η φάση των ομίλων... 

Ναι, χρειάζεται γερή αγωνιστική βελτίωση η
ΑΕΚ, υπολείπονται σημαντικές κινήσεις στον προ-
γραμματισμό, τα δεδομένα, ωστόσο, μπορούν να
αλλάξουν προς το καλύτερο όταν ποδοσφαιριστές
από το υφιστάμενο ρόστερ ανεβάσουν την απόδοσή
τους, στα φυσιολογικά γι’ αυτούς επίπεδα. Κάθε
άλλο παρά ενθουσίασε η ομάδα του ΑΠΟΕΛ στα
τελευταία φιλικά, άλλο φιλικά όμως και άλλο επίσημα.
Άλλο παιγνίδια στο ενδιάμεσο δυνατών προπονή-
σεων και άλλο με συνήθεις τις συνθήκες προπο-
νήσεων ενόψει επίσημων αγωνιστικών υποχρεώ-
σεων. Και βέβαια διαφορετική η προσέγγιση ενός
προπονητή, σε φιλικό αγώνα δοκιμών, σε σχέση
με επίσημο παιγνίδι με συγκεκριμένο στόχο και
τακτική. Σύμφωνοι, δεν έκανε πολλές μεταγραφές
η ΑΕΛ, θα στηριχθεί κυρίως στο περσινό ρόστερ,
ξεγραμμένη, ωστόσο, δεν μπορεί να θεωρηθεί κόν-
τρα στον Άρη και αν μη τι άλλο θέμα ανομοιογένειας
από αλλαγές στο ρόστερ δεν προκύπτει.

Συγκρατημένα λοιπόν και λαμβάνοντας υπόψη
τα δεδομένα της εποχής. Είμαστε ακόμη στην αρχή
και πολλά μπορούν να αλλάξουν στη συνέχεια. Πα-
ραδείγματα πολλά, κάθε χρόνο τέτοια εποχή...

Του
ΓΙΩΡΓΟΥ 
ΛΟΓΙΔΗ

Του
ΧΡΙΣΤΟΥ
ΖΑΒΟΥ

Βιαστικά 
συμπεράσματα

Πριν μια εβδομάδα (14/7) παρακολου-
θήσαμε έναν από τους καλύτερους τε-
λικούς στο Τένις, όλων των εποχών.
Μια επική μονομαχία μεταξύ δύο θρύ-
λων του αθλήματος που θα μείνει για
πάντα στη μνήμη μας. Ήταν ο μεγα-
λύτερος σε διάρκεια (τέσσερις ώρες
και 56 λεπτά) στα χρονικά του Γουίμ-
πλεντον. Κρίθηκε στο τάι-μπρέικ του
πέμπτου σετ, για πρώτη φορά στην
ιστορία του τουρνουά! 

Ο «μαχητής» και παθιασμένος Νό-
βακ Τζόκοβιτς κέρδισε με 3-2 σετ τον
«Βασιλιά» Φέντερερ και έφτασε τα 16
Γκραν-Σλαμ και τα 5 Γουίμπλεντον. Ο
Σέρβος πρωταθλητής είχε σταθερά
χτυπήματα στα κρίσιμα σημεία. Έβγα-
λε στο κορτ όλα εκείνα τα στοιχεία
που τον έχουν φέρει στην κορυφή της
παγκόσμιας κατάταξης και με τη νο-
οτροπία νικητή που τον διακρίνει έφτα-
σε σε μία πολύ σπουδαία επιτυχία.

Ο 32χρονος Σέρβος κέρδισε για 3η
φορά σε τελικό τον Ελβετό. Κέρδισε
το 1ο του Grand Slam το 2011, άλλα
δυο συνεχόμενα το 2014 και το 2015
κόντρα στον Φέντερερ, το 4ο το 2018
και το 5ο το 2019 πάλι απέναντι στον
Ελβετό. Είναι συνολικά το 5ο του και

ισοφαρίζει τον Μποργκ ενώ είναι μόνο
πίσω από τον Σάμπρας (7) και τον Φέν-
τερερ (8). Αυτό είναι το 2ο Grand Slam
μέσα στη χρονιά, αφού κέρδισε το Au-
stralian Open τον Ιανουάριο. 

Ο «Νόλε» είναι ο μόνος από τους
«Big-3» τενίστες της εποχής μας (και
ο πρώτος μετά το 1969), που έχει κα-
τακτήσει το Γκραν-Σλαμ, τα τέσσερα
κορυφαία τουρνουά στη σειρά: το
Γουίμπλεντον του 2015, κι έπειτα το
Αμερικανικό Οπεν, το Αυστραλιανό,
και το Ρολάν Γκαρός. Από την άλλη ο
σπουδαίος Φέντερερ στα 37 του έπαιξε
στον 31ο τελικό Grand Slam και τον
12ο στο Wimbledon και παραμένει
αυτός με τα περισσότερα Grand Slam
(20) και φυσικά τις περισσότερες κα-
τακτήσεις του Wimbledon.

Λιγότερο δημοφιλής 
Ο Νόβακ Τζόκοβιτς είναι πρόεδρος

των παικτών, όμως δεν είναι το ίδιο
αγαπητός στις τάξεις των φίλων του
Τένις, όπως ο Φέντερερ (κυρίως), ή ο
Ναδάλ. Οι περισσότεροι φίλοι του Τένις
είναι «φεντερερικοί» ή «ναδαλικοί».
Το πιο πολυπληθές φαν-κλαμπ του
εκτός Σερβίας είναι το ελληνικό αφού
πολλές φορές ο Νόλε εξέφρασε ξεκά-
θαρα τα φιλελληνικά του αισθήματα. 

Ο λαϊκός και ο αριστοκράτης
Ο Φέντερερ είναι πραγματικός αρι-

στοκράτης. Με το αρχοντικό του στιλ

παιχνιδιού επιβεβαιώνει αυτό που πολ-
λοί επιμένουν να πιστεύουν: ότι το
τένις είναι άθλημα της «ελίτ». Αλλά
και εκτός γηπέδων, περνά τον ελεύθερο
χρόνο του στα σαλόνια της υψηλής
κοινωνίας. Αντίθετα, ο «Νόλε» είναι
ένας λαϊκός τύπος ο οποίος δεν έχει
πρόβλημα να βρίσει μπροστά στον τη-
λεοπτικό φακό έπειτα από έναν τυχερό
πόντο του αντιπάλου του, ή να παρα-
πονεθεί με γκριμάτσες όταν νιώσει
ότι το ματς «στραβώνει». Ένας βαλ-
κάνιος «πολεμιστής», που μεγαλουργεί
σε ένα περιφρονητικό (για την ταπεινή
του καταγωγή) περιβάλλον, αμφισβη-
τώντας στην πράξη το μονοπώλιο της
αριστοκρατίας στα κορτς. 

Έξω από αυτά, θα τον δεις να δια-
σκεδάζει με την «παλιοπαρέα» του
από το Βελιγράδι, η οποία τον ακο-
λουθεί και στους αγώνες του. Απαρ-
τίζεται από παιδικούς φίλους, αλλά

και από γνωστούς σέρβους αθλητές
άλλων σπορ. 

26 -22 οι νίκες για Τζόκοβιτς
Από το 2007, που πρωτοσυναντή-

θηκαν σε τελικό Γκραν-Σλαμ (στο Αμε-
ρικανικό Οπεν) με νικητή τον Φέντερερ,
μέχρι σήμερα, ο Ελβετός έχει υποφέρει
από τον Σέρβο. Στις μεταξύ τους ανα-
μετρήσεις ο Τζόκοβιτς προηγείται στις
νίκες με 26-22. Τον έχει κερδίσει τρεις
φορές στον τελικό του Γουίμπλεντον
(2014, 2015, 2019). Επίσης, σε ημιτελικό
του Ρολάν Γκαρός (2012), σε τελικό
του Αμερικανικού Οπεν (το 2015, όταν
ο Φέντερερ βρισκόταν σε εξαιρετική
φόρμα), και δύο φορές σε ημιτελικούς
του Αυστραλιανού Οπεν (2011, 2016).
Στον ημιτελικό της Μελβούρνης, το
2008, του είχε διακόψει ένα σερί δέκα
διαδοχικών παρουσιών σε τελικούς
major τουρνουά.

Η τελευταία φορά που ο Φέντερερ
τον νίκησε σε Γκραν-Σλαμ ήταν στον
ημιτελικό του Γουίμπλεντον το 2012.
Κάποτε, στο Ιντιαν Ουέλς του 2011, ο
Σέρβος έκανε τον Ελβετό, που φημί-
ζεται για την ψυχραιμία και τους τρό-
πους του, να κομματιάσει τη ρακέτα
του! 

Ο Φέντερερ ξεχωρίζει για τη μεγάλη
διάρκεια – σταθερότητά του. Δεν στη-
ρίζεται στην ταχύτητα, τη δύναμη, ή
την αντοχή του – όλα αυτά που ο χρό-
νος καταστρέφει - αλλά στην απαρά-
μιλλη τεχνική του. Ο Φέντερερ είναι
«κλάση». Ο Ναδάλ, δύναμη και πάθος.
Ο Τζόκοβιτς, στρατηγική και μυαλό. 

Η προοπτική 
Εάν ο Σέρβος δεν είχε πάθει αυτό

το μεγάλο «μπλακ άουτ», από τον Ια-
νουάριο του 2017 έως τον Ιούνιο του
2018, επειδή ένιωθε ότι το τένις δεν
τον κάνει ευτυχισμένο πια, ίσως η
απόσταση των τεσσάρων μεγάλων
τροπαίων (16-20) που τον χωρίζει από
τον Ελβετό, να είχε εκμηδενιστεί. Πέ-
ρυσι την Ανοιξη ο «Νόλε» είχε βρεθεί
εκτός των 20 καλύτερων του κόσμου.
Αλλά, όταν επέστρεψε, κατέκτησε το
Γουίμπλεντον του 2018, κατόπιν το
Αμερικάνικο και το Αυστραλιανό Οπεν
και, τώρα, πάλι το λονδρέζικο. Τέσσερα
από τα πέντε τελευταία majors. Και
είναι, πάλι, το Νο 1. 

Στα 32 του, έχει μπροστά του του-
λάχιστον μια πενταετία στο κορυφαίο
επίπεδο. Χωρίς τον ανταγωνισμό του
Φέντερερ, είναι πολύ πιθανό να τον
ξεπεράσει σε κατακτήσεις μεγάλων
τροπαίων. Το ίδιο και τον Ναδάλ, που
έχει δύο περισσότερα, αλλά είναι και
ένα χρόνο μεγαλύτερος και ταλαιπω-
ρημένος από τραυματισμούς. 

Εντυπωσιακές μετεγγραφές στη Β΄ Κατηγορία 
Εντυπωσιακές είναι κατά την τρέχουσα μεταγραφική περίοδο οι κινήσεις των
ομάδων στη Β΄ Κατηγορία. Δεν αποτελεί υπερβολή το να ισχυριστεί κανείς
πως οι μετεγγραφές είναι οι ποιο ηχηρές στη ιστορία της κατηγορίας. Παίκτες
όπως οι Πράνιτς, Ολαϊντάν, Μπάουμαν, Ταραλίδης  θα αγωνίζονται την επικεί-
μενη σεζόν στη Β΄ κατηγορία. Οι δύο πρώτοι θα αγωνίζονται στην Αγία Νάπα,
ο τρίτος  στον Οθέλλο και ο τέταρτος στην Ξυλοτύμπου. Αυτός που θα ρίξει μια
ματιά στο χώρο θα διαπιστώσει ότι η πλειοψηφία των ομάδων έχει ενισχυθεί .
Αν λάβουμε υπόψη και το ότι το πρωτάθλημα φέτος με την εφαρμογή των δυο
ομίλων δείχνει αρκετά ενδιαφέρον, τουλάχιστον θεωρητικά, τότε  είναι λογικό
να αναμένει κανείς ένα συναρπαστικό πρωτάθλημα. Μέρος του κειμένου της
απόφασης της ΚΚ που πάρθηκε στις 5 του τρέχοντα μήνα. Άλλο ένα βήμα για
την περεταίρω βελτίωση του Κύπριου καλαθοσφαιριστή που ήταν είδος προς
εξαφάνιση. Θυμίζουμε ότι το 2013 ίσχυε ο αριθμός των 13 ξένων σήμερα είναι
5 με την υποχρεωτική παρουσία ενός Κύπριου στο παρκέ.

Ο πολεμιστής και ο βασιλιάς 
Ο Τζόκοβιτς έχει την προοπτική να ξεπεράσει σε κατακτήσεις μεγάλων τουρνουά τον Φέντερερ

Στον φετινό τελικό του Γουίμπλεντον παρακολουθήσαμε μια επική μονομαχία μεταξύ των δύο θρύλων του αθλήματος.

Ο Τζόκοβιτς είναι ο μόνος από τους «Big-3» τενίστες της εποχής μας (και ο πρώτος
μετά το 1969), που έχει κατακτήσει το Γκραν-Σλαμ, τα τέσσερα κορυφαία τουρνουά
στη σειρά: Γουίμπλεντον, Αμερικανικό Οπεν, Αυστραλιανό Οπεν, και Ρολάν Γκαρός. 

�������

Ενας βαλκάνιος «πολεμι-
στής» που αμφισβητεί
το μονοπώλιο της 
αριστοκρατίας στα κορτς. 
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Η γεωπολιτική σημασία των κομ-
βικών τεχνολογιών έχει πλέον
λάβει κεντρική θέση στη νέα παγ-
κόσμια διένεξη μεταξύ Ηνωμένων
Πολιτειών και Κίνας. Αυτό απο-
τυπώνεται περίτρανα στην περί-
πτωση του κινεζικού ομίλου υψη-
λής τεχνολογίας Huawei. Η αμε-
ρικανική κυβέρνηση εκλαμβάνει
την εταιρεία παροχής εξοπλισμού
ως τον δούρειο ίππο ενός εχθρικού
καθεστώτος, που ασπάζεται εκ
θεμελίων διαφορετικές αξίες. Εξ
ου και η Ουάσιγκτον εμμένει στο
να δείξει στο Πεκίνο τα όριά της.
Αυτό, όμως, ξεπερνάει κατά πολύ
την παραδοσιακή αμερικανική
«προσέγγιση της συγκράτησης».
Αντ’ αυτής, οι Ηνωμένες Πολιτείες
σήμερα ακολουθούν το δόγμα
«ώς εδώ και μη παρέκει» έναντι
της Κίνας. Αυτό φαίνεται σε μια
σειρά αποφάσεων, όπως η προ-
σθήκη της Huawei στις εταιρείες
στις οποίες επιβάλλει κυρώσεις
το αμερικανικό υπουργείο Εμπο-

ρίου από τις 16 Μαΐου, αλλά και
επιπλέον τεσσάρων κινεζικών
εταιρειών από τις 21 Ιουνίου. 

Η κινεζική κυβέρνηση αντιτί-
θεται σε μέτρα προστατευτισμού
και ερμηνεύει τον αποκλεισμό
της από την αμερικανική αγορά
ως εχθρική κίνηση που πρωτίστως
στρέφεται κατά των οικονομικών
και τεχνολογικών της επιτευγμά-
των. Ως αποτέλεσμα, η αντιπα-
ράθεση μεταξύ Ουάσιγκτον και
Πεκίνου για την Huawei λαμβάνει
έντονη γεωπολιτική διάσταση
και συμβολίζει τη θεμελιώδη ρήξη
με την κυρίαρχη φιλοσοφία της
οικονομίας της αγοράς, δείχνον-
τας το πώς η εξωτερική πολιτική
διαμορφώνεται σκοπίμως από τις
οικονομικές πιέσεις. Πολλοί εκτι-
μούν πως η σύγκλιση των αγορών
πλέον δεν συνιστά ευκαιρία ευη-
μερίας, αλλά υποβόσκει ως απειλή
για τη δημόσια ασφάλεια. Η γε-
ωπολιτική προσέγγιση με γνώ-
μονα την τεχνολογία ενισχύεται

συνεχώς. Από τη μια πλευρά η
προσέγγιση αυτή βασίζεται σε
επίδειξη ισχύος των εθνικών κρα-
τών, όπως οι ΗΠΑ και η Κίνα, ή
συνασπισμών κρατών, όπως η
Ε.Ε. Από την άλλη πλευρά εμπε-
ριέχει αποκεντρωμένα υπερεθνικά
δίκτυα, που απαρτίζονται από
διασυνδεδεμένους μη κρατικούς
φορείς και πολυεθνικές εταιρείες,
πλατφόρμες, κόμβους, περιεχό-
μενο και υποδομές, δίκτυα εκτει-
νόμενα πέραν των εδαφικά κα-
θορισμένων πολιτικών μονάδων.
Το νέο στοιχείο σε όλα αυτά είναι
το πώς διαπλέκονται ολοένα και
περισσότερο μεταξύ τους, όπως
καθίσταται σαφές στην περίπτω-
ση της Huawei.

Για την Ε.Ε. και την Ευρώπη
στο σύνολό της υπάρχει ο κίν-
δυνος να συνθλιβεί μεταξύ των
δύο υπερδυνάμεων. Το ευρωπαϊ-
κό εμπόριο, η οικονομία και οι
αλυσίδες παραγωγής είναι άρρη-
κτα συνδεδεμένα με την αμερι-

κανική και την κινεζική τεχνο-
λογία. Ωστόσο, αντιθέτως με τα
όσα ισχύουν στις ΗΠΑ, η Ευρώπη
έχει ήδη εγκαταστήσει την τε-
χνολογία της Huawei στα δίκτυα
κινητής τηλεφωνίας 4ης γενιάς.
Στο μέλλον μάλλον το ίδιο θα
γίνει με την επέκταση των δι-
κτύων 5ης γενιάς. Η πολιτική της
Ε.Ε. για την ψηφιακή της διασύν-
δεση με την Ασία δημοσιοποι-
ήθηκε πέρυσι τον Σεπτέμβριο,
όπου και συμπεριλαμβανόταν ο
στόχος σφυρηλάτησης εποικο-
δομητικών σχέσεων με την Κίνα. 

Εντούτοις, φέτος τον Μάρτιο,
η ύπατη εκπρόσωπος της Ευρω-
παϊκής Ενωσης για θέματα Εξω-
τερικής Πολιτικής και Πολιτικής
Ασφαλείας, Φεντερίκα Μογκερίνι,
σε σχετική έκθεση στρατηγικής,
έκανε μια απροσδόκητη αποκά-
λυψη, επισημαίνοντας σημεία
τριβής στις διμερείς σχέσεις – η
Κίνα παραμένει εταίρος, αλλά η
Ε.Ε. τη θεωρεί οικονομικά αντα-

γωνιστική και έχουσα ένα σύ-
στημα αντίπαλο. Ανεξαρτήτως
αυτού, μεμονωμένα κράτη-μέλη,
όπως η Ιταλία, επιδιώκουν στε-
νότερη επαφή με το Πεκίνο. H
βιομηχανική πολιτική, η πρόσβα-
ση στην αγορά και η προστασία
των δεδομένων είναι μείζονα θέ-
ματα αντιπαράθεσης στις ευρω-
κινεζικές σχέσεις. Ωστόσο, προ-
σφάτως η Ε.Ε. αποφάσισε να μην
αποκλείσει τις κινεζικές εταιρείες
από την ενιαία εσωτερική αγορά
της. Πάντως, η στρατιωτική χρή-
ση των δικτύων 5ης γενιάς ή τα
περιστατικά κυβερνοεπιθέσεων
εις βάρος ψηφιακών υποδομών
της Ε.Ε. μπορούν να της δώσουν
σοβαρό κίνητρο να αυτονομηθεί
στρατηγικά από την Κίνα.

* Ερευνητές στο γερμανικό ινστιτούτο
διεθνών θεμάτων και θεμάτων
ασφαλείας Stiftung Wissenschaft und
Politik. To άρθρο δημοσιεύθηκε στην
ιστοσελίδα www.ips-journal.eu.

Ο ψηφιακός πόλεμος ΗΠΑ - Κίνας και η Ευρώπη

ΑΘΗΝΑ

Δέκατη
ναυτιλιακή
μητρόπολη
στον κόσμο

Σελ. 7

Σε πώληση νέου πακέτου Μη Εξυ-
πηρετούμενων Δανείων αναμέ-
νεται να προχωρήσει η Τράπεζα
Κύπρου. Πρόκειται για μικρό πα-
κέτο και θα έχει την ονομασία
«velocity 2». Το όνομα μόνο τυ-
χαίο δεν είναι, αφού τα δάνεια

που έχουν επιλεγεί από την Τρά-
πεζα είναι στα πρότυπα του pro-
ject «velocity», δηλαδή δανείων
δίχως εξασφαλίσεις κυρίως λια-
νικής τραπεζικής, συμβατικής
αξίας 200 – 250  εκατομμυρίων
ευρώ. Πληροφορίες της «Κ» ανα-

φέρουν ότι σχετικές ανακοινώ-
σεις αναμένεται να γίνουν εντός
Αυγούστου. Η τράπεζα βρίσκεται
ήδη σε συζητήσεις με επενδυτές
προκειμένου να πωληθεί το πα-
κέτο που έχει ξεχωρίσει. Σύμ-
φωνα με εκτιμήσεις της αγοράς,

οι τιμές πώλησης θα είναι ικα-
νοποιητικές για το προφίλ των
δανείων αυτών. Οι αγοραστές
που «φλερτάρουν» το πακέτο εί-
ναι πάλι η APS, αλλά και η Gor-
dian, η εταιρεία που συστάθηκε
από την Apollo Global Manage-

ment και αγόρασε τα ΜΕΔ ύψους
2,7 δισ. ευρώ. Στο κυπριακό τρα-
πεζικό σύστημα έχουν γίνει πρά-
ξεις πωλήσεων ΜΕΔ ύψους 2,9
δισεκατομμυρίων ευρώ και με
το «Velocity 2» θα προσεγγίσουν
τα 3 δισ. ευρώ. Σελ. 5

Αντί για τόκους, χρηματοπιστωτικά ιδρύματα στο εξωτερικό προσφέρουν δωρεάν αεροπορικά ταξίδια. Το νέο δέλεαρ των τραπεζών προς όσους
πελάτες δέχονται να μη λάβουν τους τόκους καταθέσεων είναι η επιβράβευση με αεροπορικά μίλια. Οι τράπεζες προσελκύουν με αυτόν τον τρόπο
νέους καταθέτες και προσφέρουν κίνητρα στους ήδη υπάρχοντες. Ιδιαίτερα σε περιοχές με χαμηλά επιτόκια οι καταθέτες προτιμούν τα ταξίδια. Σελ. 9

Ταξίδια αντί τόκους το νέο δέλεαρ των τραπεζών Η τεχνολογία
αναπτύσσει
την οικονομία
Συνέντευξη Μάριου Καπιρή

Η τεχνολογία είναι καταλυτικός
παράγοντας όχι μόνο για την
ανάπτυξη της επιχειρηματικό-
τητας, αλλά και την ανάκαμψη
της οικονομίας, τονίζει σε συ-
νέντευξη στην «Κ» ο Γενικός
Διευθυντής της IBM Κύπρου,
Μάριος Καπιρής. Επισημαίνει
ότι ο ψηφιακός μετασχηματι-
σμός των επιχειρήσεων ανα-
πτύσσεται ραγδαίως. Σελ. 4

Πέντε πυλώνες
για αναβάθμιση
της εκπαίδευσης
Η στρατηγική υπ. Παιδείας

Σε πέντε πυλώνες στηρίζεται η
νέα στρατηγική του υπ. Παιδεί-
ας, για βελτίωση του εκπαιδευ-
τικού συστήματος. Πρόκειται
για την αξιολόγηση του μαθητή
μέσω των τετράμηνων εξετά-
σεων, την αξιολόγηση του εκ-
παιδευτικού έργου, μέτρα για
πρόληψη της βίας, ομαλή ένταξη
των μαθητών από τρίτες χώρες
και ενιαία εκπαίδευση. Σελ. 6

Νέο πακέτο ΜΕΔ πωλεί η Τρ. Κύπρου
Εντός του Αυγούστου θα ανακοινώσει το «Velocity 2» για δάνεια συμβατικής αξίας 200-250 εκατ.

ΑΓΟΡΑ ΑΚΙΝΗΤΩΝ

Ανάρπαστα τα εξοχικά 
σε νησιά των Κυκλάδων
Αυξημένες κατά κατά 54% εμφανίστηκαν
κατά το πρώτο εξάμηνο οι αγοραπωλησίες
εξοχικών κατοικιών σε επιλεγμένα νησιά
των Κυκλάδων, όπως προκύπτει από την
ανάλυση των σχετικών στοιχείων του υπ.
Οικονομικών. Η πλειοψηφία των αγορα-
στών προέρχεται από το εξωτερικό. Σελ. 12

ΜΑΡΛΟ ΕΥΡΙΠΙΔΟΥ

Νέα προϊόντα λανσάρει 
η ΚΕΑΝ τον Οκτώβριο
Νέα προϊόντα αλλά και νέες κατηγορίες be-
verage αναμένεται να λανσάρει στην αγορά
η ΚΕΑΝ, η οποία συμπληρώνει 70 χρόνια
ζωής. Ο μάρκετινγκ μάνατζερ της εταιρείας
Μάρλο Ευριπίδου μιλά για τους στόχους της
εταιρείας και για τις προκλήσεις της αγο-
ράς, κυρίως λόγω Brexit. Σελ. 6
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Ουρουγουάη - Αθήνα
Εάν θες να πας Αθήνα, πληρώνεις 300 ευρώ. Εάν
θες να πας Ουρουγουάη, πληρώνεις 600 ευρώ.
Σιγά, ίδια απόσταση είναι. Πολύ λογικές οι τιμές.

••••
Θα προλάβουν;
Οι τράπεζες είναι έτοιμες και έχουν μιλήσει ήδη
με δανειολήπτες για να ενταχθούν στο Σχέδιο
Εστία. Ωστόσο, αυτό το «Σεπτέμβριο θα αρχί-
σουν οι αιτήσεις από τους δανειολήπτες» φοβί-
ζει τον Δήκτη. Δεν φημίζεται ο Κύπριος για τη
συνέπειά του και για την μεθοδικότητά του όσον
αφορά σε αιτήσεις, «χαρτούρα» και όλα τα συ-
ναφή. Κύπρο είμαστε, όχι Σουηδία. Θα προλάβει
να τρέξει το σχέδιο εντός του 2019;

••••
Αναπομπές ξανά και ξανά
Ο Πρόεδρος Αναστασιάδης έβαλε ένα στοπ στις
αλλαγές του νόμου των εκποιήσεων. Και θα το
ξαναπράξει εάν δεν ικανοποιήσουν οι αλλαγές
που θα ετοιμάσει ξανά η Επιτροπή Οικονομικών.
Και μετά θα το ξαναπράξει μέχρι να αντιλη-
φθούν οι Βουλευτές πως δεν θα αλλάξει ο νό-
μος. Βέβαια, κερδίζουν πόντους οι βουλευτές
που προσπαθούν για να προστατεύσουν τους
δανειολήπτες, ενώ ο Πρόεδρος φθίνει. «It’s a
political exercise». Στις πόσες φορές όμως θα
αρχίσει να γίνεται γραφική η επιστροφή;

••••
Βρε λες;
Ο Σύνδεσμος Τραπεζών αναφέρει σε επιστολή
του προς τον Πρόεδρο της Βουλής πως αυξάνεται
το προφίλ κινδύνου του κυπριακού τραπεζικού
συστήματος και κατ’ επέκταση των κυπριακών

τραπεζών με ενδεχόμενη υποβάθμιση της πιστο-
ληπτικής κατάταξης της κυπριακής οικονομίας και
των τραπεζών από τους διεθνείς οίκους αξιολό-
γησης, εάν αλλάξει το πλαίσιο των εκποιήσεων. Η
αλήθεια είναι πως η Κύπρος δεν έχει εδραιωθεί
και στην επενδυτική βαθμίδα, στην κόψη είναι
ακόμα για να περάσει στην μη επενδυτική.

••••
Προετοιμάζονται
Περίπου 3.300 Κύπριοι υπήκοοι έχουν υποβά-
λει αίτηση στο βρετανικό Υπουργείο Εσωτερι-
κών για την απόκτηση του καθεστώτος του
«εγκατεστημένου κατοίκου», το οποίο εξα-
σφαλίζει στους πολίτες της ΕΕ τα δικαιώματα
διαμονής, εργασίας, υγειονομικής περίθαλψης
κ.ά. στο Ηνωμένο Βασίλειο μετά από το Brexit.

Λογικό. Εάν έχεις φτιάξει τη ζωή σου σε ένα
τόπο θα ρίσκαρες;

••••
Για 2 - 3 ευρώ;
«Αυτογκόλ» έβαλε η εταιρεία Netflix το β’ τρί-
μηνο του 2019, καθώς, αυξάνοντας ελαφρώς τις
τιμές στα μηνιαία πακέτα συνδρομής, οι πελά-
τες της «μετανάστευσαν» σε αντίπαλες εταιρεί-
ες. Στην Κύπρο πάντως δεν έσπασε ρουθούνι,
ούτε που ακούστηκε τίποτα. Χουβαρντάδικο με-
σογειακό αίμα ρέει στις φλέβες μας, θα σκά-
σουμε για 2 - 3 ευρώ;

••••
Η μάχη των GB
Στα φόρτε του ο ανταγωνισμός στον τομέα των
τηλεπικοινωνιών. Μετά την ανακοίνωση για
Πλάνο unlimited ίντερνετ 100 GB, τα τηλεφωνή-
ματα των συνδρομητών άρχισαν να πέφτουν
βροχή ζητώντας πληροφορίες. Τι σημαίνει στην
πράξη να έχεις δεδομένα 100GB; Και πώς θα
απαντήσουν οι υπόλοιποι πάροχοι; Σίγουρα δεν
θα μείνουν για καιρό στην οροφή των 5GB. 

••••
Οι θαμώνες των παραλιών
Ότι θα βλέπαμε στην Λάρνακα και γενικότερα
στην Κύπρο τα θαλάσσια πλάσματα που παρακο-
λουθούμε σε ντοκιμαντέρ του discovery channel
είναι αλήθεια κάτι που δεν περιμέναμε. Όπως
για παράδειγμα τις μέδουσες που τελευταία μας
έχουν γίνει τακτικοί θαμώνες. Μόνο που αν δεν
είναι πίσω από μια οθόνη, δεν προκαλούν θαυ-
μασμό και ενδιαφέρον αλλά μάλλον πανικό και
άδειες παραλίες. Αν συνεχίσουν ο θαλάσσιος κό-
σμος να κάνει την εμφάνιση του ούτε η εθνική
στρατηγική, ούτε το rebranding μας σώζει.

A Π Ο Ψ Η  Της ΣΑΒΙΑΣ ΟΡΦΑΝΙΔΟΥ

Ταμείο Χρηματοδότησης
Κεφαλαίου στην Κύπρο

H  Λ E Ξ H
Τ Η Σ  Ε Β Δ Ο Μ Α Δ Α Σ

Διαίρεση μετοχής 
Διαίρεση μετοχής (split)
καλείται η αντικατάσταση
μιας υφιστάμενης μετο-
χής με περισσότερες με-
τοχές μικρότερης αξίας η
κάθε μια, χωρίς όμως να
επηρεάζεται καθόλου η

συνολική τους αξία, η οποία θα πρέπει
να ισούται με την αξία της μετοχής πριν
τη διαίρεση. Βασικό λόγο της διαίρεσης
αυτής αποτελεί η όσο το δυνατόν καλύ-
τερη εμπορευσιμότητα των μετοχών. 

Μάριος Χαραλαμπίδης
Καθηγητής Διοίκησης και Οικονομικών 

Cyprus Institute of Marketing / The Cyprus
Business School

Ραντεβού στις 29 του μηνός για τα νομοσχέδια. Μάλλον από εδώ και πέρα κάθε Ιούλιος θα είναι ζεστός για τη Βουλή.

Τα τελευταία πέντε χρόνια στην
Κύπρο έχει προωθηθεί μια σειρά
από χρηματοδοτικά εργαλεία για
την ενίσχυση του ιδιωτικού τομέα
και των μικρομεσαίων επιχειρή-
σεων. Κατά τη δύσκολη περίοδο
της οικονομικής κρίσης, όταν η
πρόσβαση στη χρηματοδότηση
ήταν σχεδόν αδύνατη, τα χρημα-
τοδοτικά σχέδια από την Ευρω-
παϊκή Τράπεζα Επενδύσεων
(ΕΤΕπ), το Ευρωπαϊκό Ταμείο Επεν-
δύσεων και τα διαρθρωτικά ταμεία,
ήταν καθοριστικής σημασίας για
την επιβίωση και την επέκταση
των κυπριακών επιχειρήσεων. 

Λόγω των αυστηρών διαδικα-
σιών του παραδοσιακού τρόπου
παροχής δανείων από τις τράπεζες,
η πρόσβαση στη χρηματοδότηση
εξακολουθεί να παραμένει μια με-
γάλη πρόκληση για τις επιχειρήσεις
στην Κύπρο, και ιδιαίτερα για τις
startups. Παρά τη μεγάλη ρευστό-
τητα που υπάρχει στο τραπεζικό
μας σύστημα, οι τράπεζες δεν πα-
ρέχουν δανειοδότηση χωρίς τις
απαιτούμενες εξασφαλίσεις και
ιδιαίτερα προς υψηλού ρίσκου επι-
χειρήσεις. Γι’ αυτό άλλωστε τα τε-
λευταία χρόνια, όλο και περισσό-
τερες επιχειρήσεις ψάχνουν για
εναλλακτικές πηγές χρηματοδό-
τησης.  

Το 2017, η ΕΤΕπ διεξήγαγε με-
λέτη για την καταγραφή των χρη-
ματοδοτικών κενών των κυπρια-
κών επιχειρήσεων σε σχέση με τα
προσφερόμενα χρηματοδοτικά
προϊόντα. Ένα από τα αποτέλεσμα
της μελέτης ήταν η άκρως ενδια-
φέρουσα καταγραφή του κενού
ύψους €35 εκ στη χρηματοδότηση
κεφαλαίου σε επιχειρήσεις. Το γε-
γονός αυτό κατέδειξε ότι η αγορά
της χρηματοδότησης κεφαλαίου
άρχισε να ωριμάζει επιτέλους και
στην Κύπρο, καθώς οι μικρομεσαίες
επιχειρήσεις γίνονται πιο δεκτικές
στην παραχώρηση μετοχικού κε-
φαλαίου σε αντάλλαγμα για τη
χρηματοδότησή τους, κάτι που
ενισχύθηκε περαιτέρω και λόγω
της οικονομικής κρίσης που βίωσε
ο ιδιωτικός τομέας. 

Η χρηματοδότηση κεφαλαίου
μπορεί να καταστεί μια αξιόλογη
εναλλακτική για τις εταιρείες υψη-
λού ρίσκου και περιορισμένων
εξασφαλίσεων γιατί μέσω αυτής
της εναλλακτικής, παρέχεται άμεση
χρηματοδότηση αλλά και δεξιό-
τητες για την περαιτέρω ανάπτυξη
των επιχειρήσεων. Σήμερα η κυ-
πριακή αγορά χρηματοδότησης
κεφαλαίου είναι από τις λιγότερο
ανεπτυγμένες στην Ευρώπη, πράγ-
μα το οποίο αποτελεί σημαντικό
μειονέκτημα για την ανταγωνι-
στικότητα των επιχειρήσεών μας.

Το σημερινό οικονομικό περι-
βάλλον ευνοεί τη δημιουργία ενός
Επενδυτικού Ταμείου για την πα-
ροχή χρηματοδότησης κεφαλαίου
(Equity Fund), το οποίο θα ενισχύ-
σει την ανταγωνιστικότητα των
επιχειρήσεών μας και θα τονώσει
περαιτέρω την ανάπτυξη. Λόγω
των νέων δεδομένων που επέφερε
η οικονομική κρίση, οι κυπριακές

επιχειρήσεις εμφανίζονται πιο
έτοιμες και πιο ώριμες για να διεκ-
δικήσουν τέτοιου είδους χρημα-
τοδότηση. Άλλωστε, το πιο ση-
μαντικό βήμα προς αυτή την κα-
τεύθυνση είναι η αλλαγή της νο-
οτροπίας και της επιχειρηματικής
μας κουλτούρας, η οποία θα επέλθει
σταδιακά μέσω της απόκτησης
γνώσεων και εμπειριών στο συγ-
κεκριμένο τομέα.

Σε αυτό το πλαίσιο κυμαίνεται
και η πρόσφατη πρόταση που πα-
ρουσίασε το Εθνικό Συμβούλιο Οι-
κονομίας και Ανταγωνιστικότητας,
για τη δημιουργία ενός τέτοιου
Ταμείου, με βάση τις διεθνείς βέλ-
τιστες πρακτικές. Όπως παρου-
σιάστηκε από το Συμβούλιο, τα
οφέλη από τη δημιουργία του Τα-
μείου στην Κύπρο είναι πολλαπλά
και σημαντικά, μεταξύ των οποίων,
η αντιμετώπιση του εξαιρετικά
υψηλού επιπέδου μόχλευσης και
χρέους των κυπριακών επιχειρή-
σεων, η προσέλκυση επενδύσεων
σε ένα ευρύ φάσμα οικονομικών
τομέων με στόχο την ενίσχυση
της βιώσιμης ανάπτυξης, η δημι-
ουργία νέων θέσεων εργασίας στον
ιδιωτικό τομέα, η εισαγωγή νέων
τεχνολογιών και νέων βέλτιστων
διεθνών εταιρικών πρακτικών και
η ενδυνάμωση της καινοτομίας
και του εκσυγχρονισμού των κυ-
πριακών επιχειρήσεων.

Λαμβάνοντας τα πιο πάνω υπό-
ψη, καθίσταται επιβεβλημένη σή-
μερα η προώθηση της δημιουργίας
ενός κρατικού Επενδυτικού Τα-
μείου στην Κύπρο. Για να καταστεί
επιτυχία το εν λόγω εγχείρημα,
οι ακόλουθοι παράγοντες πρέπει
να ληφθούν υπόψη: (α) το Ταμείο
θα πρέπει να λειτουργεί με βάση
τους κανόνες της αγοράς, να έχει
την απαραίτητη ευελιξία και να
προωθεί διαφανείς διαδικασίες,
(β) το κράτος δεν πρέπει να έχει
εμπλοκή στη λήψη επενδυτικών
αποφάσεων, καθώς ο ρόλος του
θα πρέπει να περιοριστεί στην
παρακολούθηση της εφαρμογής
της επενδυτικής πολιτικής που
θα προωθεί, (γ) το Ταμείο θα πρέπει
να λειτουργεί σε ένα σωστό επο-
πτικό περιβάλλον, ούτως ώστε να
δημιουργεί συνθήκες ασφάλειας
για την προσέλκυση συν-επενδυ-
τών από τον ιδιωτικό τομέα, (δ)
θα πρέπει να προωθηθούν διαφα-
νείς διαδικασίες προσφορών για
την εξεύρεση του Διαχειριστή του
Ταμείου, (ε) ο Διαχειριστής, ο οποί-
ος θα εφαρμόζει την επενδυτική
πολιτική του κράτους, θα πρέπει
να είναι άτομο με σημαντική εμ-
πειρία και διασυνδέσεις στον εν
λόγω τομέα.  

Είμαι βέβαιη ότι με βούληση,
σωστό προγραμματισμό και με-
θοδικότητα, θα μπορέσουμε σύν-
τομα στην Κύπρο να θέσουμε γερές
βάσεις για την ενίσχυση της αγοράς
χρηματοδότησης κεφαλαίου, με
στόχο την ενίσχυση και τη στήριξη
των κυπριακών μας επιχειρήσεων. 

Η Σάβια Ορφανίδου είναι
οικονομολόγος.

Σίγουρα για τους αστροναύτες του
μέλλοντος, που θα φθάσουν μέχρι
τον Αρη, θα θεωρείται σημαντικό
πλεονέκτημα να μπορούν να καθί-
σουν στο τραπέζι και να απολαύ-
σουν άφθονα λαχανικά.

Το εξαιρετικά αφιλόξενο περι-
βάλλον στον Κόκκινο Πλανήτη,
όμως, καθιστά την καλλιέργεια τρο-
φίμων μεγάλη πρόκληση. Σήμερα,
ωστόσο, οι επιστήμονες πιστεύουν
ότι έλυσαν το πρόβλημα με φύλλα
ενός υλικού που μπορεί να μετα-
τρέψει την άνυδρη και κρύα επι-
φάνεια του Αρη σε γη ιδανική για
καλλιέργειες.

Τα φύλλα «αεροπηκτώματος»
λειτουργούν μιμούμενα το φαινό-
μενο του θερμοκηπίου στη Γη,
όπου η ηλιακή ενέργεια παγιδεύε-
ται στον πλανήτη μέσω αερίων
όπως το διοξείδιο του άνθρακα
και άλλα. Εφόσον αναπτυχθούν
στις κατάλληλες περιοχές του Αρη,
αυτά τα φύλλα θα αυξήσουν τη
θερμοκρασία του εδάφους, λιώ-

νοντας ταυτόχρονα τον πάγο που
υπεδάφους τόσο, ώστε να παρα-
μείνουν τα φυτά ζωντανά.

Ο Ρόμπιν Γουόρντγουερθ, που
ανέπτυξε την τεχνολογία στο Πα-
νεπιστήμιο Χάρβαρντ, επισημαίνει
ότι, «αν θέλουμε να δημιουργή-
σουμε βιώσιμα οικοσυστήματα σε
έναν άλλο πλανήτη χρησιμοποι-
ώντας την τεχνολογία που διαθέ-
τουμε σήμερα, τότε αυτή η προ-
σέγγιση θα μπορούσε να αποδειχ-
θεί εξαιρετικά χρήσιμη. Καθώς τα

φύλλα μπορούν να επεκταθούν
όσο θέλουμε, μπορεί να καλύψουμε
έκταση από μερικά τετραγωνικά
μέτρα μέχρι πολύ μεγάλες επιφά-
νειες πάνω στον πλανήτη».

Αν ποτέ οι άνθρωποι αποφασί-
σουν να αποικίσουν άλλα ουράνια
σώματα, πέρα από τη Γη, όπως συ-
νιστούσε ο αείμνηστος Στίβεν Χό-
κινγκ ότι πρέπει να κάνουμε, η καλ-
λιέργεια βρώσιμων ειδών είναι ικα-
νότητα που θα πρέπει να αποκτή-
σουμε. Ωστόσο, οι συνθήκες που
επικρατούν στον Αρη κάθε άλλο
παρά ευνοϊκές είναι για κάτι τέτοιο.
Ο πλανήτης είναι παγωμένος και
ξηρός, «βομβαρδίζεται» από ακτι-
νοβολία, το επιφανειακό έδαφος
πιθανώς να περιέχει τοξικά χημικά,
και η ατμόσφαιρά του διαθέτει πολύ
μικρές συγκεντρώσεις αζώτου.

Φυσικά, τα φύλλα «αεροπηκτώ-
ματος» δεν επιλύουν το σύνολο των
προβλημάτων, αλλά μπορούν να
βοηθήσουν τους μελλοντικούς τα-
ξιδευτές του σύμπαντος να δημι-

ουργήσουν γόνιμες οάσεις σε έρη-
μους πλανήτες, έτσι ώστε φυτά, αλ-
λά και άλλοι οργανισμοί που φω-
τοσυνθέτουν, να μπορέσουν να ρι-
ζώσουν. Καθώς όλα αυτά τα είδη
ζωής θα αναπτύσσονται μόνον κάτω
από τα φύλλα «αεροπηκτώματος»,
ο κίνδυνος μόλυνσης του υπόλοιπου
Αρη με γήινες μορφές ζωής είναι
ουσιαστικά αμελητέος, επισημαίνει
ο Ρόμπιν Γουόρντγουερθ.

Το «αεροπήκτωμα», που χρησι-
μοποιείται για να δημιουργηθούν
τα φύλλα, αποτελείται από αέρα
κατά 97%, ενώ το υπόλοιπο είναι
ένα ελαφρύ δίκτυο πυριτίου. Οι επι-
στήμονες, μεταξύ των οποίων ερευ-
νητές στη NASA και στο Πανεπι-
στήμιο του Εδιμβούργου, έδειξαν
ότι τα φύλλα αυτά παρεμποδίζουν
την επικίνδυνη υπεριώδη ακτινο-
βολία, επιτρέπουν τη διέλευση του
ορατού φωτός, ώστε να γίνεται φω-
τοσύνθεση, και παγιδεύουν αρκετή
ζέστη, έτσι ώστε να λιώσουν οι πά-
γοι του αρειανού υπεδάφους.

Eξαιρετικά αφιλόξενες είναι οι συνθήκες που επικρατούν στον Αρη. Ωστό-
σο, χάρη στη σύγχρονη τεχνολογία, κάποιες εκτάσεις του είναι δυνατόν να
γίνουν καλλιεργήσιμες.

Μπορούμε να καταστήσουμε καλλιεργήσιμο τον Κόκκινο Πλανήτη
������

Τα φύλλα «αεροπηκτώ-
ματος» λειτουργούν 
μιμούμενα το φαινόμενο
του θερμοκηπίου 
στη Γη, όπου η ηλιακή
ενέργεια παγιδεύεται
στον πλανήτη.



Tην Κυριακή 28 Iουλίου μαζί με την Καθημερινή
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Should digital 
transformation be on your 
agenda, or running it?

yourr  

Με ταχείς ρυθμούς 
ο ψηφιακός 
μετασχηματισμός 
των επιχειρήσεων
Ο τραπεζικός τομέας παραδοσιακά και νομοτελειακά 
ωθεί τις τεχνολογικές εξελίξεις, τονίζει ο Μάριος Καπιρής

Συνέντευξη στον 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

Συνολικά, 55 χρόνια  από την πρώτη
μέρα δραστηριοποίησής της στην
Κύπρο  συμπληρώνει φέτος η IBM,
μία από τις μεγαλύτερες και παλαι-
ότερες εταιρείες στον τομέα της
πληροφορικής και τεχνολογίας στην
εγχώρια αγορά. Η ΙΒΜ σήμερα εστιά-
ζει τη δραστηριότητά της στην ανά-
δειξη σύγχρονων τεχνολογιών που
θα μεταβάλλουν σε σημαντικό βαθμό
το επιχειρηματικό τοπίο το επόμενο
διάστημα. Στη συνέντευξή του στην
«Κ» ο Γενικός Διευθυντής της IBM
Κύπρου, Μάριος Καπιρής, τονίζει
πως ο ψηφιακός μετασχηματισμός
στις επιχειρήσεις σήμερα συντελείται
με ταχύτατους ρυθμούς και εξελίσ-
σεται πιο γρήγορα από όλους τους
προηγούμενους μετασχηματισμούς.
Υπογραμμίζει πως η τεχνολογία είναι
καταλυτικός παράγοντας, όχι μόνο
για την ανάπτυξη της επιχειρημα-
τικότητας αλλά και την ανάκαμψη
της οικονομίας. Τέλος, ο κ. Καπιρής
αναφέρει πως η στρατηγική συνερ-
γασία με την Τράπεζα Κύπρου απο-
τελεί ένα παράδειγμα υιοθέτησης
των πιο πρόσφατων και αναδυόμε-
νων τεχνολογιών. 
- Πώς συμβάλλει η IBM στον ψη-
φιακό μετασχηματισμό των επι-
χειρήσεων;

- Η IBM υλοποιεί καινοτόμα και
σύνθετα έργα που αναδεικνύουν το
εύρος των υπηρεσιών και λύσεων
που προσφέρει, καθώς και το ση-
μαντικό ρόλο που διαδραματίζει η
τεχνολογία στον ψηφιακό μετασχη-
ματισμό των σύγχρονων επιχειρή-
σεων. Διαθέτουμε βαθιά γνώση  σε
τομείς επιχειρησιακού μετασχημα-
τισμού, με τεχνολογικές και συμ-
βουλευτικές υπηρεσίες που κινούνται
σε  όλο το φάσμα ενός οργανισμού,
από την αναδιοργάνωση, αυτομα-
τοποίηση και ψηφιοποίηση των  δια-
δικασιών, τη διαχείριση των εφαρ-
μογών, τον εξορθολογισμό των λει-
τουργιών και την εν γένει  βελτι-
στοποίηση της λειτουργίας μιας επι-
χείρησης. Σήμερα στην Κύπρο, υλο-
ποιούμε έργα σε κορυφαίους οργα-
νισμούς και επιχειρήσεις στην χώρα
αξιοποιώντας τις νέες τεχνολογίες
και τις υψηλές δεξιότητες του αν-
θρώπινου δυναμικού της ΙΒΜ εστιά-
ζοντας επιπλέον: στο Cloud και τις
Υπηρεσίες Διαχείρισης και Λειτουρ-
γίας Τεχνολογικών Υποδομών (Μa-
naged Services), στην Ασφάλεια
υποδομής πληροφορικής, στη βελ-
τιστοποίηση της Εμπειρίας του Πε-
λάτη, στην αξιοποίηση των Bigdata
και των Analytics  και στον ευρύτερο
εκσυγχρονισμό και την αναβάθμιση
των κεντρικών υποδομών των ορ-
γανισμών για να επιταχύνουμε τον
ψηφιακό μετασχηματισμό τους. 
- Πόσο τεχνολογικά εξελιγμένες
είναι οι κυπριακές επιχειρήσεις;
Οι τράπεζες της Κύπρου συγκε-
κριμένα;

- Ο ψηφιακός μετασχηματισμός

στις επιχειρήσεις σήμερα συντε-
λείται με ταχύτατους ρυθμούς και
εξελίσσεται πιο γρήγορα από όλους
τους προηγούμενους μετασχημα-
τισμούς. Στο πλαίσιο αυτό, οι κυ-
πριακές επιχειρήσεις υιοθετούν με
ταχύτητα τις αναδυόμενες τεχνο-
λογίες και μετασχηματίζουν τα επι-
χειρηματικά τους μοντέλα με στόχο
να γίνουν ανταγωνιστικές στο παγ-
κόσμιο επιχειρηματικό στερέωμα.
Η πρόσφατη οικονομική κρίση απο-
τέλεσε παροδικά τροχοπέδη στην
ανάπτυξη, σήμερα όμως υπάρχει η
διάθεση, η ικανότητα και οι δεξιό-
τητες στη χώρα ώστε να αξιοποι-
ηθούν στο έπακρο οι σύγχρονες τε-
χνολογίες καθώς δημιουργούν τε-
ράστιο περιθώριο ανάπτυξης και
ωθούν την εξωστρέφεια προσφέ-
ροντας ένα ανταγωνιστικό μοντέλο
για την εσωτερική αλλά και την

παγκόσμια αγορά. Ο τραπεζικός το-
μέας παραδοσιακά -και θα έλεγα
και νομοτελειακά - ωθεί τις εξελίξεις
και παρακολουθεί στενά την τεχνο-
λογική πρόοδο έτσι ώστε να παρέχει
υψηλών προδιαγραφών υπηρεσίες
στους πελάτες τους.

Αναγκαίο συστατικό
- Εκτιμάτε ότι η τεχνολογική εξέ-
λιξη είναι ο μόνος τρόπος επι-
βίωσης μιας επιχείρησης;

- Αδιαμφισβήτητα, η τεχνολογία
είναι καταλυτικός παράγοντας όχι
μόνο για την ανάπτυξη της επιχει-
ρηματικότητας αλλά και την ανά-
καμψη της οικονομίας. Η εξέλιξη
των τεχνολογιών πληροφορικής
πραγματοποιείται με τέτοιους ρυθ-
μούς που επηρεάζεται και ο τρόπος
λειτουργίας της παγκόσμιας οικο-
νομίας. Υπό αυτό το πρίσμα, ο ψη-
φιακός μετασχηματισμός είναι βα-
σικό και αναγκαίο συστατικό των
σύγχρονων οικονομιών και συνει-
σφέρει τα μέγιστα στην  ανάπτυξή
τους, αλλά βέβαια δεν αποτελεί τον
μόνο αναγκαίο παράγοντα. Απαι-
τείται εθνική ψηφιακή  στρατηγική
και σχέδιο δράσης καθώς και υπο-
στήριξη της επιχειρηματικότητας
σε πολλά επίπεδα για να επιτευχθεί
όχι μόνο η επιβίωση, αλλά και η
ενίσχυση της ανταγωνιστικότητας
στο σύγχρονο παγκόσμιο στερέωμα.
Σήμερα, η IBM υποστηρίζει τους
πελάτες της να προχωρήσουν στο

επόμενο πλέον  στάδιο του ψηφια-
κού μετασχηματισμού και να αν-
τιμετωπίσουν τις αντίστοιχες προ-
κλήσεις που γεννά η 4η βιομηχανική
επανάσταση. Αναδυόμενες δε τε-
χνολογίες όπως το Cloud, η Τεχνητή
Νοημοσύνη, το Blockchain, το In-
ternet of Things (IoT) και το  Security
οικοδομούν  το έργο του ψηφιακού
επαναπροσδιορισμού των επιχει-
ρήσεων. 

Τράπεζα Κύπρου
- Ποια είναι η εμπειρία σας από
την εκτέλεση ενός τέτοιου έργου
ψηφιακού μετασχηματισμού με
την Τράπεζα Κύπρου;

- Αδιαμφισβήτητα, η στρατηγική
συνεργασία με την Τράπεζα Κύπρου
αποτελεί ένα παράδειγμα υιοθέτη-
σης των πιο πρόσφατων και ανα-
δυόμενων τεχνολογιών, που προσ-
δίδουν αυξημένη αξία στους πελάτες
και στη χώρα. Πρόκειται, όντως,
για ένα πολύ σημαντικό έργο, με-
γάλης κλίμακας, που απαιτούσε τε-
χνογνωσία, μεθοδολογία και ψη-
φιακές δεξιότητες για την παροχή
υπηρεσιών που κινήθηκαν από την
αναδιοργάνωση, εξορθολογισμό,
ψηφιοποίηση και αυτοματοποίηση
διαδικασιών και μια σύγχρονη και
αποτελεσματική τεχνολογική υπο-
δομή με δυνατότητα κλιμάκωσης
και ευελιξίας για βελτιωμένες λει-
τουργικές επιδόσεις. Η αναβάθμιση
της εμπειρίας του πελάτη της Τρά-
πεζας, μέσω ορατών και θετικών
αλλαγών στην αλληλεπίδρασή του
με την Τράπεζα, αποτέλεσε και το
βασικό στόχο του συγκεκριμένου
προγράμματος. Για να επιτευχθεί
ο στόχος και στο πλαίσιο του έργου
αυτού, κινηθήκαμε σε δύο άξονες:
o ένας προς την κατεύθυνση κινη-
τοποίησης και μεταφοράς τεχνο-
γνωσίας από το εξωτερικό, καθώς
η ΙΒΜ  ως διεθνής οργανισμός έχει
πρόσβαση σε δεξιότητες και εξει-
δικευμένο ανθρώπινο δυναμικό,
αντλώντας γνώση  μέσα από  βέλ-
τιστες πρακτικές και υλοποιήσεις
που πραγματοποιεί σε οργανισμούς
και επιχειρήσεις ανά τον κόσμο,
και ο δεύτερος προς την κατεύθυνση
της ενίσχυσης του γραφείου μας
στην Κύπρο με νέους επαγγελματίες,
επιστήμονες και μηχανικούς, που
διαθέτουν  ψηφιακές δεξιότητες σε
αναδυόμενους τομείς υψηλής ζή-
τησης. Με την εν λόγω συνδυαστική
προσέγγιση καταφέραμε τα μέγιστα
αποτελέσματα ενισχύοντας ακόμα
περισσότερο  την  τοπική μας εμ-
πειρία σε σύνθετα έργα που απαι-
τούν όχι μόνο τεχνολογίες αιχμής,
αλλά και υψηλών προδιαγραφών
δεξιότητες και καινοτομία στην με-
θοδολογία, προσέγγιση και υλοποί-
ηση. Ταυτόχρονα, επιδιώξαμε να
ενισχύσουμε μέσα από αυτό το πρω-
τοποριακό έργο το ψηφιακό απο-
τύπωμα της χώρας και να δημιουρ-
γήσουμε ευκαιρίες απασχόλησης
σε υψηλής ποιότητας και μεγάλης
ζήτησης θέσεις εργασίας.

- Βλέπουμε ότι έχουν γίνει κάποια
βήματα υιοθέτησης της τεχνο-
λογίας blockchain στον ιδιωτικό,
αλλά καλώς εχόντων των πραγ-
μάτων και στο δημόσιο τομέα
της Κύπρου. Πρώτον, είναι εφικτή
η υιοθέτηση και κατά δεύτερον
ποια τα οφέλη;

- Πράγματι, είναι θετικό να δια-
πιστώνονται ενέργειες και από το
δημόσιο τομέα της Κύπρου για την
προώθηση και ανάπτυξη της τε-
χνολογίας Βlockchain, πρωτοβουλίες
που θα συμπεριλάβουν την Κύπρο
στον ευρωπαϊκό και παγκόσμιο ψη-
φιακό χάρτη. Oι τεχνολογίες γύρω
από το Blockchain διαφαίνεται ότι
θα αλλάξουν τον τρόπο με τον οποίο
οι επιχειρήσεις πραγματοποιούν
τις συναλλαγές τους, καθιστώντας
τις πιο απλές, γρήγορεςκαι ασφαλείς.
Το blockchain – είναι επί της ουσίας
ένα shared ledger που καταγράφει
το ιστορικό των ψηφιακών συναλ-
λαγώνσε μια αξιόπιστη, αμετάβλητη
και ασφαλή μορφή. Παρουσιάζει δε
ευκαιρίες για ανατρεπτική καινο-
τομία, μεταβάλλοντας τον τρόπο
με τον οποίο τα επιχειρηματικά
δίκτυα ανταλλάσσουν αξία καθώς
επιτρέπει στις επιχειρήσεις να συ-
ναλλάσσονται γρηγορότερα με υψη-

λά επίπεδα ασφάλειας, διαφάνειας
και εμπιστοσύνης. Η εν λόγω τε-
χνολογί προβλέπεται να αποτελέσει
για τις ασφαλείς και έμπιστες ψη-
φιακές συναλλαγές ό,τι αποτέλεσε
το Ιnternet για τις πληροφορίες και
τα δεδομένα. Ηδη, έχει ξεκινήσει
να χρησιμοποιείται σε διάφορους
κλάδους μεταβάλλοντας ριζικά τις
παραδοσιακές επιχειρηματικές δια-
δικασίες και αλληλεπιδράσεις,
μειώνοντας το χρόνο, το κόστος
και το ρίσκο. Η ΙΒΜ πρωτοπορεί με
συγκεκριμένες συνέργειες στην εν
λόγω τεχνολογία  που δεν περιορί-
ζεται μόνο στον τραπεζικό χώρο
(με κοινοπραξίες τραπεζών όπου η
πλατφόρμα blockchain αξοποιείται
για συναλλαγές) αλλά σε τομείς
όπως η αλυσίδα τροφίμων, η ενέρ-
γεια, η ναυτιλία, τα logistics, το χρη-
ματιστήριο κ.ά.
- Ποιές είναι οι αναδυόμενες τε-
χνολογίες οι οποίες διαφαίνεται
ότι θα αλλάξουν το επιχειρημα-
τικό τοπίο στο μέλλον και θα επη-
ρεάσουν και την καθημερινότητά
μας;

- Οι νέες ψηφιακές τάσεις αγγίζουν
όλες τις πτυχές της καθημερινότητας
του πολίτη και επηρεάζουν, όπως
προαναφέραμε, την ανταγωνιστι-

κότητα μιας χώρας. Θα έλεγα δε ότι
εστιάζουν σε τρεις άξονες, με πρώτο
και σημαντικότερο τα δεδομένα.
Τα δεδομένα που παράγουμε σήμερα
σε μεγάλο όγκο και αριθμό, καθώς
και η δυνατότητα να τα συλλέγουμε
και να τα επεξεργαζόμαστε για να
αντλούμε γνώση τα μετατρέπει σε
ένα φυσικό πόρο ανυπολόγιστης
αξίας. Ο δεύτερος πυλώνας είναι ο
τρόπος που παρέχουμε και κατα-
ναλώνουμε υπηρεσίες που σήμερα
πρέπει να συντελείται σε μεγάλο
βαθμό μέσα από το cloud. Και τέλος
η τεχνητή νοημοσύνη και τα γνω-
σιακά συστήματα, που βοηθούν
προς την κατεύθυνση επίλυσης
προβλημάτων που ως τώρα φάντα-
ζαν ανεπίλυτα καθώς έχουν τη δυ-
νατότητα να επεξεργάζονται  προς
όφελός μας τεράστιο όγκο δεδομέ-
νων, μαθαίνοντας μέσω της αλλη-
λεπίδρασης με αυτά, παρέχοντας
γνώση και ενισχύοντας  επί της ου-
σίας την ανθρώπινη ευφυία. Οι εν
λόγω τεχνολογίες αλλάζουν και θα
αλλάξουν και στο μέλλον ριζικά το
επιχειρηματικό τοπίο και πάγια δέ-
σμευσή της ΙΒΜ είναι η ενσωμά-
τωσή τους προς όφελος των πελα-
τών, των οργανισμών και της ευ-
ρύτερης κοινωνίας.

- Φέτος συμπληρώνονται 55 χρόνια
παρουσίας της IBM στην Κύπρο. Πώς
κινείται σήμερα η ΙΒΜ στην κυπριακή
αγορά;
- Η IBM αναπτύσσει διαχρονικά
καινοτόμες τεχνολογίες και λύ-
σεις που βοηθούν τις επιχειρή-
σεις και οργανισμούς να δραστη-
ριοποιούνται δυναμικά και αντα-
γωνιστικά κάθε εποχή.  Σήμερα,
μέσα από ένα ευρύτατο χαρτοφυ-
λάκιο, η ΙΒΜ υποστηρίζει τις πλη-
ροφοριακές υποδομές των μεγα-
λύτερων εταιρειών της κυπρια-
κής οικονομίας. Η πελατειακή μας
βάση είναι πολύ ισχυρή, καθώς
έχουμε συνδέσει το όνομά μας με
αυτό που ονομάζουμε Τεχνολο-
γίες & Υπηρεσίες Πληροφορικής
στη χώρα.  Επενδύουμε συνεχώς
σε δεξιότητες και ανθρώπινο δυ-
ναμικό, ενισχύοντας την παρου-
σία μας στην Κύπρο με στόχο να
παρέχουμε τις πλέον σύγχρονες
τεχνολογίες και υπηρεσίες στους
πελάτες μας τόσο στο δημόσιο

όσο και στον ιδιωτικό τομέα.
- Ποια η εμπειρία σας από την τοπική
αγορά και ποιες οι διαφορές με άλλες
μεσογειακές χώρες;
- Η Κύπρος σε σχέση με άλλες με-
σογειακές χώρες  έχει καταφέρει
τα τελευταία τρία χρόνια να έχει
μια γρήγορη ανάκαμψη στην οι-
κονομία με σημαντική αύξηση,
χρόνο με το χρόνο, στο  ΑΕΠ.
Ιδιωτικοί οργανισμοί, και κυρίως
οργανισμοί στο τραπεζικό και
ασφαλιστικό τομέα στην προσπά-
θειά τους για γρήγορη ανάκαμψη
έχουν αναγνωρίσει πλήρως ότι η
επένδυση στην τεχνολογία και
στο ψηφιακό τους  μετασχηματι-
σμό είναι μονόδρομος στο να κερ-
δίσουν γρήγορα το έδαφος που
είχαν χάσει κατά τη διάρκεια της
οικονομικής κρίσης. Ο δημόσιος
και ευρύτερος ημικρατικός τομέ-
ας έχουν επίσης αναγνωρίσει την
σημασία της τεχνολογικής ανα-
βάθμισης ως ένα  βασικό άξονα
της εθνικής στρατηγικής.  Είναι

σημαντικό,  δημόσιος και ιδιωτι-
κός τομέας να συνεργαστούν
ακόμη περισσότερο προς αυτή τη
κατεύθυνση, ενισχύοντας κοινές
πρωτοβουλίες, όπως για παρά-
δειγμα το Blockchain initiative
που ανάφερα πιο πάνω, το Inter-
net of Things, το Cloud, το Artifi-
cial Intelligence and Robotics , τα
Smart Cities και το Quantum com-
puting. Σαν ΙΒΜ, προσπάθειά μας
είναι να συμβάλουμε στο μέγιστο
σε αυτές τις εξελίξεις, μεταφέ-
ροντας εμπειρία και τεχνογνωσία
από άλλες αγορές, αλλά και πα-
ράλληλα να βοηθήσουμε στην
ενίσχυση την καινοτομίας και των
νεοφυών επιχειρήσεων.  Είναι
σημαντικό για μας μέσα από τα
έργα τα οποία εκτελούμε να με-
ταφέρουμε αυτή την τεχνογνω-
σία στους νέους μας προσφέρον-
τάς τους την εξειδίκευση και την
εμπειρία  που απαιτείται για να
εξοπλισθούν με δεξιότητες στις
αναδυόμενες αυτές τεχνολογίες.

Παροχή σύγχρονων τεχνολογιών και υπηρεσιών

�������

«Η οικονομική κρίση
αποτέλεσε τροχοπέδη
στην ανάπτυξη, σήμερα
όμως υπάρχει η διάθε-
ση, η ικανότητα και οι
δεξιότητες στη χώρα
ώστε να αξιοποιηθούν
στο έπακρο οι σύγχρο-
νες τεχνολογίες».

«Oι τεχνολογίες γύρω από το Blockchain διαφαίνεται ότι θα αλλάξουν τον τρόπο με τον οποίο οι επιχειρήσεις πραγματο-
ποιούν τις συναλλαγές τους, καθιστώντας τις πιο απλές, γρήγορες και ασφαλείς», αναφέρει ο Διευθυντής της ΙΒΜ Κύπρου.
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Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

Τέσσερις πωλήσεις μη εξυπηρε-
τούμενων δανείων, έχουν γίνει έως
τώρα στο κυπριακό τραπεζικό σύ-
στημα. Σε τρεις έχει προχωρήσει
η Τράπεζα Κύπρου και σε μία η Ελ-
ληνική Τράπεζα. Αρκετός λόγος
έχει γίνει για την δεύτερη μεγάλη
πώληση δανείων που ετοιμάζεται
η Τράπεζα Κύπρου, αυτή του «Helix
2». Ωστόσο, προτού γίνει αυτό,
αναμένεται να πράξει μία μικρό-
τερη, ονόματι «velocity 2». Το όνομα
μόνο τυχαίο δεν είναι, αφού τα δά-
νεια που έχουν επιλεγεί από την
Τράπεζα είναι στα πρότυπα του
project «velocity», δηλαδή δανείων
δίχως εξασφαλίσεις κυρίως λιανικής
τραπεζικής. Αν και η Τράπεζα έχει
κρατήσει ως επτασφράγιστο μυ-
στικό το εν λόγω project, δεν απο-
κλείεται να προχωρήσει σε σχετικές
ανακοινώσεις εντός Αυγούστου.
Το χαρτοφυλάκιο που έχει επιλεγεί
θα είναι επί της ουσίας μία επανά-
ληψη – ίδιο προφίλ με το «velocity».
Οι πρώτες πληροφορίες το θέλουν
να περιλαμβάνει δάνεια συμβατικής
αξίας 200 – 250 εκατομμυρίων ευρώ.
Υπάρχουν, εξάλλου, αγοραστές
που αγοράζουν τέτοια χαρτοφυ-
λάκια. Αποδείχτηκε και από το «ve-
locity», όπου η APS Delta s.r.o αγό-
ρασε χαρτοφυλάκιο προβληματικών
και μη εξασφαλισμένων δανείων
κυρίως λιανικής τραπεζικής, συμ-
βατικής αξίας 245 εκατ. ευρώ. Η
μεικτή λογιστική αξία του ανήλθε
στα 33 εκατ. στο τέλος Μαρτίου
2019. Το χαρτοφυλάκιο αυτό απο-
τελείτο από 9.700 δανειολήπτες,
τα δάνεια των οποίων βρίσκονταν
σε μεγάλη καθυστέρηση, συμπε-
ριλαμβανομένων 8.800 ιδιωτών και
900 μικρομεσαίων επιχειρήσεων.
Η τιμή της πώλησης και αυτού του
χαρτοφυλακίου δεν θα είναι υψηλή.
Τέτοια χαρτοφυλάκια, παγκοσμίως,

πωλούνται στα 5 – 10 σεντ του
ευρώ και αυτό το χαρτοφυλάκιο
δεν αναμένεται να αποτελέσει εξαί-
ρεση. Είναι εξάλλου μεγάλου ρί-
σκου, αλλά και υψηλής απόδοσης,
αφού αν καταφέρει ο αγοραστής
να ανακτήσει τα χρεωστούμενα,

θα έχει μεγάλο κέρδος. Κέρδος επί-
σης από αυτή την πράξη είχε και
ο άμεσος ανταγωνιστής της Τρά-
πεζας Κύπρου, η Ελληνική Τράπεζα.
Το 50% της APS έχει η Ελληνική
Τράπεζα.

Βάσει των οικονομικών αποτε-
λεσμάτων της Τράπεζας Κύπρου,
έχει πωλήσει μέχρι στιγμής ΜΕΔ
22 εκατ. ευρώ στην CDB Bank το
καλοκαίρι του 2017, πώλησε 33,7
εκατ. ευρώ στην APS τον Φεβρουά-
ριο και προχώρησε και στην πώ-
ληση 2,7 δισ. στην Apollo Global
Management (project helix). Σύνολο
δηλαδή, έως το τέλος του καλοκαι-
ριού η Τράπεζα Κύπρου θα έχει
προβεί σε πωλήσεις προβληματικών
δανείων ύψους 2,8 δισ. ευρώ. Στη
μία και μοναδική άλλη πώληση δα-
νείων που έχει γίνει στο κυπριακό
τραπεζικό σύστημα προχώρησε η

Ελληνική Τράπεζα στις αρχές του
2018 που πώλησε ΜΕΔ στην B2Ka-
pital ύψους 145 εκατ. ευρώ. Από
τα παραπάνω, προκύπτει πως στο
κυπριακό τραπεζικό σύστημα έχουν
γίνει συνολικά πράξεις πωλήσεων
Μη Εξυπηρετούμενων Δανείων
ύψους 2,9 δισεκατομμυρίων ευρώ
και με το «Velocity 2» θα προσεγ-
γίσουν τα 3 δισ. ευρώ.

Πιθανοί αγοραστές
Η τράπεζα βρίσκεται ήδη σε συ-

ζητήσεις με επενδυτές προκειμένου
να πωληθεί το πακέτο που έχει ξε-
χωρίσει. Σύμφωνα με εκτιμήσεις
της αγοράς, οι τιμές πώλησης θα
είναι ικανοποιητικές για το προφίλ
των δανείων αυτών. Ταυτόχρονα,
όμως, αναφέρουν πως μόνο αν ο
νόμος για τις εκποιήσεις παραμείνει
ο ίδιος θα υπάρξει ικανοποιητική

τιμή. Οι αγοραστές που «φλερτά-
ρουν» το πακέτο είναι πάλι η APS,
αλλά και η Gordian, η εταιρεία που
συστάθηκε από την Apollo Global
Management και που αγόρασε τα
ΜΕΔ 2,7 δισ. ευρώ. Η Τράπεζα Κύ-
πρου εξάλλου ήταν ξεκάθαρη κατά
την τελευταία ανακοίνωση των
αποτελεσμάτων της. «Το Συγκρό-
τημα διερευνά ενεργά στρατηγικές
για περαιτέρω επιτάχυνση της μεί-
ωσης του κινδύνου στον ισολογι-
σμό, περιλαμβανομένων σημαντι-
κών πωλήσεων χαρτοφυλακίων»,
είχε πει.

Πρόσθετα, όπως η πώληση του
«velocity» δεν είχε επιπτώσεις στην
κατάσταση λογαριασμού αποτε-
λεσμάτων ή στην κεφαλαιακή θέση
της Τράπεζας Κύπρου, έτσι και η
πώληση του «velocity 2» δεν ανα-
μένεται να έχει επιπτώσεις.

Ετοιμάζεται για «Velocity 2» η Τρ. Κύπρου
Εντός Αυγούστου αναμένεται να ανακοινώσει την πώληση δανείων μηδενικής εξασφάλισης, στα πρότυπα του «Velocity 1»

Φέρνει τρικλοποδιά
Mεγάλος προβληματισμός επι-
κρατεί για τις αλλαγές στο νόμο
των εκποιήσεων, που θα έφερ-
ναν και αναστάτωση στην αγορά
για πωλήσεις δανείων, γεγονός
που ανέφερε και ο Οίκος Moo-
dy’s. Οπως επισημαίνεται σε ανά-
λυση του Οίκου για την προσπά-
θεια αλλαγής του πλαισίου των
εκποιήσεων από τη Βουλή, εκτός
από την αποδυνάμωση της ικανό-
τητας μείωσης των προβληματι-
κών δανείων, οι αλλαγές θα επη-
ρεάσουν την τιμή των πιθανών
πωλήσεων χαρτοφυλακίων ΜΕΔ.
Ταυτόχρονα, προστίθεται, θα
αποτρέψουν τους επενδυτές να
αποκτήσουν άλλα πακέτα δανεί-
ων από κυπριακές τράπεζες λόγω
του ότι υπάρχει αβεβαιότητα σε
σχέση με το χρόνο που θα χρει-
αστεί να εκποιηθούν. Ωστόσο, ο
Οίκος αναφέρει πως ναι μεν μπο-
ρούν να προχωρήσουν σε πωλή-
σεις ΜΕΔ οι τράπεζες και με το
αλλαγμένο πλαίσιο, αλλά θα πρέ-
πει να δοθούν σε πολύ χαμηλές
τιμές γεγονός που θα επηρεάσει
τα κεφάλαιά τους. Σύμφωνα με
το Credit Outlook του Οίκου, ανα-
μένεται ότι οι αλλαγές θα επηρε-
άσουν όλες τις τράπεζες, συμπε-
ριλαμβανομένων της Τράπεζας
Κύπρου και της Ελληνικής. Και οι
δύο τράπεζες διερευνούν τόσο
τις οργανικές, όσο και άλλες
στρατηγικές για να μειώσουν το
μεγάλο απόθεμα των προβλημα-
τικών τους δανείων. Οι αλλαγές
των νόμων για τις εκποιήσεις που
επέστρεψε στη Βουλή ο πρό-
εδρος της Δημοκρατίας αναμένε-
ται να συζητηθούν εκ νέου στην
Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικο-
νομικών στις 29 Ιουλίου. 
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Οι αγοραστές που
«φλερτάρουν» το 
πακέτο είναι πάλι η APS,
αλλά και η Gordian, η
εταιρεία που συστάθηκε
από την ApolloGlobal
Managementκαι αγόρα-
σε τα ΜΕΔ ύψους 2,7 δισ.

Προβληματισμός επικρατεί για τις αλλαγές στο νόμο των εκποιήσεων, γεγονός που θα έφερνε αναστάτωση και στην αγορά για πωλήσεις δανείων.
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Της ΜΑΡΙΑΣ ΗΡΑΚΛΕΟΥΣ

Εβδομήντα χρόνια από την ίδρυσή
της, η ΚΕΑΝ συνεχίζει να πρωτα-
γωνιστεί στον τομέα του λιανικού
εμπορίου και του HORECA. Ο μάρ-
κετινγκ μάνατζερ της εταιρείας Μάρ-
λο Ευριπίδου παραχώρησε συνέν-
τευξη στην «Κ» και μιλά για τους
στόχους της εταιρείας το επόμενο
διάστημα, οι οποίοι βασίζονται στην
επένδυση, στην έρευνα, την ανά-
πτυξη της τεχνογνωσίας και την
αξιοποίηση νέων τεχνολογιών. Ανα-
φέρεται στους μελλοντικούς σχε-
διασμούς της εταιρείας για νέα προ-
ϊόντα και project, τα οποία αναμέ-
νονται μέχρι τον Οκτώβριο του 2019.
Δεν παραβλέπει, ωστόσο, τις προ-
κλήσεις που παρουσιάζει η αγορά,
κυρίως δε με το Brexit.
-Εβδομήντα χρόνια συμπληρώ-
νονται φέτος από τη σύσταση
της εταιρείας. Ποια ήταν η πιο
δύσκολη στιγμή στην πορεία
της εταιρείας; Πώς έχει αλλάξει
η κυπριακή αγορά στο πέρασμα
των χρόνων;

-Μέσα σε 70 χρόνια δραστηριο-
ποίησης, είναι φυσικό μια εταιρεία
να έρθει αντιμέτωπη με διάφορες
προκλήσεις και δυσκολίες. H KEAN,
ακολουθώντας μια επιτυχημένη επι-
χειρηματική στρατηγική, κατάφερε
να τις ξεπεράσει και να καθιερωθεί
στην κυπριακή αγορά. Σημαντικό-
τερη και τραγικότερη δυσκολία, η
καταστροφή που προκάλεσε η τουρ-
κική εισβολή το 1974 που συγκλόνισε
την Κύπρο και επέφερε καίριο πλήγ-
μα στην εταιρεία. Αποθέματα προ-
ϊόντων, αυτοκίνητα διανομής και
όλα τα περιουσιακά στοιχεία στις
κατεχόμενες περιοχές κατασχέθηκαν
από τις κατοχικές αρχές ή μεταφέρ-
θηκαν με τουρκικά πλοία, και μαζί

τους χάθηκαν και οι λογαριασμοί
πελατών και βέβαια η μισή αγορά
της Κύπρου. Εντούτοις, το ένστικτο
επιβίωσης του ιδρυτή εντόπισε νέες
προοπτικές εξαγωγής προϊόντων
στις χώρες της Μέσης και Άπω Ανα-
τολής, με αποτέλεσμα η εταιρεία να
επιβιώσει και να επανακτήσει τις
δυνάμεις της. Το τελευταίο πλήγμα
βέβαια ήταν η οικονομική κρίση
του 2013, τα αποτελέσματα της οποί-
ας ακόμη είναι αισθητά, αν και τεί-
νουν να εξαλειφθούν με την εφαρ-
μογή νέων μεθόδων παραγωγής και
την παράλληλη επιτυχή παρουσία
της εταιρείας στη διεθνή αγορά.
-Ποια η εκτίμησή σας για το λια-
νικό εμπόριο στην Κύπρο; Ποιες
είναι οι προκλήσεις που παρου-
σιάζει;

-Το περιορισμένο μέγεθος της
κυπριακής αγοράς είναι γεγονός.
Εντούτοις η γεωπολιτική θέση της
Κύπρου δίνει διεθνή προοπτική στο
εμπόριό μας, την οποία αξιοποιούμε
ως εταιρεία. Με μια μακροπρόθεσμη
στρατηγική εξαγωγών και χαρτο-
φυλάκιο που περιλαμβάνει 76 κο-
ρυφαίας ποιότητας προϊόντα σε συ-
σκευασία τελευταίας τεχνολογίας
με μοντέρνο design, η KEAN διαθέτει
τα εφόδια να δραστηριοποιείται
στην αγορά της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης και πέρα από αυτή. Άλλη πρό-
κληση, τόσο για την ΚΕΑΝ όσο και
για πολλές άλλες εταιρείες του λια-
νεμπορίου, αποτελεί η διατήρηση
της ανταγωνιστικότητας. Για να
κρατήσουμε το brand μοντέρνο και
ανταγωνιστικό, χρησιμοποιούμε
από τη μια την εμπειρία μας στην
παραγωγή, και από την άλλη εμπε-
ριστατωμένη έρευνα αγοράς και
καινοτόμες ενέργειες μάρκετινγκ. 
-Το Brexit είναι ένα ζήτημα το
οποίο απασχολεί γενικότερα

την κυπριακή αγορά από την
στιγμή που Μεγάλη Βρετανία
είναι η νούμερο ένα αγορά εξα-
γωγών. Είναι κάτι που σας προ-
βληματίζει; 

-Μας προβληματίζει και παρα-
κολουθούμε τις εξελίξεις στενά.
Πολύ περισσότερο λόγω του ότι η
Κύπρος έχει ισχυρούς οικονομικούς,
πολιτικούς και κοινωνικούς δεσμούς
με το Ηνωμένο Βασίλειο. Φαίνεται
πάντως ότι τόσο το Λονδίνο όσο και
η Λευκωσία έχουν διάθεση να επι-
λύσουν ζητήματα που θα τεθούν
ενώπιον τους από μια βρετανική
έξοδο από την Ένωση. Τα θέματα
που αφορούν ποσοστώσεις και δα-
σμούς σε εισαγόμενα προϊόντα και
υπηρεσίες βρίσκονται στο επίκεντρο
του δικού μας ενδιαφέροντος.
-Σε ποιο βαθμό βασίζεται η εται-
ρεία σας στον τομέα του HORE-
CA; Πώς έχει εξελιχθεί αυτός ο
τομέας στο πέρασμα των χρό-
νων;

- Ο τομέας του HORECA απορ-
ροφά το 20% των εργασιών του ομί-
λου και το υπόλοιπο 80% το λιανικό
εμπόριο. Από την στιγμή που υπάρ-

χει ραγδαία αύξηση του τουρισμού
και κατά συνέπεια των ξενοδοχείων
και των χώρων εστίασης, σίγουρα
ενισχύει τον κύκλο εργασιών των
εταιρειών που συνεργάζονται με
τον κλάδο HORECA. Στην περίπτωση
της ΚΕΑΝ, η αύξηση του τουρισμού
σίγουρα έχει ενισχύσει τον κύκλο
εργασιών της εταιρείας σε αυτό τον
τομέα και ανοίγει προοπτικές για
περαιτέρω ανάπτυξη. Ακολουθώντας
μακροπρόθεσμη στρατηγική, πα-
ρακολουθώντας τις τάσεις της αγο-
ράς και μελετώντας τις προτιμήσεις
των καταναλωτών, η ΚΕΑΝ έχει εξε-
λιχθεί σε ένα Όμιλο εταιρειών, ο
οποίος προσφέρει μια τεράστια ποι-
κιλία ποιοτικών προϊόντων που αν-
ταποκρίνονται στις ανάγκες τόσο
του λιανεμπορίου όσο και του τομέα
HORECA. Η ενσωμάτωση νέων προ-
ϊόντων στον Όμιλο και η διανομή
τους υλοποιείται μέσω θυγατρικών
εταιρειών (KEAN Trading, KFL Lo-
gistics Ltd, Kean Food Link Ltd).
Νέα προϊόντα όπως HEINZ, KRAFT,
HP, L&P, AMOY, VITALIA, FARLEYS,
CALVO – τόνος και σαλάτες, Όλυμ-
πος χαλβάς & ταχίνι, GO TAN - no-
odles και σάλτσες, PELLITO NUTS,
τα ελληνικά παγωτά ΚΡΙ-ΚΡΙ και τα
ελληνικά γιαούρτια ΚΡΙ-ΚΡΙ - που
διακρίνονται στην αγορά-, Λαγάκης
– κατεψυγμένα ψάρια αλιεύματα,
MONBAKE GROUP – Berlys,Bellsola,
VI I NAI GROUP κ.ά. διανέμονται
πλέον στο λιανικό εμπόριο, αλλά

και σε HORECΑ. Μεγάλες ποσότητες
και συσκευασίες που καλύπτουν ξε-
νοδοχεία, εστιατόρια και καφετέριες.
Η προσέγγισή μας αυτή διασφαλίζει
τη συνέχιση της επιτυχίας και ανά-
πτυξης της ΚΕΑΝ και την περεταίρω
εδραίωσή της και συμβολή της στο
μέλλον της κυπριακής επιχειρημα-
τικότητας.
-Ποιο το μερίδιο των εξαγωγών
από τις συνολικές πωλήσεις της
εταιρείας; 

-Η εξαγωγική δραστηριότητα
της ΚΕΑΝ καλύπτει το 25% των πω-
λήσεών της και αναπτύσσεται σε
50 χώρες σε 5 ηπείρους, με μεγα-
λύτερη αγορά εξαγωγών την Κίνα,
ενώ στην Ευρώπη την Βρετανία,
την Ελλάδα, την Μάλτα, και την
Σουηδία.Τα προϊόντα για εξαγωγή
είναι χυμοί συσκευασμένοι Tetra-
Pak, συμπυκνώματα χυμών (juice
concentrates), βάσεις για προϊόντα
από χυμούς, αιθέρια έλαια, αναψυ-
κτικά και Squash, ενώ η συμμετοχή
της ΚΕΑΝ με δικό της περίπτερο
στις πιο σημαντικές εκθέσεις Τρο-
φίμων και Ποτών ανά τον κόσμο
ενδυναμώνει την επικοινωνία με
υφιστάμενους πελάτες και προσφέ-
ρει την ευκαιρία εξεύρεσης νέων
πελατών. Το διεθνές μας πελατο-
λόγιο περιλαμβάνει ονόματα όπως
Schweppes, Marksand Spencer,
John West, Royal Jordanian Air-
ways, Carrefour shops, Delta Dai-
ries, Gerber Foods, Μasafietc. 

Επενδύσεις 
με γνώμονα 
την έρευνα 
για την ΚΕΑΝ
Μιλά στην «Κ» ο Μarketing Μanager
του ομίλου Μάρλο Ευριπίδου

Το 20% του κύκλου εργασιών του ομίλου αφορά τον HORECA, τομέας που αναπτύσσει ολοένα και περισσότερη
δυναμική με τα ψηλά επίπεδα του τουρισμού.
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«Μας προβληματίζει 
το Brexit και παρακο-
λουθούμε στενά 
τις εξελίξεις».

Σε πέντε πυλώνες η νέα στρατηγική του Υπουργείου Παιδείας
Του MIXAΛΗ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΥ

Αποφασισμένο για βαθιές τομές και
μεταρρυθμίσεις φαίνεται να είναι
το Υπουργείο Παιδείας, σε μια προ-
σπάθεια να βάλει τέρμα στις παθο-
γένειες του εκπαιδευτικού συστή-
ματος. Εδώ και αρκετό χρονικό διά-
στημα, οι διευθύνσεις του Υπουρ-
γείου επικεντρώνονται στην εκπό-
νηση ενός ολοκληρωμένου σχεδίου
δράσης που θα επηρεάζει όλες τις
βαθμίδες και διευθύνσεις της εκ-
παίδευσης. Όπως είναι σε θέση να
γνωρίζει η «Κ», το Υπουργείο προ-
σανατολίζεται στην εφαρμογή πέντε
βασικών πυλώνων, οι οποίοι σε ορί-
ζοντα διετίας αναμένεται να επιφέ-
ρουν τη συνολική αναμόρφωση του
εκπαιδευτικού συστήματος. Στο
Υπουργείο θέτουν ψηλά τον πήχη
στους τομείς της επιμόρφωσης όλων
των εμπλεκομένων μερών, της εκ-
πόνησης και διάθεσης κατάλληλου
εκπαιδευτικού υλικού (έντυπου και
κυρίως ψηφιακού), καθώς και στη
συνεχή παρακολούθηση των δρά-
σεων αυτών για σκοπούς ανατρο-
φοδότησης και βελτίωσης.

1. Αξιολόγηση του μαθητή:Το συγ-
κεκριμένο μέτρο θα αρχίσει να εφαρ-
μόζεται από τον προσεχή Σεπτέμ-
βριο σε όλους τους μαθητές της
Α’Λυκείου, και από τη σχολική χρο-
νιά 2021-22 θα καλύπτει και τις έξι
βαθμίδες της Μέσης Εκπαίδευσης.
Ο συγκεκριμένος πυλώνας που θα
εφαρμόσει το Υπουργείο, είναι γνω-
στό στην κοινωνία  ως «τετράμηνα»,
και θα επιτρέπει στο Υπουργείο να
ελέγχει τις όποιες αδυναμίες των
μαθητών μέσω της μεθόδου των

κεντρικών εξετάσεων δυο φορές το
χρόνο. Παρά τις όποιες αντιδράσεις
και επιφυλάξεις, το νέο αυτό μέτρο
εξασφάλισε την κοινοβουλευτική
πλειοψηφία και θα εφαρμοστεί από
τη νέα σχολική χρονιά.

2. Αξιολόγηση εκπαιδευτικού έρ-
γου: Μέχρι το τέλος του τρέχοντος
έτους αναμένεται να πάρει την τε-
λική της μορφή η ολοκληρωμένη
πρόταση του Υπουργείου για το σύ-
στημα αξιολόγησης των εκπαιδευ-
τικών και του εκπαιδευτικού έργου.
Για την εκπόνηση αυτού του σχεδίου,
το Υπουργείο διόρισε ειδική επιτρο-
πή υπό τον καθηγητή του Πανεπι-
στημίου Κύπρου Κωνσταντίνο Χρί-
στου, η οποία μέσα από διάλογο με

τους εμπλεκόμενους φορείς, θα είναι
σε θέση να παρουσιάσει την τελική
μορφή του συστήματος. Πληροφο-
ρίες της«Κ»αναφέρουν ότι ιδιαίτερη
βαρύτητα δίδεται στη στήριξη των
εκπαιδευτικών και την συστηματική
αξιολόγησή τους, για να επιτευχθεί
ο στρατηγικός στόχος της αναβάθ-
μισης της ποιότητας της παρεχό-
μενης παιδείαςστους μαθητές. Όπως
χαρακτηριστικά μας ανέφερε πηγή
που παρακολουθεί στενά τις διαδι-
κασίες «το νέο σύστημα θα αποτε-
λέσει μοχλό πίεσης για σοβαρές και
ποιοτικές αλλαγές».

3. Πρόληψη βίας και παραβατι-
κότητας: Ιδιαίτερη έμφαση δίνεται
και στον τομέα της σχολικής πα-
ραβατικότητας. Τα φαινόμενα εν-
δοσχολικής βίας προσλαμβάνουν
τρομακτικές διαστάσεις τα τελευ-
ταία χρόνια, προκαλώντας έντονο
προβληματισμό στη διοίκηση του
Υπουργείου. Το γεγονός μάλιστα
ότι παρουσιάζεται και σε μαθητές
νεαρής ηλικίας, καθιστά επιτακτι-
κή ανάγκη τη λήψη μέτρων. Όπως
πληροφορούμαστε, το Υπουργείο
αποφάσισε τη σύσταση μηχανι-
σμού καταγραφής, παρακολούθη-

σης και έρευνας στα θέματα της
παραβατικότητας, ώστε να διευ-
κολύνεται η αποτελεσματική λήψη
αποφάσεων. 

4. Μαθητές τρίτων χωρών: Οι
αυξημένες μεταναστευτικές ροές
προς την Κύπρο αγγίζουν και τα
δημόσια σχολεία. Το φαινόμενο
της ομαλής ένταξης των παιδιών
αυτών στις σχολικές μονάδες απα-
σχολεί έντονα τόσο το Υπουργείο,
όσο και την κοινότητα των καθη-
γητών η οποία κάνει λόγο για ανάγ-
κη χάραξης στρατηγικής ενσωμά-

τωσης στο παιδαγωγικό σύστημα.
Όπως είναι σε θέση να γνωρίζει

η «Κ», το συγκεκριμένο ζήτημα εν-
τάσσεται πολύ ψηλά στις προτε-
ραιότητες του Υπουργείου, καιπρο-
σανατολίζεται στη λήψη στοχευ-
μένων μέτρων που θα βοηθήσουν
την ομαλή ενσωμάτωση των εν δυ-
νάμει αυτών μαθητών. Μια  πρόνοια
που θα ενταχθεί στον στρατηγικό
αυτό πυλώνα, είναι η διδασκαλία
της ελληνικής γλώσσας ως προ-
απαιτούμενο για ένταξή τους σε
πλήρες πρόγραμμα διδασκαλίας
άλλων μαθημάτων. Σύμφωνα με

πηγή από το Υπουργείο, το μέτρο
αυτό θα καταπολεμήσει το φαινό-
μενο που παρατηρείται σήμερα, με
τα παιδιά μεταναστών να παρευ-
ρίσκονται σαν απλοί παρατηρητές
σε μια σχολική αίθουσα, με μηδε-
νική παραγωγική συμμετοχή. Ως
προς αυτό εξετάζονται και άλλα
προγράμματα που θα βοηθήσουν
την ένταξη των παιδιών αυτών.

5. Ενιαία εκπαίδευση: Το Υπουρ-
γείο προωθεί αλλαγές, τόσο στο
νομοθετικό όσο και στο εκπαιδευ-
τικό πλαίσιο, ώστε η ενιαία εκπαί-
δευση να είναι εφαρμόσιμη στο
σύνολο των μαθητών. Επιδίωξη
του υπουργείου είναι όπως μαθητές
με οποιαδήποτε μορφή αναπηρίας
λαμβάνουν καλύτερη παιδαγωγική
αντιμετώπιση. Για τον σκοπό αυτό,
εξασφαλίστηκε τεχνική βοήθεια
από την Υπηρεσία Στήριξης Διαρ-
θρωτικών Μεταρρυθμίσεων της
Ευρωπαϊκής Επιτροπής, με σκοπό
τη μεταρρύθμιση της νομοθεσίας.
Στόχος του Υπουργείου, είναι η θέ-
σπιση ενός νέου νομοθετικού πλαι-
σίου μέσω της συνεργασίας με εμ-
πειρογνώμονες του Ευρωπαϊκού
Φορέα για την Ειδική και Ενιαία
Εκπαίδευση. Οι εμπειρογνώμονες
αυτοί μάλιστα έχουν ήδη ετοιμάσει
προσχέδιο νέας νομοθεσίας το
οποίο παρουσιάστηκε σε συνεδρία
της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής
Παιδείας και Πολιτισμού. Αναμέ-
νεται γύρω στο τέλος του 2020 να
έχει ολοκληρωθεί η ετοιμασία τόσο
του Νόμου όσο και των Κανονι-
σμών, οι οποίοι θα προωθηθούν
μαζί στη Βουλή των Αντιπροσώπων
για ψήφιση.

�������

Στόχος η ανάληψη 
δραστικών μέτρων 
και νομοθετημάτων 
με ορίζοντα διετίας.

«Πιο συγκεκριμένα μέτρα, πιο αυστηρή επιτήρηση» οι βασικές αρχές της νέας στρατηγικής. Ιδιαίτερη έμφαση δίνεται
και στην σχολική παραβατικότητα.

Νέα προϊόντα
στην αγορά έως
τον Οκτώβριο
-Ποια τα επόμενά σας πλάνα;
Υπάρχουν σκέψεις για νέες
επενδύσεις σε εγκαταστάσεις
και προϊόντα;
-Είναι γνωστό σε όλους ότι
η ΚΕΑΝ οφείλει την ύπαρ-
ξη της σε ένα επιστήμονα
με ερευνητικό μυαλό που
δημιούργησε την ευκαιρία,
έκτισε πάνω σε συνεχή με-
λέτη και αξιοποίησε την
πείρα του για να δημιουρ-
γήσει καινοτόμα προϊόντα.
Αυτή συνεχίζει να είναι η
φιλοσοφία της εταιρείας,
οπότε κι εμείς συνεχίζου-
με να έχουμε τον ίδιο προ-
σανατολισμό: να επεν-
δύουμε στην έρευνα, να
αναπτύσσουμε την τεχνο-
γνωσία μας, να αξιοποιού-
με νέες τεχνολογίες και να
παρακολουθούμε στενά τις
τάσεις της αγοράς και τις
ανάγκες των καταναλωτών
ώστε να αναπτύσσουμε
καινοτόμα προϊόντα. Στους
μελλοντικούς σχεδιασμούς
μας περιλαμβάνονται σί-
γουρα νέα προϊόντα, προ-
γράμματα και projects που
ενισχύουν τη δυναμική μας
παρουσία στις αγορές στις
οποίες δραστηριοποιούμα-
στε, αλλά και η συνεχής
αναβάθμιση της δυναμικό-
τητας της παραγωγής μας
ώστε να μπορούμε να αν-
ταποκρινόμαστε στις αυξα-
νόμενες ανάγκες από το
εξωτερικό. Όσον αφορά
στις εγκαταστάσεις, επεν-
δύσαμε πρόσφατα σε μια
επιπρόσθετη γραμμή πα-
ραγωγής Tetra Pak. Στον
τομέα της καινοτομίας, σε
συνεργασία με το ΤΕΠΑΚ
ξεκινήσαμε την παραγωγή
ατμού με χρήση της ηλια-
κής ενέργειας με απώτερο
σκοπό την παραγωγή ενέρ-
γειας από μη ορυκτά καύ-
σιμα, καθώς και τη μείωση
της ρύπανσης του περιβάλ-
λοντος. Εντός του 2019,
μέχρι τον Οκτώβρη περί-
που θα προχωρήσουμε με
νέα προϊόντα σε χυμούς
και αναψυκτικά και νέες
γεύσεις σε υφιστάμενες
σειρές προϊόντων και εξε-
τάζεται το ενδεχόμενο
ανοίγματος σε νέα κατηγο-
ρία των beverages.
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Το ευρύτερο 

Του ΗΛΙΑ Γ. ΜΠΕΛΛΟΥ

10η ναυτιλιακή
μητρόπολη
του κόσμου
η Αθήνα
Λόγω της ανάπτυξης του λιμανιού
του Πειραιά από την Cosco

Βελτιωμένος

.

  

Επτά στους δέκα Ελληνες
πιστεύουν ότι η οικονομία 
βρίσκεται ακόμα σε ύφεση 

Μεταξύ των ευρωπαϊ-
κών χωρών, η Ελλά-
δα καταλαμβάνει την 
έβδομη θέση αναφο-
ρικά με την εργασιακή 
ανασφάλεια.
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Η μέση ταχύτητα   
ανήλθε σε 16,39 Mbps 
το 2018 έναντι 59,45 
Mbps του παγκόσμιου 
μέσου όρου.

Σε χαμηλές ταχύτητες το ελληνικό Ιντερνετ

Σύμφωνα -

Του ΒΑΓΓΕΛΗ ΜΑΝΔΡΑΒΕΛΗ

Προτελευταία 
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Σο ναδίρ η κατανάλωση GB 
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ΗΛΙΑΣ Γ. ΜΠΕΛΛΟΣ

Σε υψηλά εξαετίας
εκτινάχθηκαν οι ναύλοι 
των φορτηγών πλοίων

Ο δείκτης Baltic Dry 
Index εμφανίζει 
άνοδο της τάξης 
του 60% από 
την αρχή του έτους.

Κορυφώνονται 
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Η Τράπεζα Πειραιώς 

Της ΕΥΓΕΝΙΑΣ ΤΖΩΡΤΖΗ

Ανεβάζουν ταχύτητα οι τράπεζες
για τα σχέδια εθελουσίας εξόδου
Τα προγράμματα μείωσης προσωπικού θα πρέπει να ολοκληρωθούν το φθινόπωρο

Ποια σχέδια 
«τρέχουν» Εθνική, 
Eurobank 
και Πειραιώς.

Την επόμενη
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ΔΗΜΗΤΡΑ ΜΑΝΙΦΑΒΑ 

Η Costa Coffee επιστρέφει 
στην Ελλάδα αρχές του 2020

Η Coca-Cola Company 
απέκτησε την Costa 
Coffee τον Ιανουάριο 
του 2019 και έχει 
επιταχύνει 
την ανάπτυξή της.
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BLOOMBERG
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FINANCIAL TIMES

Στις περιπτώσεις

Για όσους
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Σύστημα ελέγχου
κυκλοφορίας drones
από την Alphabet 

Οι επενδυτές προτιμούν
δικτάτορες με καλή μόρφωση
Επιλέγουν αυταρχικά καθεστώτα των οποίων οι ηγέτες γνωρίζουν οικονομικά

Η εφαρμογή  

Η ηλικία ενός ηγέτη 
και η πολιτική πείρα 
του δεν φαίνεται να 
επηρεάζουν τις ροές 
ξένων κεφαλαίων.

Η τράπεζα StanChart 
έχει προσελκύσει 
33.000 καταθέτες και  
640 εκατ. δολ. με δώ-
ρο αεροπορικά μίλια. 

Τράπεζες προσφέρουν δωρεάν αεροπορικά ταξίδια αντί για τόκους
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Στην Ε.Ε. εξετάζουν  
τις υποψηφιότητες των 
Ντάισελμπλουμ, Σεντέ-
νο, Ρεν και Καλβίνο.

Κίνα και Ινδία
διεκδικούν
την ηγεσία
του ΔΝΤ 
Από την ίδρυση του Ταμείου έως σήμερα,
ο επικεφαλής είναι πάντα Ευρωπαίος 
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Η  αναδιάρθρωση 
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«Αγκάθι» ο πληθωρισμός 

Χλιαρή δέσμευση του G7
για μέτρα στήριξης 

Στα 6,17 τρισ. ευρώ η περιουσία των Γερμανών 

«Πάγωσε» η αναδιάρθρωση επιχειρηματικών δανείων 20 δισ. δολ. στην Τουρκία

Κάτω από  
το 25% το ποσοστό  
των πολιτών που δια-
θέτουν περιουσιακά 
στοιχεία άνω  
των 200.000 ευρώ.

Κυβερνητικές πηγές 
αναφέρουν πως  
οι τράπεζες δεν έχουν 
ακόμη καταλήξει  
σε μια ενιαία λύση. 

Η άνοδος

Πολλές -
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O Φιλ Πόφαμ, 

Η Lotus προσπερνά το Brexit
και αυξάνει την παραγωγή της 

Τραπεζικά υπερκέρδη στις 
ΗΠΑ λόγω χαμηλών φόρων 

Με την υποστήριξη της κινεζικής Geely ανοίγει νέο εργοστάσιο στην Αγγλία 

Στον όμιλο δεν 
ανησυχούν για  
τις επιπτώσεις από  
την αποχώρηση  
της χώρας από την Ε.Ε. 

Συνήθως  
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ΒLOOMBERG

Πέρυσι βρέθηκε ένα 
βήμα πριν από τη 
χρεοκοπία και πλέον 
στρέφεται στην 
ηλεκτροκίνηση.

Η Bentley σώθηκε και γιόρτασε τα 100 χρόνια της

Το πρόγραμμα
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Πρόστιμο 242 εκατ. επέβαλε 
η Κομισιόν στην Qualcomm
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Α Ρ Θ Ρ Ο / Του ΑΝΔΡΕΑ Α. ΑΝΔΡΕΟΥ

Οι καθημερινές συζητήσεις σε ό,τι
αφορά στις «Μη Εξυπηρετούμενες
Χορηγήσεις» (ΜΕΧ) επικεντρώνον-
ται γύρω από θέματα όπως (α) τα
εργαλεία που έχουν δοθεί στα χρη-
ματοπιστωτικά ιδρύματα για να
μπορέσουν να μειώσουν τις ΜΕΧ
και να αποκτήσουν πιο υγιή δανει-
ακά χαρτοφυλάκια και μακρόπνοη
οικονομική βιωσιμότητα, (β) πόσο
ετεροβαρή είναι αυτά τα εργαλεία
εναντίον των δανειοληπτών και
υπέρ των τραπεζών, (γ) πόσο επω-
φελούνται οι κακοπληρωτές έναντι
των καλοπληρωτών, και (δ) τι θα
γίνει όταν οι τράπεζες αμολήσουν
όλα αυτά τα ακίνητα – που τις κα-
τέστησαν τις μεγαλύτερες κτημα-
τικές εταιρείες – στην αγορά.

Το μέγα θέμα όμως που συζητείται
ανάμεσα στον κόσμο, είναι οι τιμές
στις οποίες λαμβάνουν τα ακίνητα
οι τράπεζες έναντι των δανειακών
υποχρεώσεων των δανειοληπτών.
Αν ερωτηθεί ο μέσος άνθρωπος να
περιγράψει με μια πρόταση τι νομίζει
πως συμβαίνει, θα απαντήσει, «…
πιάνουν τα μέσα μούχτιν…».  Ισχύει
κάτι τέτοιο;  Η διαδικασία θεωρητικά
και κοντολογίς, είναι πως τράπεζα
διενεργεί 2-3 σημερινές εκτιμήσεις,
βγάζει τον μέσο όρο, μειώνει τον
μέσο όρο κατά περίπου 30%, λαμ-
βάνει τα ακίνητα και διαγράφει τα
δάνεια.  

Πρακτικά, τα πράγματα είναι πιο
πικάντικα. Οι σημερινές αξίες είναι
χαμηλότερες από τότε που τα ακί-
νητα υποθηκεύτηκαν και λήφθηκαν
τα δάνεια και άρα η επιπλέον έκ-
πτωση εν είδει «Αξίας Καταναγκα-
στικής Πώλησης» κατεβάζει στα

τάρταρα την αξία του τι είναι απο-
δεκτό να προσφέρει ο δανειολή-
πτης, πάντοτε σε σχέση με το νου-
μεράκι που βγάζει η οθόνη του τρα-
πεζίτη πως του χρωστά και το οποίο
νουμεράκι περιλαμβάνει τόκους
(νόμιμους και παράνομους, υπερ-
χρεώσεις κλπ) και έτσι ο τελευταίος
ζητά από τον δανειολήπτη επιπλέον
ακίνητα και τα ρούχα που φορά για
να μπορέσει να του διαγράψει το
δάνειο.  Και η απάντηση του τρα-
πεζίτη είναι ολίγον στυγνή, στο
στυλ, «… οι οδηγίες μας από πάνω
είναι πως δεν γίνεται να διαγρά-
ψουμε δάνειο και να μείνεις να
έχεις ακίνητο.  Αν θα κρατήσεις
ακίνητο, θα πρέπει να μείνει και
ένα υπολειπόμενο δάνειο ….».  Ση-
μειώνεται πως το «από πάνω» δεν
ξεκαθαρίζεται και δίνεται η εντύ-
πωση ότι ο ίδιος ο Ντράγκι τον πήρε
τηλέφωνο για να του επιστήσει την
προσοχή για την περίπτωση του
Γιαννή…, μπας και γίνει κάτι εκτός
των οικονομικών πρακτικών και

χαλάσουν οι κεφαλαιακοί δείκτες
της τράπεζας.

Άρα με αυτό το δεδομένο να πλα-
νάται πάνω από τα κεφάλια των δα-
νειοληπτών δημιουργείται και με-
γάλη αντίδραση σε κάθε μέτρο που
μπορεί καλόπιστα να προωθείται
από την Πολιτεία για το ευρύτερο
καλό της οικονομίας.

Δεν λέω, εύλογα όλα αυτά τα ερω-
τήματα και οι απορίες και δίνουν
σε όλους μας τροφή για συζήτηση
έτσι ώστε να δίνουμε ζωή στην ανια-
ρή καθημερινότητά μας.

Ένα θέμα που πολύ λιγότεροι συ-
ζητούμε, είναι ο ρυθμός, η ικανότητα
και η αποφασιστικότητα με την
οποία ρευστοποιούν τα ακίνητα
που λαμβάνουν οι τράπεζες.  Ας μην
ξεχνάμε πως τους δόθηκαν οι απα-
ραίτητες χαλαρώσεις και άλλα ερ-
γαλεία έτσι ώστε να μπορούν να
ανταλλάζουν σχεδόν απρόσκοπτα
δάνεια με ακίνητα σαν ένα εύκολο
και άμεσο μέτρο δραστικής μείωσης
των ΜΕΧ.Τα ακίνητα αυτά θα πρέπει
αργά ή γρήγορα να τα διαθέσουν
(και έχουν πολλές επιλογές για το

πώς) για να περάσουν στα χέρια
τους ρευστό, αλλιώς θα αρχίσουν
να ηχούν καμπανάκια από την Κεν-
τρική Τράπεζα και την μαστόρισσα
της την Ευρωπαϊκή Κεντρική Τρά-
πεζα, μην αναφέρω τους Οίκους
Αξιολόγησης και το ΔΝΤ.

Αν λάβει κάποιος υπόψη πως οι
τράπεζες πρακτικά λένε στον κάθε
developer και γαιοκτήμονα πως «…
ξέρεις, δεν έκανες καλή διαχείριση
των ακινήτων σου όταν έπρεπε και
άρα τώρα θεωρείσαι ανίκανος να
συνεχίσεις και δεν σου αναδιαρ-
θρώνουμε τα δάνεια σου και δεν σε
δανείζουμε για να προχωρήσεις και
έτσι σου τα πιάνουμε έναντι των
δανείων σου και πατσίσαμε…», τι
θα πρέπει να πει αυτός ο κάποιος
για τις ίδιες τις τράπεζες;

Βλέπουμε μέσα – μέσα κάποιες
ανακοινώσεις πως η τάδε τράπεζα
εντός εξαμηνίας πούλησε ακίνητα
αξίας €5εκ - €15εκ.  Δεν είναι ξε-
κάθαρο αν περιμένουν κάποιο χει-
ροκρότημα γι’ αυτό το επίτευγμα.
Εδώ ένας Λεμεσιανός developer
μπορεί να πουλήσει τόσα μέσα σε
δυο βδομάδες.  Τι είναι η δικαιολογία;
Ότι δεν θέλουν να ρίξουν τις τιμές;
Μπα!  Οι όσες πωλήσεις γίνονται
συνολικά από αυτές και από άλλους
επηρέασαν την αγορά;  Όχι  η αγο-
ρά μια χαρά απορροφά το ενδιαφέ-
ρον.

Η απάντηση είναι πως όσο τα
έλεγαν και τα πίστευαν στους πρώην
πελάτες τους, άλλο τόσο ισχύουν
για τις ίδιες.  Δεν έχουν ούτε την
τεχνογνωσία να διαχειριστούν τα
χαρτοφυλάκια τους, αλλά ούτε και
οι ακριβοπληρωμένοι συνεργάτες

τους βοήθησαν όσο έπρεπε. Μην
πω πως δεν επιδεικνύουν καν σο-
βαρό ενδιαφέρον να πουλήσουν.
Όταν τους λες πως έχεις πελάτη
και θέλεις άμεσα να σου πουν τι
έχουν διαθέσιμο και σε ποια τιμή
και δεν επανέρχονται ποτέ, ή με
καθυστέρηση μηνών τι άλλο μπορεί
να σημαίνει;  Αυτά δεν είναι απο-
κυήματα κάποιας φαντασίας.  Είναι
πραγματικά παραδείγματα από κτη-
ματομεσίτες και άλλους που έχουν
την ικανότητα και την θέληση να
πουλήσουν και να αγοράσουν.

Και σε ό,τι αφορά στις τιμές που
τα παίρνουν ένα τελευταίο.  Όταν
μια τράπεζα μεταβιβάζει ένα ακίνητο
στο όνομά της με τιμή αγοράς «X»
και την ίδια μέρα το πουλά και το
μεταβιβάζει σε κάποιον τρίτο σε
τιμή «2Χ», τι συμπέρασμα βγάζετε;
Το πήρε «μούχτιν» από τον «ανίκανο
δανειολήπτη» ή σε λογική τιμή;  Ή
μήπως «στράβωσε» τον τελευταίο
αγοραστή;

Πιστεύω πως αρκετά ανεχτήκαμε
με τις τράπεζες.  Ή θα πρέπει επι-
τέλους να γίνουν τραπεζικοί οργα-
νισμοί που να διενεργούν κανονικές
τραπεζικές εργασίες για να βοηθηθεί
ο τόπος, ή να το κλείσουν το μαγαζί
και να νιώθουν πως κάθονται πάνω
σε δισεκατομμύρια ακινήτων και
όπου τις βγάλει.  Προς το παρόν δεν
είναι ούτε το ένα, ούτε το άλλο.  Πι-
στεύω πως η Κεντρική Τράπεζα θα
πρέπει να εντατικοποιήσει τον επο-
πτικό της έλεγχο.

Ο Ανδρέας Α. Ανδρέου, είναι MRICS CEO,
APS Andreou Property Strategy -
Chartered Surveyors.

Για να γυρίσει ο ήλιος, θέλει δουλειά πολλή

Πόλος έλξης
οι Κυκλάδες
για αγορά
εξοχικών
Στο πρώτο εξάμηνο, οι μεταβιβάσεις
στα νησιά αυξήθηκαν κατά 54%

Του ΝΙΚΟΥ Χ. ΡΟΥΣΑΝΟΓΛΟΥ

Αυξημένες κατά 54% εμφανίστη-
καν κατά το πρώτο φετινό εξάμηνο
οι αγοραπωλησίες εξοχικών κα-
τοικιών σε επιλεγμένα νησιά των
Κυκλάδων, όπως προκύπτει από
την ανάλυση των σχετικών στοι-
χείων του Μητρώου Αξιών Μετα-
βιβάσεων Ακινήτων της Γενικής
Γραμματείας Πληροφοριακών Συ-
στημάτων του υπουργείου Οικο-
νομικών. 

Οπως σημειώνει, σε σχετική
ανάλυση για την αγορά εξοχικών
κατοικιών, η εταιρεία πιστοποι-
ημένων εκτιμητών ακινήτων Ge-
oaxis Property & Valuation Ser-
vices, η πλειονότητα των αγορα-
στών προέρχεται από χώρες του
εξωτερικού. Μέρος εξ αυτών μά-
λιστα κινείται στην αγορά όχι
μόνο για την απόκτηση εξοχικής
κατοικίας, αλλά και για τη λήψη
της άδειας παραμονής για πολίτες
εκτός Ε.Ε., στο πλαίσιο του σχε-
τικού προγράμματος.

Υπενθυμίζεται ότι, σύμφωνα
με στοιχεία της Τράπεζας της Ελ-
λάδος, κατά τη διάρκεια του φε-
τινού πρώτου τριμήνου, οι εισροές
κεφαλαίων από το εξωτερικό για
την απόκτηση ακινήτων έχουν
αυξηθεί κατά 130% σε σχέση με
το αντίστοιχο περυσινό διάστημα.
Πρόκειται για μια σημαντική εξέ-
λιξη, καθώς καταδεικνύει τη διάρ-
κεια που έχει η πορεία προσέλ-
κυσης σημαντικών κεφαλαίων

από ξένους επενδυτές, δεδομένου
ότι το 2018 η σχετική αύξηση είχε
ξεπεράσει το 172%.

Σύμφωνα με την Geoaxis, ανο-
δικά κινούνται πλέον και οι τιμές
πώλησης εξοχικών κατοικιών, με
τη μεγαλύτερη αύξηση να κατα-
γράφεται φέτος στη Σαντορίνη.
Συγκεκριμένα, η μέση τιμή πώλη-
σης διαμορφώνεται σε 1.820
ευρώ/τ.μ. (η τιμή δεν αφορά τα
ακίνητα μοναδικής αρχιτεκτονικής
στην Καλντέρα του νησιού ή πο-
λυτελείς κατασκευές), σημειώνον-
τας άνοδο της τάξεως του 2,45%.
Στην Κέα, η άνοδος των τιμών φέ-
τος ξεπερνάει το 2% και διαμορ-
φώνεται σε 1.665 ευρώ/τ.μ. κατά
μέσον όρο. Αντίστοιχα, στη Μύ-
κονο, η μέση τιμή πώλησης συμ-
βατικών κατασκευών εξοχικών κα-
τοικιών διαμορφώνεται σε 2.200
ευρώ/τ.μ., ενισχυμένη κατά 2% σε
σχέση με πέρυσι, ενώ στην Πάρο
το μέσο κόστος διαμορφώνεται σε
1.800 ευρώ/τ.μ., σημειώνοντας
ετήσια άνοδο της τάξεως του 1,35%.
Στην Κύθνο, το κόστος μιας μέσης
εξοχικής κατοικίας ανέρχεται φέτος
σε 1.340 ευρώ/τ.μ., αυξημένο κατά
1,15% σε σχέση με το 2018.

Αξίζει να σημειωθεί ότι ένα πο-
σοστό της τάξεως του 10%-15%
της αγοράς αφορά πολυτελείς κα-
τοικίες, το κόστος των οποίων κι-
νείται σαφώς υψηλότερα, ενώ πα-
ράλληλα υψηλότερο είναι και το
ποσοστό της ετήσιας αύξησης
των τιμών. Αλλωστε, στην περί-

πτωση των συμβατικών εξοχικών
κατοικιών, οι τιμές ξεκίνησαν να
αυξάνονται και μάλιστα οριακά
μόλις πέρυσι, έπειτα από μία δε-
καετία συνεχούς μείωσης. Στον
αντίποδα, η αγορά των πολυτελών
εξοχικών κατοικιών είχε ξεκινήσει
να σταθεροποιείται ήδη από το
2016, σημειώνοντας τις πρώτες
αυξήσεις τιμών (κυρίως σε Μύκονο

και Σαντορίνη και λιγότερο σε άλ-
λα νησιά) ήδη από το 2017.

Σύμφωνα με τον κ. Γιάννη Ξυ-
λά, επικεφαλής της Geoaxis, «οι
αυξητικές τάσεις στην αγορά πα-
ραθεριστικών κατοικιών θα συ-
νεχιστούν για ολόκληρο το 2019-
2020, όσο τα σημάδια ανόδου του
τουριστικού ρεύματος εξακολου-
θούν και είναι ισχυρά και η οικο-
νομία της χώρας διατηρεί τη στα-
θεροποιητική της πορεία». Κατά
τον ίδιο, η Μύκονος και η Σαντο-
ρίνη θα συνεχίσουν να αποτελούν
τους πλέον δημοφιλείς προορι-
σμούς και να συγκεντρώνουν το
μεγαλύτερο αγοραστικό ενδιαφέ-
ρον, ενώ μικρότερα και χαμηλό-
τερης τουριστικής ανάπτυξης νη-
σιά είναι πιθανό να πρωταγωνι-
στήσουν τα επόμενα χρόνια (π.χ.
Μήλος, Σέριφος). 
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Σε υψηλότερα επίπεδα
οι τιμές παραθε-
ριστικών κατοικιών, 
με τη μεγαλύτερη 
μεταβολή να παρατη-
ρείται στη Σαντορίνη.

Την πρώτη μηνιαία βελτίωση του
2019 κατέγραψε κατά τη διάρκεια
του φετινού Απριλίου η οικοδομική
δραστηριότητα. Σύμφωνα με τα
στοιχεία που ανακοίνωσε η Ελλη-
νική Στατιστική Αρχή (ΕΛΣΤΑΤ),
η συνολική οικοδομική δραστη-
ριότητα στο σύνολο της χώρας δια-
μορφώθηκε σε 1.228 οικοδομικές
άδειες, που αντιστοιχούν σε 247,9
χιλιάδες τ.μ. επιφάνειας και 1.183,6
χιλιάδες κυβικά μέτρα όγκου, ση-
μειώνοντας άνοδο κατά 14,6% στον
αριθμό των οικοδομικών αδειών,
μείωση κατά 2,5% στην επιφάνεια
και αύξηση κατά 1,9% στον όγκο
σε σχέση με τον αντίστοιχο μήνα
του 2018. 

Αντίστοιχα, η ιδιωτική οικοδο-
μική δραστηριότητα ανήλθε σε
1.218 οικοδομικές άδειες, που αν-
τιστοιχούν σε 243,2 χιλιάδες τ.μ.
επιφάνειας και 1.164,8 χιλιάδες κυ-
βικά μέτρα όγκου, παρουσιάζοντας
αύξηση κατά 14,7% στον αριθμό
των οικοδομικών αδειών, μείωση
κατά 3,9% στην επιφάνεια και αύ-
ξηση κατά 0,8% στον όγκο, σε σχέ-
ση με τον Απρίλιο του 2018.

Υπενθυμίζεται ότι μετά την αύ-
ξηση του 2018, η ιδιωτική οικοδο-
μική δραστηριότητα υποχώρησε
κατά το φετινό πρώτο τρίμηνο κατά
9,2% στον αριθμό των αδειών, κατά
18,3% στην επιφάνεια και κατά
18,7% στον όγκο, συγκριτικά με
το αντίστοιχο διάστημα του προ-
ηγούμενου έτους. Η εν λόγω κάμψη
συνδέεται με τις ενδείξεις κορεσμού
της δραστηριότητας των ανακα-
τασκευών / ανακαινίσεων ακινήτων
προκειμένου να αξιοποιηθούν μέσω
των βραχυχρόνιων μισθώσεων, αλ-
λά και με το σταθερά χαμηλό αγο-
ραστικό ενδιαφέρον για νεόδμητα
διαμερίσματα.

Με βάση τα στοιχεία της ΕΛ-
ΣΤΑΤ, κατά την περίοδο των τε-
λευταίων 12 μηνών, δηλαδή από
τον Μάιο 2018 έως τον Απρίλιο
2019, η συνολική οικοδομική δρα-
στηριότητα ανήλθε σε 15.208 οι-
κοδομικές άδειες, που αντιστοιχούν
σε 3.379,9 χιλιάδες τ.μ. επιφάνειας

και 14.866,1 χιλιάδες κυβικά μέτρα
όγκου. Σε σχέση με την αντίστοιχη
περίοδο Μαΐου 2017 - Απριλίου
2018 παρατηρήθηκε αύξηση κατά
7,7% στον αριθμό των οικοδομικών
αδειών, κατά 12,8% στην επιφάνεια
και κατά 13,5% στον όγκο. Κατά
την αντίστοιχη ετήσια σύγκριση,
η ιδιωτική οικοδομική δραστηριό-
τητα καταγράφει αύξηση κατά 7,5%
στον αριθμό των εκδοθεισών οι-
κοδομικών αδειών, κατά 12,8%
στην επιφάνεια και κατά 13,7%
στον όγκο.

Οσον αφορά το φετινό πρώτο τε-
τράμηνο (περίοδος Ιανουαρίου -
Απριλίου), αυτό παραμένει σε αρ-
νητικό πρόσημο. Ειδικότερα, η συ-
νολική οικοδομική δραστηριότητα
εμφανίζει μείωση κατά 3,1% στον
αριθμό των οικοδομικών αδειών,
κατά 15,7% στην επιφάνεια και κατά
14,3% στον όγκο σε σχέση με το αν-
τίστοιχο τετράμηνο του προηγού-
μενου έτους. Αντίστοιχα, η ιδιωτική
οικοδομική δραστηριότητα κατα-
γράφει πτώση κατά 2,7% στον αριθ-
μό των αδειών, κατά 14,4% στην
επιφάνεια και κατά 13% στον όγκο.

Ανοδικά η οικοδομή
τον Απρίλιο, για πρώτη
φορά εντός του έτους

Στο πρώτο τρίμηνο  οι εισροές κεφαλαίων από το εξωτερικό για την από-
κτηση ακινήτων έχουν αυξηθεί κατά 130%.

�������

Σε επίπεδο τετραμήνου,
η συνολική οικοδομική
δραστηριότητα εμφανί-
ζει μείωση κατά 3,1%.

H ιδιωτική οικοδομική δραστηριότητα
ανήλθε σε 1.218 οικοδομικές άδειες.
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Τα ακίνητα που παίρ-
νουν οι τράπεζες θα
πρέπει αργά ή γρήγορα
να τα διαθέσουν για να
περάσουν στα χέρια
τους ρευστό, αλλιώς θα
αρχίσουν να ηχούν καμ-
πανάκια από την Κεντρι-
κή Τράπεζα και την ΕΚΤ.

Βλέπουμε μέσα – μέσα κάποιες ανακοινώσεις πως η τάδε τράπεζα εντός εξα-
μηνίας πούλησε ακίνητα αξίας €5εκ - €15εκ.  Δεν είναι ξεκάθαρο αν περιμέ-
νουν κάποιο χειροκρότημα γι’ αυτό το επίτευγμα.  Εδώ ένας Λεμεσιανός 
developer μπορεί να πουλήσει τόσα μέσα σε δυο βδομάδες.  
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Η κ. Μαργαρίτα Ζαχαριάδου είναι 
μεταφράστρια και συγγραφέας.

Διαβάστε ακόμη σελ. 3, 4, 5, 7.
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Το «μεγάλο βήμα για την ανθρωπότητα»
που δεν ήθελε (σχεδόν) κανείς

Της ΜΑΡΓΑΡΙΤΑΣ ΖΑΧΑΡΙΑΔΟΥ
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Ατζέντα
21.7.19 -27.7.19

Eπιμέλεια: ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗΣ 
art@kathimerini.com.cy

kouroupakisa@kathimerini.com.cy
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ΜΠΑΛΕΤΟ

Μεγάλα Μπαλέτα 2019 στο Παττίχειο Θέατρο
Ο Δήμος 

-
-

-

-

-
-

-
-

-

-

Εισιτήρια Παττιχείο Θέατρο, 25377277,

www.pattihio.com.cy και Sold out 

Tickets www.soldoutticketbox.com

Ο Γιάννης -

-

-

-

-
-

-

-

-
-

-

-

-

Πληροφορίες www.greekdramafest.com

 ΘΕΑΤΡΟ

«Ιφιγένεια η εν Αυλίδι» του Ευριπίδη

ΘΕΑΤΡΟ

«Γκόλφω Forever» του Ντίνου Σπυρόπουλου
Η ΕΘΑΛ 

-

-
-
-

Παραστάσεις στις 24 Ιουλίου στην Τάλα Πάφου 25 Ιουλίου στο Θεατράκι (Πολυ-

λειτουργικό Παραθαλάσσιο Πάρκο Λεμεσού-Μώλος) και στις 26 Ιουλίου στη Μέ-

σα Γειτονιά Λεμεσού, Πάρκο Πανίκου Δημητρίου.

Μια ξεχωριστή 
-
-

-

-

-

-

Πληροφορίες: 77 77 77 45

www.cyprusrialtoworldmusic.com

www.rialto.com.cy. Είσοδος Ελεύθερη.
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Πίτσα πεπερόνι στο Διάστημα
Η κούρσα 

-

-
-

-

-

-

-

-

-

-

-
-

-
-

-

ΑΦΙΕΡΩΜΑ

O κυπριακός 
κινηματογράφος
Ο κινηματογράφος -

-

-

-
-

Πληροφορίες τηλέφωνο 22675787,

pantheon@cytanet.com.cy

ΜΟΥΣΙΚΗ

«Refugees for Refugees»

ΑΝΑΓΝΩΣΕΙΣ
Της ΜΑΡΙΑΣ ΚΑΤΣΟΥΝΑΚΗ

«Καθόμουν
στη βεράντα
του Θεού»

Ο 
Γιουτζίν Σέρναν -

-

-

-

-

-

-

-

-

-
-

-
-

-

-

-

-
-

-

-

-

-

-

-

ΧΟΡΟΣ

16ο Καλοκαιρινό 
Φεστιβάλ Χορού 
Tο 16ο 

-
-

-

-

Πληροφορίες www.neakinisi.com

Είσοδος ελεύθερη.

Πρόσφατα -
-
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Του ΑΛΕΞΗ ΔΕΛΗΒΟΡΙΑ

Ο άνθρωπος -
-
-

-
-

-

-

-
-

-

-

-
-

-
-

-

-

-

-

-

-

-
-
-

-
-

-
-

-

-
-
-

-

-

-

-

-

-

Τεχνολογική διελκυστίνδα

-

-
-
-

-

-

-
-

-

-
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-
-
-

-
-
-

-

-

-

-

-

-
-

-
-

-

-
-

-

-

-

-

-

-

-
-

-

-

-
-

Ο κ. Αλέξης Δεληβοριάς είναι 
αστροφυσικός στο Νέο Ψηφιακό 
Πλανητάριο του Ιδρύματος Ευγενίδου.

Φωτογραφία 

Από το «Σπούτνικ 1» στο «Απόλλων 11»
Ο αγώνας δρόμου ΗΠΑ και ΕΣΣΔ για την κυριαρχία στο Διάστημα από τα τέλη του Β  ́Παγκοσμίου Πολέμου μέχρι την προσσελήνωση
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Ο Ολντριν - 1963: - Η επιστροφή 
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«Απόλλων 1»
-

-

«Απόλλων 7»

-

«Απόλλων 8»

-

«Απόλλων 9»
-

«Απόλλων 10»

«Απόλλων 11»

«Απόλλων 12»

-

«Απόλλων 13»

«Απόλλων 14»

«Απόλλων 15»

«Απόλλων 16»

«Απόλλων 17»

Για το κοσμοϊστορικό 
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To Διαδίκτυο
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-
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-

-

«Moon Hoax»,
η γέννηση
και η κρυφή
γοητεία του
Προσσεληνώσεις και θεωρίες συνωμοσίας

Η 

Του ΝΙΚΟΥ ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ

Το 1974, ένας πρώην 
εργαζόμενος εταιρείας 
που είχε συνεργαστεί  
με τη ΝΑSΑ εξέδωσε  
με δικά του έξοδα  
το βιβλίο «Ποτέ δεν 
πήγαμε στο φεγγάρι». 
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10 & 11 august 2019

katydata, nicosia, cy
concerts - workshops - activities

music fest 6

windcraft

10.08.19
WINDCRAFT BAND (CY), BATUKINIO (CY)

LARVA & FEDERICO PASCUCCI (CY-IT)

odysseas toumazou trio &

ITAI WEISSMAN (CY-ISR)

MACUMBA & NILS FISCHER (CY-DE)

AGIOS LAVRENTIOS BRASS BAND

(GR-DE-IT-CA-NZ)

11.08.19

CYPRUS BEATBOX (CY)

RIALTO RESIDENCY ENSEMBLE (CY) 

NICOLAS TRYPHONOS QUINTET (CY)

THE KHAT (ISR)

'NDIAZ (FR)

BUNTA PLANEDO (GR)

m
il

k
y

c
r

a
f

t
s

Organiser Supporters

Katydata
Community
Council

Media Sponsors Partners

Tickets: 20€/ one day, 25€/ two days. Children under 12, workshops and activities FREE.

Info: +357 22377748, www.windcraftmusicfest.com

Tου ΗΛΙΑ ΜΑΓΚΛΙΝΗ

Λίγες ημέρες 
-
-

-
-
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-
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-
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-
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-
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-
-
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-

-
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-
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-
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-

-

-
-

-
-
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-

-

Το πιο μοναχικό πλάσμα στο σύμπαν
Η ιστορία του Μάικλ Κόλινς, του τρίτου αστροναύτη που βρισκόταν αποκομμένος σε τροχιά γύρω από τη Σελήνη

Ο Μάικλ Κόλινς 
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* Ο κ. Δημήτρης Π. Σωτηρόπουλος 
είναι αναπληρωτής καθηγητής 
Σύγχρονης Πολιτικής Ιστορίας στο 
Πανεπιστήμιο Πελοποννήσου και 
γραμματέας Σύνταξης της Νέας 
Εστίας.

Ο Γιάννης Ράγκος (1966) είναι συγ-
γραφέας και δημοσιογράφος. Eχει 
γράψει βιβλία δημοσιογραφικής 
έρευνας, αστυνομικά μυθιστορή-
ματα, νουβέλες και διηγήματα, δο-
κίμια και μελέτες για την αστυνο-
μική λογοτεχνία και ακόμη σενάρια 
για κινηματογραφικές ταινίες, τη-
λεοπτικά σίριαλ, θεατρικές παρα-
στάσεις - performances και κόμικς. 
Πρόσφατα κυκλοφόρησε σε νέα και 
συμπληρωμένη έκδοση το αστυνομι-
κό μυθιστόρημά του «Μυρίζει αίμα» 
(εκδόσεις Καστανιώτη).
 
Ποια βιβλία έχετε αυτόν τον καιρό 
πλάι στο κρεβάτι σας;

-
-

-

 
Ποιος ήρωας/ηρωίδα λογοτεχνίας 
θα θέλατε να είστε και γιατί;

-

 
Διοργανώνετε ένα δείπνο. Ποιους 
ποιητές ή συγγραφείς καλείτε, ζώ-
ντες και τεθνεώτες;

-

-
-

 
Ποιο ήταν το πιο ενδιαφέρον στοι-
χείο που μάθατε πρόσφατα χάρη 
στην ανάγνωση ενός βιβλίου;

-
-

-

-

 
Ποιο κλασικό βιβλίο διαβάσατε πρό-
σφατα για πρώτη φορά;

-
-

 
Και ποιο είναι το βιβλίο που έχετε 
διαβάσει τις περισσότερες φορές;

-
-

-

 
Τι σας ώθησε στην έρευνα και στο 
γράψιμο του «Μυρίζει αίμα»; 

-

-
-

 
Στο «Μυρίζει αίμα» συνδυάζετε μια 
αληθινή, ξεχασμένη αστυνομική 
ιστορία με το ντοκουμέντο;

-
-
-

 
Eνα αστυνομικό θρίλερ στην Ελλά-
δα της χούντας: πολύ ωραίο υλικό. 
Πόσο όμως δυσκολευτήκατε με την 
έρευνα; 

-
-

ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΤΣΕΚΟΥΡΑΣ
Η Πόρτα
εκδ. Ερμα, σελ. 176

Μ
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Της ΛΙΝΑΣ ΠΑΝΤΑΛΕΩΝ

Του ΔΗΜΗΤΡΗ Π. ΣΩΤΗΡΟΠΟΥΛΟΥ*

Γλωσσικός σπαραγμός

Οιδίπους, η αμεριμνησία της εξουσίας

ΚΡΙΤΙΚΗ

ΕΞ ΑΦΟΡΜΗΣ

Η αλαζονική εξουσία 
καμώνεται,  
τον παντογνώστη, αλλά 
αποδεικνύεται πάντοτε 
απροετοίμαστη.  
Η καλή διακυβέρνηση, 
αντιθέτως, απαιτεί 
σχέδιο και καλούς 
συμβούλους.

Ο Δημήτρης Λιγνάδης 

Π
ΑΤ

ΡΟ
ΚΛ

ΟΣ
 Σ

ΚΑ
Φ

ΙΔ
ΑΣ

500ΛΕΞΕΙΣ
ΜΕ ΤΟΝ ΓΙΑΝΝΗ ΡΑΓΚΟ
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ΜΑΤΙΕΣ
ΣΤΟΝ 
ΚΟΣΜΟ

Γράφει ο ΗΛΙΑΣ ΜΑΓΚΛΙΝΗΣ

«Νύχτα ιδανική για φεγγαροχορό, με τα άστρα ψηλά μες στα μάτια σου» 

ΝΕΑ ΥΟΡΚΗ
Η προσσελήνωση 

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-
-

-

-

-
-

-

-
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Λόγω 
-

-
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-

-

-

-

-

-

-

-

-
-

-

-

-

-

-

-

-
-

-

ΑΜΣΤΕΡΝΤΑΜ
Με έμπνευση από τον Ρέμπραντ
«Ζήτω ο Ρέμπραντ»

-

-

ΜΑΔΡΙΤΗ
Η δωρεά στο Πράδο
Ο 84χρονος -

-

-

ΒΕΡΟΛΙΝΟ
Διαφημιστικοί στύλοι
Στη Γερμανία,

-
-

-

-

-

ΚΑΪΡΟ
Μουσείο Ναγκίμπ Μαχφούζ
Επισκέπτες 

-

-

-
-
-

ΓΙΟΡΚ
Αριστουργήματα ταξιδεύουν
Ο «Θρίαμβος του Πανός»

-

-

-
-

-
-

-

Ο ΚΥΡΙΟΣ ΓΚΡΙ

Επιμέλεια: ΝΙΚΟΣ ΒΑΤΟΠΟΥΛΟΣ

Η προσσελήνωση 

Τέσσερα χρόνια προτού 
το «Απόλλων 11» πετάξει 
στο φεγγάρι, ο Τόνι 
Μπένετ ηχογραφεί το 
«Fly me to the Moon».
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Μ Ο Υ Σ Ι Κ Η

Συνέντευξη στον
ΑΠΟΣΤΟΛΟ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Ο συνθέτης και πιανίστας Στέφανος
Κορκολής μαζί με την ερμηνεύτρια
Σοφία Μανουσάκη έρχονται στην
Κύπρο και μας ταξιδεύουν στον
μαγικό κόσμο της μελοποιημένης
ποίησης. Ο συνθέτης μίλησε στην
«Κ» για τη συναυλία που θα δώσει
σε Λάρνακα και Πάφο, καθώς και
για την αξία της μελοποιημένης
ποίησης. 

–Κύριε Κορκολή, πείτε μας τι θα
ακουστεί στη μουσική παράσταση
που ετοιμάζετε;

–Θα ακουστούν ποιήματα, που
έγιναν πασίγνωστα τραγούδια και
άνοιξαν και συνεχίζουν να ανοίγουν
τις ψυχές και τις σκέψεις μας. Θα
ακουστούν συνθέσεις μεγάλων δη-
μιουργών (Θεοδωράκη, Χατζηδάκι,
Μικρούτσικου, Λοΐζου, Λάγιου, Ξαρ-
χάκου κ.ά.), που έχουν μελοποιήσει
ποιήματα τεράστιων ποιητών μας,
όπως, επίσης, θα μου δοθεί και η
ευκαιρία, για πρώτη φορά στην Κύ-
προ, ν’ ακουστούν και κάποιες από
τις μελοποιήσεις, που έχω κάνει
από την τελευταία μου δισκογρα-
φική δουλειά με τίτλο «Θα ’θελα
αυτήν την μνήμη να την πω», σε
ποίηση του Κ.Π. Καβάφη. Όλα αυτά
ενορχηστρωμένα και διασκευασμέ-
να από εμένα, φυσικά πάντα με την
άδεια των συνθετών, σε μία μουσική
παράσταση, που ο σκοπός της δεν
είναι άλλος παρά να γίνουμε όλοι
μία παρέα και να τραγουδήσουμε
τον πολιτισμό μας, με μία άκρως
ψυχαγωγική διάθεση.

–Οι δικές σας μελοποιήσεις φέρ-
νουν κάτι καινούριο στην από-
δοση των ποιημάτων;

–Αυτό δεν είμαι σε θέση να το
πω εγώ. Απλώς σας παραπέμπω σε

κάποιες από τις κριτικές, που πολλοί
σημαντικοί άνθρωποι έγραψαν για
την τελευταία μου δισκογραφική
δουλειά, με τίτλο «Θα ’θελα αυτήν
την μνήμη να την πω», σε ποίηση
του Κ.Π. Καβάφη, το οποίο διπλό
cd, χάρη στην αγάπη του κόσμου,
έγινε χρυσό σε πωλήσεις. Για μένα
το ζητούμενο ήταν να μπορέσω,
μέσα από τη μουσική μου, να συμ-
βάλω στο να ανακαλύψουν οι νέοι
άνθρωποι το μεγαλείο του Κ.Π. Κα-
βάφη. Το γεγονός ότι κάποια από
αυτά τα ποιήματα παίζουν στα ελ-
ληνικά ραδιόφωνα και ο κόσμος τα
τραγουδάει σε συναυλίες στην Ελ-
λάδα, σημαίνει πως η απόδοση δεν
έγινε ακαδημαϊκά και μόνο, αλλά
έγινε με πολύ σεβασμό κι αγάπη.

–Άραγε, σήμερα τραγουδιούνται
αρκετά οι ποιητές μας ή για να
το πω διαφορετικά, γιατί χρει-
άζεται να μελοποιούνται;

–Διακρίνω δύο διαφορετικά σκέ-
λη στην ερώτησή σας. Ως προς το
πρώτο, αν δηλαδή σήμερα τραγου-
διούνται αρκετά οι ποιητές μας,
θεωρώ πως σίγουρα τραγουδιούνται
λιγότερο απ’ ό,τι σε παλαιότερες
δεκαετίες. Μελοποιημένη ποίηση

κυρίως ακούμε σε συναυλίες με ρε-
περτόριο Θεοδωράκη, Χατζηδάκι
και άλλων. Ως προς τη χρησιμότητα
της μελοποίησης, θεωρώ πως ο
συνδυασμός των δύο τεχνών, δη-
λαδή της ποίησης και της μουσικής,
λειτουργεί πιο γρήγορα στην οι-
κειοποίηση των ποιημάτων. Άλ-
λωστε, οι λέξεις και τα σημεία στίξης
είναι πολύ κοντά με τις νότες, τις
παύσεις και τα αντίστοιχα σημεία
έμφασης της μουσικής γραφής.

Ένα μικρό παράδειγμα είναι η πε-
ρίπτωση του Καββαδία, ο οποίος
δεν ήταν ευρέως γνωστός ποιητής
και μάλιστα αρκετοί τον είχαν λοι-
δορήσει, όμως, μετά τις μελοποι-
ήσεις του Θάνου Μικρούτσικου, η
ποίησή του έγινε αναπόσπαστο
κομμάτι όλων μας. Υπάρχουν και
πολλά άλλα αντίστοιχα παραδείγ-
ματα.

Σημαντική η μελοποίηση
–Οι ποιητές σήμερα έχουν το ει-
δικό βάρος των περασμένων;

–Οι «περασμένοι» έχουν ήδη πε-
ράσει μ’ επιτυχία τις εξετάσεις του
χρόνου. Οι νεότεροι μένει να δώ-
σουν τις δικές τους εξετάσεις και
ν’ αποδείξουν στον χρόνο, που
είναι ο πιο σκληρός κριτής, αν τα
έργα τους είναι αντάξια του βάρους
των παλαιότερων. Φυσικά και υπάρ-
χουν νέοι ποιητές με πάρα πολύ
ισχυρό λόγο. Ήδη από τη νεότερη
γενιά έχουμε περιπτώσεις, όπως
αυτή της Κατερίνας Γώγου, αλλά
και της Κικής Δημουλά, επίσης μιας
συγκλονιστικής ποιήτριας, που δεν
νομίζω ότι χρειάστηκε να περάσει
ιδιαίτερος χρόνος για να αποδείξει
την αξία της.

–Ποια είναι η λεπτή γραμμή που
χωρίζει τον ποιητή από τον στι-
χουργό, νομίζετε;

–Πολύ ενδιαφέρουσα η ερώτησή
σας. Είναι ακριβώς η αντίστοιχη,
που διαχωρίζει τον τραγουδοποιό
από τον συνθέτη. Θέλω να πω δη-
λαδή, πως ένας σπουδαίος συνθέτης
δεν περιορίζεται στο να μπορεί να
είναι κι ένας σπουδαίος τραγου-
δοποιός. Πολλά τα παραδείγματα.
Το ίδιο ισχύει και στον λόγο. Ξε-
κινώντας από τον Νίκο Γκάτσο και
φθάνοντας σε παραδείγματα, όπως
αυτά του μεγάλου Μάνου Ελευθε-
ρίου, Άλκη Αλκαίου, Λευτέρη Πα-
παδόπουλου, Λίνας Νικολακοπού-
λου και πολλών άλλων, που ισορ-

ροπούν με ιδιαίτερη μαεστρία ανά-
μεσα στις δύο ιδιότητες του ποιητή
και στιχουργού.

–Σήμερα οι άνθρωποι καταναλώ-
νουν πολλή μουσική, μπορούν
όμως να τη χωνέψουν;

–Το πρόβλημα, κατά τη γνώμη
μου, δεν είναι στην κατανάλωση,
αλλά στο είδος της μουσικής, που
οι άνθρωποι ακούνε. Αυτό, όμως,
είναι κάτι καθαρά υποκειμενικό
και έχει να κάνει με τα γούστα του
καθενός. Πάντως, είναι τέτοια η
πληθώρα και από τη μία και από
την άλλη πλευρά, που η «χώνεψη»
εξαρτάται από το στομάχι του κα-
θενός από εμάς…

–Είναι η μελοποιημένη ποίηση
ένα καλό μέσον μετάδοσης της
ποίησης, αλλά και της φωνής ενός
ερμηνευτή;

–Όπως ανέφερα και πριν, για
τον συνδυασμό των δύο τεχνών,
σίγουρα η μελοποιημένη ποίηση
είναι ένα όχημα, για να «μπει» η
ποίηση πιο εύκολα στα σπίτια του
κόσμου. Μην ξεχνάμε πως τερά-
στιοι ποιητές και νομπελίστες έγι-
ναν πασίγνωστοι στο ευρύ κοινό

μετά από μελοποιήσεις του μέγι-
στου Μίκη Θεοδωράκη, χωρίς βέ-
βαια αυτό να σημαίνει πως χάθηκε
κάτι από την πρωταρχική αξία των
ποιημάτων.

Εδώ μπορώ να σας αναφέρω και
κάτι, που ο ίδιος ο Μίκης Θεοδω-
ράκης, μου έχει πει, όταν με πα-
ρότρυνε να μελοποιήσω Καβάφη.
«Ήρθε η σειρά σου να κάνεις αυτό
που κάναμε εμείς κάποτε, όταν μέ-
σα από τους ήχους μιας λατέρνας
μεταφέραμε και μέσα από μεγάλες
φωνές κάναμε τον κόσμο να τρα-
γουδάει ποίηση.» Σαφώς, η μελο-
ποίηση ενός ποιήματος, με σκοπό,
όμως, να γίνει τραγούδι κι όχι απλώς
ένα δοκίμιο, είναι πολύ σημαντική
υπόθεση, κάτι που νομίζω ότι όλοι
το καταλαβαίνουμε, όταν τραγου-
δάμε το «Περιγιάλι» (την «Άρνηση»
δηλαδή του Γιώργου Σεφέρη) ή
τους «Δρόμους παλιούς» του Μα-
νώλη Αναγνωστάκη και πόσα ακό-
μη ποιήματα. Νομίζω, λοιπόν, πως
ο συνδυασμός των δύο τεχνών
είναι ιδιαίτερα σημαντικός για τον
πολιτισμό μας.

–Τι σημαίνει καλό τραγούδι και
καλή μουσική για τον Στέφανο
Κορκολή;

–Αυτό που βγαίνει από το δημι-
ουργό αυθόρμητα, με ειλικρίνεια
και όχι με διάθεση κατασκευής,
με απώτερο σκοπό το ευκαιριακό
σουξέ.

–Έχετε μία αποκλειστική ερμη-
νεύτρια τη Σοφία Μανουσάκη, τι
σας έκανε να την εμπιστευτείτε;

–Πέρα από το μέγεθος του τα-
λέντου και της πρωτόγνωρα στι-
βαρής προσωπικότητας της σε σχέ-
ση με την ηλικία της, συνέβαλε το
γεγονός ότι ο ίδιος ο Θεοδωράκης
την αποκάλεσε δημόσια «αποκά-
λυψη μεγατόνων» και της εμπι-

στεύτηκε έργα του, καθώς και το
ότι η σπουδαία Μαρία Φαραντούρη
τη χαρακτήρισε ως «το τέλειο μου-
σικό όργανο». 

Η Σοφία Μανουσάκη έχει κατορ-
θώσει να ερμηνεύσει σε σημαντι-
κούς χώρους (Ηρώδειο, Μικρό Θέ-
ατρο της Αρχαίας Επιδαύρου, Μέ-
γαρο Μουσικής, Ακαδημία Σοπέν
της Βαρσοβίας, Θέατρο Alhambra
στο Παρίσι, βιβλιοθήκη της Αλε-
ξάνδρειας, Όπερα του Καΐρου κ.α.),
με τεράστια επιτυχία και αποδοχή
κι όλα αυτά χωρίς καμία απολύτως
επιθυμία για γρήγορη αναγνωρι-
σιμότητα. Νομίζω ότι ο συνδυασμός
όλων αυτών τον στοιχείων σίγουρα
σε κάνει να εμπιστευτείς και να
θέλεις να πορευτείς καλλιτεχνικά
μ’ έναν νέο άνθρωπο, τέτοιου επι-
πέδου.

• Ο κ. Κορκολής κλείνοντας τη συ-
νέντευξή μας σημείωσε: «Θα ήθε-
λα να αφιερώσω αυτή τη συναυλία
στη μνήμη του αγαπημένου μας
φίλου και παραγωγού Πανίκου
Σχοινή, που έφυγε από κοντά μας.
Είμαι σίγουρος πως από εκεί ψηλά
θα μας ακούει και θα σιγοτραγου-
δάει μαζί μας».

Γνωρίζοντας τους ποιητές μέσα από τις νότες
Ο συνθέτης Στέφανος Κορκολής έρχεται στην Κύπρο μαζί με τη Σοφία Μανουσάκη για να τραγουδήσουμε αγαπημένους στίχους

������

«Μην ξεχνάμε πως
τεράστιοι ποιητές και
νομπελίστες έγιναν
πασίγνωστοι στο ευρύ
κοινό μετά από μελοποι-
ήσεις του μέγιστου
Μίκη Θεοδωράκη».

������

Για μένα το ζητούμενο
ήταν να μπορέσω,
μέσα από τη μουσική
μου, να συμβάλω στο 
να ανακαλύψουν οι νέοι
άνθρωποι το μεγαλείο
του Κ.Π. Καβάφη.

������

Η μελοποίηση ενός
ποιήματος, με σκοπό,
όμως, να γίνει τραγούδι
κι όχι απλώς ένα
δοκίμιο, είναι πολύ
σημαντική υπόθεση.

Ο Μίκης Θεοδωράκης είχε πει στον Στέφανο Κορκολή για τη μελοποίηση: «Ήρθε η σειρά σου να κάνεις αυτό που κάναμε εμείς κάποτε, όταν μέσα από τους
ήχους μιας λατέρνας μεταφέραμε και μέσα από μεγάλες φωνές κάναμε τον κόσμο να τραγουδάει ποίηση.».

Η ποίηση
τραγουδιέται
Η δουλειά του Στέφανου Κορ-
κολή «Θα ’θελα αυτήν την μνή-
μη να την πω», που κυκλοφό-
ρησε το 2018, περιλαμβάνει
συνολικά 21 πρωτότυπες συν-
θέσεις σε ποιήματα του Κων-
σταντίνου Π. Καβάφη. Η Σοφία
Μανουσάκη ερμηνεύει στον
δίσκο δώδεκα ποιήματα του
Καβάφη. Ο Γιώργος Μονεμβα-
σίτης κριτικός και ιστορικός
μουσικής σημειώνει ότι ο Στέ-
φανος Κορκολής αποφάσισε
να αναμετρηθεί με την ποίηση
του Αλεξανδρινού με σκοπό
να αποδείξει ότι αυτή τραγου-
διέται και το απέδειξε, προξε-
νεύοντας την ποίηση του Κα-
βάφη σε εκατοντάδες, αν όχι
χιλιάδες ανυποψίαστους. Από
την πλευρά του ο ποιητής Δη-
μήτρης Δασκαλόπουλος γρά-
φει ότι ο Κορκολής επέλεξε
και ακολούθησε μια συνεχή
ερμηνευτική γραμμή, τα κύρια
χαρακτηριστικά της οποίας εί-
ναι η ισότιμη εκφορά μουσι-
κής και λόγου και ότι η μουσι-
κή του δεν εξαφανίζει τον ποι-
ητικό λόγο και ο ποιητικός λό-
γος συμπορεύεται επιτυχώς
με τη μελωδία της μουσικής. Ο
Γιώργος Χρονάς ποιητής ση-
μειώνει χαρακτηριστικά για τη
δουλειά του Κορκολή: « Ένα
θαύμα. Μας μετέφεραν αλ-
λού. Στις επιθυμίες. Στο χρόνο.
Στην τέχνη όταν παντρευτεί τη
μουσική. Το ποίημα» και ο Στα-
μάτης Κραουνάκης, εξαίρον-
τας τη φωνή της Σοφίας Μα-
νουσάκη, λέει ότι η μελοποί-
ηση του Καβάφη, τον βρίσκει
ενθουσιώδη υποστηρικτή. Ο
δημοσιογράφος Κώστας Μπα-
λαχούτης από το μουσικό site
Ogdoo.gr γράφει: «Το στοίχη-
μα του Κορκολή κερδίζεται
γιατί κατορθώνει με τη δική
του ταυτότητα, να παραδώσει
έναν κύκλο τραγουδιών που
υπηρετώντας το απαιτητικό
μέστωμα του Καβάφη, διεισ-
δύει στο μεδούλι των μηνυμά-
των και των εικόνων του, και
μεταφέρει την ουσία και αξία
της ακριβής απλότητάς του».

info

Στέφανος Κορκολής
Τραγουδάμε τους Ποιητές μας
Δευτέρα, 29 Ιουλίου, 9:00 μ.μ.
Αρχαίο Κίτιον, Λάρνακα και
30 Ιουλίου στο Αρχαίο Ωδείο Πάφου.
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Συνέντευξη στον
ΑΠΟΣΤΟΛΟ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Η Ελεάνα 
-
-

-
-

-
-

-
-

-
-
-

-

–Ποιοι είναι οι στόχοι του φε-
στιβάλ και όλα αυτά τα χρόνια 
τι έχεις δει να αλλάζει;

-

-
-

-

-
-
-

-

–Η ιδέα της παρουσίασης χορο-
γραφιών σε εναλλακτικούς χώ-
ρους…

-
-

-

-

–Οι συμμετοχές στο φεστιβάλ, 
εκτός από την παρουσίασή τους 
σε χώρους εκτός θεάτρου, έχουν 
άλλα κοινά;

-
-

-

-
-

-

–Η γλώσσα του σώματος είναι 
ενίοτε δύσκολο να ακουστεί, ιδι-

αίτερα από τους μη ειδικούς. Τι 
πιστεύεις εσύ;

-

-
-

-
-

–Προτείνεις κάτι; 

-
-

-
-

-

–Ποιοι είναι οι βασικοί παράγο-
ντες για τη δημιουργία μιας χο-
ρογραφίας και μάλιστα σε συγκε-
κριμένη περιοχή ή χώρο;

-
-

-

-

–Πώς βλέπεις το τοπίο στον σύγ-
χρονο χορό και στην περφόρμανς 
στην Κύπρο; Εμπνεόμαστε από 
το εξωτερικό και δημιουργούμε 
και δικά μας πράγματα;

-

-

-
-

-

-

-

-
-

-

16o -
-

Εν μέση οδώ τα σώματα μιλούν διάφορες γλώσσες
Η Ελεάνα Αλεξάνδρου από τη Νέα Κίνηση Λεμεσού μάς μιλάει για το 16o Καλοκαιρινό Φεστιβάλ Χορού Νέας Κίνησης

Είμαστε σε μειονεκτι-
κή θέση οικονομικά, το 
κράτος δεν δίνει αρκε-
τό περιθώριο στις τέχνες 
γενικά και ειδικά στον 
χορό και το περφόρμανς.

Φέτος 
-
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10.10

11.10

11.40

12.10

13.30

13.55

14.00 EIΔHΣEIΣ
14.15

15.15 

16.15 

17.30 

17.55

18.00 EIΔHΣEIΣ (νοηματική)
18.20

18.50 

19.20

19.55

20.00 EIΔHΣEIΣ
21.05

22.15

23.15 EIΔHΣEIΣ
23.20
00.30
01.30

07.30

11.00
11.30

14.00 

16.15 

17.30

18.00

20.00 EIΔHΣEIΣ (Αγγλική)
20.10 EIΔHΣEIΣ (Τουρκική)
20.20

21.00

22.00

23.30

00.30 EIΔHΣEIΣ - (E)
00.45

06.00 OMEGA NEWS - (Ε)
07.00 

10.00 

11.00

11.45 

12.15

12.45 

15.00 

17.00

18.00 ΟΜΕGA NEWS 
18.10

19.10

20.10 OMEGA NEWS
21.05

22.00

00.40 

01.40

02.40 

05.00 

06.10
06.40

07.30 

08.30 

09.50

10.20

12.00

12.50

14.00

14.50

15.40

16.30 

17.20

18.00 Tα νέα του ANT1 σε 10΄
18.10 
18.40

20.20 Tα νέα του ANT1
21.20

22.15

23.15

00.00 Τίτλοι ειδήσεων
00.10
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02.00

05.20

05.50

06.20

07.00

08.20

09.00

10.00

10.40

11.20

12.20

13.20

16.30

17.40 

18.00  Γεγονότα σε συντομία
18.10
18.30

20.20 Τομές στα γεγονότα
21.15

21.25

01.00  Γεγονότα σε τίτλους 
01.10
02.00
03.00

06.15

07.00  

08.30

09.15 

10.45

11.30

13.00 

14.00

15.35 

16.15 

17.50 ΕΙΔΗΣΕΙΣ (νοηματική)
18.00

19.30 

20.15 ALPHA NEWS
21.15

22.15

00.00

01.30

03.10

04.00 

08.05
09.45
11.25
13.25
15.00
19.15
21.00 
22.45 
00.15 

02.00
03.35 

05.00

05.50
07.25
08.45
10.20
12.00 
13.20
15.05 
16.55
18.35
20.15 
22.00
23.45
01.25 
02.55 

04.20 

06.30 
09.30 

11.00 
13.00
14.00
16.30
18.00 EIΔHΣEIΣ
18.45
19.20 EIΔHΣEIΣ
19.40
21.30
22.30
00.20
03.05

12.00
13.00
14.00
15.00
15.30
16.00
16.30
17.00
17.30
18.00
18.30
19.00
19.30 
20.00
21.00 
22.00 
23.00

ΡΙΚ1 ΡΙΚ2 ΟMEGA ANT1 ΣΙΓΜΑ ΑLPHA CAPITAL

TV PLUS

SMILE TV

MOVIES BEST

GREEK CINEMA

22.15 22.00 22.00 21.20 21.25 22.15 21.00 

22.00

07.00
08.35

10.20
12.25
14.00
15.25 

17.00 
19.00
21.00
23.00
01.30

Αννα ���
ΘΡΙΛΕΡ (2019)
Σκηνοθεσία: 
Ερμηνείες: 

Ο μαέστρος

-
-

-

-

-
-
-

-

-

Μοναδικό πλάσμα

-

-

-
-

-

-

-
-
-

-

-

-

Easy Rider ���½
 (1969)
Σκηνοθεσία: 
Ερμηνείες: 

Πάνω  
-

-

-
-

-
-

-

-

-

-

-

-

-
-
-

-Ντένις Χόπερ

Ο «Ξένοιαστος καβαλάρης» γίνεται πενηντάρης

Η κατάσκοπος
που γύρισε
από τα ’80s
Δυνατό καστ και σεναριακές ανατροπές 
στη νέα ταινία δράσης του Λικ Μπεσόν

Η άγουρη

Του ΑΙΜΙΛΙΟΥ ΧΑΡΜΠΗ

HOME CINEMA
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Συνέντευξη στον
ΑΠΟΣΤΟΛΟ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Η νεόκοπη θεατρική ομάδας Belac-
qua φέτος συμμετέχει στο Διεθνές
Φεστιβάλ Αρχαίου Ελληνικού Δρά-
ματος με την ευριπίδεια τραγωδία
«Βάκχες» σε σκηνοθεσία της Για-
πωνέζας Izumi Ashizawa. Για την
παράσταση και το πώς η ίδια βλέπει
αυτή την προσπάθεια μου μίλησε
η εμπνεύστρια της Belacqua, Ιωάννα
Κορδάτου. Ο Γιώργος Κυριάκου, ο
μοναδικός άντρας της παράστασης
επίσης μίλησε για τον ρόλο του Πεν-
θέα στην «Κ». Η Νίκη Δραγούμη
από την πλευρά της κατέθεσε τη
άποψή της για την εμπειρία της από
τη συνεργασία με την Izumi Ashi-
zawa.

–Ιωάννα, πώς ήλθε η ιδέα του Θε-
άτρου Belacqua;

–Δημιουργήθηκε το 2017 και ξε-
κίνησα με τον Σ. Μπέκετ ή καλύτερα
για τον Μπέκετ. Εξ ου και το όνομα
Belacqua, που είναι ένα όνομα που
δανειζόταν ο Μπέκετ. Αυτή είναι η
δεύτερή μας παραγωγή, και είναι
ένα μεγάλο άλμα από ένα μονόδρα-
μα, με αυτοσκηνοθεσία και άλλα
πολλά και τώρα βρισκόμαστε να
κάνουμε τις «Βάκχες». Ο στόχος της

Belacqua είναι απλός, να κάνει θέ-
ατρο με τον τρόπο, όμως, που συ-
νήθως δεν είναι εύκολος να γίνει,
λόγω υποδομών, συνθηκών οικο-
νομικών και άλλων, αλλά και με κεί-
μενα που δεν είναι ευρέως γνωστά. 

–Αυτή η δεύτερη προσπάθεια και
έχοντας ψηλώσει κατά πολύ τον
πήχη, σε φόβισε;

–Βέβαια! Αλλά σύντομα έπρεπε
να ανακτήσω τον αυτοέλεγχό μου
και να βουτήξω, δεν υπάρχει άλλος
τρόπος. Θέλω, πάντως, να απολαύσω
και να βυθιστώ σε αυτή την ιστορία,
που είναι ένας πολύ προσωπικός
στόχος. Σε σχέση με το Θέατρο Be-
lacqua να ξεκινήσει να βρίσκει τη
δική του σκηνική γλώσσα σε σχέση
με το κοινό, να του συστηθεί ου-
σιαστικά, με μία γλώσσα που αφορά
αρκετά το σώμα, τον λόγο σε σχέση
με το σώμα και πώς δι’ αυτού πα-
ράγεται λόγος και νόημα. Θέλω να
προσγειωθεί η ιστορία στην καρδιά
και στο μυαλό του θεατή και να φω-
λιάσει. 

–Ποια είναι η σκηνοθετική γραμμή
που σας δόθηκε από την Izumi
Ashizawa;

–Κοίτα, ως ηθοποιός διαβάζω πολ-
λά επίπεδα στον Διόνυσο ή στους
άλλους χαρακτήρες και σαφώς δεν
μπορείς να τα χωρέσεις όλα σε σχέ-
ση με τη σκηνοθετική γραμμή. Αυτό
είναι και το ωραίο, ότι πρέπει να
μην παντρεύεσαι πολύ τις ιδέες σου
σε σχέση με τη σκηνοθεσία. Έχω
αναπτύξει μία σχέση με το κείμενο,
και αναπόφευκτα έχω συνδεθεί με
αυτές τις ιδέες και εδώ είναι που
μπαίνει ένα προσωπικό στοίχημα,
να πάρω, αν θες, διαζύγιο από πολλές
ιδέες που μπορεί να είχα αρχικά.

–Ποια είναι, όμως, η νέα σκηνική
γλώσσα που θέλετε να προτείνε-
τε;

–Είναι το πάντρεμα κάποιων κω-
δικών του ιαπωνικού παραδοσιακού
θεάτρου Νο σε σχέση με το αρχαίο
δράμα και αυτή τη μορφή λόγου.
Θεωρώ πως όλο αυτό είναι ένα με-
γάλο στοίχημα για τον ηθοποιό,
από όλες τις απόψεις. Να πω εδώ
ότι χρησιμοποιούμε αυτούς τους
κωδικούς του Θεάτρου Νο, αλλά σε
κάποιες σκηνές μπαίνει καθαρά η
ψυχολογική υποκριτική προσέγγιση. 

–Υπάρχει η θέση στην παράσταση
της αντίστιξης πραγμάτων, στην
έμφαση σε κάποια πράγματα.

–Ναι, με το να αποκαλυφθούν οι
ομοιότητες βλέπουμε έντονα και
τις διαφορές. Η σκηνοθέτρια έχει
μία γυναικοκεντρική άποψη, στη
σύγκρουση κυρίως αρσενικού και
θηλυκού και γενικά στη θέση της
γυναίκας σε σχέση με τον άντρα,
δηλαδή ότι είναι ένα ον απογυμνω-
μένο η γυναίκα, από τα δικαιώματά
της, αλλά μέσω της βακχείας της
ανοίγεται μια πόρτα, ίσως και πε-
ρισσότερες. Είναι ουσιαστικά μια
ματιά του πώς γίνεται όλο αυτό δια-
χειρίσιμο και από αυτόν που αντι-
προσωπεύει την αντρική εξουσία. 

–Και έχουμε μόνο τον Πενθέα αν-
τρικό ρόλο…

–Μία φυσικά καθ’ όλα συνειδητή
επιλογή ότι μόνο ο ρόλος του Πενθέα
θα δινόταν σε άντρα, και όλοι οι
υπόλοιποι ρόλοι από γυναίκες. Αυτό
είναι μία σύγκρουση που έχει σχέση
και με το θέατρο Νο, στο οποίο ακό-
μη και σήμερα, στην Ιαπωνία, οι
γυναικείοι ρόλοι παίζονται από άν-
τρες. Η σκηνοθέτρια θέλει να κάνει
αυτή τη διεκδίκηση. 

–Τι είναι αυτό που σε δυσκόλεψε
στο όλο εγχείρημα της παράστα-
σης;

–Σίγουρα σωματικά κουραστή-
καμε. Η σκηνοθέτρια κάνει ένα πολύ
συγκεκριμένο training στους ηθο-
ποιούς. Είδα πόσο σημαντικό είναι,
ωστόσο, το πώς λειτουργεί το σώμα
μέσα από την εξάντληση.

–Το να δουλέψεις το σώμα σου εί-
ναι μία καλή συνθήκη για να δου-
λέψεις τον λόγο;

–Ναι, θεωρώ ότι είναι. Πρέπει,
όμως, να βρεις τη χρυσή τομή. Το
ότι είναι σώμα δεν σημαίνει ότι δεν
είναι λόγος. Στις «Βάκχες» τοκείμενο
σε καθοδηγεί, αν θες, στην ανακά-
λυψη του σώματος, για εμένα όχι
σεξουαλική. Νιώθω ότι υπάρχει μία
παρεξήγηση για το τι είναι το όργιο.
Υπάρχει η ανακάλυψη του σώματος
στις «Βάκχες» πέρα από τα οικιακά
όρια. Ανακαλύπτουν οι Βάκχες και
το μητρικό σώμα, γίνονται τροφοί
και πέραν από τα παιδιά τους.

–Τι είναι αυτό που αναζητείς παί-
ζοντας;

–Αναζητώ στην αρχαία τραγωδία
ισορροπία φόρμας και περιεχομένου.
Ειδικά στο αρχαίο δράμα είναι το
ζητούμενο για να επιβιώσεις σε
αυτό, σωματικά, φωνητικά, νοημα-
τικά. Πολλές φορές η φόρμα μπορεί
να σε απομακρύνει αρκετά από το
περιεχόμενο. Νομίζω κάθε ηθοποιός
που θα κάνει τραγωδία έχει αυτόν
τον φόβο. Ουσιαστικά πώς θα επι-
λέξω υποκριτικά να υπάρχω επάνω
στη σκηνή, ποια είναι εν ολίγοις τα
υποκριτικά «όπλα» που θα μου ζη-
τηθούν να ανασύρω. 

Οι αντιθέσεις δείχνουν και τις ομοιότητες
Στο Φεστιβάλ Αρχαίου Ελληνικού Δράματος η θεατρική ομάδα Belacqua παρουσιάζει τις «Βάκχες» του Ευριπίδη 
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Έχω αναπτύξει μία
σχέση με το κείμενο, και
αναπόφευκτα έχω συνδε-
θεί με αυτές τις ιδέες και
εδώ είναι που μπαίνει
ένα προσωπικό στοίχημα,
να πάρω, αν θες, διαζύγιο
από πολλές ιδέες που
μπορεί να είχα αρχικά.

–Γιώργο, τι νομίζεις ότι συμβο-
λίζει ο Πενθέας σήμερα; Πώς
τον είδε η Izumi Ashizawa;

–Συνήθως  ο Πενθέας συμβο-
λίζει την πατριαρχική λογική που
ανέκαθεν αντιπαθεί της απότομες
υπερβολικές και αλόγιστες αλλα-
γές. Λειτουργεί ως ο θεσμοφύλα-
κας της τάξης, της ανθρώπινης
ηθικής, της λειτουργικότητας του
κράτους και όλων αυτών των ίσως
όχι και τόσο συμπαθητικών αλλά
απαραίτητων στοιχείων μιας κοι-
νωνίας. Στη δική μας παράσταση
λοιπόν δεν πρωτοτυπούμε σε αυτό
τον τομέα, καθώς και εμείς τον
είδαμε έτσι. Υπερασπίζεται το δί-
καιο της πόλης το δίκαιο των ήδη
υπαρχόντων θεών και θεσμών,
το δίκαιο της κανονικότητας.

–Τι έχουν να δώσουν σήμερα οι
«Βάκχες»;

–Εγώ αντιλαμβάνομαι τις «Βάκ-
χες» ως ένα έργο αρκετά μηδενι-
στικό. Ένα έργο στο οποίο όλοι
βγαίνουν χαμένοι. Όλοι εκτός από
τους θεατές. Και ο Διόνυσος και
οι «Βάκχες» και ο Πενθέας και η
Αγαύη και η πόλη ολόκληρη στο
τέλος του έργου βρίσκονται σε
μια θέση πολύ χειρότερη από αυτή
που είχαν όταν ξεκίνα το έργο.
Τα τελευταία αμήχανα λόγια του
χορού μας παροτρύνουν να μεί-
νουμε σιωπηλοί. Ισως για να σκε-

φτούμε να συνειδητοποιήσουμε
που οδηγεί η αποτυχία του δια-
λόγου. Ενας επίμονος αυταρχικός
θεός συγκρούεται με ένα επίμονο
και αυταρχικό ηγεμόνα. Κανένας
δεν είναι διατεθειμένος να κάνει
πίσω ή να προσπαθήσει να βρεθεί
μια μέση λύση και η καταστροφή
είναι μονόδρομος. Η ομορφιά των
Βακχών όμως βρίσκεται στο ότι
το ηθικό δίδαγμα δεν δίνεται στο
κοινό με το συχνά αποφθεγματικό
ύφος άλλων τραγωδιών. Το έργο
απλά τελειώνει απότομα και άχαρα
και ο θεατής θα βγάλει τα δικά
του συμπεράσματα.

–Πώς νιώθεις, όντας ο μοναδικός
άνδρας στην παράσταση; 

–Σαν πριγκίπισσα! Δεν με αφο-
ρούν και ιδιαίτερα τα φύλα πόσο
μάλλον οι κοινωνικοί ρόλοι. Νιώθω
ό,τι θα ένιωθα σε κάθε παραγωγή.
Χαρούμενος όταν δουλεύουμε
ωραία και προβληματισμένος όταν
κάτι δεν λειτουργεί.

ΓΙΩΡΓΟΣ ΚΥΡΙΑΚΟΥ

Ο θεατής θα βγάλει
τα δικά του συμπεράσματα
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Εγώ αντιλαμβάνομαι τις
«Βάκχες» ως ένα έργο
αρκετά μηδενιστικό.
Ένα έργο στο οποίο όλοι
βγαίνουν χαμένοι.

Θέλω να απολαύσω και να βυθιστώ σε αυτή την ιστορία, που είναι ένας πολύ προσωπικός στόχος, μου λέει η Ιωάννα Κορδάτου.

Eνα ενδιαφέρον
workshop

Η Νίκη Δραγούμη δήλωσε για τη
συμμετοχή της στις «Βάκχες» ότι
αυτή η συνεργασία ήταν για εκεί-
νη ένα workshop. «Γνωρίζοντας
μία εντελώς διαφορετική κουλ-
τούρα και ένα εντελώς διαφορε-
τικό τρόπο σκέψης της σκηνοθέ-
τιδας στην πρόβα. Εντατικές σω-
ματικές ασκήσεις, αυτοσχεδια-
σμοί μέσα σε μία φόρμα συγκε-
κριμένη, αυστηρές γραμμές και
ζωώδη ένστικτα. Αυτά έγιναν και
‘τα κουστούμια’ που φορέθηκαν
στον λόγο του Ευριπίδη. Η λέξη
τραγωδία παίρνει διαφορετική
μορφή από αυτή που έχουμε συ-
νηθίσει να βλέπουμε, χωρίς αυτό
να μας εμποδίσει από το να δού-
με τις σχέσεις των ηρώων».

info

«Βάκχες», του Ευριπίδη, Δευτέρα 22
Ιουλίου, Αρχαίο Ωδείο Πάφου από την
ομάδα Βelacqua.
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